
آزمايش كرونا؛ روزانه 17ميليارد تومان
 تست کرونای روزانه  به طور میانگین 

در هفته گذشته گرفته شده است
 آزمایشگاه فعال داریم که ظرفیت انجام

 ۱۵۰هزار آزمایش روزانه را دارند

 سقوط دلار
 به كانال 25 هزار تومان

تنها 12 قلاده يوزپلنگ ايراني 
باقي مانده اند

با نزول ۵/۵درصدي قیمت دلار در یك هفته گذشته بازده 
سرمایه گذاري در بازار ارز به صفر رسید

 مدیرعامل انجمن یوزپلنگ ایراني: شترها زیستگاه 
یوزپلنگ آسیایي ایران را ناامن کرده اند

بعد از شهادتش 
 فهمیدیم 
فرمانده بود

 توپ توافق
درزمین آمریکا

 زيركی زن همسايه
اسرار جنايت را 

فاش كرد

 صمیمی
مثل زبان مادری 

اهمیت چندوجهی 
سفر رئیس جمهور 

به قطر

مادر حسن ترک، شهیدی که 
طراح عملیات ها بود، در سالروز 
شهادتش از خواسته گمنامی او 

روایت می کند

امیرعبداللهیان: آمریکا و غرب 
مسئول هرگونه شکست احتمالی 

در مذاکرات وین هستند

زني در حال صحبت با تلفن بود 
که ناگهان مرد همسایه را در حال 

جابه جایي جسد دید

76 زبان زنده در ایران وجود دارد که 
به اعتقاد کارشناسان حدود نیمی از 

آنها در معرض نابودی هستند 

گفت وگوی همشهری با سیدافقهی 
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بدسابقه
وبیسلیقه

بهروز رسایلییادداشت
روزنامهنگار

چرا به حضور یک مهاجم خارجی خوب در 
پرسپولیس خوش بین نیستیم؟

پرســپولیسکهازابتدایفصلدرخطحمله
مشکلداشت،بعدازمصدومیتعیسیآلکثیر
دردسرهایبیشتریهمپیداکرد.اینتیمدر
پنجرهنقلوانتقالاتزمستانیسختبهدنبال
جذبیکمهاجمبود.آنهادربازارداخلیپروژه
گرفتنشیمباازفولادیاجذبپیمانباباییاز
تراکتوررادنبالکردندکههیچکدامبهنتیجه
نرسید؛نهایتاهمپنجرهبستهشدوحالافقط
یکگزینهپیشرویسرخهاست:جذبمهاجم
آزادخارجی.باشگاه،تلاشهایشدراینزمینه
راانجاممیدهدامادستکمتازمانتنظیماین
مطلب،خبریازتوافــقبایکمهاجمخارجی
وجودنداشتهاست.گویيیکفورواردپرتغالی
بسیاربهحضوردرجمعسرخپوشاننزدیکبوده
امامدیرانباشگاهدرآخرینلحظهپیبردهانداو
شرایطمندرجدرآییننامهسازمانلیگراندارد
وممکناستتراژدیمربوطبهمهاجمگابنی
گلگهربرایآنهاهمتکرارشود.درمجموعزمان
حیاتیبرایقرمزهــاازکفمیرودوهمچنان
خبریازتقویتخطحملهنیست.فارغازاینکه
رضادرویش،مدیرعاملســرخها»اینکاره«
هستیانه،بهطورکلیســابقهنشانمیدهد
زیادهمنبایدبهحضوریکمهاجمششدانگ

خارجیدرپرسپولیسخوشبینباشیم.

  4مهاجم، 3گل
آمارچهارمهاجمخارجیآخرپرســپولیس،
بهمعنایواقعیکلمه»افتضاح«اســت.ماریو
بودیمیر،جونیوربراندائو،کریســتیناوساگونا
وآنتونیاســتوکس،چهارفــورواردیبودند
کهدردوراندومدیرعاملوســهسرمربیبه
پرســپولیسپیوســتنداماهمهآنهارویهم
فقــط3گلزدند.بودیمیرکــهدردورانایرج
عرببانظــربرانکــوایوانکوویچجذبشــد
وحرفوحدیثهایبســیارزیــادیدرمورد
افزایشبیضابطهدستمزداووجودداشت،طی
یکنیمفصلفقط2گلبرایقرمزهازد؛یکی
درآسیاودیگریدرهفتهپایانیلیگهجدهم
مقابــلپارسجنوبیجم.جونیــوربراندائوی
برزیلیکهبهقولگابریلکالدروناولویتنهم
اینمربیبود،شــمارههفتعلیپروینرابه
تنکردوهیچگلینــزد.وضعیتفنیاوآنقدر
خراببودکهدورانحضورشدرپرســپولیس
عملابه»مضحکه«تبدیلشد.اوساگوناهمکه
یحییگلمحمــدی10روزپیشازحضورش
درپرسپولیس،ســفارشخریداورادادهبود،
همینوضعیتراپیداکرد.اوفقطیکگلزد
والبتهبیشترباشوتکردنتوپپنالتیداربی
تهرانبهکرهمریخ،بهیادآوردهمیشود.داستان
تراژیکآنتونیاستوکسبیانضباطوپولیکهاز
پرسپولیسغارتکردهمکهیکقصهدردناک
دیگراست.ایندونفرآخر،بخشیازشاهکارهای
ناتماممحمدحســنانصاریفردبودند.بااین
شرایطوباتوجهبهبرخیرفتارهایعجیبرضا
درویشکهبویعدماشرافمیدهد،واقعاچقدر
امیدوارهستیدخریداحتمالیپرسپولیسدر

خطحمله،بازیکنباکیفیتوموفقیباشد؟

  برعکس استقلال
دراســتقلالاماطیســالهایاخیرمعمولا
مهاجمانبهتریجذبشدهاند.همینفصل،
آنهارودیژستدوکوینیامگارادراختیاردارند
کهشایدآمارگلزنینفراولچنگیبهدلنزند،
امادومیبــدکارنکردهو8گلزدهاســت.دو
مهاجمخارجیدیگراســتقلالدراینسالها
هممامهتیاموشیخدیاباتهبودندکهبهوضوح
کیفیتبالاییداشتند.تیامطینیمفصلحضور
دراستقلال12گلبرایاینتیمبهثمررساندو
دیاباتهحتیآقایگللیگبرترهمشد؛هرچند
فصلدومحضورشدراستقلال،آماراوهمرو

بهافولگذاشت.

  اگر بد می خرید، اصلا نخرید
درمجموعبدونتعارفبایــدگفتاگرهدف
باشگاهپرسپولیسازخریدمهاجمفقطتقویت
کاغذیتیموراضیکردنموقتهواداراناست،
همانبهترکهاصلاخریدیانجامنشود.اینکه
یکخارجیبهدردنخوربیاید،دلاربگیرد،فشار
روانیدرســتکندوهمبازیانشهمنسبتبه
اوحساســیتبهخرجبدهند،چیزیجزضرر
بههمراهنخواهدداشت؛درنتیجهفقطجذب
بازیکنخارجیباکیفیتمیتواندتوجیهداشته
باشــدکهآنهمدراینمقطــعازفصل،کار
دشواریبهنظرمیرسد.طبیعتابازیکنانمؤثر،

الانآزادوبدونتیمنیستند.

   دوشــنبه   2 اســفند  1400     19  رجب 1443       ســال سی ام          شـــماره  8444

بیرانوندپرید؟
 تمدید قرارداد لک و جذب احمد گوهری که 

چندی پیش اتفاق افتاد، احتمالا به معنای منتفی 
شدن بازگشت علیرضا بیرانوند به پرسپولیس است

20

سرمربی من سیتی رفت و برگشت به تاتنهام 
باخت و اگر VAR نبود، این بازی را به جای 3-2 

با نتیجه 4-یک در خانه اش می باخت

لیگقشنگشد
ایران-روسیه؛بدونستارهها

تیم ملی فوتسال امروز مقابل روسیه بازی 
می کند. سلیمانی،  بیشتر بازیکنان قدیمی و 

جوان را به تیم ملی دعوت نکرده است 18
19

برنامه بازی

پخش زنده روز

پیکان
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فولاد

استقلال

تراکتور

نساجی
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فجر سپاسی
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گزارشی از عملکرد اميرحسين حسين زاده در ليگ برتر؛ پديده 21ساله ای که دارد 

استقلال را به قهرمانی در ليگ بيست ويکم نزديک می کند
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صفحه17

دیدگاه
مناف يحیی پور ؛ روزنامه نگار

نکیســای ۱2ســاله مرد*، از بس که جان نداشــت. 
نکیساهای ۱2ســاله و بزرگ تر و کوچك تر در همین 
حوالی و در جاهای دور و نزدیك می میرند، از بس که رنج می کشند. شاید شما هم 
دیده باشیدشان، در آن ویدئو که برخی از آنها نمی دانند آرزو چیست و برخی دیگر 
سقف آرزویشان دستیابی به حقوق اولیه انسانی است، دستیابی به چیزهایی که به 

چشم خیلی های دیگر نمی آید.
بیشتر ما نکیسا و روشنك و نکیساها و روشنك ها را هر روز می بینیم؛ سر چهارراه ها و 
میدان ها، پشت چراغ های قرمز. شاید چیزی از آنها خریده باشیم یا هدیه ای هرچند 
کوچك به یکی دوتای آنها هم داده باشــیم؛ اما اینها بسیار کمتر از آن بوده که درد 
نکیسا را درک کنیم. درد نکیسایی که گویا از ۵ سالگی ناچار شده کار کند. به جای 
بازی کردن و درس خواندن سال ها درد کلیه را تحمل کند و آخر سر در آغاز نوجوانی، 
طاقتش طاق شود و نارسایی کلیه از پایش درآورد. آیا این خبر نیشتری به جان ما، به 

وجدان ما؛ وجدان خفته بشر امروز می زند؟
چرا می گویم وجدان خفته بشــر امروز؟ برای اینکه باورش سخت است، اما تقریبا 
به اندازه 2برابر جمعیت کشور ما، یعنی ۱6۰میلیون کودک کار، در جهان امروز بر این 
کره خاکی زندگی می کنند، رنج می کشند و از حداقل حقوق انسانی خود برخوردار 
نیستند. بشر امروز،  چه فردی و گروهی و چه در قالب دولت ها و کشورها، همچنان 
سرش به دعواها و تجمل ها و سرگرمی های خودش گرم است. البته این ۱6۰میلیون 
برآورد سازمان بین المللی کار است و برخی برآوردهای دیگر، شمار این کودکان را تا 

2۵۰میلیون کودک گزارش می کنند.
این ۱6۰میلیون کودک قربانی نابسامانی هایی هستند که ما بزرگ ترها پدیدآورده ایم 
و می آوریم. ما افراد، ما خانواده ها، ما گروه ها، ما صاحب کارها و ما دولت ها. براساس 
گزارش سازمان بین المللی کار، ۱۰سال یا حتی شاید 2 دهه بود که آمار کودکان کار 
در دنیا، رو به کاهش داشت، اما باز هم از چند سال پیش شاهد افزایش این کودکان 
هســتیم. از این ۱6۰میلیون، 97میلیون پســرند و 63میلیون دختر و متأسفانه 
79میلیون نفرشان درگیر کارهای خطرناکند. بیش از 7۰میلیون از این کودکان در 

آفریقا و بیش از 6۰میلیون نفرشان در آسیا و اقیانوسیه به سرمی برند.
البته ماجرا وقتی دردناک تر می شود که به این آمار، شمار کودکان آواره و یا نیازمند 
کمك های اولیه انســانی را بیفزاییم. از میان این کــودکان به عنوان نمونه می توان 
به نزدیك به ۱2/۵میلیون کودک یمنی، بیــش از ۱۱میلیون کودک در جمهوری 
دمکراتیك کنگو، 7/۵ میلیون کودک ونزوئلایی، بیش از 7میلیون کودک سوری، 
بیش از 7میلیون کودک ساحل میانی آفریقا )بورکینافاسو، مالی و نیجر(، نزدیك به 
۵/۵ میلیون کودک سودانی، و نزدیك به ۰/۵ میلیون کودک روهینگا )میانمار( هم 

اشاره کرد. می بینید بیش از ۵۱میلیون کودک می شوند.
در این جا به بقیه  مشــکلات و رنج های کودکان در دنیای امــروز نمی پردازیم. این 
کودکان و نوجوانان بی دفاع ترین قربانیان سیاســت ها و برنامه ریزی های دولت ها 
هســتند، اما چیز زیادی نمی خواهند. آیا برخورداری از امکانــات حداقلی تغذیه، 
بهداشت و آموزش خواسته  زیادی است؟ آیا برخورداری از سرپناه و خانواده و احساس 

امنیت توقع ناروایی است؟ 
کاش از این رویداد تلخ تکانی بخوریم، به قول مولانا به جای ستیزه، لباس وصل بدوزیم 
و هر کدام چراغ خود را برافروزیم که فرمود: »تو مگو همه به جنگند و ز صلح من چه 
آید / تو یکی نه ای هزاری تو چراغ خود برافروز / که یکی چراغ روشن ز هزار مرده بهتر/ 

که به است یك قد خوش ز هزار قامت کوز.«

* نکیسا، يکی از کودکان کار است که ظاهرا  از 5ســالگی ناچار به کار در خیابان شد. در 
سال های اخیر به رغم نارسايی کلیه به کار ادامه داد.کمتر از 2ماه پیش دچار نارسايی ناگهانی 

هر دوکلیه شد و هفته  گذشته جان سپرد. اين کودک ابتدا به نام روشنک معرفی شده بود.

 کودکان کار 
و وجدان خفته  بشر امروز

یادداشت
محسن مهديان؛ مدیر عامل

مدتــی اســت گفت وگــوی رئیســی بــا کارمنــد 
ریاست جمهوری بهانه استهزا در برخی رسانه ها شده 
اســت. البته از همان ابتدا رســانه های خارجی اصل 
ماجرا را وارونه روایت کردند؛ گویی رئیسی در پاسخ به 

گلایه های یك تولید کننده چنین گفته است.
اما اهمیت موضوع اینجا نیست.

نقدهای این چند ماه به رئیس جمهور را مرور کنیم. یك بار گفتند 6کلاس ســواد 
دارد. چندین بار سهو لسان رئیس جمهور را به تمسخر گرفتند. برای استهزا بیشتر 

دروغ بافتند، مثل ماجرای سفر به روسیه و یا همین مورد اخیر.
آیا طبیعی است؟ پروژه نیست؟ اجازه دهید سادگی نکنیم.

دشمن 2پروژه ضدشناختی را رقم زده است. یکی ترور شخصیت با استهزا و دیگری 
کدگذاری ذهنی. اولی روشن است. انهدام یك فرد یا فیزیکی است یا هویتی. هویتی 
نیز گونه های مختلف دارد مثل هیولاسازی، انسان زدایی و بزرگ نمایی و غیره. اما 

چرا استهزا؟ چندسطر پایین تر جواب می دهیم.
اما روش دوم همزمان با ترور شخصیتی، کدگذاری ذهنی است. کدگذاری ذهنی 
چیســت؟ میانبرشــناختی. فرد با نظام تداعی هایش مســائل را تحلیل می کند. 
کدگذاری ذهنی، نظام تداعی فرد را درگیر می کند تا ارزیابی ها و پیش داوری ها  و 
نگرش فرد تغییر کند. کدگذاری ذهنی را با برچسب گذاری هم می شناسیم. مثل 

تروریست خواندن جمهوری اسلامی در رسانه های غربی.

اما چرا استهزا؟ 
ممکن است بگوییم به خاطر برخی خطاهای لســانی رئیس جمهور. همین؟ پس 
چرا دروغ می سازند؟ حتما کارکردی در استهزاست که با بهانه و بی بهانه برای ترور 

شخصیت به خدمت گرفته می شود.
رمز ناهار خوردی و مواردی شبیه به این در احساس خطر دشمن از »محبوبیت« 
است. رئیســی در این چند ماه برخلاف رؤسای جمهور گذشــته کمترین تنش و 
حاشیه و نفرت پراکنی را در فضای سیاسی کشور داشته است. از سویی با سفرهای 
استانی مستمر، مدل مدیریتی جدیدی را رقم زده است که ثمره اش وحدت است. 

طبیعی است که محبوبیت جمع کند.
و اما هرجا دشمن احساس کند فردی در حال جمع کردن محبوبیت است از روش 
استهزا استفاده می کند. چرا؟ چون این روش برخلاف روش های دیگر مخاطبش 
خواص نیست و عموم مردم است. اســتهزا هم لذت و سرگرمی است و هم جنگ و 

مبارزه. به سرعت نیز همه گیر و اجتماعی می شود.
روشی که دشــمن برای رهبری انقلاب هم هرازگاهی به کار برده اما چون از سوی 

مخاطب تودهنی می خورد زبان بسته است.
با این حال درباره رئیس جمهور، دشمن به تناسب ذاتش دشمنی می کند، اما برخی 
در داخل با ساده دلی متوجه نیستند تمســخر کردن مومن از گناهان نابخشودنی 

است، خاصه آنکه نماینده یك ملت و خاک ایران باشد.

درباره »ناهار خوردی«

وزیر ارشاد این بار در تلویزیون، مجبور به دفاع از سینما شد
 دفاع از سینما
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اين روزها وزير ارشاد، سرش خیلی شلوغ شده؛ نه به خاطر بررسی 
و پیگیری امور هنری و فرهنگی کشور و سروسامان دادن به وضع 

معیشتی و اقتصادی هنرمندان؛ سرش شلوغ شده، چون 
عده ای دوست دارند پشــت سر هم برای رسیدن به 

مقاصد خودشان و يا حذف يک نفر، برای هنر حاشیه 
درست کنند...

ویژه های  امروز

HAMSHAHRI   ISSN 1735- 6386  Vol.30  No.8444  MON  FEB.21 16صفحه راهنما ويژه تهران  5000تومان 2022  24صفحه شماره 8444   سال سی ام 19 رجب 1443   دوشنبه 2 اسفند 1400  

داده نما

 وضعیت اشتغال
 زنان و مردان پس از کرونا
براســاس گزارشــی که مرکز پژوهش های 
مجلــس منتشــر کــرده اســت اولیــن 
نشــانه های ترمیــم و بازیابی شــرایط بازار 
کار و خروج از آثار مخرب کرونا را می توان در 
آمار و شاخص های بهار 1400 ملاحظه کرد.

در بهار 1400 تعداد شاغلان 3.1 درصد رشد داشته است.
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همچنان اغلــب عکس های دونفره ای که مديرعامل پرســپولیس 
در دفترش می گیرد، برای هواداران، جذاب نیســت. در شرايطی که 
استقلال مثلا صالح حردانی و آمانوف ازبکستانی را در پنجره زمستانی 
گرفت، رضا درويش در عکس های دونفره ای کنار امثال وحید قلیچ و 
محمودخان خردبین ديده می شود. صدالبته هر دوی اين بزرگواران 

»عزيز« هستند اما پرسپولیس نیاز به جذب بازيکن دارد...

پیام آشکار جذب گوهری و تمدید قرارداد حامد لك
بیرانوند پريد؟
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مبانی در علوم انسانی، مسئله مهمی است که جدای از پرداخت به اصل 
و ابعاد آن، پرداخت به جايگاه آن در علوم انسانی و نقش اش در تولید 
علوم انسانی اسلامی نیز حائز اهمیت اســت. هم اکنون گروهی از 
فعالان حوزه علوم انسانی سرسختانه معتقدند که هر تولید علمی 
بايستی از مبانی آغاز شــود و در سوی ديگر گروهی خسته از 

پرداخت به مبانی، ساز عبور از مبانی را می زنند...

گفت وگو با دکتر محمد تقی موحد ابطحی
 فلسفه در نظام آموزشی ما نیازمند بازنگری  است

23

شاید ساعت   جلو نرود

صفحه14

صفحه9صفحه16

پور
ناه

ر پ
 امی

ي/
هر

مش
س: ه

عک

85000500

بلیت اتوبوس و مترو  چند؟
 اعضای شورای شهر تهران با افزایش نرخ بلیت اتوبوس

و مترو برای سال ۱4۰۱موافقت کردند

 افزایش نرخ
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  تغییرکردن ساعت باعث صرفه جویی مالی و مصرف برق در مناطق گرمسیری می شود
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توپ توافق در زمین آمریکا
 امیرعبداللهیان: آمریکا و غرب مسئول هرگونه شکست احتمالی در مذاکرات وین هستند؛ چراکه ایران با خوش بینی و جدیت 

برای رسیدن به »توافق خوب« تلاش می کند

سخنگوی شورای نگهبان: 

گاهیبرایشکایتشرعییکشهروندساعتهاوقتمیگذاریم
 سخنگوي شوراي نگهبان در کارگاه تخصصی جایگاه 
شــورای نگهبان در نظام حقوقی کشور گفت: یکی از 

وجوه قابل افتخار قانون اساســی ما این است که 
هر شهروندی می تواند نســبت به هر مصوبه ای که از نظر او 

خلاف شرع یا قانون است، شــکایت کند. اگر بگوید فلان 
مصوبه خلاف قانون است، دیوان عدالت اداری آن شکایت 
را بررسی می کند، اما اگر بگوید خلاف شرع است، دیوان 
عدالت اداری موضوع را از فقهای شورای نگهبان استعلام 

می کند و موضوع در دســتورکار فقهای شــورای 
نگهبان قرار می گیرد. گاهی اوقات برای بررسی 

شکایت یک شهروند، فقهای شورای نگهبان 
۴یا۵جلســه ۴ساعته تشــکیل می دهند تا 
موضوع را بررسی کنند؛ لذا تضمین شرعی 
بــودن قوانین و مقررات برعهده شــورای 

نگهبان است.
طحان نظیف با بیان اینکه شورای نگهبان 
برای انجــام وظایف خــودش نهادهای 
مشــورتی همانند پژوهشــکده و مجمع 
مشورتی فقهی دارد، گفت: اینها 2بازوی 
مشورتی شورای نگهبان هستند و اعضای 

شــورای نگهبان نســبت به موضوعی اظهارنظر نمی کند؛ مگر اینکه 
قبل از آن، 2مجمع مشــورتی فقهی و حقوقی در مورد آن اعلام نظر 

کرده باشند.
به گزارش پایــگاه اطلاع رســانی شــورای نگهبــان، هادی 
طحان نظیف با بیان سوابق تاریخی در مورد شورای نگهبان 
گفت: وجود نهاد صیانت کننده از شرع و قانون اساسی، قبل 
از انقلاب نیز یک دغدغــه میان مردم و علما بوده اســت و 
ســابقه آن به اصل طراز در متمم قانون اساسی مشروطه 
بازمی گردد که در آن، تقریبا یک نهادی مشــابه 
شورای نگهبان فعلی پیش بینی شده بود که 
مصوبات مجلس را بررســی کند تا خلاف 
شرع نباشــند، اما متأســفانه با توجه به 
مشــکلات و ابهاماتی که در این مورد 
وجود داشت، این مسئله در آن دوره 
عمــلا فرصت اجرایی شــدن پیدا 
نکرد، ولی ایــن دغدغه همچنان 
وجود داشــت. طحان نظیف با 
بیان اینکه اصول91تا99 قانون 
اساســی به طور خاص مرتبط 
با شورای نگهبان است، گفت: 

نخستین وظیفه که متأسفانه کمتر شورای نگهبان را به آن می شناسند، 
نظارت بر قوانین و مقررات اســت. شــورای نگهبان وظیفه نظارت بر 
مصوبات مجلس را دارد؛ از جهت اینکه مصوبه خلاف شــرع و خلاف 
قانون اساسی نباشد. همچنین نظارت  بر اساسنامه های مصوب هیأت 
وزیران نیز جزو وظایف شــورای نگهبان است. در جلسات کارشناسی 
و تخصصی برای بررســی مصوبات، گاهی اوقات مثلا برای یک کلمه 
یا یک جمله  یا یک عبارت، اعضای شــورای نگهبان ســاعت ها بحث 
و بررســی می کنند و طبیعتا فضای مباحث جلســه کاملا تحلیلی و 
استدلالی است. طحان نظیف همچنین گفت: وظیفه بعدی که بیشتر 
در معرض دید است، نظارت بر انتخابات در جهت صیانت از آرای مردم 
است. این نظارت، شامل نظارت بر انتخابات  مجلس خبرگان رهبری، 
ریاست جمهوری، مجلس شورای اسلامی و همه پرسی است. گاهی هم 
بحث هایی درباره نظارت شــورای نگهبان بر انتخابات شوراها مطرح 
می شود که از نظر شورای نگهبان چون جزو موارد ذکر شده در اصل99 

قانون اساسی نیست، اعضاي این شورا با آن مخالفت می کنند.
او درباره نحوه تصمیمات این شــورا توضیح داد: »درباره تمام نظرات 
شورای نگهبان، از اعضا رأی گیری می شود و حتما باید هر نظری، ۷رأی 
را کسب کند تا مورد تأیید شورای نگهبان باشد و برای اعلام مغایرت 
شــرعی نیز باید از ۶ فقیه حاضر، حداقل ۴تن از فقها نظر بر مغایرت 

داشته باشند.« 

گفت وگو

سیدافقهی در گفت وگو با همشهری تشریح کرد
اهمیت چندوجهی سفر 

رئیس جمهور به قطر
رئیس جمهور امروز )دوشنبه( قرار است در رأس هیأتی، 
برای حضور در نشست »اوپک گازی« عازم قطر شود؛ 
سفری که کارشناســان معتقدند علاوه بر جنبه های 
اقتصادی آن، اهمیت ویژه ای در پیشبرد سیاست های 
منطقه گرایی دولت ســیزدهم دارد، تاجایی که برخی 
معتقدند می توان آن را »سفری تاریخی« دانست.  سفر 
رئیس جمهور به قطر، نخستین برنامه حضور سیدابراهیم 
رئیسی در کشورهای حاشیه خلیج فارس است؛ سفری 
که با گذشت حدود 10سال از آخرین حضور رئیس جمهور 
ایران در دوحه، از اهمیت راهبردی ویژه ای در حوزه های 
سیاسی و اقتصادی برخوردار است. تلاش برای گسترش 
مناسبات دوجانبه با قطر از مهم ترین محورهای این سفر 
است؛ موضوعی که ســیدهادی سیدافقهی، دیپلمات 
پیشین و کارشناس مسائل غرب آسیا نیز بر آن تأکید 
دارد و معتقد است این ســفر نقش مهمی در پیشبرد 

سیاست منطقه گرایی دولت سیزدهم دارد. 

 سفر امروز رئیس جمهوری کشورمان به قطر از چه جنبه هایی 
دارای اهمیت است؟

از جنبه هــای مختلــف سیاســی و اقتصادی می توان ســفر 
رئیس جمهور به قطــر را حائز اهمیت فراوانی دانســت. در این 
زمینه به چند نکته مهم می توان اشاره کرد که نخستین آن، سطح 
روابط 2کشور در سال های اخیر اســت. برخلاف ادعای برخی 
کشــورهای حوزه جنوب خلیج فارس، مانند عربستان سعودی، 
بحرین و حتی امارات که تلاش می کنند ایران را به عنوان تهدیدی 
برای امنیت منطقه معرفی کنند، روابط ایران و قطر و حتی روابط 
ما با عمان و تاحدی کویت، بر چنین ادعایی خط بطلان می کشد 
و بار دیگر ثابت می کند که جمهوری اســلامی نه تنها تهدیدی 
برای صلح و ثبات منطقه به حساب نمی آید، بلکه تمرکز ویژه ای 
را صرف امنیت سازی در خلیج فارس و خاورمیانه کرده است. در 
دولت سیزدهم اولویت سیاست خارجی کشور بر بهبود روابط با 
کشورهای همسایه و همجوار تأکید دارد که راهبرد  مهمی است. 
نکته دوم، اهمیت برگزاری اجلاس کشورهای صادرکننده گاز یا 
همان »اوپک گازی« است که ایران، قطر و روسیه پایه گذاران آن 
به شمار می روند و با توجه به اینکه در این اجلاس موضوع هایی 
از قبیل سیاستگذاری های گازی، سهمیه ها و نرخ فروش مورد 
بررســی قرار می گیرد،  این ســفر از اهمیت ویژه ای برخوردار 
است. نکته دیگر در اهمیت سفر رئیس جمهور به قطر، بررسی 
مسائل مربوط به امنیت منطقه است. با توجه به تحولات اخیر 
و تنش هایی که به واسطه حضور رژیم صهیونیستی و آمریکا در 
منطقه به وجود آمده است، بررسی مسائل مربوط به حوزه امنیت 
منطقه ای بر اهمیت این سفر افزوده است. ازسوی دیگر آنگونه 
که اعلام شــده، قرار اســت ۴توافقنامه در زمینه های مختلف، 
ازجمله بحث تونل های بین 2کشور، موضوع کمک در برگزاری 
جام جهانی در دوحه، مسائل مربوط به حوزه صادرات و واردات 
و... به امضا  برسد. بر این اساس می  توان ادعا کرد که این سفر پربار 
خواهد بود و در راستای توسعه مناسبات و همکاری های دوجانبه 

و البته منطقه ای از اهمیت بالایی برخوردار است. 
روابط 2 کشور در سال های اخیر چه مسیری را 

طی کرده است؟
مناسبات جمهوری اسلامی ایران و قطر در سال های اخیر سیر 
صعودی داشته  و تحولات مهمی را پشت سر گذاشته است. باید 
یادآوری کنــم زمانی که روابط قطر و عربستان ســعودی دچار 
بحران شد و ۴کشــور عربی ازجمله عربستان، امارات، بحرین و 
مصر  علیه قطر وارد عمل شدند و با این کشور قطع رابطه کردند 
که حتی به محاصــره زمینی و دریایی قطر هــم انجامید، تنها 
کشوری که به کمک این کشور آمد، ایران بود و دولت، به دستور 
مقام معظم رهبری در پاسخ به نامه مسئولان قطری، وارد عمل 
شد و کریدورهای هوایی و همچنین برخی بنادر به آنها اجاره داده 

شد تا از فشارهای وارده، آسیب نبینند.
به تأثیرگذاری این سفر در حوزه امنیت منطقه ای 

اشاره کردید. این تأثیرگذاری چگونه قابل بررسی است؟
سفر رئیس جمهور به دوحه تأکید دوباره ای است بر این موضوع 
که ایران با هیچ کشوری دشمنی ندارد، مگر آنکه پای تهدیدی 
علیه منافع ملی، تمامیت ارضی و استقلال کشور درمیان باشد. 
به عنوان مثال، ما به اماراتی  ها نیز گفتیم که حضور صهیونیست ها 
در آب های حساس خلیج فارس و تنگه هرمز، به ضرر خودشان و 
مردم منطقه اســت، چراکه رژیم صهیونیستی به دنبال آرامش 
نیست و قطعا همکاری  برخی کشورهای منطقه برای عادی سازی 
روابط با این رژیم، زیان مردم و حتی خود حکام منطقه را به دنبال 
دارد و می تواند موقعیت آنان را به خطر بیندازد. اینها موضوع هایی 
است که در این سفر مورد بررسی قرار خواهد گرفت و می تواند 

راهگشا باشد.
  بنابراین سفر رئیس جمهور کشورمان به دوحه را 
می توان گام مهمی در راستای پیشبرد سیاست منطقه گرایی 

جمهوری اسلامی ایران دانست؟
قطعا اینگونه است. سفر رئیس دولت سیزدهم به دوحه این پیام را 
برای دیگر کشورهای منطقه به همراه دارد که اگر مشکلی وجود 
دارد، باید بنشینند و درباره آن صحبت کنند و اگر گله ای هست، 
مطرح شود. در دولت قبل طرحی ارائه شد به نام »صلح هرمز« 
که نشان داد جمهوری اسلامی ایران همواره به دنبال صلح و ثبات 
است و در این مســیر حرکت می کند. قصد ایران برای توسعه 
همکاری  های منطقه ای با این رویکرد بوده است که نباید اجازه 
داد منطقه همواره روی لبه آتشفشان حرکت کند و درآمدهایی 
که می تواند درمسیر آبادانی، علم و توسعه مصرف شود، نباید با 
انعقاد قراردادهای تسلیحاتی ویرانگر هدر برود. توسعه همکاری ها 

می تواند برای منطقه امنیت بیاورد.

علی بهادری جهرمی
سخنگوی دولت

دستور قاطع رئیس جمهور، اراده ارکان 
دولــت و ســایر بخش هــای حاکمیــت، 
پیگیری رسانه ها و حمایت مردم، عوامل 
اصلــی موفقیــت نهضــت آزادســازی 
ســواحل بــود. ایــن تجربــه می توانــد در 
اجماع سازی برای مقابله با سایر مظاهر 

قانون شکنی هم راه گشا باشد.

سیدعبدالرحیم موسوی
فرمانده کل ارتش

تجهیزات ارائه شــده در نیــروی زمینی 
ارتش متناســب با نوع تهدیــدات وارد 
چرخــه دفاعــی کشــور شده اســت.  
توان دفاعی نیروی زمینــی برای اجرای 
هرگونه مأموریت ابلاغی ارتقا یافته و 
این نیرو قادر اســت کار خــود را به نحو 

مطلوبی انجام دهد. / فارس

سیدمحمود نبویان
نماینده مجلس

دربــاره مذاکــرات هســته ای، بــرای مــا 
منافــع ملــت ایــران مهــم اســت و این 
منافع در 2حالت کسب می شود؛ یکی 
اینکه باید همــه تحریم ها  لغو شــود و 
دوم اینکه آمریکا و کشورهای اروپایی 
ضمانت دهند که این تحریم ها پس از 

لغو بازگشت ندارد. / ایرنا

نقل قول خبر

سیاست 
خارجی

برنامه ریزی برای دور پنجم 
گفت وگوهای تهران - ریاض

وزیر امورخارجه عربستان ســعودی در جریان کنفرانس 
امنیتی مونیخ، از برنامه ریزی این کشور برای برگزاری دور 

پنجم رایزنی های مستقیم با تهران خبر داد.
این درحالی است که پیش  از این جمهوری اسلامی ایران 
آمادگی خود را برای ادامه گفت وگوها با طرف سعودی با 
هدف رفع اختلاف های موجود فی مابین اعلام کرده بود، 
اما به نظر می رسد ســعودی ها همچنان درحال فرافکنی 

پیرامون روابط دوجانبه و اختلاف های موجود هستند.
بر همین اســاس هم بود که برمبنای آنچــه »الجزیره« 
گزارش داده فیصل بن فرحان درجریان کنفرانس امنیتی 
مونیخ با اشاره به پیشرفت نداشــتن گفت وگوها با ایران، 
ادعاهای ساختگی و بی اساس مقام های سعودی مبنی بر 
کمک نظامی ایران به نیروهای یمنی را تکرار کرد و مدعی 
شد:»تهران همچنان به ارسال موشــک های بالستیک، 
قطعات پهپاد و تســلیحات متعارف برای حوثی ها ادامه 

می دهد.«
وی با تأکید بر اینکه ریــاض کماکان خواهان گفت وگو با 
تهران اســت، ادامه داد که این امر مستلزم تمایل جدی 
همسایه های ما برای رسیدگی به مسائل اساسی موجود 
است؛ »امیدواریم که تمایل جدی برای یافتن یک شیوه 
جدید وجود داشته باشــد. اگر ما شاهد پیشرفت اساسی 
درخصوص این پرونده ها باشیم، نزدیک شدن به یکدیگر 

و بهبود روابط هم امکانپذیر است.« 

 اراده ایران و ازبکستان 
بر گسترش روابط همه جانبه 

 رئیس جمهور روز گذشته در دیدار با  معاون نخست وزیر 
و وزیر ســرمایه گذاری و تجارت  خارجی ازبکستان، 
به ظرفیت های گســترده همکاری بین 2کشــور در 
حوزه های مختلــف اقتصادی، ازجمله کشــاورزی، 
صنعت، حمل و نقل، انرژی و گردشــگری اشاره کرد و 
گفت: امروز اراده سیاسی روسای 2کشور بر توسعه و 
تعمیق همه جانبه روابط استوار است و مصمم هستیم 
با فعال کردن همــه ظرفیت ها، گام هــای بلندی در 
مسیر شکوفایی و توسعه 2کشور برداریم. سیدابراهیم 
رئیســی همچنین اضافه  کرد: ظرفیت هــا و امکانات 
مشترک 2کشور می تواند در مسیر تأمین منافع 2ملت 
و ملت های منطقه قرار گیرد. براساس گزارش پایگاه 
اطلاع رسانی ریاســت جمهوری، معاون نخست وزیر 
ازبکستان نیز در این دیدار با بیان اینکه تاشکند بلافاصله 
بعد از ملاقات روسای جمهور 2کشور در ترکمنستان، 
نقشه راه توســعه روابط دوجانبه را تدوین کرده  است، 
گفت: با تأکید رئیس جمهور ازبکستان، هیأتی عالی رتبه 
از مقام های اقتصادی و فعالان بخش  خصوصی، در این 
سفر همراه من هستند تا راه های اجرایی کردن نقشه راه 
 توسعه همه جانبه روابط را بررسی و نهایی کنیم. سردار 
عمرزاق اف با بیان اینکه حجم مبادلات 2کشور نسبت 
به سال  گذشته 2/۵برابر افزایش داشته  است، اضافه  کرد: 
تاشکند در حوزه های مختلف، ازجمله توسعه روابط 
تجاری و اقتصادی، سرمایه گذاری، حمل و نقل و ترانزیت 
و مناسبات فرهنگی، با عزم راسخ به دنبال تعمیق هر چه 

بیشتر روابط با تهران است.

 خبر

رایزنی هــای دیپلماتیــک برای 
دســتیابی به »توافق مثبت« در 
وین درحالی این روزها به صورت 
همزمان در وین و مونیــخ ادامه دارد که با وجود 
اذعان همــه طرف های حاضــر در مذاکرات به 
پیشــرفت های به دســت آمده، به نظر می رسد 
واشــنگتن با تعلل در تصمیم گیری سیاسی، در 
حال طراحی بازی جدیــدی برای انداختن توپ 

»تصمیم گیری« در زمین ایران است.
در چنیــن شــرایطی در یکــی ، دو روز اخیــر 
گفت  وگوهای دیپلماتیک پیرامون لغو تحریم ها 
علیه ایران و بازگشــت آمریکا به توافق هسته ای 
201۵ علاوه  بر وین، در حاشیه کنفرانس امنیتی 
مونیخ نیز ادامه یافت و به نظر می رسد برگزاری 
این کنفرانس زیر ســایه مذاکرات هسته ای قرار 

گرفته  است.
با وجــود ایــن، گفت وگوهای هســته ای میان 
طرف های حاضــر در وین همچنــان به صورت 
مستمر و فشرده در جریان اســت و هیأت ها در 
قالب های مختلف به بحث و بررســی برای رفع 
اختلاف های باقیمانده ادامه می دهند. برهمین 
اســاس هم بود که رئیس تیــم  مذاکره کننده 
کشــورمان در روزهای اخیر طی نشســت های 
دوجانبه ای با میخائیل اولیانوف، مذاکره کننده 
ارشد روسیه در وین، انریکه مورا، هماهنگ کننده 
گفت  وگوها و وانگ کوان، نماینده چین به بحث 
و تبادل نظر پیرامــون اختلاف های باقیمانده در 
مذاکرات پرداخت؛ گفت وگوهایــی که ناظران 
معتقدنــد احتمالا آخریــن روزهــای خود را 
ســپری می کند و درصورت تصمیم گیری طرف 
آمریکایی، دستیابی به توافق کاملا در دسترس 

است.

پایان موفقیت آمیز مذاکرات نزدیک است
از ســوی دیگر دیدارهای دوجانبه و چندجانبه 
هیأت هــای حاضــر در ویــن با محوریــت لغو 
تحریم های آمریکا علیه ایران نیــز ادامه دارد و 
اولیانوف مذاکره کننده ارشــد روســیه با مورا، 
نماینده اتحادیــه اروپا دیــدار و گفت وگو کرد؛ 
دیداری کــه با هدف بررســی پیشــرفت های 
به دســت آمده انجام شــد. اولیانوف در توییتی 
با اشــاره به رایزنی دوطرف درباره موضوع های 
باقیمانده ای که باید به منظور نهایی کردن توافق 
وین حل و فصل شود، تصریح کرد: »هنوز زمان 

مناسبی برای استراحت نیست.«
وی همچنیــن با دلگرم کننــده خواندن حضور 
اعضای تیم هــای مذاکره کننده همه طرف های 

برجام در وین با وجود برگزاری کنفرانس امنیتی 
مونیخ، نوشت: »ما به اتمام موفقیت آمیز مذاکرات 

برجام نزدیک هستیم.«

تشریح خطوط قرمز ایران در مونیخ
ادامه گفت وگوها در وین در شــرایطی است که 
به نظر می رسد رایزنی های برجامی به مهم ترین 
محور پنجاه وهشتمین کنفرانس امنیتی مونیخ 
هــم تبدیل شــده  و فرصت مناســبی به وجود 
آمده تا مقام های سیاســی کشــورهای حاضر 
در این کنفرانس و به ویــژه دولت های حاضر در 
گفت وگوهای وین به تشریح مواضع خود پیرامون 

احیای توافق هسته ای 201۵ بپردازند.
در چنین شــرایطی وزیر امورخارجه کشورمان 
در روزهای اخیر و در حاشــیه این کنفرانس و 
همچنین در ســخنرانی خود، به تشریح کامل 
روند گفت وگوها و همچنین مواضع اصولی ایران 
پرداخت و تأکید کرد درصورت اراده طرف های 

مقابل، »توافق مثبت« کاملا در دسترس است.
در ایــن میــان امــا حســین  امیرعبداللهیان 
با تشــریح خطوط قرمز جمهوری اســلامی در 
زمینه گفت وگوهای هســته ای، بــر این نکته 
تأکید کرد کــه خطوط قرمز ایــران در وین به 
هیچ وجه نادیده گرفته نخواهد شد و اگر انتخاب 
نهایی میان »عدم توافق« و »گذر کردن از منافع 
مردم ایران« باشد، انتخاب قطعی تهران احترام 
به منافع ملــی خواهد بود؛ موضعی که نشــان 
داد اکنون زمان اتخاذ تصمیم های ســخت در 

واشــنگتن فرارسیده اســت و دیگر نمی توان با 
بازی »ضرب الاجــل« و »مقصرنمایی ایران«، 
توپ مذاکــرات را به زمین جمهوری اســلامی 

ایران انداخت.

غربی ها، مسئول شکست احتمالی مذاکرات
برهمین اســاس هم بود که وزیــر امورخارجه 
کشورمان در حاشیه این کنفرانس در گفت وگو 
 بــا کریســتین امانپــور، مجری ســی.ان .ان،

 آمریــکا و غرب را مســئول هرگونه شکســت 
احتمالــی مذاکــرات وین دانســت و گفت که 
جمهوری اسلامی با خوش بینی و با جدیت برای 

رسیدن به توافق خوب در وین تلاش می کند.
امیرعبداللهیان خوش بینی خود نسبت به روند 
مذاکرات در وین را هم به این دلیل می داند که 
دولت ایران برای دستیابی به توافق خوب در این 
گفت وگوها اراده جــدی دارد؛ »رئیس جمهور 
تأکید دارد و علاقه مند اســت که به یک توافق 
خوب و فوری دست پیدا کنیم.« وی همچنین 
با اشــاره به تلاش های دوره های گذشته برای 
حصول یک توافق خوب، تصریح کرد که درچنین 
لحظات و شرایط حساسی اگر آمریکا و طرف های 
غربی واقع گرایانه برخورد نکنند، »حتما مسئول 

شکست احتمالی مذاکرات خواهند بود.«
وزیر امورخارجه کشورمان در جریان برگزاری 
این کنفرانــس به نکته مهم دیگری هم اشــاره 
کــرده  اســت؛ اینکه در شــرایط کنونــی تیم 
مذاکره کننده ایران در وین با بازی های دوگانه 

غربی ها بر سر »متن« و »زمان« روبه رو هستند 
و این درحالی است که جمهوری اسلامی آمادگی 
رسیدن به یک توافق خوب در کوتاه ترین زمان 
ممکن را دارد؛ به شرط اینکه طرف مقابل آماده 

اتخاذ تصمیم های سیاسی موردنیاز باشد.

پاسخ ایران به درخواست های آمریکا
امیرعبداللهیان در دیدار با جوزف بورل، رئیس 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا نیز بر لزوم اتخاذ 
تصمیم های سیاسی لازم ازســوی طرف های 
غربی تأکید کرد و گفت که زمان نشــان دادن 
اراده کافی برای رســیدن به توافق در کمترین 
زمــان فرارسیده اســت. وی همچنین ضمن 
قدردانی از نقش بورل و انریکــه مورا به عنوان 
هماهنگ کننــده مذاکــرات، بــر اراده ایران 
برای »یک پایان همراه بــا توافق خوب« برای 
گفت وگوهــا در وین تأکید و مواضــع تهران را 

تبیین  کرد.
امیرعبداللهیان با بیان اینکه جمهوري اسلامی 
همه ابتکارها و پیشــنهادهای ممکــن را ارائه 
کرده اســت، بر این نکتــه تأکید کــرد که اگر 
ابتکارهای ایران نبود، تا این حد به توافق نزدیک 
نبودیم، اما طرف مقابل باید بداند تهران خطوط 
قرمز خود را نادیده نخواهد گرفت. موضع ایران 
در قبال گفت وگوی مستقیم برجامی با آمریکا، 
از دیگــر محورهایی بود که وزیــر امورخارجه 
کشورمان در حاشــیه کنفرانس امنیتی مونیخ 
به تشریح آن پرداخت و تأکید کرد آمریکایی ها 
طی هفته های اخیر، به صورت متناوب و از طریق 
واسطه های مختلف، از ایران درخواست مذاکره 
مســتقیم کرده اند. امیرعبداللهیان در جریان 
ســخنرانی در این اجلاس در پاســخ به سؤال 
خبرنگار روزنامه »گاردین«، به جواب ایران به 
درخواست های طرف آمریکایی هم اشاره کرد: 
»در پاسخ به واسطه ها، اعلام کردیم چشم انداز 
چنین گفت وگویی برای ما چندان روشن نیست 
و اگر قرار نیست دستاوردی داشته باشیم، چه 
نیازی به مذاکره مســتقیم وجود دارد.« وی بر 
این نکته هم تأکید کرد که  اگر طرف آمریکایی 
یک ابتــکار عمده، ازجمله برداشــتن برخی از 
تحریم ها را انجــام دهد، آنــگاه می توان گفت 
که نیت آمریکایی ها واقعی اســت: »اگر بایدن 
حسن نیت دارد، 10میلیارد دلار از دارایی های 
مسدود شده ایران نزد بانک های خارجی را آزاد 
کند. ما از او درخواست وام یا پول آنها را نداریم، 
بلکه می خواهیم دارایی های خود ما را به عنوان 

حسن نیت آزاد کند.« 

قانونگذاری

دیپلماسی

بیانیه ۲۵۰نماینده درباره مذاکرات وین 
2۵0نماینده مجلس در بیانیه ای خطاب به رئیس جمهــور، تأکید کردند با خط قرمز قراردادن 
منافع ملت ایران، بدون دریافت تضمین های لازم، متعهد به هیچ توافقی با »بدعهدان« نشوید. 
به گزارش ایرنا، در متن این بیانیه که در 6بند تنظیم شده است و در نشست علنی دیروز خطاب 
به سیدابراهیم رئیسی قرائت شد، آمده  است: »دولت ظالم و تروریست آمریکا و نیز دنباله روان 
ضعیف و ذلیل آمریکا، یعنی 3کشور اروپایی در طول 8سال گذشته نشان دادند به هیچ تعهدی 
پایبند نبوده و از هر وسیله ممکن، جهت ضربه وارد کردن به منافع ملت ایران استفاده و حتی 
برخلاف تمام قوانین دنیا دارو را نیز علیه ملت ایران تحریم کردند و براین اساس باید از تجربیات 
ســابق درس عبرت بگیریم و با خط قرمز قرار دادن منافع ملت ایران بدون اخذ تضامین لازم 
متعهد به هیچ توافقی با بدعهدان نگردیم.« در بند دیگر این بیانیه تأکید شده است که »دولت 
تروریست آمریکا و سایر کشورهای عهدشــکن غربی باید تضمین دهند که از برجام خارج 
نمی شوند« و »رژیم آمریکا و سایر کشورهای طرف برجام باید تعهد دهند که از مکانیسم ماشه 
استفاده نخواهند کرد.« همچنین »رژیم آمریکا و 3کشور اروپایی باید به ملت ایران تعهد دهند 
تحریم ها علیه ملت ایران به بهانه های واهی هسته ای، تروریسم، موشکی و حقوق بشر را لغو 
کنند؛ ازجمله باید تحریم های »کاتسا«، »کاتسا یوترن« و »آیسا« حذف شوند.« در ادامه این 
بیانیه با تأکید بر اینکه »در مقام اجرا باید ابتدا آمریکا و سایر بدعهدان برجام به تعهدهای خود 
در قبال تحریم ها عمل کنند و بعد از راستی آزمایی ایران سراغ انجام تعهدهای خود رفته و آن را 
انجام دهند«، تصریح شده  است: »مطابق ماده۷ قانون اقدام راهبردی مجلس شورای اسلامی، 
دولت موظف است انجام تعهدهای طرف غربی در لغو تحریم ها، به ویژه تحریم های نفتی، بانکی و 
بازگشت پول صادرات به صورت بانکی و بدون هیچ مشکلی را به مجلس گزارش دهد و درصورت 

تأیید و تصویب، مجلس می تواند نسبت به گام های کاهشی در زمینه هسته ای اقدام کند.«
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لایحــه »تعیین نرخ بلیــت و کرایه 
وسایل حمل ونقل عمومی شهر تهران 
در ســال 1401« دیــروز در صحن 
پارلمان شهری بررسی و اعضای شورای شهر تهران با 
افزایش 25درصدی نرخ بلیت مترو و اتوبوس موافقت 
کردند و بررسی تعیین نرخ تاکسی ها هم به جلسه آتی 
موکول شد. به گزارش همشهری، رئیس کمیسیون 
عمران، حمل ونقل در ابتدای جلسه گزارشی ارائه داد و 
گفت: »در جلسات مشترکی که با معاونت حمل ونقل و 
ترافیک شهرداری تهران داشتیم، افزایش 40درصدی 
بلیت ناوگان حمل ونقل عمومی مطرح شد، اما باتوجه  
به شرایط بد اقتصادی و اینکه اســتفاده کنندگان از 
حمل ونقل عمومی طبقات متوسط و ضعیف تر جامعه 
هستند، تصمیم گرفتیم لایحه با افزایش 25درصدی 
ارائه شــود و درخواست کردیم شــهرداری از طریق 
به کارگیری روش های دیگر به دنبال جایگزیني جبران 
هزینه ها باشد.« به گفته سیدجعفر تشکری هاشمی 
حدود 10درصد مبلغ حمل ونقل عمومی از شهروندان 
دریافت می شود و مابقی را باید شهرداری تهران و دولت 
تأمین کنند. او با بیان اینکه حداکثر 500تومان به نرخ 
کرایه مترو اضافه می شود، تأکید کرد: »خطوط متروي 
حومه شــهر تهران )خط 5( هم مشــمول 25درصد 
افزایش می شود و در راســتای صیانت از حقوق این 
مسافران نرخ کرایه خط تهران و کرج را به شرط اینکه 
مترو بتواند سازوکارهای فنی )نظام پرداخت مستقل( 
آن را فراهم کند، 1500 تومان پیش بینی کردیم.« این 
عضو پارلمان شهری با اشاره به نحوه محاسبه نرخ مترو 
گفت: »به محض اینکه کارت بلیت مترو در دســتگاه 

کارتخوان ایستگاهی کشیده شود، حداقل کرایه از کارت 
کسر و در زمان خروج از ایستگاه مقصد با کشیدن مجدد 
کارت،  مبلغ مسیر محاسبه می شود. اگر شهروندی اقدام 
به کشیدن کارت در پایان مسیر نکند یا زمان سفر بیش 
از 2ساعت باشد، کرایه حداکثری محاسبه خواهد شد.« 
به گفته تشکری هاشمی حداکثر پیمایش سفر با مترو 
30کیلومتر پیش بینی و نرخ کرایه هم براساس همین 
مقدار تعیین شده است، اما گاهی اوقات این پیمایش 
به 60کیلومتــر )کرج- تهران( می رســد؛ ازاین رو در 
30کیلومتر مازاد نرخ همان کرایه دوباره لحاظ می شود. 
این عضو پارلمان شهری درخصوص افزایش نرخ بلیت 
اتوبوس هم گفت: »از آنجایی که ارقام در اتوبوسرانی 
متفاوت اســت، نرخ بلیت 25درصد افزایش می یابد؛ 
به گونه ای که بلیت بی آرتــی حداکثر به 1750تومان 
می رسد و برای سایر خطوط هم 1800تا 2250تومان 
پیش بینی شده است. سرویس های دربستی هم  افزایش 

35درصدی خواهند داشت.«

تمهیداتپیشبینیشده
براساس این لایحه، مدیریت شهری تمهیدات خاصی 
برای مســافران پیش بینی کرده است که سیدجعفر 
تشکری هاشمی در تشریح آنها گفت: »کسانی که از 
کارت بلیت مبلغ دار )اتوبوس و مترو( شخصی سازی 
 شده اســتفاده می کنند، علاوه بر تخفیف 5درصدی 
می توانند به ازای هر بار شــارژ کارت بلیت از تخفیف 
استفاده کنند. همچنین برای کسانی که از درگاه های 
غیرحضوری مثل اپلیکیشن یا سایر روش های پرداخت 
آنلاین اســتفاده مي کنند اگر بلیت های تک ســفره 

خریداری کنند هم5درصد تخفیف پیش بینی شده 
است.« او تأکید کرد: »کسانی که کارت های تخفیف دار 
دارند در طول روز می توانند4بار از خدمات مترو استفاده 
کنند و امکان استفاده بیشتر وجود ندارد.« به گفته او 
معلولانی که با ویلچر تردد می کنند اگر از خودروهای 
ون با بالابر برقی استفاده کنند، معادل یک بلیت اتوبوس 
می پردازند و برای سفرهای جمعی هم می توانند رایگان 
از اتوبوس اســتفاده کنند. رئیس کمیسیون عمران، 
حمل ونقل به کارت بلیت خبرنگاری هم اشاره و عنوان 

کرد: »به خبرنگارانی که از مجوز طرح ترافیک استفاده 
نمی کنند، کارت بلیت حمل ونقل عمومی با450هزار 
تومان شارژ داده می شود تا بتوانند در طول سال از آن 
استفاده کنند.« همچنین   جانبازان و خانواده شهدا،  
افراد تحت پوشش سازمان بهزیستی و کمیته امداد 
امام خمینی )ره( از تخفیف 100درصدی،  دانش آموزان 
و دانشــجویان تخفیف 50درصدی و   افرادی بالای 
65ســال )کارت منزلت( هم تخفیــف 90درصدی 

بهره مندی می شوند.

بلیت اتوبوس و مترو  چند؟
اعضای پارلمانی شهر با افزایش 25درصدی نرخ بلیت اتوبوس و مترو موافقت کردند

اجتماعی

چهاردهمینجلسهقرارگاه
اجتماعیپایتختبرگزارشد

چهاردهمین جلسه قرارگاه اجتماعی شــهر تهران با رویکرد 
جمع آوری و ساماندهی معتادان متجاهر صبح دیروز، یکشنبه 
یکم  اسفندماه با حضور نمایندگانی از سوی دستگاه های دخیل 
و مسئول در حوزه آسیب های اجتماعی برگزار شد. به گزارش 
پایگاه خبری شهر، در ابتدای این جلسه آخرین وضعیت مصوبات 
سیزدهمین جلسه قرارگاه اجتماعی شهر تهران، ازجمله صدور 
موافقت اصولی مراکز منع پذیرش شهرداری تهران، صدور پروانه 
بهره برداری مراکز منع پذیرش شهرداری تهران، طراحی فرم 
ثبت اطلاعات مددجویان دارای خانواده و نیازمند کمک بررسی 
شد. در ادامه جلسه موضوعاتی ازجمله پیگیری انشعاب آب مرکز 
شفق، تامین اعتبار خرید تانکر مرکز سروش، انشعاب گاز مرکز 
طراوت، پوشاک مددجویان، پرداخت بخشی از مطالبات برخی 
از مراکز نگهداری معتادان متجاهر و آخرین وضعیت شناسایی و 
پلمب خانه های پلاک قرمز در مناطق درگیر با معتادان متجاهر 

مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.

افزایش دوبرابری نرخ بلیت 
اتوبوس های شبانه

مهدیچمران،رئیسشورایشهرتهران
درجلسهروزیکشنبهموضوعدوبرابرشدننرخ
کرایهحملونقلعمومیدرروزهایتعطیلمطرح
شد،امااعضایپارلمانشهریباآنموافقتنکردند.
دوبرابرشــدننرخکرایهاتوبوسهایشبانههم
پیشنهاددیگریبودکهباتوجهبهکاهشمسافران
اتوبوسهایشبانهمطرحشدواعضایشورایشهر

بهاینموردرأیدادندوباآنموافقتکردند.

اتوبوس 
شبانه

 ارزان ترین بلیت متروي جهان
 در تهران

مهدیشایستهاصل،مدیرعاملشرکتمترو
متروســتونفقراتحملونقلتهرانوالبرزمحسوب
میشــودوتهرانارزانترینبلیتمترودردنیارادارد.
هماکنونیکدهمقیمتتمامشدهبلیتازشهروندان
دریافتمیشودکهجبرانمابهالتفاوتبرعهدهدولتو
شهرداریاست.امسالدولتبیشاز770میلیاردتومانبه
مترووشهرداریتهرانبدهیداشتهوپیشبینیمیکنیم

سالآیندهاینمیزانبه1500میلیاردتومانبرسد.

مترو

 سهم 4درصدی اتوبوس
 در جابه جایی مسافر

بهرامنکاحی،مدیرعاملشرکتاتوبوسرانیتهران
3هزاردستگاهاتوبوسازناوگانخارجشدهو3هزار
دستگاهدیگردروضعیتزمینگیرشدنقراردارند
وامروزبا2هزاردستگاهخدمترسانیمیکنیمو
بهصراحتمیتوانگفتاینناوگاندچارفرسودگی
75درصدیشدهاست.درجابهجاییمسافرسهم
25درصدیبرایاتوبوسرانیتعیینشدهکهمتأسفانه

امروزاینسهمبه4درصدکاهشیافتهاست.

اتوبوس

خبرحمل و نقل

تاکسیرانی

اختصاص1۸هزارمیلیاردتومان
برایبودجهحملونقلپایتخت

رئیس شــورای اســلامی شــهر تهران با حضور در برنامه 
تلویزیونی »تهران بیســت« در تشــریح بودجه سال آینده 
شــهرداری تهران از اختصاص مبلغ حدود 18هزار میلیارد 

تومان بودجه برای حمل ونقل عمومی پایتخت خبر داد.
به گزارش همشهری، مهدی چمران در این برنامه گفت: بیش 
از 50هزار میلیارد تومان بودجه برای شهر تهران درنظر گرفته 
شده اســت که منابع تأمین آن، منابع درآمدی شهرداری 
تهران مانند مالیات بر ارزش افــزوده به مبلغ 8هزار میلیارد 
تومان، 22هزار میلیارد تومان نیز درآمدهای ناشی از توسعه 
شهری مانند عوارض های ساختمانی و 8هزار میلیارد تومان 
درآمدهای متفرقه نظیر جریمه کسر پارکینگ و همچنین 
8هزار میلیــارد تومان از فروش امــوال غیرمنقول و 4هزار 

میلیارد تومان از تسهیلات بانکی هستند.
رئیس شــورا با اشــاره به اینکه برای ســال آینده عوارض 
ساختمانی را کاهش داده ایم، افزود: شهرداری در لایحه خود 
57هزار میلیارد تومان پیش بینی کرده بود، اما در شورا برای 
واقعی تر شدن، آن را به 50هزار میلیارد تومان کاهش دادیم.

چمران درخصوص مجوز 7طبقه شــدن ســاختمان ها نیز 
افزود: در این خصوص براساس طرح تفصیلی عمل خواهد 
شد؛ مثلا اگر 60درصد کوچه ای ســاخته شده باشد، باقی 
کوچه نیز درصورت داشتن شــرایط به همان تعداد طبقات 

تعلق خواهد گرفت.

در ادامه رئیس شــورای اسلامی شــهر تهران، درخصوص 
اهم موضوعات بودجه بندی، گفت: برای حوزه حمل ونقل و 
ترافیک، حدود 18هزار میلیارد تومان بودجه درنظر گرفته 
شده است که از این میزان، مبلغ 4هزار میلیارد تومان برای 

توسعه و تجهیز ناوگان اتوبوسرانی پیش بینی شده است.
چمــران افــزود: همچنین مبلــغ 1530میلیــارد تومان 

مابه التفاوت بلیت اتوبوس در این سرفصل بودجه قرار دارد.
چمران در ادامه با اشاره به ســهم مترو از بودجه حمل ونقل 
گفت: برای مترو 6هزار میلیارد تومان درنظر گرفته شــده 
است که 2هزارو670میلیارد تومان برای تکمیل خطوط 6 و 
7 مترو، 600میلیارد تومان برای سایر خطوط، 3هزار میلیارد 
تومان برای خرید واگــن و 782میلیارد تومان برای اورهال 
قطارها و 2100میلیارد تومان نیــز برای مابه التفاوت بلیت 
مترو و نیز 500میلیارد تومان برای هوشمندسازی  شهری 

نظیر نصب دوربین های ترافیکی درنظر گرفته شده است.
مهدی چمران درخصوص دیگر سرفصل های مصارف بودجه 
شــهر تهران نظیر خدمات شــهری، افزود: یک هزارو980 
میلیارد تومان برای نظافت شهر، حدود 2هزارو100میلیارد 
تومان برای توســعه و نگهداری فضای ســبز، 570میلیارد 
تومان برای تجهیزات آتش نشــانی، 2هــزار میلیارد تومان 
بــرای ســازمان آتش نشــانی، همچنین براســاس قانون 
1500میلیارد تومان برای جبران ســختی کار آتش نشانان 
و نیز 2هزارو850میلیارد تومان برای مدیریت بحران درنظر 

قرار گرفته شده است.
رئیس شورای شهر تهران در ادامه به تشریح بودجه فرهنگی 
و اجتماعی شهر تهران پرداخت و گفت: 4هزارو300میلیارد 
تومان برای حوزه فرهنگی و اجتماعی درنظر گرفته شــده 
اســت که به طور مثال عناوینــی نظیر توســعه و حمایت 
از زیرســاخت های فرهنگــی و مذهبــی و ســاماندهی 
آسیب دیدگان به مبلغ 450میلیارد تومان و نیز 32میلیارد 
تومان برای حمایت از نهاد خانواده و بهبود مشــارکت های 

اجتماعی زنان تعیین شده است.
مهدی چمران درباره ســاختن 5هتل در بوستان های شهر 
تهران خاطرنشــان کرد: ایــن هتل ها قرار اســت در قالب 
مشارکت و ســرمایه گذاری ساخته شــوند و قطعا از نظر 
جانمایی نیز در بوســتان های بزرگ و فرامنطقه ای ساخته 

خواهند شد.

دستازشانتاژهایرسانهایبردارید
ناصر امانی، عضو کمیسیون برنامه  و بودجه پارلمان شهری در 
واکنش به انتشار مطالبی در فضای مجازی با عنوان »همدستی 
شهردار و شــورای انقلابی علیه مترو ســواران« آن را شانتاژ 
رسانه ای دانست و گفت: »براساس تبصره 19)سرمایه گذاری 
بخش خصوصی( شورای شهر به شهرداری تهران اجازه داده 
که ساخت بعضی از پروژه هایی که در توان مالی اش نیست را 
به بخش خصوصی، برابر قوانین و مقررات واگذار کند. یکی از 
این پروژه ها، اتصال بزرگراه امام علی به بزرگراه شمال است که 
روزهای گذشته در یکی از روزنامه های اقتصادی، بودجه این 
پروژه را با بودجه مترو مقایسه کرده و یکی از اعضای شورای 
پنجم هم جدولی در این خصوص منتشر کرده و البته بهتر است 
بگوییم شانتاژ خبری کرده است.« به گفته او قیاس این 2 مورد 

مع الفارق است و عضو شــورای پنجمی که 
این خبر را جدول کرده بگوید طی 4سال 

گذشته در ارتباط با حمل ونقل عمومی 
چه کرده اند؟ آیا یک قطار مترو 

توانستند به مترو اضافه کنند؟

مشکلسندتاکسیبانوانحلشد
مدیرعامل ســازمان تاکسیرانی شــهر تهران در گفت وگو با 
همشهری از حل شدن مشکل 14ساله سند تاکسی بانوان خبر 
داد و گفت که بانوان تاکســیران در اسرع وقت به معاونت فنی 
سازمان مراجعه و نسبت به تعیین تکلیف سند تاکسی خود اقدام 
کنند. به گزارش همشهری، سال 86بود که شرکت ایمن سیر 
تاکسی بیسیم بانوان، تاکسی ها را به شرط تملیک با دریافت 
4میلیون و 500هزار تومان پیش پرداخت به بانوان واگذار کرد 
و پس از تعیین قیمت نهایی به مبلغ 12میلیون تومان مقرر شد 
مابقی پول به صورت اقساط توسط بانوان تاکسیران پرداخت 
شود. سال 92پس از اتمام اقساط، مشخص شد شرکت مذکور 
برای دریافت وام سند تاکسی بانوان را به عنوان رهن ارائه داده 
است. روز گذشته مهدی اسماعیل بگی با حضور در تحریریه 
روزنامه همشهری از رفع این مشکل خبر داد و گفت که حدود 
50تا 60راننده تاکسی با این مشکل مواجهند که 11نفر مراجعه 
کرده و  ســایر راننده ها هم با مدارک خود مراجعه و نسبت به 

تعیین تکلیف سند خودرو اقدام کنند.
سال 1400
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2000تک سفری شهری

2300تک سفره حومه )خط 5(
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12500تک سفره فرودگاه امام
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دوشنبه 2 اسفند 41400
 شماره  8444

دولت همچنان مصمم است که ارز 

بودجه
ترجیحی را در بودجه ســال آینده 
حذف کند. در مقابــل، مجلس با 
احتیاط بیشــتری با این مقوله برخــورد می کند و 
به نوعــی به دنبــال تضامین معتبری اســت که به 
معیشت دهک های پایین و اقشار کم درآمد جامعه 

فشار وارد نشود.
به گزارش همشهری، از دیروز بررسی جزئیات لایحه 
بودجه۱۴۰۱ در جلســه علنی مجلس آغاز شــد و 
قبل از آن، هم در نشست غیرعلنی مجلس و هم در 
نشست شنبه شب سران 3قوه، بحث درباره مسائل 
بودجه ای داغ بود. حالا، در بزنگاه آخر بودجه که قرار 
اســت با رأی نمایندگان مجلس، سند دخل وخرج 
کشور در سال۱۴۰۱ نهایی و تصویب شود، سرنوشت 
ارز ترجیحی و نحوه تخصیص یا توزیع ارز موسوم به 
دلار ۴2۰۰تومانی، محور اصلی بحث های بودجه ای 
اســت و هنوز با وجود اصرار دولت بر حذف این ارز، 
ســختگیری مجلس در مورد پیامدهای این اتفاق 
و حتی پیشــنهاد یک مدل ارزی مبتنی بر ریال از 
سوی کمیسیون تلفیق، بازهم هیچ سیگنال روشنی 

در مورد سرنوشت دلار ۴2۰۰تومانی وجود ندارد.

انتخاب های سخت در بودجه ناتراز
سران قوا در جلسه شنبه شب که به میزبانی مجلس 
برگزار شد، بر توجه به حفظ معیشت مردم به عنوان 
اولویت اصلی بودجه سال آینده تأکید و اعلام کردند 
بودجه سال آینده در همگرایی قوا به نحوی تنظیم 
شود که با ایجاد درآمدهای پایدار، حمایت از تولید 
و اشــتغال و کنترل تورم، با تأمین کالای اساســی 
موردنیاز، از آسیب بیشتر به معیشت مردم جلوگیری 
شــود. البته این موضع ســران قوا، پیش از این نیز 
به صورت جداگانه اعلام شــده؛ اما همچنان به نظر 
می رسد 3قوه روی شیوه حمایت از معیشت مردم 

و تعیین تکلیف ارز ترجیحی به نتیجه نرسیده اند. 
واقعیت این اســت که دولت در بودجه سال آینده 
به دلایل متعدد نیازمند اصلاح ســاختارهای مالی 
و درآمدی اســت و از این مســیر، تغییــر برخی از 
مصارف بودجه ای، نظیر تخصیص ارز ترجیحی نیز 
اجتناب ناپذیر است؛ زیرا در صورت تداوم وضعیت 
موجود، بودجه با کسری قابل توجه مواجه خواهد شد 
و در نهایت جبران این ناترازی میان منابع و مصارف 
به چاپ پول بدون پشتوانه ختم می شود و این یعنی 
رشــد تورم، کاهش ارز پول ملی و بی ثباتی اقتصاد؛ 
پس معقول تر این است که علاج واقعه قبل از وقوع 
کند و در لایحه بودجه تمهیدی برای انضباط مالی و 

مصرف بهینه منابع بیندیشد. این رویکرد اگرچه در 
مجلس و دولت طرفداران پروپاقرصی دارد، اما این 

طرفداران هنوز به دیدگاه مشترک نرسیده اند. 
دیروز پیش از شــروع نشســت علنی مجلس برای 
بررســی جزئیات لایحــه بودجه۱۴۰۱، جلســه 
غیرعلنی مجلس نیز به بحث درباره مسائل بودجه ای 
و به خصوص ارز ترجیحی اختصاص داشت و آنگونه 
که سیدنظام الدین موسوی، سخنگوی هیأت رئیسه 
مجلــس به خبرنــگاران گفــت: در این نشســت 
گفت وشنود تفصیلی بین نمایندگان مجلس و دولت 
شکل گرفته و مباحث بسیاری در جهت هماهنگی 
دیدگاه ها بین دولت و مجلس مطرح شده است. در 
این جلسه غیرعلنی، رئیس سازمان برنامه وبودجه، 
وزیر جهادکشاورزی و رئیس بانک مرکزی به عنوان 
نمایندگان دولت حضور داشــته اند و رئیس دیوان 
محاسبات کشور، رئیس مرکز پژوهش های مجلس 
و مسئولان دســتگاه های امنیتی و نظارتی ازجمله 
رئیس سازمان اطلاعات سپاه نیز نگاه کارشناسانه 
دســتگاه های متبوع خود را در این مورد تشــریح 

کرده اند.

نگاه مجلس و نظر دولت
از نظر نمایندگان مجلس، وضع ارز ترجیحی در لایحه 
بودجه سال آینده از اهمیت بالایی برخوردار است 
و اینکه آیا در بودجه لحاظ یا حذف می شــود، یک 
مسئله محوری با تبعات اجتماعی محسوب می شود. 
ازاین رو، باوجود اعلام قبلی دولت مبنی بر حذف ارز 
ترجیحی در لایحه بودجه، از همان ابتدا این موضوع 

در مجلس با چالش مواجه شد. درحقیقت دولت در 
برنامه اولیه بنا داشــت ضمن حذف ارز ترجیحی، 
منابعی را که مقــدار آن به یک ســوم اختلاف نرخ 
ارز ترجیحی و ارز آزاد می رســید، به صورت یارانه 
نقدی یا کالایی به خانوارهای کم درآمد اختصاص 
دهد؛ اما مجلس حاضر به پذیرش این برنامه نشــد 
و پیشنهاد های دیگری مطرح کرد که ازجمله آنها، 
تخصیص ارز ترجیحی به صورت معادل ریالی بود که 
در کمیسیون تلفیق مطرح شد. اما همین پیشنهاد ها 

هم با مخالفت، نقد و اما و اگر مواجه بود. 
سخنگوی هیأت رئیسه مجلس می گوید: هماهنگی 
دولت و مجلس در مورد لایحه بودجه و وضعیت ارز 
ترجیحی ضروری است و مجلس تأکید دارد اتخاذ 
هرگونه تصمیم درباره ارز ترجیحی باید به گونه ای 
باشد که در اجرای آن حتماً نظام حمایتی و معیشتی 
مردم درنظر گرفته شود و به گونه ای تراز شود که به 
سبد معیشت مردم مشکلی وارد نشود. ضمن اینکه 
ثبات اقتصادی نیز ازجمله موضوعاتی بسیار بااهمیت 
برای دولت و مجلس است. نکته دیگر اینکه، به گفته 
سیدنظام الدین موسوی، مدل اجرای ارز ترجیحی 
باید بنا بر تصمیم مجلس باشــد تا معیشت مردم 

دچار تکانه نشود.

تخصیص ارز ترجیحی با مدل ریالی
در جریان تدویــن لایحه بودجه۱۴۰۱ و ارســال 
آن به مجلس، موضع مشــخص دولــت حذف ارز 
۴2۰۰تومانی بود و مجلس نیز با تأیید این موضع، 
به حمایت از آن برخاســت اما به دنبال هشدارهای 

متعددی که درخصوص خطرات حذف ارز ترجیحی 
و تبعات احتمالی آن داده شد، مجلس توپ حذف 
دلار ۴2۰۰تومانــی را به زمین دولــت بازگرداند و 
در ادامه، در ســایه جلســات بحث و بررسی برای 
دست یافتن به مدل مشخص و مورد رضایت دوطرف، 
کمیســیون تلفیق مجلس یک مــدل ریالی برای 
تخصیــص ارز ترجیحی ارائــه داد که ضمن حذف 
فشــار بر منابع ارزی دولت، معــادل تعهدات قبلی 
تخصیص دلار ۴2۰۰تومانی، برای دولت بار ریالی 

ایجاد می کرد. 
به گزارش همشــهری، براســاس بند یک الحاقی 
یک تبصره یــک لایحه بودجه ســال۱۴۰۱ که در 
کمیســیون تلفیق مجلس به بودجه اضافه شــده، 
معادل مبلغ 9میلیارد دلار موضوع ردیف۱8 جدول 
مصارف تبصره۱۴ این قانــون برای تأمین کالاهای 
اساسی دارو و تجهیزات مصرفی پزشکی و براساس 
نرخ ارز ترجیحی اختصاص می یابد. با این کار به جای 
آنکه منابع بودجه دولت تغییر پیدا کند، تغییراتی در 
تبصره۱۴ ایجاد خواهد شد و تقویت منابع موضوع 
این تبصره، مجموع منابع درنظر گرفته شــده برای 
حذف ارز ۴2۰۰تومانی که دولت ۱۰6هزار میلیارد 
تومان تعیین کرده بود، به ۱72هزار میلیارد تومان 
برای حفــظ ارز ترجیحی دارو و کالاهای اساســی 
افزایش یافت و علاوه بر آن 7۱هزار میلیارد تومان نیز 

برای خرید تضمینی گندم درنظر گرفته شد.
اما ریالی شدن ارز ۴2۰۰تومانی ازنظر کارشناسان 
معایبی دارد که نه تنها اهداف یکسان سازی نرخ ارز 
را برآورده نمی کند، بلکه می تواند باعث افزایش پایه 
پولی نیز شود. حسین صمصامی، سرپرست سابق 
وزارت امور اقتصادی و دارایی ازجمله منتقدان این 
مدل اســت و به نمایندگان مجلس توصیه می کند 
مراقب کلاه گشــاد تخصیص ریالــی ارز ترجیحی 
باشند. او می گوید: نکته قطعی لایحه بودجه۱۴۰۱ 
یکسان شــدن نرخ ارز در بودجه است که در نتیجه 
آن، قیمت کالاهای اساسی براساس ارز تک نرخی 
محاسبه شــده و مابه التفاوت آن به شکل دیگری 
به ذینفعان اختصاص می یابد. براساس بند الحاقی 
کمیســیون تلفیق به تبصره یک این لایحه، دولت 
مبلغ 9میلیارد دلار برای تأمین کالاهای اساسی، دارو 
و تجهیزات پزشکی اختصاص می دهد اما در ادامه 
فرایند به گونه ای است که با تسعیر درآمدهای نفتی 
و... با نرخ ETS )23هزار تومان(، عملًا 9میلیارد دلار 
کالاهای اساسی ابتدا به ریال تبدیل می شود و بعد 
معادل ریالی آن را تخصیص می دهند که این روند، 

خود باعث افزایش پایه پولی خواهد شد.

وقت تصمیم گیری برای ارز 4200
بررسی جزئیات سند دخل وخرج ۱۴۰۱در دستور کار مجلس قرار گرفت

مالیاتهایتنبیهیخانههایلوکسوخالیزیرذرهبین
در بودجه ۱۴۰۰، سازمان امور مالیاتی مکلف 

مالیات
به وصول مالیات از خانه های خالی و خانه های 
گران قیمت بوده اســت؛ اما دیوان محاسبات 
می گوید در ۱۰ماه امسال هیچ مبلغی در این سرفصل وصول 

نشده است.
به گزارش همشــهری، دیوان محاســبات در گزارش بررسی 
اجرای قانون بودجه در ۱۰ماه سال جاری اعلام کرده است که 
باوجود تعیین »پایان بهمن ماه به عنــوان آخرین مهلت واریز 
مالیات واحدهای مسکونی و باغ ویلاهای گران قیمت« در قانون 
بودجه، تحقق آن تا پایان دی ماه همچنــان صفر درصد بوده 
و به طور مشــابه میزان وصول مالیات بر »واحدهای مسکونی 
خالی از ســکنه« نیز به دلیل تصویب نشدن آیین نامه اجرایی 

آن فاقد وصولی است. سازمان امور مالیاتی هم به این گزارش 
واکنش نشــان داده و اعلام کرده که درخصــوص مالیات بر 
واحدهای مسکونی و باغ ویلاهای گران قیمت، بالغ بر ۱2هزار و 
۵۰۰واحد مسکونی مشمول مالیات شناسایی و مالیات مربوط 
به آنها به همراه اطلاعات واحد مسکونی و مالکان ذی ربط، در 
درگاه الکترونیکی سازمان امور مالیاتی کشور صادر و بارگذاری 
شده است. همچنین، پرداخت این مالیات به صورت سیستمی 
 بوده و امکان صــدور قبض مالیاتی در درگاه مزبور به نشــانی

 My.Tax.gov.ir برای تمام مشمولین فراهم شده است.
براساس اعلام ســازمان امور مالیاتی، طبق مفاد قانون بودجه 
ســال ۱۴۰۰، وزارتخانه های راه و شهرسازی، صنعت و معدن 
و تجارت به همراه ســازمان ثبت اســناد و املاک کشــور و 

شهرداری ها موظف بوده اند امکان دسترسی برخط به اطلاعات 
املاک موردنیاز این سازمان در حوزه املاک را فراهم کنند اما 
فقط وزارت راه و شهرسازی اطلاعات 6۵۰۰ واحد را در قالب 
لوح فشرده به سازمان ارســال کرد و دیگر دستگاه ها باوجود 
مکاتبات و پیگیری های صورت گرفته، هیچ گونه اطلاعاتی در 

این خصوص به سازمان ارائه نکردند.
همچنین ســازمان امور مالیاتی اعلام کرده است که براساس 
تکالیف قانون بودجه سال ۱۴۰۰،   دارایی های مشمول و ارزش 
آنها به مالکین طی 2 ماه از پایان آذرماه ۱۴۰۰   اعلام می شود 
و چنانچه اشخاص مشمول تا پایان بهمن ماه اقدام به   پرداخت 
مالیات نکنند سازمان می تواند از طریق انجام عملیات اجرایی 
نسبت به وصول مالیات متعلقه اقدام کند. علاوه بر این، سازمان 
امور مالیاتــی در واکنش به گزارش دیوان محاســبات درباره 
اقدامات صورت گرفته در راستای مالیات خانه های خالی نیز 
اعلام کرده است که در رابطه با مالیات بر واحدهای مسکونی 
خالی، دستورالعمل نحوه محاســبه مالیات مزبور از سوی این 
سازمان صادر شده است. براساس اطلاعات دریافتی از وزارت 
راه و شهرسازی تعداد ۵68 هزار واحد مسکونی خالی احصا شده 
که بالغ بر ۴88هزار واحد از آنها در شهرهای بالاتر از صد هزار نفر 
جمعیت بوده و مالیات این واحدها محاسبه و در درگاه خدمات 
الکترونیک سازمان به نشــانی My.Tax.gov.ir اطلاع رسانی 
شده است. طبق دستورالعمل نحوه محاسبه مالیات خانه های 
خالی، مالک یا مالکان واحدهای مشمول این مالیات مکلف به 

پرداخت مالیات حداکثر یک ماه پس از اعلام سازمان هستند.

تورم

آهنگ رشد تورم کند شد
تورم نقطه به نقطه با نیم درصد کاهش در بهمن ماه به 

3۵/۴درصد رسید

گزارش مرکز آمار از میزان تورم در بهمن ماه نشــان می دهد با 
وجود یک دور رشد در دی ماه باردیگر آهنگ تورم در بهمن ماه 
کند شده و تورم نقطه به نقطه با ۰.۵واحد درصد به 3۵.۴درصد 
رسیده است. البته این به معنای کاهش قیمت ها نیست، طبق 
آمارها مصرف کنندگان هنوز کالاها و خدمات مصرفی شان را 

3۵.۴درصد گران تر از بهمن ماه سال قبل خریداری می کنند.
به گزارش همشهری، با وجود رشد آهنگ تورم در دی ماه امسال 
که نگرانی ها را نسبت به افزایش سرعت رشد تورم بیشتر کرده 
بود، تازه ترین گزارش مرکز آمار از تورم بهمن ماه امسال نشان 
می دهد بار دیگر سرعت رشد تورم کاهش یافته و تورم نقطه به 
نقطه به 3۵.۴درصد و تورم ماهانه به 2.۱درصد رســیده است. 
یعنی سرعت رشــد تورم نقطه به نقطه نیم واحد درصد و تورم 
ماهانه ۰.26درصد کاهش یافته است. با این حال این آمار فقط 
به معنای کاهش سرعت رشد تورم ماهانه و نقطه به نقطه است. 
طبق این اطلاعات، مصرف کنندگان در بهمن ماه نســبت به 
دی ماه 2.۱درصد و نسبت به بهمن سال قبل 3۵.۴درصد بیشتر 

برای خرید کالا و خدمات مورد نیازشان هزینه کرده اند.

آیا روند نزولی ادامه خواهد یافت؟
با وجود آنکه اطلاعات مرکز آمار نشان می دهد آهنگ رشد تورم 
در بهمن ماه کند شده است با این حال طبق قواعد اقتصادی تا 
زمانی که این روند کاهنده برای چند فصل متوالی تکرار نشود 
نمی توان به روند با ثبات کاهش ســرعت تــورم مطمئن بود. 
اطلاعات مرکز آمار نیز این گزاره را تأیید می کند زیرا در طول 
سال های گذشته حتی از ســال۱397 تاکنون که تورم به طور 
افسارگسیخته رشد کرده اســت بارها اقتصاد ایران در ماه های 
مختلف با کاهش شــیب تورم مواجه شــده اما در ماه های بعد 
دوباره با رشد آهنگ مواجه شده و در روند بلندمدت نشانه های 
پایداری از کاهش تورم مشاهده نشده است. به طور مثال از ابتدای 
سال۱396 تاکنون و در طول ۵9 ماه آهنگ تورم نقطه به نقطه در 
27ماه متفاوت با کاهش مواجه شده اما روند صعودی تورم به طور 
میانگین در بلندمدت هرگز نزولی نبوده است. بیشترین میزان 
کاهش آهنگ رشــد تورم نقطه به نقطه به مهرماه سال۱398 
مربوط است که در جریان آن آهنگ رشد تورم در آن ماه نسبت 
به ماه مشابه سال قبلش 6.68 واحد درصد کاهش یافت اما بعد 

از آن در ماه های بعد دوباره شروع به رشد کرد.

سرعت رشد قیمت کدام کالاها کم شده است؟
داده های مرکز آمار ایران نشــان می دهد بخش اصلی کاهش 
آهنگ تورم مربوط به کاهش ســرعت رشد قیمت محصولات 
خوراکی و آشامیدنی بوده اســت. در طول چند سال گذشته 
محصولات خوراکی بیشــترین رشــد قیمــت را تجربه کرده 
بودند. طبق ایــن اطلاعات نرخ تــورم نقطه به نقطــه مواد و 
محصولات خوراکی و آشــامیدنی با کاهش ۱.9واحد درصدی 
به ۴۰.7درصد رسیده اســت درحالی که در همین مدت تورم 
کالاهای غیرخوراکی و بخش خدمات با افزایش ۰.۱درصدی 

مواجه شده و به 32.۵درصد رسیده است.
این اطلاعات نشــان می دهد ســرعت کاهش آهنگ تورم در 
روستاها بیشتر از شــهر ها بوده اســت به طوری که نرخ تورم 
نقطه به نقطه برای خانواده های شهری در بهمن ماه 3۵.3درصد 
بودکه نســبت به ماه قبل نیم واحد درصد کاهش داشته است 
درحالی که در همین مدت نرخ تورم در روستا ها 3۵.8درصد بود 
که نسبت به ماه قبل ۰.7واحد درصد کاهش داشته است. میزان 

تورم ماهانه نیز در روستا ها ۰.8واحد درصد افت کرده است.
همچنین دامنه تغییرات نرخ تورم ســالانه در بهمن ماه برای 
دهک های مختلــف جامعه از ۴۰.۴درصد بــرای دهک نهم تا 
۴۴درصد برای دهک اول متفاوت بوده به این معنا که طبقاتی 
که به لحاظ اقتصادی ضعیف تر هستند همچنان تورم بیشتری 

را نسبت به ثروتمندان تحمل می کنند.

چهره روز

تاریکخانه صنعت 
و بازار خودرو

  خبر: ذبیح الله خداییان، رئیس سازمان بازرسی 
کل کشور و ســخنگوی قوه قضاییه می گوید: ده ها 
هزار خودرو کف پارکینگ ها پارک شده اند. از طرف 
دیگر مشــاهده می شــود به محض افزایش قیمت 
خودرو، کلی از خودروهای کف پارکینگ ها در اختیار 
مردم گذاشته می شود و پارکینگ ها خلوت می شوند 
که این نشان می دهد سیاستی پشت این قضیه است.

  نقد: حکایــت صنعت و بازار خــودروی ایران 
مثنوی 7۰من کاغذ است که برخی مسائل آن عریان 
و ملموس شــده و جامعه هم آن را درک می کند؛ 
اما وقتی قوه قضاییه وارد ماجرا می شــود به نتایج 
مســتندی دســت می یابد که به راحتی نمی توان 
انکارشــان کرد؛ همانطور که بعد از رسانه ای شدن 
پارکینگ های پر از خودرو، خودروسازان فقط آن را 
توجیه کردند اما با ورود دستگاه قضا، از ۱7۰ هزار 
خودروی مانده در پارکینگ ها، ۵۰ هزار دســتگاه 
تکمیل و تحویل شد و خودروســازان برای تعیین 
تکلیف مابقــی خودروها برنامه دادند. ســخنگوی 
قوه قضاییه با اشــاره به کوتاهی هایی که در صنعت 
خودرو صورت گرفته، بــه مردم حق مي  دهد که در 
قبال عملکرد خودروسازان ناراحت و ناراضی باشند؛ 
اما در این میان، بد نیست بازرسی های قوه قضاییه 
وارد موضوع قرعه کشی و نحوه فروش خودروهای 
داخلی نیز شــود؛ زیرا  این شــیوه فروش جدای از 
رانت گسترده ای که ایجاد شــده و به خودروسازان 
هم ضرر مالی می رســاند، اتفاقاتی نیز رخ می دهد 
که اصلًا قابل توجیه نیســت. به عنوان مثال، یکی از 
خودروهای داخلی در حالی با قرعه کشــی فروخته 
می شود که قیمت کارخانه آن 3میلیون و 6۵۰هزار 
تومان گران تر از قیمت کف بازار است اما همچنان از 

عادی سازی بازار و شیوه فروش آن امتناع می شود.

نقد خبر

یک امید و یک حسرت
مهدی غضنفری، رئیــس هیأت عامل صندوق توســعه ملی 
می گوید: این صندوق در تلاش است در دوره جدید، از طریق 
صندوق تثبیت بازار سرمایه در بورس سرمایه گذاری کند تا از 
این طریق سبد ســرمایه گذاری خود را متنوع کند. نگاهی به 
ساختار شکل گیری صندوق توسعه ملی نشان می دهد هدف 
صندوق، به گفته مؤسسان آن تبدیل بخشی از درآمدهای نفتی 
به ثروت های ماندگار اســت. اگرچه در طول سال های گذشته 
بخش اول اهداف این صندوق تا حدودی محقق شــده، اما در 
مورد بخش دوم اهداف این صندوق که سرمایه گذاری های مولد 
و زاینده است، تاکنون اقدام خاصی انجام نشده است.  به طور کلی 
تفاوت صندوق های توسعه در دنیا با صندوق های ذخیره ارزی 
در نحوه عملکرد آنهاست. صندوق های توسعه ای این امکان را 
دارند که در دارایی های مولد سرمایه گذاری کنند، به همین دلیل 
بسیاری از صندوق های توسعه ای در دنیا در سهام شرکت های 
چندملیتی در بورس های بزرگ دنیا سرمایه گذاری می کنند و 
از این طریق دارایی هایی را که از محل منابع طبیعی به دســت 
می آید، چندبرابر می کنند. در ایران اما در طول سال های گذشته 
به دلیل برخــی محدودیت ها ازجمله تحریــم، این کار محقق 
نشده است. در چنین شرایطی اقدام رئیس هیأت عامل صندوق 
توسعه ملی برای سرمایه گذاری بخشی از منابع این صندوق در 
بازار سهام را می توان به فال نیک گرفت، زیرا از یک طرف این 
منابع، هم می تواند به توسعه پایدار در بورس منجر شود و هم به 
افزایش منابع این صندوق کمک شایانی کند. با این حال جای 
حسرت این موضوع باقی است که چرا بورس بین المللی ایران در 
کیش با وجود آنکه یک دهه از طراحی آن روی کاغذ می گذرد، 
هنوز تاسیس نشــده تا منابع این صندوق به صورت ارزی روی 
تابلوی ارزی بورس صرف خرید سهام شرکت ها شود. این موضوع 
می توانست هم منابع مالی ارزی این صندوق را افزایش دهد و هم 
کمکی باشد به توسعه راهبری نخستین بورس بین المللی ایران 

که هنوز مشخص نیست چه زمانی تاسیس خواهد شد.

تورم ماهانه

تورم سالانه

تورم نقطه به نقطه

تورم نقطه ای خوراکی ها 
و آشامیدنی ها

تورم نقطه ای خدمات و 
كالاهای غیرخوراکی

 2.1
درصدتغییر

 41.4
درصدتغییر

 35.4
درصدتغییر

 40.7
درصدتغییر

 32.5
درصدتغییر

 -0.3
آهنگ تورم

 -1
آهنگ تورم

 -0.5
آهنگ تورم

 -1.9
آهنگ تورم

 0.1
آهنگ تورم

تكنكتههايبودجهای
در جلسه علنی دیروز مجلس که به بررسی جزئیات لایحه بودجه 1401 اختصاص داشت، مباحثی هم 
مطرح شد که از منظر بودجه ای موضوعات مهمی محسوب می شوند. تشکیک در تحقق درآمدهای 

نفتی و احتمال منتفی شدن استقراض از صندوق توسعه ملی ازجمله این موضوعات بود. 
  محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس: با توجه به اینکه سهم صندوق توسعه ملی از فروش منابع نفتی 
40درصد باقی مانده و به ۲0درصد کاهش پیدا نکرده است دولت باید اصلاحیه ای مکتوب در مورد 

چگونگی تأمین منابع به میزان 1۳۷هزار میلیارد تومان به مجلس ارائه کند.
  سید حمید پورمحمدی، معاون سازمان برنامه وبودجه: طبق قانون، سهم صندوق توسعه ملی از 
درآمد فروش نفت باید 40درصد باشد که دولت از مقام معظم رهبری درخواست کرده تا این میزان 
۲0درصد شود و دولت ۲0درصد باقی مانده را از سهم صندوق توسعه ملی استقراض کرده و صرف 

بودجه کند؛ اما ایشان تا الآن اذن نداده اند.
  حمیدرضا حاجی بابایی، رئیس کمیسیون تلفیق بودجه 1401: دغدغه ای برای سقف فروش نفت 
و تهاتر آن وجود ندارد و کمیسیون تلفیق قیمت هر بشکه نفت را از ۶0دلار به ۷0دلار و میزان فروش 

نفت را به یک میلیون و 400 هزار بشکه رسانده است.
  الیاس نادران، نماینده مردم تهران در مجلس: برای تحقق منابع پیش بینی شده صادرات نفت 
در سال آینده باید به روزانه ۲میلیون و ۷00 هزار بشکه برسد که 1.4 میلیون بشکه سهم دولت و 
1.۳ میلیون بشکه سهم سایر بخش هاست، اما شرکت ملی نفت ایران زیرساخت های لازم برای این 

حجم از صادرات را ندارد.

مکث

تعداد خانه های خالی 
شناسایی شده

تعداد خانه های خالی 
مشمول مالیات

مالیات وصول شده

568.000
واحد مسکونی

488.000
واحد مسکونی

0
ریال

تعداد خانه ها و 
باغ ویلاهای گران قیمت 

شناسایی شده

مالیات وصول شده

تعداد قبوض مالیاتی 
صادر شده

12.500
واحد مسکونی

0
ریال

12.500
مورد

ت
ه مل
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 قرار شــده در صورت تصویب نهایی، دیگر ســاعت 
رســمی کشــور تغییر نکند. این یعنــی دیگر اول 
فروردین ماه لازم نیســت یک ساعت، ساعت هایمان 
را به جلو بکشــیم و پایان نیمه نخست سال به عقب 
برگردانیم. طرح تغییر ســاعت رسمی کشور با یک 
فوریت ثبت و با امضای ۲۴نماینده به هیأت رئیســه 
مجلس تقدیم شد. گزارش آن نیز برعهده کمیسیون 
اجتماعی مجلس خواهد بود. امــا واقعا چرا ما آنقدر 
ساعت هایمان را دستکاری می کنیم؟ چه لزومی در 
این تغییرات بوده و آیا لغو آن اثرات مثبتی در زندگی 

ما خواهد داشت؟
 

 از چه زمانی ساعت زمستانی و تابستانی شد؟
در ایران برای نخستین بار سال۱۳۵۷، ساعت رسمی 
به تابستانی و زمستانی تقسیم شد. اما بعد از انقلاب 
این رویه تعلیق شد. سال۱۳۷۰ براساس محاسبات 
هیأت وزیران ایران مصوبه ای به تصویب رسید که طی 
آن ساعت رسمی، در همه سال ها تغییر کند. مطالعات 
در آن سال ها نشــان می داد که ۱۰۰مگاوات کاهش 
مصرف در زمان پیک)اوج مصرف( اتفاق می افتد. اما 
دولت وقت در اسفند۱۳۸۴ این مصوبه را ابطال کرد. 
ســخنگوی دولت احمدی نژاد هم اعلام کرد تغییر 
ســاعت منجر به صرفه جویی نمی شود. اما دلیل این 

لغو از زبان دولت، سردرگمی بخش هایی از جامعه و 
همین صرفه جویی نشدن انرژی بود. درست در زمانی 
که مدیــر دفتر مدیریت مصرف برق شــرکت توانیر 
از کاهش ۱.۵درصدی مصرف برق با تغییر ســاعت 
رسمی کشور خبر داده بود و میزان این صرفه جویی را 
بیش از ۷۵گیگاوات ساعت تخمین می زد. نمایندگان 
مجلس اما در موافقت با توقف تغییر ســاعت، ثبات 
آن را کمک در به جــا آوردن فریضه های دینی و کم 
کردن اتلاف زمان بین نماز و ساعت کار می دانستند. 
حدود سال ۱۳۸۵ بود که نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی، طرح هایی را در دســتورکار خود قرار دادند 
تا دولت را مکلف به تغییر ســاعت رسمی کشور در 
6ماهه نخست سال کنند، اما طرح  شان قانونی نشد 
ولي در سال۱۳۸6 قانونی مشتمل بر یک ماده واحده 
با تغییر ساعت رسمی کشور به تصویب مجلس شورای 
اسلامی رسید. محمود احمدی نژاد، این قانون را در 
ســال۱۳۸۷ اجرا  نکرد و در ۲۵آذر۱۳۹۹ و سپس 
در ۲۸شــهریور۱۴۰۰ طرح لغو قانون تغییر ساعت 
رسمی کشور مطرح شــد. نمایندگان از بی تأثیری 
تغییر ساعت ها در صرفه جویی اقتصادی و اختلال در 

ساعت بیولوژیک می گویند.

در مدارِ تغییرِ جهان
استفاده بیشــتر از نور خورشــید در طول روز، برای 
نخســتین بار در ســال۱۷۸۴ در فرانسه مطرح شد. 
در این ســال، بنیامین فرانکلین، وزیر مختار آمریکا 
در فرانســه در مقاله ای از مردم خواست صبح ها یک 

ساعت زودتر از خواب بیدار شــوند. چون معتقد بود 
مردم می توانند روزها از روشنایی خورشید استفاده 
بیشتری کنند و شب ها شمع کمتری مصرف کنند. 
تغییر ســاعت رســمی برای صرفه جویی در مصرف 
انرژی، نخستین بار در سال۱۹۱6 عملی شد. استفاده 
از این تکنیک راهی برای مبارزه با کمبود شدید انرژی 
در اثر جنگ جهانی اول بود. حالا ۷۷کشور با استفاده 
از این تکنیک، ساعات رسمی شان را تنظیم می کنند. 
هرچند زمان جلو و عقب کشیدن ساعت در کشورها 

یکسان نیست.

بهانه تغییر در مصرف انرژی یا درک واقعیت
مسعود ســرپاک، کارشــناس حوزه انرژی اما لزوم 
رسیدگی به این مسئله را در کشور اولویت نمی داند 
و معتقد است تأثیر تغییر ساعت در کشور بر مصرف 
انرژی زیاد نیست، اما غنیمت اســت: »تغییر رفتار 
مصرف کننده تقریبا اثربخشــی زیادی ندارد؛ چه در 
بخش خانگی، چه تجاری، صنعتی، کشاورزی و چه 
عام  المنفعه. اگر زیرساخت رفتار مصرف کننده متحول 
نشود، عملا تغییر ســاعت ها یا جابه جایی آن خیلی 
تأثیرگذار نیست. اما باید پرسید آیا این تأثیر جزئی هم 
مسئولان را قانع به تغییر می کند؟ می دانیم که هرگونه 
نفع صرفه جویــی در زمینه انرژی بــه مردم خواهد 
رسید. اما این ساعت تابستانی و زمستانی خیلی تأثیر 
شــدیدی بر رفتار مردم نخواهد گذاشت و اثرگذاری 
تعرفه ها در این باره بیشتر است. درحالی که افزایش 
مبلغ تعرفه ها نیز کار چندان درستی به نظر نمی رسد 

و با نفع عمومی منافات دارد. از این رو اگر فکر کنیم 
تغییر ساعت ها قرار است ۱۰درصد باعث کاهش انرژی 
شود، این اصلا درست نیست، یعنی چنین اتفاقی رخ 
نمی دهد. اما اگر قرار باشد انتظار از آن، تغییر کوچکی 

در مصرف انرژی باشد، قطعا اثربخش خواهد بود.« 
سرپاک به شنیده هایش درباره کشــور چین اشاره 
می کند و می گوید که چین با وجود پهناور بودن، فقط 
یک ساعت رسمی دارد: »با توجه به هر قاچ جغرافیایی 
۱۵درجه ای، یک ساعت تغییر ایجاد خواهد شد. این 
قاچ در ایران ۲۰درجه اســت. درحالی که روسیه از 
شرق تا غرب، می تواند بنا به وسعت، ۷ساعت داشته 
باشد. اما چرا چین این تغییر را در ساعت خود ایجاد 
نمی کند؟ زیرا در این کشور ساعت حضور در ادارات 
تغییر می کند. یعنی هم در شرق و هم غرب متناسب 
با طلوع آفتاب ادارات شروع به کار می کنند. هرچند 
تغییر ساعت با توجه به اینکه مردم به چنین رویه ای 
عادت کرده اند، چندان درســت به نظر نمی رسد، اما 
تأثیرگذاری تغییر ساعت ها در مصرف انرژی در قالب 
کوچک تری مؤثر خواهد بود؛ مقدار آن کم، اما غنیمت 
است. نکته مهم اما تغییر عادات مردم است که لزومی 
به آن وجود ندارد چون به نظر موضوعات مهم تری در 
کشور نیازمند توجه است.« آنچه حتمي است اینکه 
در طرح فعلي در مناطق گرم ســیري که کولرها در 
تابستان دیرتر روشن و زودتر خاموش مي شوند، اما 
صرفه جویي مالي و هــم صرفه جویي در مصرف برق 
اتفاق مي افتد. ممکن اســت با زیرساخت هاي فعلي 

مشکل کمبود برق هویدا شود.

شاید ساعت جلو نرود
دوباره طرح تغییر ساعت رسمی کشور در دستورکار مجلس قرار گرفت

خیز جدید فوتی های کرونا 
با 242 مرگ در یک روز

پیش بینی ها از افزایش نیافتن مرگ های کرونایی در پیک اومیکرون محقق نشــد 
و بعد از ۱۳۰روز آمار فوتی های روزانه کرونا به بیش از ۲۰۰نفر رســید. براســاس 
اعلام وزارت بهداشت، تنها در ۲۴ساعت ۲۴۲نفر جان خود را از دست دادند؛ یعنی 
۵۱فوتی بیشتر در مقایســه با روز گذشته. این در حالی اســت که از زمان آغاز پیک ششم کرونا، 
نمودار فوتی ها و بستری های کرونا در بسیاری از استان های کشور روند صعودی به خود گرفته و از 
۴۷۰نفر در هفته سوم بهمن به ۹۵۲نفر در هفته چهارم رسید و ۲ برابر شد. با فوت ۱۰6نفر در تهران، 
پایتخت رکورددار فوتی ها در هفته چهارم بهمن اســت و پس از آن خراسان رضوی با ۱۳۸فوتی، 
فارس با ۷۱فوتی، خوزستان با 6۷فوتی، مازندران با 6۳فوتی، آذربایجان شرقی با ۵۰فوتی، اصفهان 
با ۴۹فوتی، گیلان با ۴۸فوتی، قم با ۴۲فوتی، کرمان با ۳۳فوتی و البرز با ۳۰فوتی در رده های بعدی 
قرار دارند. پس از آنها مرکزی با ۲6فوتی، قزوین با ۲۴فوتی، یزد با ۲۳فوتی، گلســتان با ۲۱فوتی، 
خراسان جنوبی با ۱۹فوتی، هرمزگان با ۱۷فوتی، آذربایجان غربی با ۱6فوتی، بوشهر با ۱۵فوتی، 
سیستان و بلوچستان با ۱۳فوتی، خراسان شمالی، اردبیل، سمنان و کرمانشاه هر کدام با ۱۲فوتی 
و همدان با ۱۰فوتی دیگر اســتان های دو رقمی در آمار مرگ های کرونایی هســتند. استان های 
تک رقمی هم به ترتیب زنجان با ۷فوتی، لرستان با ۵فوتی، چهارمحال و بختیاری با ۴فوتی، ایلام با 
۳فوتی و کهگیلویه و بویراحمد و کردستان هر کدام با ۲فوتی هستند. وزارت بهداشت واکسن نزده ها 
را بیشترین قربانیان اومیکرون می داند، براساس اعلام سازمان بهداشت جهانی بیش از ۸۰درصد 

افراد مبتلا به اومیکرون که در بیمارستان بستری می شوند، واکسن کرونا را دریافت نکرده اند.
محمد هاشمی، رئیس مرکز اطلاع رسانی وزارت بهداشت از افزایش مرگ و میرهای کرونایی کشور 
خبر داد و گفت: »طبق پیش بینی ها افزایش فوتی ها قابل تصور بود.  میزان مرگ و میرها در کشور تا 
یکی دوهفته آینده افزایشی خواهد بود و از اواسط اسفند سیر نزولی آن شروع خواهد شد.« به گفته 
هاشمی دلیل کاهش مرگ و میر در کشورهای اروپایی برخلاف روند صعودی ایران درگیری زودتر 
آنها با سویه اومیکرون بوده و آنها اکنون از پیک مرگ عبور کرده اند. او همچنین  تاکید کرد: »ممکن 

است مصوبات جدید یا محدودیت هایی اعمال شود که در روزهای آینده مشخص می شود.«

سلامت

 تکرار تراژدی حمله به کادر درمان 
پرستار اورژانس قزوین از سوی مصدوم یک 

تصادف، دچار جراحت شدیدی شد

پرســتاری هنگام انتقال مصدومان به بیمارستان با چاقو 
مورد حمله قرار گرفــت و از ناحیه دســت دچار جراحت 
شدیدی شــد. در این حادثه، دست چپ پرســتار یکی از 
پایگاه هــای اورژانس قزویــن با چاقو مصــدوم و ۳۰بخیه 
برایش زده شد. پرستار شــکایت کرده و حالا از دادستانی 
قزوین خبر می رسد که متهم پرونده چاقوکشی به پرستار 
اورژانس قزوین، روانه زندان شــده اســت. براساس اعلام 
محمد قاسمی، دادستان عمومی و انقلاب مرکز قزوین، در 
چند ماه اخیر این دومین حادثه ضرب و شتم کارشناسان 
پایگاه اورژانس آقابابای قزوین اســت. ماجــرای حمله به 
کادر درمان اما موضوع جدیدی نیست، با یک نگاه کلی به 
خبرهای منتشر شــده درباره ضرب و شتم کادر درمان در 
بیمارستان ها یا پایگاه های اورژانس، تنها از تیر سال گذشته 
تا کنون، ۹مورد شدید حمله به کادر درمان گزارش شده که 
بازتاب های رسانه ای هم داشته است؛ مثل پزشک بیهوشی 
پیرانشــهری که مورد حمله همراهان بیمار قرار گرفت یا 
هجوم به نیروهای درمان بیمارســتانی در اهر که منجر به 

مصدومیت ۵نفر شد.
وحید لطفی رشــوند، پرســتار اورژانس قزوین اســت که 
جمعه شــب مورد حمله مصدوم یک تصادف قرار گرفت و 
حالا درباره اتفاق رخ داده به همشهری می گوید: »جمعه شب 
از پایگاه اورژانس کوهین در اطراف قزوین برای یک حادثه 
واژگونی پراید، به سمت روستای آقا بابا اعزام شدیم. ساعت 
حدودا ۱۱:۳۰ شب بود. وقتی به محل رسیدیم، متوجه شدیم 
که زن و مردی جوان، دچار حادثه شده اند. خودروي پراید را 
با کامیون از جاده خارج کرده و بردند، اما مصدومان )راننده 
و همراهش( در یک کامیون خاور منتظر اورژانس بودند. « 
به گفته او، مرد که راننده بود، مصدومیت خاصی نداشــت، 
زن اما به دلیل ضربه به سر، دچار تورم در سر و حالت تهوع 
شده بود، اما مرد اجازه انتقال زن به مرکز درمانی را نمی داد. 
درنهایت و پس از اصرارهای فراوان، زن و مرد سوار آمبولانس 
شدند تا به نزدیک ترین بیمارستان منتقل شوند. رشوند ادامه 
می دهد: »در میان راه، براساس وظیفه باید فرم هایی را که 
شرح حال وضعیت مصدومان است، پر می کردیم. در جریان 
پرسش و پاسخ بود که ناگهان مرد عصبانی شد و گفت که چرا 
اینقدر سؤال می پرسی؟ و... بعد شروع به فحاشی کرد و در 
نهایت با توجه به حالت روحی که برای مرد مصدوم پیش آمد، 
تصمیم گرفتم به سمت جلوي ماشین بروم. از راننده خواستم 
تا ماشین را نگه دارد، دســتم را روی در آمبولانس گذاشتم 
که خارج شوم که ناگهان مرد چاقویی از جیبش درآورد و به 
سمت من حمله کرد و دســت چپم را از بازو تا مچ برید. من 
به شدت شوکه شدم، اما به سرعت از آمبولانس خارج شدم، 
در ماشین را قفل کردیم و با پلیس تماس گرفتیم.« براساس 
اعلام این پرستار، بر اثر حمله با چاقو، دست او دچار زخمي 
عمیق و خونریزی زیادی شــد. با این حال مصدومان را به 
بیمارستان منتقل کرده و معاینه های آنها انجام شد. پرستار 
مصدوم هم به بیمارستان دیگری برای ادامه درمان منتقل و 
درنهایت ۳۰بخیه به دستش زده شد. لطفی رشوند می گوید: 
»با حضور نیروی انتظامی، ضارب به کلانتری برده شــد و 
فردای آن روز، یعنی شنبه صبح، برای شکایت اقدام کردم.« 
به گفته این پرستار، در این موارد اورژانس و فردی که مورد 
حمله قرار گرفته به طور جداگانه شکایت می کنند. حالا هم 
برای این پرونده وکیل گرفته  شده و پرونده در حال پیگیری 
است. این پرستار ۳۸ساله، می گوید که حالا وضعیت بهتری 
دارد و از بیمارستان مرخص شده، اما این بار اولی نیست که 
چنین اتفاقي برای او و ســایر همکارانش رخ می دهد: »من 
۱۷سال ســابقه کار دارم و تمام این مدت در اورژانس کار 
کرده ام. حدود ۵ســال پیش هم دچار حادثه مشابهی شدم 
و مصدوم و همراهانش به ما حمله کردند. آن موقع هم کار 
به شکایت کشــید، اما در نهایت با ۱۰۰هزار تومان جریمه 
ضارب، آزادش کردند.« به گفته او، تکنیسین ها و پرستاران 
اورژانس، دیگر به خشونت های کلامی که عادت کرده اند و 
از آن می گذرند، همیشه در ســر صحنه، هر کسی که از راه 
می رســد، توهینی به همکاران و خودمان می کند، اما دیگر 
نمی شود خشونت فیزیکی را تحمل کرد: »خیلی وقت ها به 
ما فحاشی و توهین می کنند. به طور کلی در ۴، ۵سال گذشته 
نسبت به قبل بسیار عصبی تر و تحریک پذیرتر شده اند. قبلا 
این میــزان عصبانیت در میان مردم دیده نمی شــد. به هر 
حال همه  چیز تقصیر ما نیســت. در بخش درمان، مشکل 
کمبود تخت و پرستار وجود دارد، مردم باید اینها را بدانند 
و برایش فرهنگسازی شــود. آنها فکر می کنند ما از کوچه 
بالایی سر صحنه حادثه اعزام شــده ایم و تا قبل از آن هیچ 
ماموریتی نرفته ایم!« او می گوید: »حملــه با چاقو و قمه و 
حتی گروگانگیری هم برای همکاران ما پیش آمده اســت، 
واقعا هم نمی توان کاری انجام داد. وسایل حفاظت شخصی 
مثل افشانه فلفل و... مسئولیت دارد، نحوه استفاده از آن با 
توجه به موقعیت پیش آمده، سخت است. از سوی دیگر گفته 
می شود مثلا یک مأمور نیروی انتظامی ما را همراهی کند، 
اما پلیس مگر چقدر نیرو دارد؟ به طور کلی در این شــرایط 
از ما می خواهند تا با نیروی انتظامــی تماس بگیریم و بعد 
شکایت را دنبال کنیم.« مجتبی خالدی، سخنگوی اورژانس 
کشور پیش از این به همشــهری گفته بود که کادر درمان 
بارها مورد خشونت کلامی و فیزیکی قرار گرفته اند. قوانین 
حقوقی در قبال بی حرمتی و ضرب و شتم کادر درمان 6ماه 
حبس و مجازات را درنظــر گرفته که هیچ گونه بازدارندگی 
ندارد و ضرب و شتم کادر درمان و توهین کلامی به آنها در 
درازمدت باعث عدم رغبت به ادامه کار در این افراد می شود. 
محمد شریفی مقدم، دبیرکل خانه پرستار هم با اعلام اینکه 
ضرب و شتم و توهین به پرستاران در هر بخشی بسیار شایع 
است، می گوید:  اگر سیستم قضایی به سرعت این موارد را 
رسیدگی کند و مدیریت بیمارستان ها و مراکز درمانی نیز از 
نظر حقوقی پیگیر پرونده پرستارانی باشند که مورد ضرب 
و شتم قرار گرفته اند و اطاله دادرســی نباشد، این اتفاقات 

کمتر می افتد.

میرهاشم موسوی
مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی

بیــش از ۵۰ درصد از جامعــه از خدمات 
ســازمان تأمیــن اجتماعــی اســتفاده 
می کنند. بوروکراسی اداری در بسیاری 
موارد توانایی ایجاد رضایتمندی را ندارد 
و حتــی در مســیر خدمت رســانی نیــز 
نارضایتی تولید می کند که این وضعیت 
باید در مسیر اصلاح قرار گیرد. )ایسنا(

نقل قول

عدد خبر

ســامانه ملــی پاســخگویی شــکایات 
مردمــی وزارت بهداشــت از اجــرای 
پروتکل هــای بهداشــتی در اصنــاف 

است.
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تمــاس از تاریخ ۱۶ تــا ۲۳ بهمن به این 
شــماره و شــکایات پاســخ داده شــده 

است.
9302

بــه  مربــوط  مردمــی  شــکایت های 
نانوایی ها است و همچنین بیشترین 
شکایات مردمی مربوط به این صنف 

است.

%43

هشدار انتشار محتوای 
کودک آزاری در فضای مجازی

رئیس مرکز تشخیص و پیشگیری از جرائم سایبری 
پلیس فتا  کشور نسبت به انتشار محتوای کودک آزاری 
در فضای مجازی هشدار داد و گفت:»انتشار محتوای 
مربوط به اذیــت و آزار کــودکان و صحنه های دارای 
خشــونت علیه کودکان ممنوع اســت.« علی محمد 
رجبی گفت: »بر اســاس قانون حمایت از کودکان و 
نوجوانان به کارگیری غیرقانونی کودک و نوجوان و یا 
وادار کردن یا گماردن او به کار یا خدمتی که ازلحاظ 
جسمی، روانی، اخلاقی یا اجتماعی با نظر به وضعیت 
کودک و نوجوان برای او مضر یا خطرناک باشد ممنوع 
بوده و قانونگذار برای ایــن موضوع جرم انگاری کرده 
است.« او از مردم خواست در صورت مواجهه با موارد 
کودک آزاری موضوع را به ۱۲۳ اورژانس اجتماعی و 

۱۱۰ پلیس اعلام کنند.

ویژه

محمد رشیدی
عضو کمیسیون تلفیق مجلس 

مســتمری مددجویــان کمیتــه امــداد 
براساس تداوم ارز ترجیحی درنظر گرفته 
شده و درصورت حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی، 
سبد معیشتی به مددجویان و نیازمندان 
ارائه می شــود. مجلس درنظر دارد برای 
جلوگیــری از آســیب به اقشــار ضعیف، 

سبد معیشتی برقرار کند. )ایرنا(

نگار حسینخانیگزارش
روزنامه نگار

دی
حم

وا  ا
: ح

س
عک

کووید-۱۹

شــکایت در ایــن تماس ها ثبت شــده 
که رعایت نکردن موازین بهداشتی در 

محیط کار در صدر این جدول است.
3018

منبع: ایسنا

تا کنون ۸6 درصد دانش آموزان ۱۲ تا ۱۸ ســاله دوز اول واکسن کرونا 
و ۷6 درصد دوز دوم واکســن خود را نیز دریافــت کرده اند. به گزارش 
مهرو براساس اطلاعات اعلام شده از ســوی شبکه شاد، جمعیت کل 
دانش آموزان مشمول ۱۲ تا ۱۸ ساله )پایه هفتم تا دوازدهم(، 6میلیون 
و ۵۰۳ هزار و ۲۵۸ نفر اســت. تا روز ۲۷ بهمن ماه امســال، پوشــش 

واکسیناســیون نوبت اول در کل جمعیت ۸6 درصد و پوشــش کامل 
واکسیناسیون و دریافت دو نوبت واکســن، در کل جمعیت ۷6 درصد 
است. بر این اساس تعداد تزریق دوز اول واکسن در جمعیت دانش آموزی 
۵میلیون و ۵۹۱ هزار و ۱۷۹ مورد و تعــداد تزریق دوز دوم ۴میلیون و 
۹۳۲ هزار و ۸۵ مورد اســت. براساس میزان پوشــش واکسیناسیون 

دانش آموزان ۱۲ تا ۱۸ ساله، تا ۲۷ بهمن ماه، اســتان مازندران با ۸6 
درصد بیشترین پوشش و استان قم با ۴۹ درصد کمترین پوشش دوز 
دوم را دارند. همچنین در جمعیت معلمان مدارس غیردولتی تا کنون ۹۵ 
درصد دوز اول واکسن، ۹۰ درصد دوز دوم و ۴۸ درصد دوز سوم واکسن 
خود را دریافت کرده اند. در میان معلمان مدارس غیردولتی، ۹۳ درصد 
دوز اول، ۹۰ درصد دوز دوم و ۴۹ درصد دوز ســوم و در میان معلمان 
حق التدریسی و سرباز معلم نیز ۹۴ درصد دوز اول، ۸۸ درصد دوز دوم و 

۳۸ درصد دوز سوم واکسن کرونا را دریافت کرده اند.

واکسیناسیون ۷۶ درصد  دانش آموزان ۱۲ تا ۱۸ ساله
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مامور کلانتری فرشته نجات یک مرد شد
مردي جوان كه دچار گازگرفتگی شده و در حالی كه چند قدم 
بیشتر تا مرگ فاصله نداشت مأمور كلانتری فرشته نجاتش شد.

به گزارش همشهری، این اتفاق چند روز پیش در حوالي گرمدره 
در استان البرز رخ داد. آن روز مردی درحالی كه برای گرم كردن 
خودش كپسول پیک نیک را روشن كرده بود در داخل خودرواش 
در حال اســتراحت بود كه به دلیل گازگرفتگی به خواب رفت. 
كپسول پیک نیک همچنان روشن و اكسیژن داخل ماشین به 
سرعت در حال تمام شدن بود كه در همین هنگام مأمور گشت 
كلانتری 34گرمدره از كنار این خودرو عبور كرد و با دیدن مردی 
كه داخل ماشــین بی حركت بود، به ماجرا مشکوک شد. مأمور 
وظیفه شناس به خودرو نزدیک شد و با دیدن پیک نیک روشن در 
داخل ماشین متوجه شد كه اتفاق بدی در حال رخ دادن است. 
درحالی كه درهای ماشــین قفل بود، مأمور كلانتری شروع به 
كوبیدن به شیشه ماشین كرد و همین باعث شد كه مرد جوان از 
خواب پریده و متوجه ماجرا شود. او به سرعت درهای ماشین را باز 
كرد و مأمور وظیفه شناس وی را به فضای باز منتقل كرد و همین 

باعث شد كه حالش كمی بهتر شده و از خطر مرگ نجات یابد.
به گفته ســرهنگ بیژن جنتی، معاون هماهنگ كننده فرمانده 
انتظامی اســتان البرز، پس از این ماجرا و تماس شهروند نجات 
یافته با سامانه 197و تقدیر و تشــکر او از مأمور وظیفه شناس 
به خاطر نجات جانش، مأمور وظیفه شــناس شناسایی و به نحو 

مقتضی مورد تقدیر قرار گرفت.

درگیري زوج جوان بر سر مشکلات مالي منجر به قتل زن و 
بازداشت شوهر به اتهام قتل شد.

به گزارش همشهري، این حادثه شــامگاه شنبه در یکي از 
محله هاي تهران رخ داد. آن شب گزارش قتل زني جوان به 
قاضي محمدرضا صاحب جمعي بازپرس جنایي تهران اعلام 
شد و او به همراه تیمي از ماموران تجسس پلیس آگاهي در 
محل حادثه حضور یافتند. مقتول زني بود حدودا 25ساله 
كه با ضربات مشت و لگد جانش را از دست داده بود. عامل 
این جنایت كسي جز شــوهر او نبود كه بازداشت شد و در 

بازجویي ها به قتل همسرش اقرار كرد. 
وي درباره جزئیات درگیري گفت: شغلم آزاد بود اما مدتي 
بود كه كارمان كساد شده و بیکار شده بودم. از سوي دیگر 
مستاجر بودیم و مي ترســیدم مبادا صاحبخانه مرا جواب 
كند یا كرایه خانه را افزایش دهد. همه این اتفاقات به ذهنم 
فشار مي آورد و شرایط خوبي نداشــتم. او ادامه داد: شب 
حادثه مشغول صحبت با همسرم درباره این مسائل بودیم 
كه از او خواستم به پدرش شرایط مان را توضیح بدهد و از او 
درخواست كمک كند. پدرزنم وضع مالي خیلي خوبي داشت 
و آن شب به همســرم گفتم از او بخواهد تا براي ما خانه اي 
بخرد. اما وقتي این حرف ها را به همســرم زدم، او به شدت 
عصباني شد و شروع كرد به ســرزنش كردن من. مي گفت 
چرا باید بیکار بمانم و پدرش خرج زندگي ما را بدهد و براي 
ما خانه بخرد. وقتي جر و بحث میان ما بالا گرفت، به شدت 
عصباني شدم و با مشت و لگد او را كتک زدم. ناگهان صداي 
گریه پسر 8ماهه ام مرا به خودم آورد و دیدم همسرم بي حال 
روي زمین افتاده است. به شــدت ترسیدم و سعي كردم او 
را احیا كنم اما حالش خــوب نبود. همان لحظه به اورژانس 
زنگ زدم و درخواست كمک كردم. وقتي اورژانس رسید و 
همســرم را معاینه كرد ناباورانه اعلام كرد كه او فوت شده 
اســت. اصلا باوركردني نبود، من هرگز قصد گرفتن جان 
همسرم را نداشتم. من عاشق او بودم و آن زن مادر پسرم بود. 
دلم مي خواست زمان را به عقب برمي گرداندم و مي توانستم 
خشم خودم را كنترل كنم اما افســوس كه دیگر فایده اي 

نداشت و همسرم جاني در بدن نداشت. 
متهم به قتل پس از اقرار به جنایت با قرار قانوني بازداشت 
شد و براي انجام تحقیقات بیشــتر در اختیار ماموران اداره 

دهم پلیس آگاهي تهران قرار گرفت.

3مصدوم در سقوط خودرو به کانال آب
ســقوط یک دســتگاه خودرو به كانال آب بزرگراه امام علی، 

موجب مصدومیت 3سرنشین آن شد.
به گزارش همشــهری، این حادثه ســاعت 11صبح دیروز در 
بزرگراه امام علی، حد فاصل خروجی شهید رستگار اتفاق افتاد و 
در جریان آن یک دستگاه خودروی ال90 كه 3سرنشین داشت، 
بنا بر دلایل نامعلومی از مسیر اصلی منحرف و پس از برخورد 
با گاردریل به كانال آب سقوط كرد.دكتر یحیی صالح طبری، 
رئیس اورژانس تهران در این بــاره گفت: در جریان این حادثه 
3سرنشین ال90 شامل دختری 15ساله و 2مرد 40 و 50ساله 
كه مصدوم شده بودند توسط تکنسین های اورژانس به مركز 

درمانی منتقل شدند و تحت مداوا قرار گرفتند.

 گفت و گو با متهم
متهم به قتل متولد سال 
64 اســت و مي گوید 
نداشــته  قصد  هرگز 
جان مقتول را بگیرد. 
او مدعی است در یک لحظه خشم سرتا 
پاي وجودش را فراگرفته و  در حالی که 
چشمانش بسته بوده قصد داشته با میله 
به کتف مقتول بزند اما ضربه ها به سر او 
برخورد کرده و همیــن به قیمت جان او 
تمام شده است. گفت وگو با متهم را در 

ادامه می خوانید. 

با مقتــول اختــلاف قبلي 
داشتي؟

نه اصلا. رابطه ما با هم خیلي خوب بود. 
درگیري در یک لحظه رخ داد و از بخت 

بدم به قتل منجر شد. 
درگیري بر سر چه بود؟

بر سر یک مســئله کاملا پیش پا افتاده. 
من و مقتول 2 سالي بود که در آن خانه 
ویلایي با هم کار مي کردیم. خانه متعلق 
به پدرزن و برادرزن مقتــول بود. من با 
برادرزن مقتول دوست بودم و او2 سال 
قبل پیشنهاد داد تا به آنجا بروم و با شوهر 

خواهرش)مقتول(کار کنم. کارمان این بود که مبل مي خریدیم و مي فروختیم. گاهي هم مبل دست دوم 
مي خریدیم و پس از تعمیر آن را مي فروختیم. روز حادثه مبل هایي که من خریده بودم داخل حیاط بود. 
به مقتول گفتم اگر مي شود مبل هایش که داخل سالن چیده بود را به اتاق یا گوشه سالن ببرد تا جا باز 
شود و من هم بتوانم مبل هایم را داخل سالن بگذارم. آخرآن روز هوا ابري بود و من از جمعه آب و هوا 
را چک کرده و مي دانستم قرار است ظرف آن روز یا فردایش باران ببارد. به مقتول گفتم باران مي بارد 
و چوب مبل ها خراب مي شود. اما او اهمیتي به حرفم نداد و گفت هوا آفتابي است و بعید است باران 
ببارد. به او گفتم آب و هوا را دیده ام و هوا هم ابري است. بر سر همین مسئله جزئي، اختلاف و درگیري 

میان ما شكل گرفت و با قتل همكارم پایان یافت. 
از جزئیات درگیری تان بگو؟

او به حرف من اهمیتي نداد و وارد سالن شد. من هم به دنبالش رفتم. در آن لحظه به شدت خشمگین 
بودم. چون مي دیدم اهمیتي به حرفم نمي دهد. ناگهان او هم عصباني شــد و شروع کرد به فحاشي. 
بعد چند ضربه سیلي به من زد و من داشتم منفجر مي شدم که چشمم به یک میله در آنجا افتاد. آن را 
برداشتم چشمانم را بستم و 2ضربه به او زدم. باور کنید مي خواستم به شانه هایش ضربه بزنم تا مانع 
کتک خوردن خودم بشوم. اما وقتي چشمانم را باز کردم وحشت کردم. ضربه هاي میله درست بر سر 

همكارم فرود آمده بود و او خون آلود روي زمین افتاد. 
و بعد قصد داشتي جسد را در زیرزمین پنهان کني؟

به جز من و مقتول فرد دیگري هم در آنجا کار مي کرد اما لحظه درگیري براي انجام کاري بیرون رفته و 
قرار بود به زودي برگردد. نمي توانستم در آن لحظه تصمیمي براي از بین بردن جسد بگیرم چون هر 
لحظه ممكن بود همكار دیگرم برسد. تنها فكري که در آن لحظه به ذهنم خطور کرد این بود که جسد 
را میان مبل ها در اتاق پنهان کنم تا فردا صبح. مي دانستم همكارم به اتاق نمي رود بنابراین جسد را 
میان مبل ها قرار دادم اما آن شب نتوانستم لحظه اي پلک هایم را روي هم بگذارم. همكارم جمعه ظهر 
رسید و صبح خیلي زود)صبح شنبه( او رافرستادم دنبال نخود سیاه! یعني به او گفتم باید بار )مبل( به 
کرج ببرد. پس از رفتن همكارم، دور جسد پارچه هاي مبل و نایلون پیچیدم و بعد آن را با طناب بستم. 
انگار که مومیایی کرده باشم. مي خواستم آن را به زیرزمین ببرم و دفن کنم. به سختي آن را روي زمین 

کشیدم و داخل زیرزمین قرار دادم تا در فرصتي بعد جسد را دفن کنم. 
متوجه نشدي که زني از پشت پنجره تو را زیر نظر گرفته است؟

نه آنقدر دستپاچه بودم که فقط مي خواستم تا قبل از رســیدن همكارم جسد را به داخل زیرزمین 
منتقل کنم. 

چند وقت است که در ایران زندگي مي کني؟ سابقه اي نداري؟
نه اصلا ســابقه اي ندارم و این اولین باري است که دستگیر مي شــوم. من در کشور سوریه به دنیا 
آمده ام. مادرم اهل ســوریه و پدرم پاکســتاني بود. اما وقتي بچه بودم مادرم فوت شــد و حدود 
31 ســال پیش پدرم کاري در ایران پیدا کرد و از همان زمان در ایران زندگــي مي کنم. پدرم در 
12 ســالگي فوت شــد و از همان زمان روي پاهاي خودم ایســتاده ام.همه کاري انجام داده ام از 
ساختمان سازي گرفته تا کار پوشاك. اما در کار پوشــاك ورشكست شدم و 2سالي مي شود که کار 
خرید و فروش مبل را شروع کرده ام.حالا هم به جرم قتل دستگیر شــده ام و هنوز باورم نمي شود 
 که جان دوســتم را گرفته ام. من و او مشكلي با هم نداشــتیم و امیدوارم خانواده اش مرا ببخشند
 هرچند مي دانم که جان عزیزشــان را گرفته ام اما به شدت پشــیمانم و هرگز قصد قبلي براي قتل 

نداشته ام.

مکث

آب شرب لالجین مدام قطع می شود
آب شرب شهر لالجین همدان بدطعم و بدرنگ است، ضمن 
اینکه مدام قطع می شود و حتی برای امور نظافت و شست وشو 
معطل می مانیم در این شرایط مجبوریم آب معدنی بخریم 

كه برای قشر ما بسیار گران است.
کاظمی از لالجین همدان

قطعی صدا و بعضی تصاویر بی کیفیت در صداوسیما 
به تازگــی به خصوص در برنامه هــای زنده قطع صــدا و تصاویر 
بی كیفیت دیده می شود، در بعضی ثانیه ها صدا قطع می شود و گویا 
كسی ناظر بر این موضوع نیست. مراسم اختتامیه فیلم فجر آخرین 
نمونه بی كیفیت از این دست بود كه بسیار آشفته و بی نظم پخش 

شد. جا دارد از سرمایه ملی برای ملت به درستی استفاده شود.
رضازاده از تهران 

کنكور دکتری را به تعویق بیندازند
از مســئولان تقاضا داریم به گونه ای برنامه ریــزی كنند كه كنکور 
دكتری در این شرایط نزدیک شدن به نقطه اوج كرونا به تعویق بیفتد. 
چنین موضوعی كمک بسیاری به داوطلبان این آزمون خواهد كرد.
فتحی از دهدشت

با مردم

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگان

ارسال پیام کوتاه خوانندگان

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردم

حضور افراد غیرمتخصص در درمانگاه شهرك ولی عصر
درمانگاهی در شهرک ولی عصر واقع در منطقه18 دایر است 
كه چند نفر بدون پروانه با عناوین پزشک و دندانپزشک در 
آن كار می كنند. چندبار به مراجع قانونی اعلام كرده ایم ولی 

آن افراد همچنان بر سر كارند. چه كسی باید پاسخگو باشد.
شهروندی از تهران

قیمت قالیشویی ها سر به فلک کشیده است
هیچ نظارتی بركار قالیشویی ها وجود ندارد و شستن 4 فرش 
6متری یک میلیون تومان آب می خورد. آیا رواست این وضع 
را برای مردم رقم بزنند كه حتی از نظافت هم صرف نظر كنند.
 گلدوست از کرج

ساخت پل روگذر اتوبان صیاد ترافیک را کاهش می دهد
درصورت ساخت پل روگذر روی اتوبان شهید صیادشیرازی 
حدفاصل اتوبان شهید همت تا بابایی ترافیک شرق به غرب 
به شدت كاهش پیدا می كند و مشکلات ناشی از آن به حداقل 

می رسد.
منصوری از تهران

پیامک

قانون جدید ثبت چک در سامانه اینترنتی مردم را به دردسر 
انداخته است 

به تازگی دستوری از سوی بانک مركزی ابلاغ شده كه طبق آن 
افرادی كه می خواهند چک بانکی خود را نقد كنند ابتدا باید 
مشخصات خود و چک شان را در سامانه اینترنتی صیاد ثبت 
كنند. من 78سال ســن دارم نه با اینترنت آشنایی دارم و نه 
گوشی هوشمند دارم.كارمندان بانک هم حاضر به كمک در این 
زمینه نیستند و می گویند باید به كافی نت مراجعه كنم. واقعا 
تکلیف افراد بیمار و سالخورده ای مثل ما چیست؟ چرا راهکار 

ساده تری برای افرادی مثل من درنظر گرفته نشده است؟
رامیار از تهران

شهرستان رودبار سیستم اگو ندارد
شهرســتان رودبار گیلان فاقد سیســتم اگو بــرای تخلیه 
فاضلاب دستشویی اســت و خانواده ها هزینه زیادی در این 
شرایط بد اقتصادی می پردازند. چرا شهرداری و اداره آب و 

فاضلاب به فکر رفع مشکل مردم نیستند؟ 
بقایی از رودبار

ایمیل

زني در حال صحبت با تلفن بود که مرد همسایه را در حال جا به جایي جسد دید

»مرد همسایه جســدي را مومیایي 
كرده و به زیرزمین انتقال داد و من از 
تمام این وقایع عکس گرفته ام.« زن 
جوان پس از آنکه با 110 تماس گرفت وحشت زده 
این جمله را گفت و همین تماس تلفني اسرار جنایت 

مرد پاكستاني در تهران را فاش كرد. 
به گزارش همشــهري، ظهر شنبه زني جوان با 110 
تماس گرفت و وقتي اپراتور پاســخ داد سراسیمه و 
هراسان گفت كه مرد همسایه اش در حال جا به جایي 
یک جسد است. پس از این تماس ماموران كلانتري 
140 باغ فیض راهي آدرسي كه زن جوان اعلام كرده 
بود شدند. محل حادثه یک خانه ویلایي بود كه تبدیل 
به یک كارگاه مبل سازي شــده بود. به محض اینکه 
پلیس رســید زن جوان به مقابل ســاختمان آمد و 
عکس ها را به ماموران نشــان داد.  او گفت: ظهر بود 
كه موبایلم زنگ خورد و در حال صحبت با آن بودم. 
همانطور كه تلفني حرف مي زدم به پشــت پنجره 
رفتم كه ناگهان چشــمم به صحنــه هولناكي افتاد. 
مردي جوان كه در كارگاه مبل ســازي كار مي كرد، 
چیزي كه شبیه به جســد بود را لاي نایلون و پارچه 
پیچیده و به صورت مومیایي در آورده و كشان كشان 
به سمت زیرزمین مي رفت. تا چند ثانیه شوكه بودم 
اما باید هرچه سریع تر پلیس را خبر مي كردم. اما پیش 
از تماس با پلیس تصمیم گرفتم از مرد جوان كه در 
حال كشیدن جسد روي زمین بود عکس بگیرم و به 
عنوان مدرک تحویل پلیس بدهم. چرا كه در روزنامه 
ها خوانده بودم اكثر قاتلان منکر قتل مي شوند و من 
در آن لحظه باید مدرک تهیه مي كردم. به همین دلیل 
فورا تماس تلفني خود را قطع كردم و چند عکس از 
مرد جوان در حال انتقال جســد به زیرزمین گرفتم. 
بعد از آن فورا به پلیس زنگ زدم. وي ادامه داد: تا قبل 

از رسیدن پلیس دیدم كه مرد جوان به سختي جسد 
را روي زمین كشیده و بعد به سمت زیرزمین برد. 

بازداشت قاتل پاکستاني
عکس هایي كه زن جوان تهیه كرده بود همه گویاي 
این بود كه قتلي در خانه ویلایي رخ داده اســت. در 
این شــرایط ماجراي این حادثه به قاضي محمدرضا 
صاحب جمعي بازپرس جنایي تهران اطلاع داده شد 
و او به همراه تیمي از ماموران پلیس آگاهي تهران در 
محل حادثه حضور یافتند.تیم جنایي پس از ورود به 
خانه ویلایي با مرد جوان كه تبعه پاكستان بود مواجه 
شدند همان مردي كه تصاویر نشان مي داد دقایقي 
قبل در حال جا به جایي جسدي بوده است. او با دیدن 
ماموران وحشــت زده شد اما ســعي داشت خودش 
را بیگناه نشــان بدهد. اما كارآگاهان پس از بازرسي 
آنجا در زیرزمین جسد مردي را یافتند كه لاي پارچه 
پیچانده شده بود. در این شــرایط بود كه راهي براي 
انکار وجود نداشت و مرد پاكستاني اسرار قتل همکار 
ایراني خود را فاش كــرد. وي گفت كه در درگیري با 
مرد ایراني كه همکار و دوست او بوده با میله ضرباتي به 
سرش زده است. وي در ادامه اعترافات خود مدعي شد 
كه پس از قتل، جسد را لاي پارچه و نایلون پیچیده 
و قصد داشته در زیرزمین دفن كند اما در آن لحظه 
متوجه نشده كه زن همسایه او را زیرنظر گرفته است. 
با دستور بازپرس جنایي تهران عامل جنایت بازداشت 
شــد و صبح دیروز براي تحقیق به دادسراي جنایي 
تهران انتقال یافت.او پس از آنکــه جزئیات جنایت 
را فاش كرد با دستور قاضي صاحب جمعي بازپرس 
شعبه ششــم دادســراي جنایي تهران و براي انجام 
تحقیقات بیشــتر به اداره دهم پلیس آگاهي تهران 

منتقل شد. 

جزئيات تازه از جنايات گروهک تندر 

پشت پرده فیلم تیراندازی پلیس در شهریار 
فرمانده انتظامی ویژه غرب استان تهران جزئیات تازه ای از فیلم منتشر شده 
از تیراندازی مأمور پلیس در شهرک شاهد شهریار را بازگو كرد. به گزارش 
همشهری، چند روز قبل فیلم كوتاهی در شبکه های اجتماعی منتشر شد كه 
در آن یکی از مأموران پلیس را در حال تیراندازی هوایی نشان می داد. در این 
فیلم وانمود می شد كه این مأمور بی جهت و خلاف قانون در حال تیراندازی 
اســت حال آنکه اظهارات فرمانده انتظامی ویژه غرب استان تهران نشان 
می دهد او با رعایت كامل قانون و در حال انجام وظیفه دست به اسلحه برده 
است. سردار كیوان ظهیری، درباره جزئیات این حادثه گفت: روز شنبه، یکی 
از كسبه برای كاسبی اقدام به بستن راه كرده بود و همکارانم برای تذكر به این 
فرد وارد عمل شدند اما او شروع به جوسازی كرد و دوستانش نیز آنجا جمع 
شدند و متهم توانست از آنجا فرار كند. در همین هنگام یکی از دوستان متهم 
نیز اقدام به چاقوكشی و تهدید پلیس كرد كه در فیلم منتشر شده چاقوكشی 
نشان داده نمی شود. مأمور نیروی انتظامی بنا بر قوانین و برای كنترل اوضاع 
از سلاح استفاده و در این حادثه2تیر هوایی برای هشدار شلیک كرد كه هیچ 
فردی آسیب ندید. سردار ظهیری در ادامه گفت: متهم اصلی با چاقویی كه در 

دست داشت دستگیر و تحویل مقام قضایی شده است.

در دومیــن جلســه دادگاه رســیدگی به 
اتهامات جمشید شارمهد، سركرده گروهک 
تروریستی تندر، جزئیات تازه ای از جنایات 

این گروهک فاش شد. 
به گزارش همشهری به نقل از مركز رســانه قوه قضاییه، این 
جلسه صبح دیروز در شعبه15 دادگاه انقلاب اسلامی تهران، 
به ریاست قاضی صلواتی برگزار شد و در  ابتدا حسنی اعتماد، 
نماینده دادستان در جایگاه ایســتاد و با بیان كیفرخواست 
جزئیات تازه ای از جنایات این گروهک تروریســتی را فاش 
كرد. او گفت: انفجار در كفشداری حرم امام خمینی در تاریخ 
30آبان سال88 ازجمله اقدامات تروریستی گروهک تندر است 
كه توسط فردی به نام بیژن عباسی با نام مستعار پیروز انجام 
شد. در جریان این بمب گذاری از آنجا كه متهم شناسایی شده 
بود، ضامن بمب را كشید و خود را منفجر كرد و خوشبختانه در 

جریان این عملیات شهروندان آسیب ندیدند. 
در ادامه این جلسه فیلم كوتاهی از بمب گذاری گروهک تندر در 
حرم امام خمینی)ره( نیز به نمایش درآمد.  نماینده دادستان با 
اشاره به عملیات بمب گذاری در دهانه سد سیوند گفت: بنابر 
اقاریر اعضای دستگیرشده گروهک، مجید راستگو با دستور 
شارمهد قصد انجام بمب گذاری در سد سیوند شیراز را داشت 
و چندین مرتبه با دوربین های نقشه برداری به محل سد رفته 
و به گفته خودشان حدود 8كیلومتر در راستای شناسایی محل 
پیاده روی كرده اند. پس از تهیه فیلم ها و اطلاعات لازم جمشید 
شارمهد از آمریکا دستور بمب گذاری در مردادماه85 را صادر 

كرد اما به علت آبگیری، بمب گذاری در ســد سیوند خسارت 
جانی نداشــت و پس از انجام عملیات، این گروهک با صدور 

بیانیه ای مسئولیت این عملیات را هم بر عهده گرفتند.
حسنی اعتماد با اشاره به دیگر اقدامات این گروهک تروریستی 
گفت: پیش از انفجار سد، مجید راستگو نسبت به ترور مهندس 
پروژه سد، اقداماتی را انجام داده بود و بنا داشت تا با قراردادن 
بمب زیر خودروی مهندس سد، او را ترور كند كه موفق نشد. 
گروهک تروریســتی تندر پس از خروج از شــیراز با هدایت 
جمشید شارمهد اقدام به انجام فعالیت های تروریستی در سایر 
شهر های كشور كردند و براساس اعترافات اعضای دستگیرشده 
مجید راستگو و محسن اسلامیان برای انجام بمب گذاری های 
متعدد به قم سفر كردند. مطابق دستور شارمهد، عناصر گروه 
ابتدا به حوزه علمیه افغانستانی ها رفتند و برای بمب گذاری آنجا 
را مورد بررسی قرار دادند، اما به دلیل آنکه در آن زمان افراد كمی 
در آن حوزه حضور داشــتند از بمب گذاری در آنجا صرف نظر 
كردند. آنها سپس تحقیقات خود را درباره مدرسه فیضیه قم 
آغاز كردند و راستگو با تغییر چهره وارد مدرسه فیضیه شد و 
اطلاعات لازم را به دست آورد. اعضای گروه تصمیم داشتند مواد 
منفجره را در لوله های نازک تعبیه كنند و پس از تهیه لباس 
روحانیت مواد منفجره را در جلیقه و زیر لباس خود قرار دهند 
و با تغییر چهره وارد مدرسه فیضیه شــوند، اما به دلیل ترس 
عناصر گروه از شناسایی خود، عملیات را لغو كردند. حسنی 
اعتماد در ادامه گفت: با تأیید جمشید شارمهد تصمیم بر این 
شد تا افراد با تغییر چهره وارد حوزه علمیه قم شوند تا یک كیف 

حاوی مواد منفجره را در یکی از كلاس ها و كیفی دیگر را در 
كتابخانه آیت الله گلپایگانی قرار دهند. پس از بمب گذاری شیراز 
مواد منفجره ای باقی مانده بود كه راستگو و اسلامیان مسئول 
انجام عملیات بودند و قرار بود در تاریخ پانزدهم اردیبهشت ماه 
سال87 و راس ســاعت19:30 عملیات بمب گذاری در حوزه 
علمیه قم انجام شــود، اما به دلیل احتراق مــواد منفجره در 
هتل جهان تهران عملیات آنها با شکست مواجه شد. نماینده 
دادستان ادامه داد: پس از این واقعه، جمشید شارمهد دستور 
داد تا تمهیدات لازم برای خروج اسلامیان از كشور فراهم شود. 
وی همچنین درباره وسایل كشف شده از گروهک تروریستی 
تندر نیز گفت: چندین شیشه مواد شــیمیایی، 6بسته پودر 
سیانور، چندین اسلحه و ... از این گروهک كشف شده است. با 
اعلام این جزئیات از پرونده، قاضی صلواتی ضمن اعلام ختم 

جلسه ادامه رسیدگی را به زمانی دیگر موكول كرد.

مرد جوان خود را در اینســتاگرام مشــاور كنکــور معرفی و پس از 
شناســایی طعمه هایش كه دختران جوان بودند آنها را قربانی نقشه 

سیاه خود می كرد.
به گزارش همشهری، تحقیقات پلیس شهرســتان اقلید در استان 
فارس برای دستگیری این مرد با شکایت دختری جوان آغاز شد. او به 
مأموران گفت: برای اینکه در كنکور موفق شوم به دنبال مشاوره بودم 
تا اینکه از طریق اینستاگرام با صفحه مردی روبه رو شدم كه خودش را 
مشاور كنکور معرفی كرده و مدعی بود با روش هایی كه دارد احتمال 

قبولی افراد در این آزمون را چند برابر می كند.
او ادامه داد: برای این مرد پیام فرستادم و درخواست مشاوره كردم و 
او هم جوابم را داد. وی پس از كمی گفت وگو مدعی شــد كه باید در 
جلسات حضوری مشاوره شركت كنم كه هزینه آن ناچیز است و من 
با توجه به حرف هایی كه گفته بود، كاملا به او اعتماد كردم و به جلسه 
حضوری رفتم. اما در آنجا این مرد مرا به زور مــورد آزار و اذیت قرار 

داد و بعد تهدید كرد كه اگر از وی شکایت كنم، آبرویم را خواهد برد.
با شکایت این دختر، دستور بازداشت مرد جوان صادر شد و تیمی از 
مأموران برای شناسایی مخفیگاه او وارد عمل شدند. آنها با اطلاعاتی 
كه از شاكی به دســت آورده بودند موفق شــدند مخفیگاه متهم را 

شناسایی و او را در یک عملیات ضربتی دستگیر كنند و در بازرسی از 
خانه اش یک قبضه سلاح شکاری و فشنگ های مربوط به آن كشف 
شــد. این اما همه ماجرا نبود، چرا كه در ادامه تحقیقات سرنخ ها و 
شواهدی به دست آمد كه نشان می داد متهم با این شگرد افراد دیگری 
را هم فریب داده و قربانی نقشــه خود كرده است اما ظاهرا این افراد 
به دلیل تهدیدهای متهم و از ترس آبروریزی حاضر به شکایت نشده 
بودند. در جریان تحقیق از متهم معلوم شد كه او همه طعمه هایش را 
از طریق اینستاگرام شناسایی می كرده است. وی خود را مشاور كنکور 
معرفی كــرده و وقتی طعمه هایش با او تمــاس می گرفتند، با دادن 
وعده و وعیدهای فراوان اعتماد آنها را جلب كرده و ســپس با ادعای 
اینکه آنها باید در جلسات حضوری مشاور شركت كنند، این افراد را 
به مکان های خلوت یا خانه اش كشانده و پس از آن نقشه شومش را 
عملی می كرده اســت. متهم اعتراف كرد كه علاوه بر شاكی پرونده، 
چند دختر دیگر را هم با این شگرد فریب داده است و به همین دلیل 
سرهنگ مراد صارمی، رئیس پلیس شهرستان اقلید از افرادی كه در 
دام این فرد گرفتار شده اند خواسته است با اطمینان از محفوظ بودن 
نام و مشخصاتشان نزد پلیس و دستگاه قضایی برای شکایت از متهم 

به اداره آگاهی اقلید مراجعه كنند.

دام مشاور قلابی کنكور برای دختران
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کسیجنگنمیخواهد
 اختلاف سودان و مصر با اتیوپی، بسیاری را در 2 جبهه مخالف، در مقابل هم قرار داده است. 
عرب ها، چه در آفریقا و چه در خاورمیانه، در این مناقشــه طرف مصر و سودان را می گیرند. 
اما همه امیدوارند سرانجام دیپلماسی به پیروزی برسد. عرب ها، هنوز درگیری ها در سوریه 
و عراق را پیش چشم دارند. بســیاری معتقدند ترکیه، از هرج و مرج در این کشورها نهایت 
استفاده را برد و تا می توانست دجله و فرات را در بالادست به پشت سدهای عظیمش منحرف 
کرده است. مناقشه سد نیل، فرصتی برای اعراب است که به جای هواداری از مصر و سودان 
در مقابل اتیوپی، به اتیوپی کمک کنند تا بر مسائل قبلیه ای و اجتماعی عمیقی که بر دولت 
این کشور فشار زیادی وارد می کند فائق  آید. در این صورت، اتیوپی مجاب خواهد شد که در 
مقابل این کمک، بر سر مسئله سد با مصر و ســودان همکاری کند. این اتفاق، برد برای همه 

به شمار می رود.

مکث

روزنامه نشنال پست ]کانادا[

كيوسك

ادامه برخورد پلیس کانادا با معترضان به واکسن
روزنامه نشنال پست نوشته که برخورد نیروهای پلیس با 
معترضان به قوانین محدودکننده واکسن برای چندمین 
روز متوالی ادامه دارد. نیروهای پلیس اکنون از اسپری 
فلفل و نارنجک های صوتی برای متفرق کردن معترضان 
استفاده می کنند. بیش از 150نفر نیز بازداشت شده اند. 
پلیس کانادا نسبت به حمله معترضان به نیروهای پلیس 
هشدار داده و اعلام کرده با متخلفان برخورد شدیدی 
خواهد کرد. صدها راننده کامیون طی هفته های اخیر 
در اعتراض به واکسیناسیون اجباری در پایتخت کانادا 

دست به تجمع زده بودند.

نخست وزیر اتيوپی، دیروز رسما 
پروژه جنجالی سد نيل آبی را در 
این كشــور افتتاح كرد و تقابل 
این كشور با مصر و ســودان بر سر این ابرپروژه 

چند ميليارد دلاری را وارد مرحله تازه ای كرد.
به گزارش الجزیــره، ابی احمد همــراه با دیگر 
مقامات رده بالای اتيوپی، پيــش از افتتاح این 

سد، از بخش های مختلف آن دیدن كرد.
یکی از مقامات اتيوپی در مراسم افتتاح این سد 
گفته است: »این سد بزرگ توسط اتيوپی ساخته 
شده است،  اما نه فقط برای این كشور، بلکه برای 
تمام برادران و خواهران آفریقایی كه از آن بهره 
خواهند بــرد. روزی كــه اتيوپيایی ها برای آن 

فداكاری كرده اند، به سرانجام رسيده است.«
این ســد كه با نام رسمی ســد بزرگ رنسانس 
اتيوپی شــناخته می شــود، بزرگ ترین ســد 
هيدروالکتریك در آفریقاست اما بيشتر به خاطر 
جنجال هایی كه ساخت آن در شــمال آفریقا 

ایجاد كرده، شناخته می شود.
اتيوپی كلنگ احداث این سد را در سال2011 
به زمين زد و از همان زمان، جنجال ها بر ســر 
ساخت آن اوج گرفت. همسایگان پایين دست 
اتيوپی، یعنی مصر و سودان، این سد را تهدیدی 
جدی برای اتکای خود به آب رود نيل می دانند 
و به خصوص مصری ها، كه وابســتگی بســيار 
عميق و گســترده ای به نيل دارند، این ســد را 
تهدیدی وجودی می دانند. با این حال، اتيوپی 
اینطور استدلال می كند كه این سد برای توسعه 

اقتصادی اش حياتی است.
این پــروژه 4.2ميليــارد دلاری در نهایت قرار 
است 5هزار مگاوات برق توليد كند و توليد برق 
در اتيوپی را به بيش از دو برابر برساند. رسانه های 
دولتی گفته اند این سد كه 145متر ارتفاع دارد 
و در منطقه بنی شانگول-گموز در غرب اتيوپی 
و در نزدیکی مرز سودان روی نيل احداث شده، 
كار توليد 375مگاوات برق از یك توربين خود را 

شروع كرده است.
مصر، كه برای 97درصد آبياری كشــاورزی و 
آب شرب خود به نيل وابســته است، این سد را 
تهدیدی حياتی می داند. سودان اميدوار است 
كه حجم آب ورودی به این كشور تضمين شود 
اما این نگرانی عميق را دارد كه ساخت نيل در 
اتيوپی، سد های سودانی را با خطر مواجه كند. 
خارطوم اميد زیــادی دارد تا بــا اتيوپی برای 

دریافت حقابه به یك توافق پایدار برسد.
هر 2كشور به اتيوپی فشــار آورده اند تا  توافقی 
الــزام آور امضا كنند تــا حقابه پایين دســت، 
به خصوص در خشکســالی ها تامين شــود اما 
مذاكرات بين این 3كشــور كه زیرنظر اتحادیه 

آفریقا انجام شده به نتيجه نرسيده است.
ایده ســاخت این ســد در دولت ملس زناوی، 
نخست وزیر پيشين اتيوپی كه 2دهه رهبر این 
كشور بود و در سال2012 درگذشت، مطرح شد. 
كارمندان دولت، در سال كلنگ زنی پروژه، یك 
ماه حقوق خود را به آن اختصاص دادند و دولت 
هم با عرضه اوراق قرضه، شهروندان این كشور 
در داخل و خارج را هدف قرار داده است تا برای 

احداث این سد عظيم كمك جمع كند.
ســاموئل گتاچــو، روزنامه نــگار مســتقل 
در آدیس آبابا بــه الجزیره گفته اســت: »این 
ســد، نمادی از چيزی اســت كه اتيوپيایی ها 

می خواهند باشند؛ یك ملت مستقل.«
مقامات اتيوپی می گویند كه ســوءمدیریت در 

سال های پيش، كار ساخت این سد را به تاخير 
انداخته بود اما در دولت ابی احمد، كاســتی ها 
جبران شد و كار ساخت ســد به سرعت پيش 
رفت. كيفله هورو، مدیر پروژه سد در سخنرانی 
خود در مراسم افتتاحيه گفته است: »كشور ما 
چيزهای زیادی را به خاطر تعویق در افتتاح سد 

از دست داده است، به خصوص از نظر مالی.«
كار آب گيری این سد در سال2020 شروع شد. 
همزمان با پيشــرفت این پروژه، تنش های بين 
مصر و سودان با اتيوپی هم بيشتر شد و بسياری 
از افراد می گویند این ســد، بزرگ ترین چالش 

شمال آفریقا در سال های آینده خواهد بود.

مسیر خطرناک پیش رو 
به گزارش المانيتــور، اوضاع در هفته های اخير 
بين این 3كشــور بدتر شده است و ظن اتيوپی 
به كمك نظامی مصر و سودان به شورشی های 
این كشــور، چشــم انداز آینده را تيره تر كرده 
اســت. اتيوپی، مصر و ســودان را متهم كرده 

كه از شورشــی هایی كه در شمال این كشور با 
نيروهای دولتی می جنگند، پشتيبانی می كند. 
حدود 10روز پيش، ردوان حسين، وزیر خارجه 
اتيوپی در گفت وگو با شبکه العربيه گفته بود كه 
مصر و سودان از »شورشيان تيگرای« حمایت 
اطلاعاتی می كننــد و »دســت های خارجی 
و منافع غربــی« امنيت كشــورش را به خطر 

می اندازند.
این حمله شــدید و اتهام های جــدی، البته با 
واكنش مصری ها مواجه شد و یك مقام رسمی 
مصر رسما ارتباط با شورشــی های تيگرای را 
رد كرد. مذاكــرات زیرنظر اتحادیــه آفریقا از 
بهار سال2020 شروع شــد و مدام به شکست 
می انجاميــد. هر 3كشــور، یکدیگــر را متهم 
می كنند كه مذاكرات را به بن بست می رسانند. 
این روند باعث شــد كه اتحادیــه آفریقا توجه 
چندانی به این مسئله نداشته باشد و  این مسئله 
را در دســتور كار خود قرار ندهــد. عبدالفتاح 
السيســی، رئيس جمهــور مصر هم به نشــانه 
اعتراض در این اجلاس شــركت نکــرد و وزیر 

خارجه  اش را به آدیس آبابا فرستاد.
كارشناسان می گویند كه اتحادیه آفریقا، از توان 
و ظرفيت لازم برای حل این مســئله برخوردار 
نيســت. این چالش عمده، مورد توجه سازمان 
ملل هم بوده اســت و انتهای تابســتان پيش، 
شورای امنيت ســازمان ملل هم از هر 3كشور 
خواست مذاكرات را از ســر بگيرند و به راه حل 
مسالمت آميزی برســند. اما بحران از آن زمان 

عميق تر هم شده است.
رئيس جمهور مصر حدود 2هفته پيش اعلام كرد 
كه كشورش اراده سياسی برای حل این بحران و 
رسيدن به یك توافق كه امنيت و ثبات منطقه ای 
را تضمين كند، دارد. با این حال اتيوپی، خصوصا 
حالا كه سد را افتتاح كرده، خود را در موقعيت 
بهتری می بيند و به ایــن اظهارنظرها توجهی 
نمی كند. آنهــا در حالی فاز اول ســد را افتتاح 
كرده اند كه در مقطعی، با تهدید حمله نظامی 

مصر مواجه بودند.
اتيوپی فعلا به سودان روی خوش نشان داده و 
سفير این كشــور در خارطوم اخيرا گفته است 
كه اتيوپی آماده مذاكره با كشور همسایه است. 
2كشور علاوه بر مسئله سد، در امور مرزی هم 
با هم اختلافاتی عميق دارند و در سال2020 تا 

آستانه درگيری نظامی پيش رفتند. 

 سد اتيوپی،  سدی بر شريان
حيات مصر و سودان 

اتيوپي سد جنجالي نيل آبي را كه ساخت آن مخالفت هاي سرسختانه مصري ها و سوداني ها در پایين دست را برانگيخته، افتتاح كرد

جانسون؛ همچنان گرفتار »پارتی گیت«
بوریس جانســون هفته هاست كه 
به خاطر شــركت در مهمانی های 
دفتــر نخســت وزیری در دوره 
قرنطينه هــای سراســری كرونــا، تحت فشــار 
رسانه هاست، اما همچنان از پاسخ دادن به سؤال ها 
در مورد تصميم اش برای ماندن یا نماندن در قدرت 

طفره می رود.
رســانه ها دائمــا با اشــاره بــه پرونــده ای كه 
»پارتی گيت« ناميده شــده می پرســند كه اگر 
تحقيقات پليس به آنجا برسد كه آقای نخست وزیر 
با حضور در مهمانی ها كار غيرقانونی انجام داده، 
آیا همچنان در قدرت می مانــد؟ روزنامه گاردین 
نوشته اســت كه پليس اســکاتلندیارد در حال 
تحقيق از نخست وزیر است و او به صورت كتبی به 
پاسخ هاي مأمور پرونده پاسخ داده است. درصورتی 

كه پليس اعلام كند جانسون مرتکب تخلف شده، 
او باید یك جریمــه 100پوندی پرداخت كند، اما 
كار به اینجا ختم نمی شــود. رسانه های انگليسی 
می گویند كه چنين تخلفی در سطح نخست وزیر 
نباید اتفاق بيفتد و جانســون باید استعفا دهد. او 
به خبرنگاران گفته است كه تحقيقات در جریان 
است و فعلا نمی تواند اظهارنظری كند. جانسون اما 
در عين حال گفته كه برای حضور در مهمانی های 
دفتر نخست وزیری همزمان با قرنطينه سراسری 
كه از ســوی دولت خود او اعلام شــده بود، دليل 
محکمه پسند دارد. جانســون در چندین مهمانی 
كوچك و بزرگ حضور داشــته اســت. در یکی از 
این مهمانی ها كه مربوط به اردیبهشــت ســال 
گذشته بود، او به همراه همسرش در جمعی حدودا 

100نفره حضور پيدا كرده بود.

نخســت وزیر انگليس در مرحله بعدی، متهم به 
دروغگویی شده اســت. ماه گذشــته، زمانی كه 
به شــدت از ســوی افکار عمومی تحت فشار بود، 
در توجيه اقدام خود گفت كه تصور می كرده این 
مهمانی یك جلســه كاری اســت. بعدا عده ا ی از 
كاركنان دفتر نخست وزیری افشا كردند كه گفته 
جانسون دروغ است و او در مورد ماهيت مهمانی ها 
خبر داشته اســت. حتی برخی از  هم حزبی های 
جانســون هم از حمایت او دست برداشته اند. آنها 
نســبت به عملکرد جانســون در مدیریت كرونا 
ناراضی اند و گفته می شود منتظر نتيجه تحقيقات 
هستند تا شاید براساس آن روند بركناری جانسون 
را آغاز كنند. بســياری معتقدند كه ادامه حضور 
جانســون در قدرت، نه به خاطر كارآمدی او، بلکه 

به خاطر نبود یك جایگزین مناسب است.

جهان نما

هفته تلخ ترامپ
رئيس جمهور پيشين آمریکا در هفته ای كه گذشت 

درگير بحران های حقوقی متعددی شد

نتایج چندین نبرد حقوقی بزرگ كه مخالفان دونالد ترامپ عليه 
او آغاز كرده اند، طی هفته گذشته روزگار را به كام سياستمدار 
ميلياردر آمریکایی تلخ كرد؛ خبری كه حکایت از آن دارد كه او 
به این زودی ها قرار نيست از محکمه های قضایی و بازرسی های 
حقوقی رهایی یابد. فارغ از این، از تخلفات او در نگهداری اسناد 
محرمانه دولتی خبرهایی منتشر شــده كه برای او دردسری 
تازه ایجاد كرده است. در فضای سياسی آمریکا هنوز وفاداری 
سياسی قابل توجهی نسبت به ترامپ وجود دارد؛ در حدی كه 
احتمالا او در سال2024، نامزد نهایی حزب جمهوریخواه برای 
ریاست جمهوری باشد. با این حال، هيچ نشانه ای مبنی بر كاهش 
آشفتگی های قانونی و حقوقی كه ترامپ را احاطه كرده  به چشم 

نمی خورد.

تخلف در کسب وکار
تصویری كه از هوش و نبوغ تجاری ترامپ ایجاد شده، همواره در 
فعاليت های سياسی و انتخاباتی اش به كمك او آمده اما اكنون 
شركت او به بزرگ ترین منبع مشکلات حقوقی تبدیل شده است. 
پيش از رأی دادگاه درباره مشاركت ترامپ در حمله به ساختمان 
كنگره، قاضی دادگاه عالی واشنگتن دوشنبه گذشته با رد رأی 
دادگاه بدوی، »سازمان ترامپ« را به عنوان متهم اصلی در پرونده 
سوءاستفاده از بودجه مراسم تحليف سال2017 معرفی كرد. 
رأی اوليه دادگاه اتهام شركت ترامپ در این پرونده را رد كرده 
بود. دادستانی واشنگتن ادعا دارد بخشی از بودجه مراسم تحليف 
صرف پرداخت بدهی اتاق هتلی شده كه برای كارمندان شركت 
ترامپ رزرو شده بود. دادستان كل واشنگتن به دنبال زنده كردن 
1.1ميليارد دلاری اســت كه به اعتقاد او سازمان ترامپ برای 

مصارفی غيرمرتبط و غيردولتی خرج كرده است.

احضار خانوادگی 
تقریبا همزمان با حکــم دادگاه واشــنگتن، قاضی دیگری در 
نيویورک روز پنجشنبه گذشته در حال شنيدن استدلال های 
ترامپ برای لغــو احضاریه های دادســتانی كل نيویورک عليه 
ترامپ و خانواده اش بود؛ اســتدلال هایی كه از ســوی قاضی 
پذیرفته نشــد و اكنون ترامپ و 2نفــر از فرزندانش باید برای 
انجام تحقيقات حقوقی با بازرسان همکاری كنند. لتيشا جيمز 
دادستان كل نيویورک در حال تحقيق درباره اعمال فریبکارانه 
و گمراه كننده در ارزیابی دارایی های سازمان ترامپ است و این 
ســازمان را در گرفتن وام و تخفيف های مالياتی به فریبکاری 
متهم كرده است. بنا به حکم دادگاه، طی 21روز پس از صدور 
حکم، دونالد ترامپ بــه همراه ایوانکا ترامــپ و دونالد ترامپ 
جونيور باید به احضاریه دادســتانی تــن داده و در تحقيقات 

همکاری های لازم را انجام دهند.

تخلفات حسابداری
دادستانی نيویورک در آستانه جلسه اســتماع روز پنجشنبه 
همچنين اعلام كرد شركت حسابداری مازارس كه مسئوليت 
حسابرســی شــركت ترامــپ را به عهــده داشــته به تازگی 
صورت حساب های مالی 10سال گذشته كه سازمان ترامپ در 
اختيار این شركت قرار داده را غيرمعتبر اعلام كرده است. این 
شركت به ترامپ هشدار داده است كه طرف های تجاری دیگری 
كه بر داده های این صورتحســاب های مالی اتکا كرده اند باید 

نسبت به معتبر نبودن این اسناد مالی آگاه شوند.

مسئول حمله به کنگره
ترامپ با درگيری های حقوقی بر سر كسب وكارش بيگانه نيست. 
اما رأی دادگاه روز جمعه مبنی بر پيگيری شکایات مدنی درباره 
دست داشــتن او در حمله به ســاختمان كنگره نشان می دهد 
سخنرانی او در روز حمله به كنگره، برایش دردسر پرونده  حقوقی 
بزرگی ایجاد كرده است. در سند 112صفحه ای كه قاضی فدرال 
آميت مِهتا نوشته، آمده كه سخنرانی ترامپ در آستانه حمله به 
كنگره دعوت به اقدام جمعی و توطئه مدنی بوده است. تصميم 
این قاضی فدرال به آن معنی است كه ترامپ قرار است در جایگاه 
متهم به دفاع از خود بپردازد. مهتا در دادگاه اخير درخواســت 
ترامپ مبنی بر لغو 2شکایتی كه از سوی اعضای دمکرات مجلس 
و شکایت دیگری كه از ســوی پليس كنگره عليه او مطرح شده 
بودند را رد كرده است. شــاكيان در این پرونده ها به دليل نقش 
ترامپ در خشونت هایی كه روز 6ژانویه در ساختمان كنگره رخ 
داد، به دنبال غرامت هستند. این قاضی فدرال می گوید می توان 
ثابت كرد كه ترامپ برای مختل كردن روند تأیيد نتيجه انتخابات 
سال2020 به همراه گروه های راست افراطی توطئه  كرده است. 
این قاضی همچنين در اقدامی بی سابقه ادعای مصونيت كامل 

ترامپ به عنوان رئيس جمهور وقت را رد كرده است.

افشای قانون شکنی جدید
تلخی های حقوقی هفته گذشــته برای دونالد ترامپ با كشف 
15جعبه از اسناد محرمانه دولتی در اقامتگاه زمستانی او تلخ تر 
شد. دفتر اسناد ملی آمریکا روز شنبه از كشف این اسناد محرمانه 
در اقامتگاه زمستانی ترامپ در ایالت فلوریدا خبر داد. رئيس دفتر 
آرشــيو ملی آمریکا در نامه ای به كميته نظارت كنگره آمریکا 
كشف این اسناد محرمانه را تأیيد كرده است. به گفته دیوید فریرو 
در ميان اسناد كشف شده كه توسط ترامپ به صورت غيرقانونی از 
كاخ سفيد خارج شده اند، اسنادی در حوزه امنيت ملی هم وجود 
دارند. همچنين نامه هایی از كيم جونگ اون، رهبر كره شمالی و 
باراک اوباما، رئيس جمهور سابق آمریکا در ميان اسناد مشاهده 
شده اند. فریرو همچنين ادعا می كند ترامپ تعدادی از اسنادی 
را كه باید تحویل آرشيو ملی می شده پاره كرده است؛ از این رو 
بعضی از اسناد پاره شده به صورت تکه تکه و بعضی دیگر به صورت 

ترميم شده تحویل این دفتر شده اند.

 اورزولا فون درلاین
رئیس کمیسیون اروپا

اگر امروز رئیس جمهور روســیه میزان 
گازی را که از طریق گازپروم به اتحادیه 
اروپا ارسال می شــود کاهش دهد، آیا 
ما در موقعیتــی قرار داریــم که بتوانیم 
بــدون وابســتگی بــه ایــن گاز، ایــن 
زمستان را سر کنیم؟ اتحادیه اروپا باید 
از این وابستگی آزاد شود.)دویچه وله(

 نبیه بری
رئیس مجلس لبنان

آنچــه در لبنــان اتفــاق افتــاده کرونــای 
سیاســی اســت؛ ایــن کرونــا منجــر بــه 
اتفاقاتی شد که هیچ کسی ابدا انتظار 
آن را نداشــت. اگــر دربــاره وضعیــت 
کنونــی لبنــان تأمــل کنیــد شــاهد 
محاصره عربی علیه آن هستید؛ البته 

نه از سوی همه کشورهای عربی.

 استفان دوجاریک
سخنگوی دبیرکل سازمان ملل

تخلیــه منــازل فلســطینیان در محلــه 
شــیخ جــراح قــدس از ســوی نیروهــای 
اســرائیلی نقــض قوانیــن بین المللــی 
اســت. بارهــا خواســتار توقــف عملیات 
تخلیــه در کرانــه باختری و قدس شــرقی 
شــده ایم. براســاس قوانیــن بین المللی 
بشردوســتانه، انتقــال اجبــاری افــراد از 

سوی نیروی اشغالگر ممنوع است.

نقل قول 

کرونا در دربار انگلیس
كاخ باكينگهام با انتشــار بيانيه ای اعلام كرد كه 
آزمایش كرونای ملکه انگليس مثبت شده است. 
به گزارش گاردیــن، ملکه اليزابت علائم خفيفی 
شبيه به سرماخوردگی دارد و طی روزهای آینده 
فعاليتش را كاهش خواهد داد. در روزهای اخير 
خبر ابتلای فرزند ملکه، چالز، به كرونا نيز از سوی 
رسانه های انگليسی منتشر شده بود. همسر چالز 
نيز چند روز بعد به كرونا مبتلا شد. همان موقع 
اعلام شد كه پســر ملکه با مادرش دیدار داشته 
است. ملکه انگليس 95ســال دارد و چند هفته 
پيش هفتادمين سالگرد آغاز سلطنتش را جشن 
گرفت. او دیدارهای عمومی خود را به دليل كرونا 
لغو كرده اما 2هفته قبل به مناســبت ســالگرد 
ســلطنتش با گروهی از خيرین دیــدار كرد. او 
همچنين طــی روزهای اخير، اســتوارنامه های 
ســفرای اســتونی و اســپانيا را هــم به صورت 
ویدئوكنفرانس دریافت كرد. تاكنون در انگليس 
18ميليون مــورد ابتلا به كرونا به ثبت رســيده 
اســت. 160هزار نفر هم به خاطر ابتــلا به این 
ویروس جان خود را از دســت داده اند. 78درصد 
مردم در این كشور دوز اول و 56درصد دوز سوم 
واكســن را دریافت كرده اند. هم اكنــون، روزانه 
حدود 35هــزار نفر در انگليس بــه كرونا مبتلا 
می شوند. ســویه اوميکرون، شــایع ترین سویه 

كووید-19 در انگليس است.
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گرينويچ

دغدغه

بازگشايی کتابخانه سوخته

 

موصل: كتابخانه ای در عراق كه به دســت اعضای 
داعش حدود يــک ميليون جلــد از كتاب هايش 
سوخته و كتاب های خطی و كهن اش از ميان رفته 
بود اكنون با 32هزار جلد كتاب بازگشــايی شــد. 
به گــزارش ايندپندنت،اكنون كتابخانه دانشــگاه 
موصل با كمک هــای مالی بين المللی قرار اســت 
اين ماه بازگشايی شود. در حمله داعش به موصل، 
85درصد مجموعه كتاب های اين كتابخانه از بين 
رفت و شماری از باارز ش ترين كتاب ها در بازار سياه 
فروخته شدند. مدير فنی كتابخانه دانشگاه موصل 
در اين باره می گويد: »پيش تر، بيش از يک ميليون 
كتاب داشــتيم، بعضــی از آنها در هيچ دانشــگاه 
ديگــری در عراق پيــدا نمی شــدند.« او در ادامه 
می افزايد وقتی ستيزه جويان داعش به دروازه های 
شهر رسيدند، »فقط توانستيم كتاب های كمياب و 

تعدادی از نشريه های خارجی را ببريم«.

بر بلندای پاریس- تهران

کشف جسد بازيگر هالیوودی

لس آنجلس: جســد »ليندســی پرلمن« بازيگر 43ســاله 
آمريکايی پس از چند روز ناپديد شــدن، پيدا شد. به گزارش 
ايسنا، »ليندسی پرلمن« كه بيشتر برای بازی در سريال های 
»بيمارستان عمومی« و »عدالت شــيکاگو« شناخته می شود 
چند روز پس از اينکه به خانه بازنگشته بود، براساس اعلام پليس 
لس آنجلس درگذشته است. »وانس اسميت« همسر »ليندسی 
پرلمن« در شبکه اجتماعی خود در اين زمينه نوشت: »پليس 
ليندسی را پيدا كرده و او درگذشته اســت. ويران شدم و پس 
از اين بيش از اين نيز ويران خواهم شــد اما می خواهم از همه 
شما برای عشق و تلاشتان تشکر كنم و از شما بخواهم به حريم 
خصوصی خانواده اش در مقطع كنونی احتــرام بگذاريد.« در 
تاريخ 16 فوريه گزارش مفقودی »ليندسی پرلمن« نزد پليس 
لس آنجلس پس از بازنگشــتن او به خانه ثبت شد و دوستان و 
بستگان نسبت به ســلامتی او ابراز نگرانی كردند. پليس اعلام 
كرده كه او آخرين بار حوالی ظهر 13 فوريه ديده شــده است 
اما همسرش گفته او را آخرين بار ساعت 9 شب 15 فوريه ديده 
 »Secomd City« است. »پرلمن« كه فارغ التحصيل هنرستان
بود پس از بازی در ســريال »عدالت شــيکاگو« و برای كسب 
فرصت های بيشتر برای حضور مقابل دوربين از شهر شيکاگو به 

لس آنجلس نقل مکان كرد.

قربانی های تصادف در منوی رستوران

داکوتا: در فيلم ماهی و گربه 2 خلافکار قربانی های تصادفی 
خود را وارد منوی رســتوران می كردند و حالا در واقعيت 
در منطقــه وايومينگ آمريکا واقــع در ايالت داكوتا برخی 
رســتوران ها گوشــت حيواناتی كه در تصادف با خودرو ها              
تلف شده اند را به فهرست يا همان منوی غذا هايشان اضافه 
كرده اند. به گزارش اكونوميســت، به جــز حيواناتی مانند 
خرس گريزلی و گرگ ها هر حيوانی كه در تصادف كشــته 
شده باشــد می تواند در رستوران ها سرو شــود. اين قانون 
جديد كه موجب اعتــراض برخی مدافعان حقوق حيوانات 
و كارشناسان بهداشت تغذيه شد به پشتوانه سالانه 6هزار 
تصادف با حيوانات فقط در منطقه ويومينگ انجام شــده 
اســت. پيش از اين در چند ايالت آمريکا گوشت حيوانات 
تصادفی در مراكز خيريه توزيع می شــد. قانون ياد شده در 
مونتانا و چند ايالت ديگر آمريکا هم اجرايی شــده است و 
برای نمونه در مونتانا يک هزار فرم درخواســت جمع آوری 

لاشه حيوانات به مقامات تحويل شده است.

روزمزدها

راننده سواری نزديک می شود 
و می  گويد: »بناكار.روزمزد«.
كارگــران به ماشــين هجوم 
می آورند؛ همانند زنبورهای 
عســل كه كنــدو را احاطه 
می كنند. راننده 2نفر را سوار 

می كند و می رود. اين دومين ماشين پس از 3ساعت بود كه آمد و رفت. 
اوستا علی كه از كار بی نصيب ماند، دوباره با 30 يا 40نفر پيرمرد و جوان 
برمی گردند به سر جاهايشان. اينجا گوشه ای از ميدان مركز شهر است 
كه كارگران روزمزد هر روز از صبح تا ظهر می ايستند تا كارفرماها آنها را 
انتخاب و دست چين كنند. اوســتا علی به سکوی بانک تکيه می زند و از 
سرما كلاه نمدی خود را به زور كمی پايين می دهد. حسين به سمتش 
می رود: »سلام اوستا چطوری؟« اوســتا: »شکر خدا. سلام. اين ماشين 
هم ما رو سوار نکرد. آخر  ماه عروسی دخترمه، بايد دخل و خرج عروسی 
رو پيش ببرم ولــی...« و ديگر ادامه نمی دهد. نگاهــش به زمين يخ زده 
جلوی پايش خشک می شود و با دست های چروكيده اش بازی می كند و 
تاول هايش را می تركاند. هنوز به علت بيماری كرونا، كارها به رونق سابق 
برنگشته است. كارگران كپه كپه ايستاده و با هم حرف می زنند درحالی كه 
لباس كار زير بغل دارند و با چشمان نااميدشان اطراف را می كاوند، ولی به 
غيراز مهارت كاری بايد تند و تيز هم به سمت ماشين ها بدوند و با توافقی 
چندثانيه ای حقوق روزشــان را ببندند. ماشين سواری ديگری نزديک 
می شود و از خيل كارگرانی كه همچون سربازان، آماده حمله به ماشين 
می شوند، راننده با صدای بلندی فرياد می زند كه فقط حسين آقا گچ كار.

كارگران نا اميد به سرجاهايشان برمی گردند اما حسين لبخند رضايتی 
می زند و به سمت استانبولی، كمچه و شمشه اش می رود تا بار ماشين كند 
كه نگاهش به اوستا علی می افتد كه گوشه ای كز كرده است. سرما به غوز 
اوستا علی افزوده است. چند ثانيه ای او را زيرنظر دارد. هر چند كارگران 
از جلوی چشمان او مدام عبور می كنند و تصوير اوستا علی قطع و وصل 
می شود. دوباره به ســمت راننده می رود: »آقای مخبری الان زنگ زدن 
به گوشی شاگردم گفتند مادرم ناخوش احواله. ولی اوستا علی، رفيقم، 
كارش عاليه من ضمانت می كنم آقا.صداش بکنــم؟« جملات را تند و 
بی مکث می گويد؛ همانند دانش آموزی كه بــه دروغ جلوی معلمش از 
دلايل آماده نکردن تکاليفش لاف می زند. راننده با بی ميلی حرف های 
حســين را می پذيرد. حسين دوان دوان به ســمت اوستا علی می دود و 
نفس زنان می گويد: »راننده می گه كار اوســتا علی رو ديدم حرف نداره. 
دنبالت می گشت. بدو اوستا آماده شو.« اوستا علی آنقدر به شعف می رسد 
كه حتی از حسين خداحافظی نمی كند و سوار ماشين می شود و می رود.

می تازند به سوی فردايی روشن... عکس/ محمد عباس نژاد اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

دوشنبه

نقاّلِ طریقت

هزارســال عدد كوچکی نيســت، 
زمان كم و كوتاهی نيست. می شود 
365هزار روز؛ يعنی داستان چندده نســل كه با آثارشان، زندگی 
كرده اند و زندگی ساخته اند. درس آموخته اند و درس آموزانده اند. 
كتاب و رســاله و مقاله و جزوه و يادداشــت نوشــته اند. و حتی 
فعاليت های علمی و پژوهشی شــان را بر اين بنياد بنا كرده اند. و 
اين همه از بزرگی شان است كه وقتی زادروزشان يا سالمرگ شان 
به هزارسال می رسد، بزرگ شان می دارند و بزرگداشت شان را برپا 
می كنند. سنت برپايی اين هزاره ها اما ديری است كه در ايران زمين 
برپا می شود؛ هزاره فردوسی در سال 1313، هزاره ابن سينا در سال 
1333، هزاره شيخ طوسی در سال 1348، هزاره ابوريحان بيرونی 
در سال 1352، هزاره ناصرخسرو در سال 1353، هزاره شيخ مفيد 
در سال1372، هزاره ابوعلی مسکويه در سال1379، هزاره ابن هيثم 
در سال1394، هزاره خيام و هزاره خواجه نظام الملک طوسی در 
سال1397 و هزاره ابوسعيد ابوالخير در سال1398، برخی از اين 
يادبودهاست كه در يکصدسال اخير برگزار شد؛ اگرچه بعضی شان 
هم محل اختلاف در تاريخ بود اما مهم آن بود كه سال ياد ولادت يا 

وفات شان به حول  وحوشِ هزارسال رسيده بود.
حالا اما نوبت به »ابوعبدالرحمن سُلمَی نيشابوری« رسيده است؛ 
يکی از مشايخ متقدم بی بديل فرهنگ ايران و اسلام كه شايد اگر 
او و مکتوباتش نبود، دانسته های ما از تصوف، كمتر از داشته های 
اكنون مان بود. اگرچه او در ســوم شــعبان 412 در 87ســالگی 
درگذشــت اما امروز )دوم اســفند(، هزارمين سال درگذشتش، 
ازسوی مؤسسه پژوهشی حکمت و فلســفه ايران برگزار می شود 
و اسلام شناســان و عرفان پژوهان ايرانی، فرانسوی و آمريکايی در 

اوصافش سخن خواهند گفت.
نوشته های گرانســنگ اين شيخ پشمينه پوش، ســاليان درازی 
اســت كه مرجع و منبعی برای شــناخت اقوال و احوال متصوفه 

بوده و هست.
همو كه استادِ ابوالقاسم قُشيری بود و بر تن ابوسعيد ابوالخير خرقه 
پوشاند؛ شمس الدين ذهبی و ابونعيم اصفهانی به ديدارش شتافتند 

و شيفته اش شدند.
ابن عربی در فتوحات مکيه در وصفش سخنان نغزی روا داشته است 
و ابوعبدالله حاكم نيشابوری در تاريخ نيشــابور درباره اش نوشته 
است: »اگر ابوعبدالرحمن از ابدال نباشد، پس در روی زمين، هيچ 

ولی وجود ندارد«.
و اين افزون بر سطوری است كه عبدالرحمن جامی در نفحات الانس 
من حضرات القــدس، عطار نيشــابوری در تذكره الاوليا، خطيب 
بغدادی در تاريــخ بغداد، ابونعيــم اصفهانــی در حليه الاولياء و 
طبقات الاصفيــاء و ابوالمظفــر اســفراينی در التبصير فی الدين 

درباره اش گفته اند.
او در شرح و بسط صوفيان و آداب زندگی شان قلمی های بسيار دارد 
و به همين سبب، جُلابی هُجويری در كشف المحجوب او را »نقّال 

طريقت و كلام مشايخ« خطاب می كند.
اگرچه او را با آثــار رفيعش چون »طبقــات الصوفيه« و »حقايق 
التفسير« می شناسند اما دوسال پيش، نصرالله پورجوادی و محمد 
سوری، با هم آوری تحريراتش، آن تأملات و تعقلات، و آن حالات و 

آنات را به نسل امروز پيوند دادند.
سلمی نيشابوری، از آن دست شخصيت های كمتر واكاوی  شده ای 
است كه در ادبيات عرفانی فارســی زبانان جايگاه و پايگاهی بس 

سترگ و بزرگ دارد.

تقويم / سالمرگعدد خبر

 دزدی که وکیل شد

مالکوم ايکس، دزد سیاهپوســتی بود که در 
زندان يک چرخش 180درجه ای کرد و تبديل 
به رهبر سیاهپوســتان آمريــکا و حتی دنیا 
شــد. قصه عجیب و غريبی است، اما واقعیت 
اين اســت که قصه مالکوم و تحولش از زندان 
شروع نمی شــود و برمی گردد به سال هايی 
دور؛ سال هايی که مالکوم خیلی کوچک بود. 
4ساله بود که با چشــم های خودش ديد يک 
فرقه از سفیدپوستان خانه شان را که آن زمان 
در اوماهای آمريکا بود، آتش زدند و خانواده اش 
را آواره کردند، اما مشاهدات مالکوم به همین جا 
ختم نشد. 2سال بعد جنازه مثله شده پدرش را 
که از کشیشان مبارز برای حقوق سیاهپوستان 
بود جايی اطراف شهر پیدا کردند. همزمان با اين 
جنايت، مادرش ديوانه شد و هر يک از 8خواهر 
و برادرش را بردند يک طرفی تا به قول خودش 

»بردگی در لباس محبت را بیاموزند.« 
او با آرزوی وکیل شدن آنقدر خوب درس خواند 
که شاگرد ممتاز نظام آموزشی آمريکا شد اما 
گاهی کاکاسیاه خطاب می شد و   درس و تحصیل 
را رها کرد.او اين کار را از دزدی شــروع کرد؛ 
البته خیلی در اين کار پیش نرفت و سر بزنگاه 
فروختن يک ساعت دزدی دستگیر شد و برای 
10سال به زندان افتاد، ولی از خوش شانسی در 
زندان با گروهی به نام »ملت مسلمان« آشنا شد 
سپس آنقدر مطالعه و تحقیق کرد که توانست 
سخنگوی جمعیت ملت مسلمان و بعد هم رهبر 
مبارزه با برده داری نوين در آمريکا شود. مالکوم 
در يادداشت هايش می نويسد:» الله به ياری من 
آمد و من را از اوج تباهی به قله های معرفت و 

انسانیت رساند.«
سرانجام در 21 فوريه 1۹65)2اسفند 1343( 
هنگامی که اين مسلمان شجاع و حامی حقوق 
سیاهپوست ها در يکی از سالن های اجتماعات 
منهتــن نیويورك ســخنرانی می  کرد، 3مرد 
مســلح، او را از فاصله کم هدف 15 گلوله قرار 
دادند و مالکوم 3۹ســاله بلافاصله کشته شد. 
پیکر اين مبارز در آرامــگاه »فرن کلیف« در 

نیويورك به خاك سپرده شد.

حافظ

گرچه صد رود است در چشمم مدام
زنده رود باغ کاران ياد باد

بام تهران نشانه عظمت بصری پايتخت ايران زمين 
اســت؛ وقتی بر بلندای آن قــرار می گيری، گويی 
تهران را در مشــت خود می گيری؛ اما اين نشــان 
قديمی كه با ورزش پياده روی و جاده تندرستی هم 
نسبت قديمی دارد، زمانه ای ست به تفرجگاه شهری 
هم تبديل شــده و با راه اندازی انواع وسايل بازی و 
ســرگرمی نظيرترامپولينگ، زيپ لاين، سورتمه، 
سايت تيراندازی، آكادمی تنيس، فودكورت، سينما 
و در نهايت شبيه ساز واقعيت مجازی، ويژگی ديگری 
به سفر نسبتاً طولانی شهروندان تهرانی به انتهای 

محله ولنجک بخشيده است!
بام تهران بــه مفهوم فــرار از روزمرگی شــهری 
و نشــانه های آن خاصــه آلودگی هــوا، ترافيک 
خيابان هــا و گرفتاری های شــغلی اســت تا يک 
شــهروند پايتخت نشــين برای لحظاتی، از ارتفاع 

1900متری ســطح دريا بــه چشــم انداز زيبای 
شــهری كه در آن زندگی می كند، خيره شــود و 
به پيــاده روی و كوهنوردی در آب و هوايی ســالم 
بپردازد اما كاركرد دوم ايــن مقصد دل انگيز انجام 
بازی های تفريحی و لاكچری شده كه در گذر عمر و 
پرداخت بهای آن معنا می شود. تله كابين توچال كه 
يار قديمی مســافران بام تهران هست هم كماكان 
در خلوت گوشه آن، چشم انتظار شهروندان خسته 

است.
ايــن بخشــی از ويژگی يــک جغرافيــای مهم از 
شهری بزرگ اســت كه چندان به تاريخ و فرهنگ 
ســرزمينی اش گره نخورده اســت؛ جايی كه بايد 
يک جوان تازه وارد را غــرق در خرده فرهنگ های 
شــهری كند كه چنين اثر و بازتابی ندارد؛ اما برای 
مثال بام پاريس ضمن برخــورداری از اين ظواهر 
زندگی طبيعی، با هنر و اصالت شهر هم گره خورده 
و پيوند عميقی با آن دارد. اين محله بر بلندای تپه ای 
در شــمال پاريس واقع شــده كه آن را مون مارت  
Montmartre به معنای كوه شــهيد می خوانند و 

علت آن هم بريده شدن سر اسقف سن دونی در سال 
250ميلادی در اين مکان است.

قلــب مقــدس يــا Sacré-Coeur مرتفع ترين 
نقطه پاريس اســت كه از همه بلندی های شهر هم 
قابل رويت اســت؛ عبادتگاهی سپيدرنگ كه اواخر 
قرن 19ميلادی به سبک رومی- بيزانسی ساخته 
شده و نشانه هنر و عظمت بام پاريس است. اين محله 
كه ماهيتی روســتايی دارد، منبع الهام هنرمندان 
بزرگی چون پيکاسو، ون گوگ، دالی، مونه، موديليانی 
و رنوار هم بوده اســت. كوچه های سنگفرش شده، 
چمن زارها، پارک تولور، باغ های ميوه، تاكســتان 
شــگفت انگيز، آســياب ها، معبد مولن روژ و موزه 
مون مارت، همگی حکايت از سنتی فراموش نشدنی 
دارند كه بر تارک شــهری فرهنگی می درخشند و 
زيبايی های پاريس قديم را عيان می كنند. بام تهران 
ما هم می تواند و بايد در اين وســعت جغرافيايی، 
درصدی از فرهنگ و هنر اين كشور تاريخی را به رخ 
بنماياند تا در كنار آرامش روح و آسايش تن، نگاهی 

به عمق تاريخ از بلندای شهر داشته باشد.

پيش فرض هميشگی 
ما براساس باورهای 
گذشتگان مان اين اســت كه مردها قوی هستند 
و آســيب پذيری كمتری دارند، اما واقعيت اين 
است كه اغلب مردها فقط از نظر جسمانی قدرت 
بيشتری از زن ها دارند و همين مردان قوی گاهی 
از نظر روحی و روانی بســيار آسيب پذير هستند. 
حالا ديگر ثابت شــده كه ميزان بــروز اختلالات 
روانی بين زنان و مردان تقريباً يکســان است. اما 
اينکه چرا آنقدر كه بايد به ســلامت روان مردان 
پرداخته نشــده، دلايل مختلفی دارد. اول اينکه 
مرد ها بر اثر آموزش و تربيت اشتباه ياد گرفته اند 
كه احساسات خود را بيان نکنند. مثلا ساده ترين 
شکل ابراز  احساسات گريه كردن است، اما از آنجايی 
كه از كودكی در گوش پسرها خوانده اند كه »مرد 
گريه نمی كند«، اغلب مرد ها )مگر در شرايط بسيار 
خاص( گريه نمی كنند و احساساتشان را سركوب 
می كنند. ضمن اينکه از نظــر مردها، مراجعه به 
روانشــناس يا روانپزشک نشــانه ضعف و بيانگر 
ناتوانی اســت و به همين دليل تعداد مردانی كه 
به روان درمانگر مراجعه می كنند، معمولا از تعداد 
زنان كمتر اســت. اين دلايل باعث شده تا سابقه 
اضطراب، افسردگی و آسيب های روحی برطرف 
نشده در گذشته مردان، روی كيفيت رابطه آنها با 
همسر و فرزندان اثرگذار باشد. در 2سال اخير كرونا 
و مشکلات اقتصادی، فشار مضاعفی برای مردان 
به همراه داشــته و ركود كسب وكار ها و ماندن در 
خانه باعث شده تا مرد ها بيش از هر زمانی كلافه و 
خسته شوند. اين ها در كنار هزار و يک مسئله ديگر 
در ماه های اخير سبب شده تا مردها، كج خلق تر از 
هميشه باشند. آنطور كه روانشناسان می گويند: 
انزوا، نگرانی های مالی و درآمــدی، نگرانی های 
شــغلی و كاری، نگرانی در مورد آينده فرزندان، 
نگرانی در مورد شــريک زندگی و احساس گناه 
در مورد احساســات خود از جملــه نگرانی های 
اصلی شناسايی شــده در مردان و پدران است و 
اين امر به آن معناســت كه به طور خاص، مردان 
و پدران امروزی برای ســلامت روان خود نياز به 
كمک بيشتری دارند. راه حل چيست؟ مسلماً هر 
يک از ما به عنوان عضــوی از جامعه وظيفه داريم 
تا كليشه های جنسيتی را از بين ببريم و صحبت 
كردن درباره سلامت روان مردان و پدران را رواج 
بدهيم و به رسميت بشناسيم تا در نتيجه آن، از هر 
نظر فرزندان و خانواده های سالم تری داشته باشيم.

زندگی پديا

فاطمه عباسی

قدرتمندهای آسیب پذیر

حمیدرضا محمّدی
روزنامه نگار

ايـــن عـکـــس 
را  2نـــفــــره 
ببينيــد. گمان می كنــم تنها عکس 
موجود از نورعلی برومند و واپســين 
شاگردش يعنی محمدرضا شجريان 
باشــد. اســتادی با گرايش به مکتب 
درويش خان كه اين فهرســت، تنها 
بخشی از شــاگردانِ كلاس موسيقی 
او بوده اند:اكبرگلپايگانــی، نصــرالله 
ناصح پور، پرويزمشــکاتيان، حسين 
عليــزاده، محمدرضا لطفی، شــهرام 
ناظری، جلال ذوالفنون و محمدرضا 

شجريان.
امروز می خواهم يکــی از روايت های 
زندگی او را مرور كنــم. عجيب ترين 
روايت زندگی اش. البته زندگی كه نه! 

چه عرض كنم. خودتان بخوانيد.
محمدرضــا شــجريان در »راز مانا«، 
مدون ترين و بسا مان ترين كتابی كه تا 
حالا درباره اش و البته با حضور خودش 
منتشر شده، بارها به نورعلی خان اشاره 
كرده اســت. آخرين اشاره اما داستان 
غريبی دارد: »يک روز چهارشنبه در 
بيست ونهم دی 1355]برومند[ گفت 
آقای شــجريان امروز درس نداريم. 
خانم افشار كنسرت ســمفونيک در 
كاخ گلستان گذاشــته است كه شعر 
حافظ را اجرا می كنند. به من گفته بيا 
و نظر بده. اگر تو هم می آيی بيا با هم 
برويم. گفتم آقا من هم می آيم.ســوار 
ماشين شديم، رفتيم. آن روز حالش 
خوب بود. ]...[ گفت حالم خيلی خوب 
است. از هميشه بهتر است. از پله ها بالا 
رفتيم و وارد سالن شــديم. كنسرت 
شروع شــد. اول خانم گلنوش خالقی 
يک كار كر اجرا كردند. بعد هم اركستر 
ســمفونيک با آقای حســين سرشار 
برنامه اجرا كرد. به شــکل اپرايی يک 

شــعر حافظ را خواندند. ]...[ برومند 
گفت اين فرم بيان حافظ نيست. شعر 
حافظ بايد با موسيقی حافظ خوانده 
شــود نه به صورت اپرايی. اصلًا سبک 
ايرانی كجا، سبک ايتاليايی كجا؟ من 
مرتب به برومند نگاه می كردم، ديدم 
صورتش قرمز شده اســت، اصلا 10 
رنگ عوض می كند. ]...[ خيلی ناراحت 
شده بود. من هم خيلی ناراحت شدم. 
هنگامی كه می خواستيم برويم خانم 
افشار آمد پيش برومند و پرسيد استاد 
اين كار چطور بــود. برومند صدايش 
می لرزيد و دورگه شده بود. گفت: الان 
وقتش نيســت، ولی خيلی حرف ها 
با شــما دارم، شــب به خير. برومند 
خيلی ناراحت بــود و حرفی نمی زد. 
]...[ نزديک خانه كه شديم گفت حالا 
كارشان به جايی رسيده كه حافظ را 
مســخره می كنند! ]...[ خداحافظی 
كرديم. ]...[ فردا ســاعت هفت ونيم 

ابتهاج زنگ زد كه ديشب ]رضا[ ورزنده 
)نوازنده ســنتور( فوت كرد! فردا در 
راديو تشييع جنازه است. و من در اين 
فکر بودم كه فردا صبح قــرار بود، در 
راديو برای اجرای يک كار مشترک با 
ورزنده باشم، حالا برای تشييع جنازه 
او بايد بروم! ]...[ فردا صبح، وقتی برای 
تشــييع جنازه ورزنده خواستم بروم 
دوباره ابتهاج زنگ زد و گفت يک خبر 
بد! گفتم چيست؟ گفت ديشب آقای 
برومند فوت كرد! من اصلا خشکم زده 
بود. ]...[ برومند واقعا آن شب حالش 
خوب بود. من فکر می كنم اين شوكی 
كه به او داده شد او را كشت«. به عکسی 
كه ابتدای اين يادداشت اشاره اش رفت 
برگرديم؛ همان شب است: بيست ونهم 
دی 1355.كاخ گلستان. همان شب. 
شب اجرای اپرای حســين سرشار از 
شــعر حافظ. برومند فردای ثبت اين 

عکس درگذشت.

 علت مرگ: 
تمسخرِ حافظ!

چهره به چهره

صابر محمدی

طرفین برخورد: نورعلی برومند ـ محمدرضا شجريان
نوع برخورد: پیوند استاد شاگردی

تاريخ برخورد: 2۹دی 1355
محل برخورد: تهران، کاخ گلستان

 شهنام صفاجونگاه
روزنامه نگار

پیام بهاری

 محمد رضا شجریان به همراه نور علی برومند
یك شب پیش از درگذشت او در29دی ماه 1358



عددبازی

 معامله ای که همیشه
 پر سود است

پرداخت خمس و زکات نوعی معامله با خداست 
که از آن متضرر و پشیمان نخواهیم شد

10

 اما و اگرهای 
حذف ترافیک نیم بها

وزارت ارتباطات در تلاش برای یکسان شدن 
قیمت ترافیک داخلی و بین الملل است
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 پایان سال و آغاز 
ترافیک شدید 

ترافیک شهر تهران در اسفند ماه حدود 
30درصد افزایش پیدا می کند
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 به بهانه 
سیل های همیشگی

بارندگی  شدید و ســیل به راه افتاده چه از نظر 
حجم و چه از لحاظ گســتره جغرافیایی بسیار 

وسیع است.
نیروهای امدادی بــه مناطق اعزام شــده اند. 
نیروهای نظامی اعم از بســیج و سپاه، ارتش و 

گروه های جهادی هم به میدان آمده اند.
مسئولان ارشد استانی و کشوری هم خود را به 

منطقه رسانده اند.
اما شدت و گستردگی سیل خارج از تصور است.

وضعیت زمین هم یــاری نمی کند به نوعی که 
اگر چه آب به وسیله دستگاه های مخصوص به 
بیرون هدایت می شود، اما به دلیل زهکش بودن 

زمین و برگشت آب، این تخلیه بدون اثر است.
فرماندهی عملیات در دست مسئولان امداد و 

نجات است.
اقلام زیســتی باید از مرکز به منطقه برسد که 
بعد از سپری شدن شب، توسط هوانیروز ارتش و 
سپاه به منطقه می رسد و کار توزیع آغاز و همراه 
با حضور مسئولان کمی از نگرانی مردم کاسته 

می شود، اما هنوز برخی از مردم گرفتارند…
با گذشت چند روز با وجود اینکه دیگر آبی در 
معابر شهری و روستایی وجود ندارد، اما شدت 
خسارات بسیار زیاد و کشاورزی مردم به همراه 
ذخایر علوفه و حتی در برخی نقاط دام دامداران 

از بین رفته است.
کارگاه هــای تولیــدی را آب فرا گرفته، دچار 
خسارت کرده و مواداولیه کارگاه ها خیس شده 

و کیفیت لازم را از دست داده و...
میزان خسارت سیل، میلیاردها تومان برآورد 
می شــود. با موافقت رئیس جمهور قرار بر این 
می شــود که مبالغی به عنــوان وام بلاعوض و 
بلندمدت به خانه های خســارت دیده پرداخت 
شــود؛ به کشــاورزان و صاحبان کارگاه های 

تولیدی خسارت دیده هم وام با سود کم ….
این تنها بخشی از روایت وقوع سیل است که با 
کمی کاستی و در بعضی اوقات رسیدگی بیشتر 
و تقریبا طی سال های گذشــته بارها با آن در 

کشور روبه رو بوده ایم.
اما، آیا نمی شد که از این بحران های طبیعی با 

کمترین آسیب عبور کنیم؟
آیا این تنهــا راه مدیریت مخاطرات طبیعی در 

کشور است؟
آیا این امکان وجود ندارد که با شدت باران های 
سیل آسا به زندگی شــهری و روستایی مردم 

خللی وارد نشود؟
آیا صرفا به روز کردن قوانین و آیین نامه و... برای 

مدیریت بحران کافی است؟
آیــا دســتگاه هایی نظیــر آب منطقــه ای، 
شــهرداری ها، بنیــاد مســکن، ســازمان 
زمین شناســی  و...  به تکالیف مقرر در قوانین و 
آیین نامه های مرتبط و ذکر شده عمل کرده اند؟ 
آیا دستگاه های نظارتی نظیر سازمان بازرسی 
کل کشور که بعضا در برخی از ادارات از قصور 
یک کارمند ساده وی را تا مرحله تخلفات اداری 
و تعقیب در محاکم قضایــی پیش می برند، به 
وظایف خود در رابطه با سیل های اخیر و زلزله ها 

به درستی عمل کرده و می کنند؟
قوه قضاییه که خود را متولی برخورد با »ترک 
فعل« مســئولان می داند، تا چه اندازه این نوع 

مدیران را پای میز پاسخگویی کشانده است؟ 
آیا صرفا استفاده از چنین واژه های جذابی )ترک 

فعل( برای آرامش مردم کافی است ؟
آیا این نیست که به دلیل عدم پاسخگویی اکثر 
مســئولان و نبود نظارت صحیح و مناســب، 
پســت های مدیریتی به فرصت هــای جذابی 
برای تلاشگران ستادهای انتخاباتی کاندیداها 
)مجلس و ریاست جمهوری و شوراهای شهر و 

روستاها( تبدیل شده است؟
و صد البتــه، ایــن به خاطــر عدم نظــارت و 

پاسخگو بودن مسئولان است؟
اینکه به دلیل عدم اجرای تکالیف قانونی نظیر 
»مطالعات دفع آب های ســطحی و ســیلابی 
و اجــرای آن« کشــور دچار آســیب جدی از 
لحــاظ اجتماعی، اقتصادی و عمرانی شــده و 
این آســیب ها در مواقعــی جامعــه را دچار 
از هم گســیختگی جــدی می  کنــد، به دلیل 
نادیده گرفتــن »پیشــگیری و پیش بینی« در 

مراحل ابتدایی است.
شاید اگر طی سال های قبل از سیل ٩٨ شمال، 
لرســتان و خوزســتان و زلزله کرمانشــاه که 
سال هایی طلایی محسوب می شدند، مطالعات 
و اجرای آن صورت می پذیرفت و با پیش بینی 
منطقی و اقدامات پیشگیرانه علمی نظیر احداث 
ســد، لایروبی مســیل ها و پل های در مسیر، 
جلوگیری از تصرف بســتر و حریم رودخانه ها 
همچنین نظارت جدی در ساخت و ســازها با 
سرعت بخشیدن به روند نوسازی ساختمان های 
فرســوده در شهرها و روســتاها انجام می شد، 
میزان خسارت وارده در مرحله »مقابله« بسیار 

کمتر می بود.
اینکه متأسفانه نظارت بر اجرای صحیح وظایف 
از سوی دســتگاه های متولی صورت نمی  گیرد 
یا در بیشــتر مواقع نظارت و پیگیری مؤثری از 
ســوی نهادهای نظارتی انجام نمی شود، هر ساله 
منجر به تاوان سنگین کشور می شود؛ تاوانی که 
ریشه در نادیده گرفتن مرحله اولیه بحران یعنی 
»پیش بینی و پیشــگیری« در کشور دارد. شاید 
به طور واضح بتوان گفت اگر آنچه در قوانین مرتبط 
با بحران آمده اجرا شود و دستگاه ها اقدام لازم و 
کافی را به عمل آورند، از تهدید اینکه ششــمین 
کشور حادثه خیز جهان هستیم، فرصتی بی بدیل 
برای پیشرفت و رسیدن به »توسعه پایدار« ایجاد 
می کردیم و این شدنی است اگر پیشگیری را مقدم 

بر درمان)مقابله( در کشور بدانیم.

یادداشت
محمدصادق اسلامی فارسانی

عضو شورای عالی جمعیت 
هلال احمر کشور

آزمایش کرونا؛ روزانه 17میلیارد تومان

تعداد تست های انجام شــده کرونا در کشور آمار 
دقیقی ندارد، اما اگر همین 6میلیون و ٩42هزار و 
452بیمار قطعی شناسایی شده که آمارش از سوی 
وزارت بهداشت اعلام می شود را با هزینه  200هزار 
تومان برای انجام هر تست درنظر بگیریم، عددی 
حدود 1500میلیارد تومان می شود که به دولت 
و بیمه ها تحمیل شــده اســت. با اینکه مطالعات 
جهانی از تســت گریزی واریانت های جدید کرونا 
و منطقی نبودن انجام تست برای جمعیت زیادی 
از مردم خبر می دهد، امــا مردم همچنان به انجام 
تست های کرونا برای اطمینان از ابتلا به بیماری 
و حتی تعیین نــوع واریانت ابتلایــی خود اصرار 
دارند. همه اینها درحالی اســت که براساس اعلام 
مدیرکل آزمایشگاه مرجع سلامت وزارت بهداشت 
به همشــهری، تنها در هفته گذشــته، 600هزار 
تست کرونا گرفته شده که با درنظر گرفتن هزینه 
200هزار تومانی برای هر تست، تنها در یک هفته 
120میلیارد تومان بابت تست گیری ها هزینه شده؛ 
یعنی به طورمیانگین روزانــه، 17میلیارد تومان! 
هر چند که به گفته یکــی از اعضای کمیته علمی 
کرونای وزارت بهداشت، روزانه نزدیک به 100هزار 
تســت گرفته می شــود؛ یعنی روزانه 30میلیارد 
تومان. این میــزان هزینه برای تســت گیری در 
شرایطی اســت که متخصصان معتقدند تا همین 
حالا سازوکار انجام تست ها نه تنها در ایران که در 
بسیاری از کشورها مناسب نبوده و نتوانسته منجر 
به جلوگیــری از وقوع پیک ها و موج های شــدید 
کرونا شود. در چنین وضعیتی، در پیک اومیکرون 
در ایران و بسیاری از کشورها روند تست گیری ها 
کاهش پیدا کرده؛ این در حالی است که براساس 
اعلام رسمی وزارت بهداشت، روزانه بین 10هزار 
تا 20هزار نفر به این ویروس مبتلا می شــوند؛ هر 
چند که برای رسیدن به عدد واقعی باید این آمار را 
چندین برابر کرد؛ چراکه 60تا 70درصد افرادی که 
با علائم بیماری و سرماخوردگی به مراکز درمانی 
مراجعه می کنند بدون تأیید تست، مبتلا به کرونا 
هستند و 50درصد تست های مراجعات سرپایی 
هم مثبت است. در چنین وضعیتی، مردم نسبت 
به فراهم نبودن انجام تست های رایگان و کم هزینه 
برای تشــخیص ابتلا به دلتا و اومیکرون اعتراض 
دارند؛ درحالی که تفاوتی در روند درمانی آنها وجود 
ندارد و در کنار آن، چالشی چندوجهی برای بیمه ها، 
کادر درمان و حتی وزارت بهداشت هم رقم خورده 
است؛ چراکه سازوکار درســتی بر انجام تست ها 
وجود ندارد و هزینه های اقتصادی، رایگان نبودن 
تست ها، نبود نظارت بر انجام قرنطینه افراد تست 
مثبت، خطای بالای رپیدتست ها و به صرفه نبودن 
افزایش تست گیری در پیک ها باعث شده با وجود 
هزینه بری قابل توجه روزانه انجام تست ها همچنان 
پیک های متوالی در کشور و گردش بیماری شدت 

داشته باشد.

تشخیص اومیکرون؛ 10تا 15میلیون تومان 
بسیاری از کشورها تست های کرونا را رایگان انجام 
می دهند و در ایران هم براساس پروتکل تعیین 
شده از ســوی وزارت بهداشت، انجام تست های 
کرونا برای افراد بیمه شــده درصورت تشخیص 
و تأیید پزشــک و مراکز درمانی رایگان اســت، 
اما تمرکزی بر انجام تســت های انبوه در کشور 
وجود ندارد؛ آن هم درحالی کــه توان اقتصادی 
ایران به اندازه دیگر کشــورها نیســت. به گفته 
علیرضا بیگلری، رئیس انســتیتو پاستور ایران، 
انجام تســت گیری های رایگان و انبوه، وابسته 
به اقتصاد کشورهاســت و باید با توجه به عوامل 
متعدد اجتماعی، اقتصادی و پزشکی و سنجش 
هزینه اثربخشی، تست انجام شود. به گفته او، تنها 
در کشور آلمان در برهه ای برای انجام تست های 
رایگان حدود 100میلیون یورو هزینه شــد. به 
هزینه بر بــودن انجام تســت های کرونا پیش از 
این مسعود یونســیان، عضو کمیته علمی کرونا 
هم اشاره کرده و گفته بود که برای انجام روزانه 
100هزار تست در کشور 30میلیارد تومان هزینه 
می شــود. به گفته او در پیک اومیکرون با وجود 
افزایش موارد ابتلا و شیوع گسترده بیماری، اما 
سیاست وزارت بهداشت افزایش تعداد تست های 
تشخیصی کرونا نیست: »شاید سیاست درست 
این باشــد که روزانه درصدی از موارد ابتلا برای 
پایش وضعیت اپیدمی در کشــور تست شوند. 
تســت گرفتن از تعداد افراد زیاد در شــرایطی 
که کشــور محدودیت منابع دارد و تست ها هم 
هدفمند نیست، شاید سیاست درستی نباشد؛ آن 
هم درحالی که تصمیم کادر درمان برای درمان 
بیماران براســاس نتیجه تســت کرونا تغییری 
نمی کند؛ زیرا اگر تست فرد منفی باشد، اما علائم 
کرونا را داشته باشد، احتمال منفی کاذب بودن 
تســت وجود دارد و اگر مثبت باشد هم درمان  
کرونا در موارد سرپایی و خفیف، درمان علامتی 
است.« مسعود مردانی، فوق تخصص بیماری های 
عفونی هم پیش از این هزینه تســت تشخیص 
سویه اومیکرون را 10تا 15میلیون تومان اعلام 
کرده بود. حالا به گفته مصطفی صالحی وزیری، 
رئیس آزمایشــگاه مرجع کشــوری کوویدـ1٩ 
انستیتوپاستور باید براساس سیاست کلی کشور 

میزان تست گیری ها افزایش پیدا کند. او می گوید: 
»این مسئله مستلزم تمرکز سیاست کلی کشور بر 
انجام تست های بیشتر است و اینکه پس از انجام 
تست، سایر اقدامات ما هم اهمیت خواهد داشت. 
ممکن است میلیون ها تست در روز بگیریم، اما آیا 
این شرایط وجود دارد که تمام مبتلایان قرنطینه 
شوند؟ هم اکنون بیشتر کشــورها به این نتیجه 
رســیده اند که باید با کوویدـ1٩ زندگی کنند و 
ما هم باید با این موضوع کنار بیاییم.« او از وجود 
500آزمایشگاه فعال در کشور بعد از پاندمی کرونا 
خبر داده و گفته بود هم اکنون کشــور ظرفیت 
انجام 150هــزار آزمایش روزانــه را دارد و این 

ظرفیت قابل ارتقاست.

600هزار تست در یک هفته 
تنها در یک هفته گذشته، 600هزار تست گرفته 
شده است. این را سیامک ســمیعی، مدیرکل 
آزمایشگاه مرجع ســلامت وزارت بهداشت به 
همشهری می گوید و توضیح می دهد: »این عدد 
را بیشــتر باید درنظر گرفت؛ چراکه جمع آوری 
اطلاعات از میزان تســت ها از 3ســامانه انجام 
می شود؛ سامانه اول پرونده الکترونیک سطح یک 
که متعلق به وزارت بهداشت است، سامانه دوم 
هم متعلق به مرکز مدیریت بیماری های واگیر 
تحت عنوان ســامانه کووید - 1٩است و سامانه 
سوم نیز CLIS متعلق به بخش خصوصی است 
و در نهایت تمام این اطلاعات در ســامانه امید، 
مدیریت هوشــمند کرونا گردآوری می شــود. 

اما با توجه بــه روند ورود اطلاعات در ســامانه 
CLIS به طور دقیق نمی توان عدد درســتي از 
میزان تست ها را اعلام کرد.« به گفته سمیعی در 
بسیاری از شهرهای کشور، غلبه  سویه اومیکرون 
از ٩5درصد گذشته اســت و بیشتر تست های 
بررسی شده هم مثبت  است: »با اینکه موارد ابتلا 
به دلتا هم اکنون بسیار نادر است، اما با توجه به 
غالب شدن سویه جدید نیازی به تست گیری های 
متفاوت برای تشخیص اومیکرون از دلتا نیست. 
مهم تشخیص ابتلا به کرونا و روند درمانی است. 
تشخیص اومیکرون در روزهای ابتدایی ضرورت 
داشت تا پیشــگیری ها زیاد شــود. این اعتقاد 
سازمان بهداشت جهانی هم هست که در موارد 
اینچنینی نیــاز به انجام تســت های انبوه برای 
تشخیص سویه ها نیســت؛ چراکه همین حالا 
هم بیش از 50درصد موارد تســت های کروناي 
بیماران سرپایی هم مثبت می شود و این یعنی 
اینکه اگر 2بار آزمایش PCR انجام شود، میزان 
تست های مثبت به 65درصد هم می رسد؛ چراکه 
در برخی موارد با منفــی کاذب هم مواجهیم.« 
به گفته او، در نظام ســلامت زمانــی که درباره 
آزمایش، دارو، رادیولوژی و... صحبت می شــود 
باید هزینه هــای انجام دادن یا نــدادن آن هم 
درنظر گرفته شــود: »انجام آزمایش در شرایط 
اپیدمی برای تمام افراد از نظر اقتصادی به صرفه 
نیست؛ چراکه نظارت جدی بر اجرای قرنطینه 
از ســوی برخی افراد که تســت مثبت داشتند 
هم وجود نــدارد. آموزش ها و اطلاع رســانی ها 
باید به گونه ای باشــد که در موارد غیرضروری 
بدون انجام آزمایش افراد خود را ملزم به رعایت 
پروتکل های بهداشتی و قرنطینه ها کنند و یکی 
از مهم ترین نکات مثبت این وضعیت صرفه جویی 

در هزینه است.«
او همچنین در پاســخ به این سؤال که از ابتدای 
کرونا تا کنون چه میزان تســت در کشور انجام 
شده است، می گوید: »ما ده ها میلیون تست در 
کشــور انجام داده ایم، اما آمار دقیقی در این باره 
وجود ندارد؛ چراکه مکانیسم های مختلفی برای 
تامین کیت داشــتیم. در برخی برهه ها به دلیل 
کمبودهایی که وجود داشت، خرید کیت از سوی 
خود دانشگاه های علوم پزشکی به صورت مجزا 

انجام می شد یا درباره آزمایشگاه های خصوصی 
ثبت انجام تست ها از زمستان سال گذشته آغاز 
شد و پیش از آن تعداد قابل توجهی تست انجام 
شده بود.« سمیعی همچنین درباره هزینه کرد 
انجام تســت ها در کشــور هم توضیح می دهد:  
»هزینه های انجام آزمایش های ملکولی قطعی و 
دقیق نیست، اما قابل توجه است و باید بدانیم که 
چه میزان از بودجه تنها صرف انجام آزمایش ها 
می شود. در این میان اگر تنها آمار اعلام شده از 
سوی وزارت بهداشت مبنی بر شناسایی نزدیک 
به 7میلیون موارد قطعی مثبت آزمایش شــده 
را حدود 20تا 30درصد کل تســت های انجام 
شده در کشور با هزینه 200هزار تومان رایگان 
برای حوزه ســلامت و بیمه هــا درنظر بگیریم، 
عدد قابل توجهی از هزینه های انجام شده برای 
تست ها به دست می آید که البته تقریبی است؛ 
چراکه مثلا در دی ماه تنها 5درصد تست ها مثبت 
می شــد و اکنون این عدد به بیش از 50درصد 
رســیده اســت.« او همچنین می گوید: »انجام 
تست ها ضرورت دارد، اما نه در افراد دارای علامت 
و بهتر است برای کســانی انجام شود که علائم 
ندارند با هــدف ردیابی تماس با افــراد بیمار و 
قطع زنجیره بیماری. البته تمام دنیا در موضوع 
تست گیری ناموفق بوده اند؛ چرا که رفتار مردم 
و سیاستگذاران تابع نیازها بود و اکنون به اندازه 
هزینه ای که برای تست گیری ها شده، دستاورد 
مطلوب نداشتیم.« او همچنین در پاسخ به این 
سؤال که انجام آزمایش برای چه افرادی ضرورت 
دارد، هم می گوید: »توصیه ســازمان بهداشت 
جهانی این است که تست ها را برای کسانی نگه 
دارید که در بیمارستان ها نیاز به نتیجه آزمایش 
دارند تا به درســتی مدیریت شوند. کادر درمان 
و ســلامت هم حتما باید صرف نظر از داشــتن 
یا نداشتن آزمایش مورد بررســی قرار گیرند و 
حفاظت شوند؛ چراکه در ریسک ابتلا قرار دارند. 
همچنین باید تســت ها را برای مکان هایی مثل 
کلاس، پــادگان و... حفظ کنیم کــه اگر فردی 
مبتلا شد، تمام افراد در تماس با او آزمایش شده 

و به قرنطینه بروند.«

250هزارتومان به جای یک میلیون و 500هزار تومان 
محمدرضا دهقانی، مسئول آزمایشگاه کروناي 
استان یزد هم به هزینه بالای انجام تست کرونا 
اشــاره می کند و به همشــهری می گوید: »اگر 
همین حالا کیت های تولید داخل را نداشــتیم 
مردم برای انجام تست ها باید هزینه های چندین 
برابری پرداخت می کردند و اگــر قرار بر واردات 
این کیت ها بود، تمام آزمایشــگاه ها ورشکست 
می شدند. همین حالا کشورهای همسایه مبلغی 
حدود 50تا 100دلار برای تســت می گیرند که 
چیزی حــدود یک میلیون و 500هــزار تومان 
اســت، اما تعرفه دولتی هزینه تست ها در ایران 

حدود 250هزار تومان اســت 
و تقریبا 70درصد آن از ســوی 
دولــت پرداخت می شــود.« 

تست گریزی واریانت جدید کرونا

علی میلانی، اپیدمیولوژیست ساکن اسپانیا معتقد است که با توجه به 
تست گریزی واریانت اومیکرون و زیرســویه های آن تأکید چندانی بر 
تست گیری ها نیست. او به همشــهری می گوید: »واریانت اومیکرون با 
چندین زیرســویه در کل جهان غالب شده است. مهم ترین زیرسویه ها 
BA1 و BA2 هستند که زیر ســویه دوم 30درصد قدرت انتقال بیشتر 
 BA2 دارد و به شدت در حال گسترش است. هم اکنون 70کشور دنیا درگیر
شده اند و در 10کشور هم به واریانت غالب تبدیل شده است. توجه به این 
زیرسویه جدید برای ایران با توجه به شیوع آن در پاکستان و هندوستان 
به دلیل روابط نزدیک، ارتباطات انسانی و پروازها اهمیت دارد.« به گفته 
این عضو انجمن ایمنی شناســی و آلرژی ایران، از طریق تســت های 
آزمایشگاهی می توانستیم BA1 بودن اومیکرون را به طور غیرمستقیم 
شناسایی کنیم، اما برای شناسایی BA2 نمی توان از طریق PCR متوجه 
این زیرسویه شد و به همین دلیل لزوم انجام تست  در افراد دارای علامت 

کاهش پیدا می کند: »با توجه به انتقال پذیری بالاتر این زیرسویه همان 
علائم بالینی برای اطمینان از ابتلا کفایت می کند، اما نکته مهم افراد بدون 
علامت هستند. در واریانت دلتا 40درصد افراد دارای علامت نبودند، اما 
در اومیکرون این عدد به 70درصد رسیده است و به همین دلیل داشتن 
کوچک ترین علائم هم بدون انجام تست ضرورت انجام قرنطینه را به وجود 
می آورد.« او تأکید می کند: »یادمان باشد که اکنون علائم بالینی به تست 
ارجحیت دارد و با توجه به تســت گریزی واریانت جدید براساس تست 
دادن نمی توان آمار دقیق داشت. در این باره افراد دارای علامت خودشان 
را به مدت 2هفته قرنطینه کنند و پس از بهبودی و نداشتن علامت نیاز به 
انجام تست ندارند، اما افراد بدون علائم درصورت اطلاع از بیماری نیاز به 
قرنطینه یک هفته ای دارند و ملزم به انجام تست در پایان دوران قرنطینه 
هستند تا از منفی شدن کرونا اطمینان پیدا کنند. همچنین احتمال انتشار 
ویروس تا 3هفته بعد از شــروع علائم وجود دارد که پیک انتشار آن در 
2هفته اول بعد از شروع علائم است؛ بنابراین افراد پس از پایان قرنطینه 

باید پروتکل های بهداشتی را به دقت اجرا کنند.«
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مدیرکل آزمایشــگاه مرجع ســامت 
وزارت بهداشــت: انجــام تســت ها 
ضــرورت دارد، اما نه در افــراد دارای 
عامــت و بهتــر اســت بــرای کســانی 
انجام شود که عائم ندارند؛ با هدف 
ردیابــی تماس بــا افراد بیمــار و قطع 

زنجیره بیماری

در وضعیت قرمز قرار دارند، 
64شهر در وضعیت نارنجی 
و 47شهر در وضعیت زرد 
به ســرمی برند. در کشور 
هیچ منطقه آبــی وجود 

ندارد.

337شهر

رعایــت پروتکل هــای 
بهداشــتی کرونا در هفته 
منتهی به 30بهمن امسال 
بوده است. بیشترین میزان 
رعایت ها در فرودگاه ها و 
کمترین میزان در کارگاه ها 
و صنایع کوچــک اتفاق 

افتاد.

57درصد

میانگیــن اســتفاده از 
ماســک در میان شاغلان 
و گیرنــدگان خدمــات 
در مکان هــای عمومــی 
استان های کشور بوده که 
بیشترین میزان استفاده 
از ماسک در فرودگاه ها و 
کمترین در مراکز ورزشی 

ثبت شده است.

54.82درصد

پروتکل   رعایت  میانگین 
فاصله گذاری در مکان های 
عمومی است که بیشترین 
رعایــت در اداره هــا و 
ســازمان ها و کمتریــن 
 در مراکــز ورزشــی رخ

داده است.

55.43درصد

میانگین رعایــت تهویه 
مناســب در مکان هــای 
عمومی است؛ فرودگاه ها 
بیشترین مکان هایی بودند 
که این پروتکل  را رعایت 
کــرده و مراکز ورزشــی 
کمترین رعایت را در این 

زمینه داشتند.

59.37درصد

از جمله مراکز تهیه و توزیع، 
عرضه و فروش مواد غذایی، 
اماکن عمومی و واحدهای 
کارگاهــی به دلیل رعایت 
نکــردن پروتکل هــای 
بهداشتی اخطار گرفته و 
به مرجــع قضایی معرفی 
شــدند و 1272مورد هم 

پلمب شدند.

39107مرکز

تنها در هفته گذشته 600هزار تست کرونا گرفته شده که با درنظر گرفتن هزینه 200هزار تومانی برای هر آزمایش، 120میلیارد 
تومان بابت تست گیری ها هزینه شده؛ یعنی به طور میانگین روزانه 17میلیارد تومان

مریم سرخوشگزارش
روزنامه نگار
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دارایی بدون شبهه
حجت الاسلام ناصر رفیعی با بیان خاطره نخستین پرداخت خمس مالش می گوید: »پدرم 
نانوا بود و من نزد او کار می کردم و دستمزد می گرفتم. 600تومان داشتم و می خواستم 
خمس آن را پرداخت کنم. آن زمان 15ساله بودم. مردی شریف و باایمان به نام سیدجعفر 
حسینی در قم زندگی می کرد. خدمت ایشــان رفتم و گفتم می خواهم خمس بدهم. 
یک پنجم پولی که داشتم می شد 120تومان. آقاسیدجعفر 20تومانش را به من بخشید 
و 100تومان را به عنوان خمس مال من برداشت. حالا بیش از 40سال از آن روز می گذرد و 
من همچنان در همان تاریخ،  خمس مالم را پرداخت می کنم، خداوند هم به مال من برکت 
می دهد«. او می افزاید: » از همان ابتدای جوانی خمس مال و زکات محصول خود را پرداخت 
کنید تا دارایی تان دچار شبهه نشود. درختان را که هرس کنید، بیشتر میوه می دهند؛ 
خمس و زکات نیز مانند هرس کردن مال است. نگویید ما چیزی نداریم؛  با همان کمترین 
هم خمس را پرداخت کنید. امام جواد)ع( سه مرتبه گفتند » قول می دهیم، قول می دهیم، 

قول می دهیم کسی که خمس مال خود را پرداخت کند، مالش افزایش پیدا کند«.

مکث

راهنما

 پرداخت واجبات مالي
 و حس خوشایند دارندگي

5 نوع مصرف پول داريم كه عبارتند از خريد كالا و خدمات، 
پس انداز و كنار گذاشــتن براي روز مبادا يا سرمايه گذاري، 
صرف ديگران كردن در قالب هديه و قرض، پرداخت ماليات 
كه ضرورت زندگي اجتماعي است و درنهايت واجبات مالي 

مانند خمس و زكات.
 وقتي به ديگران كمك مي كنيم  ، احساس خوبي نسبت به 
پول و ثروت پيدا كرده و حس دارندگي به ما دست مي دهد، 
درست نقطه مقابل حس نامطلوب ناتواني مالي و نداري كه 

در زمان قرض گرفتن از ديگران نصيب ما مي شود. 
هرچند در فرهنگ ما،  نگاه منفي بــه ثروت وجود دارد و به 
جاي تاكيد برعدم دلبستگي به ثروت، كه امام خميني )ره( 
در كتاب »چهل حديث« به آن اشــاره داشــتند، به عدم 
ثروتمند شدن پافشاري كرده و ثروت را مي كوبانيم درحالي 
كه مقام معظــم رهبري نيز بارها برموضــوع ثروت آفريني 

تاكيد كرده اند. 
از نظر فقهي نيز خمس و زكات جزو دارايي ما نيست. اين 
تفکر كه من با دانايــي و توانايي خودم محصول يا خدماتي 
را ارائه داده و ثروت كســب مي كنم ، تفکر قاروني اســت . 
منشا دانايي و توانايي ما خداوند است و ما به حول و قوه او 
نشسته و برمي خيزيم بنابراين ثروت حاصل از اين دانايي 
و توانايي  نيز از جانب خداســت و حالا بايد سهم خدا را از 
اين ثروت پرداخت كنيم و اگــر آن را ندهيم ،  نوعي غصب 

در مال خداست.
 زكات نيز همانگونه كه در ســوره توبه اشاره شده به 8گروه 
تعلق دارد اما اينگونه نيست كه ما از آنجا كه صاحب گندم 
و جو و گاو و شتر و گوسفند و ... نيستيم، زكات برعهده مان 
نباشــد. علامه حکيمي در كتــاب » منهاي فقــر« از قول 
شيخ صدوق بحث زكات باطني را عنوان كرده اند. اين زكات 
مبتني بر وجود فقر در جامعه است و تا زماني كه فقر وجود 

دارد، بايد زكات داده شود. 
اين نوع زكات ، مختص دين اسلام نيست و تمام اديان الهي به 
آن توجه كرده اند. هم اكنون نيز در دنيا بر اين موضوع تاكيد 
مي كنند، چراكه به اين باور رســيده اند كه وقتي بخشي از 
اموالمان را به فقرا مي دهيم، حس خوبي نسبت به پول ايجاد 

شده و  درست تر زندگي خواهيم كرد. 
رابرت كيوســاكي در كتاب هايش بارها عنــوان كرده كه 
يك دهم پولت را به فقرا بده. در ســواد مالي بر اين موضوع 
تاكيد مي كنيم كه سالي يك مرتبه خودتان را از باب دخل و 
خرج رصد كنيد،  خمس نيز همين بررسي مالي سالانه است 
كه بايد يك پنجم مازادش را به خلق و عيال الله بدهيم . مردم ، 

عيال خداوند هستند.

سبز کردن عدس برای نوروز
 يکی از كارهای هيجان انگيزی كه با نزديك شدن عيد نوروز 
می توان انجام داد سبز كردن ســبزه برای سفره هفت سين 
اســت.  حدود 20روز قبل از عيد نوروز مراحل آماده سازی  
ســبزه عدس را آغاز كنيد.برای اين منظــور ابتدا عدس را 
در يك كاسه ريخته و كاســه را پر از آب كنيد. كاسه بايد در 

محيطی با هوای معتدل باشد.
در اين مدت كه عدس در آب غوطه ور اســت؛ بايد هر روز 
آب را عوض كرده و آب تازه بريزيــد. بعد از اينکه عدس ها 
كمی تغيير شکل داد، يك پارچه تميز را كاملا خيس كنيد 
و عدس هــا را روی آن قرار دهيد و روی عــدس را دوباره با 
پارچه بپوشانيد اما مراقب باشيد كه عدس ها بی آب نمانند و 
مرتب پارچه را نمدار كنيد. پس از گذشت چند روز عدس ها 
شــروع به جوانه زدن می كنند. وقتی جوانه ها سبز شده و 
كمی بلندتر شدند، می توانيد پارچه را از روی سبزه عدس 
برداريد. در اين مدت بايد هر روز سبزه را با استفاده از اسپری 

آبياری كنيد.

باغ گل

این الرجبیون؟
روز 25ماه رجــب، حاج ميرزاعلی آقای شــيرازی در 
مدرسه نيماورد اصفهان سخنرانی می كردند. ايشان اين 
جمله را گفتند: »حديث داريم كه در روز قيامت فرياد 
می كشــند اين الرجبيون؟ رجبيون كجا هستند؟ آن 
وقتی كه بيايند و بگويند اين الرجبيون و ما در پيشگاه 
پروردگار شرمسار باشــيم« خلاصه اينکه اين ماه،  ماه 
استغفار اســت،  ماه روزه است و اين سنت ها اصلا دارد 
در ميان ما به كلی فراموش می شود. يکی از شرايط دعا، 
ايمان به لطف عظيم پروردگار است؛ و اينکه انسان در هر 
اندازه عاصی باشد و گناهکار باشد،  اگر به مانند يك بنده 
تائب و بنده ای كه تصميم گرفته است ديگر نافرمانی 
نکند،  به درگاه الهی قدم بگذارد، محال و ممتنع است 

كه پروردگار او را از در خانه خودش دور كند.
شهید مرتضی مطهری /آشنایی با قرآن جلد 8 و 9

روشنا

دکتر کمیل رودي
عضو آكادمي هوش مالي

 معامله ای که همیشه
 پر سود است

پرداخت خمس و زكات نوعی معامله با خداست كه از 
آن متضرر و پشيمان نخواهيم شد

کلید افزایش روزی
پرداخت خمس مال و زكات محصول، دو فريضه 
واجب همانند نماز اســت و بــه تعبيری حقی 
اســت كه خداوند در نعمت های عطا شــده به 
ما قــرار داده و بايد اين حق را به جــا آورد. امام 
رضــا)ع( می فرمايند: »پرداختن خمس، كليد 
روزی شماست.«)وسائل الشيعه( پس، به نوعی 
شکر نعمت های خداوند است كه در جواب آن، 
خداوند نيز بركت و رزق نعمت هايش را هم فزونی 
می دهد.اين تنها يکــی از جنبه های پرداخت 
خمس و زكات است كه به گفته حجت الاسلام 
مجيد خداوردی، مدرس حوزه و دانشگاه، همانند 
صله رحم و نماز اول وقت به جماعت در افزايش 

روزی تأثير گذار خواهد بود. او البته در گفت وگو 
با همشهری بر اين موضوع نيز تأكيد می كند كه 
در موضوعات دين نبايد گزينشی عمل كرد و چه 
بسيار افرادی كه اهل نماز و روزه و ديگر واجبات 
هستند اما در مورد خمس و زكات، تعلل دارند. 
او می افزايد:»دل كندن از مال و دارايی سخت 
است، اين امری طبيعی است اما پرداخت تنها 
يك پنجم از درآمد مازاد و باقی مانده ســالانه 
به عنوان خمس و يك دهم يا يك بيستم از آنچه 
زكات به آن تعلق می گيرد، جزئی از دستورات 
خدا و واجبات دين اســت و تأثير بسياری در 

زندگی فردی و اجتماعی خواهد گذاشت« .

سفره ای به وسعتی که نمی دانیم
به غيــراز افزايــش رزق و بركت مال، 
آنچــه به عنوان ســهم ســادات فقير 
و نيازمنــد از خمــس درنظرگرفتــه 
شده، شــايد بی آنکه ما بدانيم گره ای 
از مشــکلات چند نفر بــاز می كند. به 
خــداوردی  تعبيرحجت الاســلام 
»ســفره ای پهن می كنيم به وسعتی 
كه نمی توانيــم خودمان تشــخيص 
دهيم و اثرات و بركات اين ســفره در 
زندگی دنيوی و اخروی ما ديده خواهد 
شد.« اين كارشــناس مذهبی با اشاره 
به انجام اين دو واجب شرعی و نقشی 
كه در نگهبانی و حراســت از زندگی و 
دارايی ايفامی كند می گويد: » بسياری 
از كشاورزانی كه برای پرداخت زكات 
محصولشان مراجعه می  كنند معتقدند 
چون طرف  معامله ما خداست از انجام 
اين معامله ســود می بريم و تأثير آن را 
در زندگی مان ديده ايــم، با معاملاتی 
كه در دنيــا انجام می دهيــم متفاوت 

است«. بخش ديگری از خمس،  سهم 
امام است و با پرداختن به مراجع تقليد 
صرف حوزه های علميــه و ترويج دين 
و مصارفی كه امام بــا صلاحديد خود 
به نيازمندان كمــك می كند، خواهد 
شــد.تعدادی از مراجــع تقليد هم به 
پرداخت كنندگان خمس و زكات اجازه 
می دهند خودشان سهم نيازمندانی را 

كه می شناســند به دستشان برسانند 
و نياز آنهــا را در زمينه هــای مختلف 
برطرف كنند. البته برخی افراد شبهاتی 
درخصوص پرداخت خمــس و زكات 
و مســيرهای هزينه كــرد آن مطرح 
كرده و به نوعی از انجــام اين واجبات 
شرعی ســرباز می زنند، حجت الاسلام 
خــداوردی در اين خصــوص معتقد 
اســت: » يکی از دلايل اين اظهارات، 
عدم آگاهی اســت.اگر بدانيم پرداخت 
خمس و زكات چــه تأثيری در زندگی 
دارد آن را پرداخــت خواهيــم كرد.

طرف حساب ما خداســت، چه كسی 
از معامله با خدا متضرر می شــود؟!« او 
همچنين می افزايد: » پرداخت بخشی 
از مال مان برای ما سخت است چرا كه 
فکر می كنيم آن را خودمان به دســت 
آورده ايم، درحالی كه اينگونه نيســت 
و تمام آن، نعمتی اســت كــه خداوند 

به ما داده«. 

الهام مصدقی رادگزارش
روزنامه نگار

به قوام الملک خبر دادند بیشتر مزارع 
شما در منطقه فسا مانند دیگر مزارع، 
گرفتار آفت ملخ شده و محصولش از بین 
رفته است. قوام به سراغ زمین هایش رفت و از نزدیک مشاهده کرد ملخ ها چیزی از محصول او را 
نگذاشته اند.در بین راه قوام چشمش به زمینی افتاد که محصولش آفت ندیده بود. سراغ صاحب 
زمین را گرفت، مردی که در بازار فسا کار می کرد. از او پرسید: » چرا زمینت برخلاف دیگر زمین ها 
دچار آفت ملخ نشده؟« اوجواب داد: » به دو دلیل. مال کسی را نخوردم که ملخ ها هم مال من را 
بخورند دیگر آنکه زکات محصولم را همانجا بر سر زمین به نیازمندان پرداخت کرده و مابقی را به 
خانه می بردم.« آیت الله سیدمحمدعلی دستغیب این ماجرا را در کتاب »داستان های شگفت« نقل 
کرده است. داستانی موثق که نمونه ای از ماجراهای واقعی و رخ داده درخصوص اثرات پرداخت 

خمس و زکات و حقی است که خداوند در هر کدام از نعمت هایش قرار داده است.

وی
 غر

رام
/ به

ری
شه

هم
ح: 

طر

در موضوعــات دیــن نبایــد 
گزینشــی عمــل کــرد و چــه 
بسیار افرادی که اهل نماز و 
روزه و دیگر واجبات هستند 
امــا در مــورد خمــس و زکات 

تعلل دارند
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مدتی اســت که زمزمه یکســان کــردن تعرفه 
ترافیــک داخلــی و ترافیک خارجــی به گوش 
می رســد. چندی پیش رئیس ســازمان تنظیم 
مقررات از لــزوم اصلاح تعرفــه ترافیک داخلی 
و بین الملــل صحبت کرد. تاکنــون اگر کاربری 
از ســایت ها و اپلیکیشــن ها و به طــور کلی از 
سرویس های داخلی اســتفاده می کرد، هزینه 
اینترنت او نصف هزینه استفاده از سرویس های 
خارجی درصورتحســاب اعمال می شد. هزینه 
ترافیک اینترنت 3 ذی نفع عمده دارد؛ اپراتورها، 
پلتفرم ها و به طور خاص VODها)سرویس های 
پخش آنلاین فیلم و سریال( و کاربران. با یکسان 
شدن تعرفه ترافیک داخلی و خارجی، مهم ترین 
پرسشی که مطرح می شــود این است که کدام 
گروه از ذی نفعان بیشــترین بهــره را می برند. 
در وهله اول، به نظر می رســد که کاربران از این 
تصمیــم احتمالی منتفع نمی شــوند، اما برخی 
کارشناسان در گفت وگو با همشهری معتقدند که 
یکسان شدن تعرفه تأثیر چندانی در هزینه های 
مردم ایجاد نخواهد کرد و در عوض اقتصاد محتوا 
تقویت خواهد شد. مطابق مصوبه ۲۴۸کمیسیون 
تنظیم مقررات ارتباطات از بهمن ماه ســال ۹۵، 
در راســتای تحقق الزامات حاکم بر شبکه ملی 
اطلاعــات، تعرفه ترجیحی بــرای ترافیک داده 
داخلی اعمال شــد. بدین ترتیب که سقف تعرفه 
داده داخلی منابع ترافیک واجد شرایط به میزان 
۵۰درصد ســقف مصوب تعرفه داده بین الملل 
تعیین می شــود و باید در حجم های خریداری 
شده از سوی کاربر نهایی و همچنین بسته های 
تعریف شده از سوی دارندگان پروانه از سازمان، 

به صورت تفکیک شده رعایت شود.

حمایتازترافیکنیمبها
محمد کشوری، کارشــناس ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، ترافیک نیم بها را که با عنوان »ترافیک 
ترجیحــی« از آن نام بــرده می شــود، یکی از 
سیاســت های اصلی می داند که از سال ها پیش 
براســاس مصوبه شــورای عالی فضای مجازی 
اجرا می شــده و در اسناد شــبکه ملی اطلاعات 

هم وجود دارد.
کشوری با اشــاره به اینکه در دوره های مختلف 
در مورد نیم بها یا یک ســوم بها بــودن ترافیک 
داخلی در دوره های مختلــف بحث هایی مطرح 
شده، می گوید: »این سیاست جزو سیاست هایی 
اســت که تقریبا همه از آن حمایــت می کنند. 
یعنی از خود اعضای شورای عالی فضای مجازی 
و حتی آن گروهی که نظرات تندی نســبت به 
اینترنت دارند تا کمیســیون فرهنگی مجلس از 

این سیاست حمایت می کنند.« 

با این حــال، به گفته او »بعــد از اجرای حداقل 
۵ساله این سیاســت، وقتی پهنای باند داخلی 
ارزان تر ارائه می شــود، اپراتــوری که همزمان 
پهنای باند خارجــی هم ارائــه می کند و عملا 
یک محصول را ارائه می دهــد، وقتی می بیند از 
یک محصول مشابه در همان بستر دوبرابر سود 
می کند، طبیعی اســت که تمایل به ارائه پهنای 

باند خارجی داشته باشد«.

دستپایینتولیدکنندگانمحتوایداخلی
کارشناس فناوری اطلاعات همچنین به قدرت 
کم تولیدکنندگان محتوای داخلی در مذاکره با 

اپراتورها اشاره می کند.
کشــوری معتقــد اســت کــه »اپراتورهــا به 
تولیدکنندگان محتوای داخلی می گویند ما حتی 
اگر محتوای شما را هم بفروشیم درآمد ما نصف 
خواهد شد. درواقع اپراتورها عنوان می کنند که 
با ارائه محتوای داخلــی ما نصف پول پهنای باند 

خارجی را از مشتری می گیریم«.
با این حال او اپراتور ها را مقصر نمی داند، چراکه 
اگر پهنای بانــد خارجی بفروشــند، دوبرابر از 

مشتری پول می گیرند.

کاربرمتضررمیشود؟
کارشناس ارتباطات و فناوری اطلاعات همچنین 
با اشــاره به اینکه به نظر می رسد ترافیک داخلی 
نیم بها برای کاربران مقرون به صرفه است، اما این 

تصور را با ایراداتی همراه می داند.
کشــوری با اشــاره به اینکه در اینترنت ثابت، 
بسیاری از بســته هایی که مشــتریان استفاده 
می کنند یا حجم های خیلی بالا دارد یا نامحدود 
است که در پایان مدت زمان مقرر پر نمی شود، 
می گویــد: »بنابراین خیلی فــرق نمی کند که 
مشــتری 1۰۰هزار تومان یا ۸۰هزار تومان داده 
اســت و به عنوان مثال ۸۰۰گیگ ظرفیت دارد. 
آنچه مسلم است این است که این حجم در یک 

ماه پر نمی شود. پس تفاوتی نمی کند که دوبرابر 
حســاب شــود یا نصف، چراکه اگر دوبرابر هم 

حساب شود باز هم پر نمی شود.« 
با این حال به گفته او »در بعضی از بســته ها که 
حجم آن پایین است این تفاوت معنادار خواهد 

بود، اما در بسیاری از بسته ها معنادار نیست«.
کشــوری همچنین در مورد اینترنــت موبایل 
می گوید: »مشتریان معمولا بین 1۰تا 3۰درصد 
از ترافیک داخلی استفاده می کنند. بنابراین کاربر 
حدود ۵هزار تومان در ماه صرفه جویی می کند که 

چندان قابل توجه نیست.«
ایــن کارشــناس نکته دیگــر را روشــن بودن 
فیلترشکن موبایل در زمان استفاده از پهنای باند 
داخلی می داند که به این ترتیب باز هم با تعرفه 

خارجی حساب می شود.
کشوری کســانی را که با گوشــی از VODهای 
داخلی یا پلتفرم هایی مانند آپارات زیاد استفاده 
می کنند، به شــرط خاموش بودن فیلترشــکن 

مستثنا می داند.

قدرتچانهزنیداخلیها
کارشــناس فناوری اطلاعات با اشــاره به اینکه 
اگر تعرفه ها یکسان شود، تولیدکننده محتوای 
داخلی قدرت چانه زنی خواهد داشت، می گوید: 
»در این شرایط، یک VOD در مذاکره با اپراتور 
عنوان می کند که اپراتور می تواند به عنوان مثال 
در ماه 3۰۰گیگ از محتوای پلتفرم را به قیمت 

بفروشد.«
به گفته کشــوری »با ایــن قــدرت چانه زنی، 
تولیدکننده محتــوا می تواند به گونه ای با اپراتور 
به توافق برســد که قیمت برای کاربر هم مقرون 

به صرفه شود«.
او نتیجه می گیرد که »نیم بها شدن برای کاربر 
مزیت چندانی نــدارد. بلکه اگر اختیار دســت 
تولیدکننده محتوا باشد می تواند پیشنهادهای 
جذاب تری به کاربران در قبال استفاده از محتوای 

داخلی ارائه دهد«. 

اما و اگرهای حذف 
ترافیک نیم بها

وزارت ارتباطات در تلاش برای یکسان شدن قیمت 
ترافیک داخلی و بین المللی است که احتمالا با 

مخالفت شورای عالی فضای مجازی روبه رو می شود

پزشکی

نگرانیازاحتمالشیوعدوباره
فلجاطفال

بیماری تقریبا منقرض شده فلج اطفال با گزارش یک مورد 
ابتلا در قاره آفریقا، بار دیگر نگرانی جهانی از شیوع دوباره را 
برانگیخته است. به گزارش گیزمودو، هفته گذشته مقامات 
بهداشــتی کشــور مالاوی از یک مورد ابتلا به فلج اطفال 
سرکش در یک کودک 3ساله خبر دادند. این اتفاق در ۵سال 
اخیر برای نخســتین بار در این قاره دیده شــده و سازمان 

بهداشت جهانی در حال بررسی شرایط است.

تاریخچهفلجاطفال
فلج اطفال یک بیماری ویروسی بسیار مسری است که معمولا 
از طریق انسان به انسان منتقل می شــود. راه واگیر اغلب از 
طریق مدفوع است، اما برخی اوقات از طریق عطسه و سرفه 
نیز ویروس منتقل می شــود. در حدود سه چهارم مبتلایان 
اصلا علائم بیماری را تجربه نخواهند کرد؛ درحالی که سایرین 
علائمی مانند ســرماخوردگی بروز خواهند داد. در حداقل 
موارد، ویروس می تواند باعــث علائم عصبی از جمله ضعف 
عضله ها تا ناتوانی و برخی اوقات فلج کشــنده شود، اما این 
نکته قابل توجه است که درصدی از نجات یافتگان می توانند 
همچنان دهه ها بعد از ابتــلای بی علامت، علائمی را تجربه 

کنند که به آن سندرم پسا فلج اطفال می گویند.
این ویروس قبلا در زمان شیوع، حدود یک میلیون نفر را در 
سال مبتلا می کرد و باعث فلج شدن ده ها هزار نفر از کودکان 
در طول بزرگ ترین شــیوع این بیماری در حدود اواســط 
قرن بیستم شــده بود. با کمک یک واکســن مؤثر در سال 
1۹۵۰میلادی اما، فلج اطفال به طور پیوسته شکست خورد. 
این بیماری در مســیر تبدیل شــدن به دومین )یا احتمالاً 
سومین( بیماری عفونی بشر اســت که به طور کامل از بین 
می رود. در سال ۲۰۲1، تنها ۵مورد فلج اطفال سرکش در 
۲کشور پاکستان و افغانســتان گزارش شد و فقط یک سال 
قبل، سازمان بهداشــت جهانی تأیید کرد که آفریقا عاری 
از فلج اطفال شده اســت، اما پس از سال ها نظارت که هیچ 
نشانه ای از انتشــار پیدا نکرد، این مورد اخیر ناامید کننده 

به نظر می رسد.

نظارتبرروندشیوع
مورد ابتلای مالاوی مربوط به دختري 3ساله است که به طرز 
ناراحت کننده ای در نوامبر ۲۰۲1فلج شده است. در اواخر نوامبر 
نمونه مدفوع او جمع آوری شد و در فوریه ۲۰۲۲آزمایش تأیید 
کرد که او مبتلا به فلج اطفال شده است. تجزیه و تحلیل های 
ژنتیک عفونت او نشان داد که این ویروس، سویه ای از پاکستان 
است که به سال ۲۰1۹بازمی گردد. ماتشیدیسو موتئی، مدیر 
منطقه ای سازمان بهداشت جهانی در آفریقا طی بیانیه ای اعلام 
کرد: از آنجایی که فلج اطفال ســرکش در هــر نقطه از جهان 
وجود دارد، همه کشورها در خطر ورود این ویروس قرار دارند. 
در پی تشخیص فلج اطفال سرکش در مالاوی، ما در حال انجام 
اقدامات فوری برای جلوگیری از گسترش احتمالی آن هستیم. 
به لطف ســطح بالایی از نظارت بر فلج اطفــال در این قاره و 
ظرفیت شناسایی سریع ویروس، ما می توانیم به سرعت واکنش 
ســریعی را آغاز و از کودکان در برابر تأثیرات ناتوان کننده این 
بیماری محافظت کنیم. پاسخ به شیوع فلج اطفال، ممکن است 
شامل تجدید واکسیناسیون در مناطق درگیر با بیماری شود؛ 
هرچند که این نیز بستگی به شواهدی مبنی بر ادامه گسترش 
دارد. مالاوی از سال 1۹۹۲گزارشی از موارد ابتلا نداشته است 
و شواهد نشــان می دهد که ایمنی ناشی از واکسن ها می تواند 
تا دهه ها در بیشــتر مردم باقی بماند، اما امکان یک شــیوع 
جدید همچنان به قدرت خود باقی اســت. موجیروم اندوتابه، 
هماهنگ کننده فلج اطفال در دفتر منطقه ای سازمان بهداشت 
جهانی برای آفریقــا گفت: هر موردی از ویــروس فلج اطفال 
سرکش یک رویداد ویژه است و تمام منابع را برای حمایت از 

مقابله کشورها با آن در دسترس قرار خواهیم داد. 

عیسی زارع پور
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات

نموداری که به عنوان وضعیت پهنای 
باند بین الملل کشور در فضای مجازی 
منتشــر شــده، فیــک و جعلی اســت. 
یکی از جعلیات رایج در فضای مجازی 
»فیک نیوزهــا« هســتند. خبرهــای 
جعلی که گاهی آنقدر باورپذیر آماده 
می شــوند کــه ممکــن اســت طیــف 
بزرگــی از جامعــه بــاور و براســاس آن 

قضاوت کنند یا تصمیم بگیرند. 

محمدعلی زلفی گل
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری

در دنیای کنونی و قــرن ۲۱ که دانش، 
فناوری و نوآوری تعیین کننده اســت، 
مــا نبایــد تافتــه جــدا بافتــه از دنیــا 
باشــیم. ما باید هــم از تجربیــات دنیا 
اســتفاده کنیم و هــم در عرصه جدید 
علــم فعالیت داشــته باشــیم. باید در 
عرصــه علمــی و پژوهشــی هدفمــان 
مشــخص باشــد. اســناد فرادســتی 
مانند ســند چشــم انداز، نقشه جامع 
علمــی کشــور، بیانیــه گام دوم رهبــر 
حکیم و فرزانه، نقشه فرهنگی کشور 
و... هدف های ما را مشخص می کنند 

و باید موردتوجه قرار گیرد.

نقل قول خبر

عدد خبر

اســتارت آپ »ولتــا تراکــس« اعــلام 
کــرد کــه ۲۳۰ میلیــون یــورو در دور 
ســرمایه گذاری ســری C جمــع آوری 
کرده است که از طریق راه اندازی تولید 
کامیون الکتریکی ســری »ولتا زیرو« 
)Volta Zero( خــود در اواخــر ســال 
۲۰۲۲ تامیــن مالی خواهد کــرد. »ولتا 
تراکس« مستقر در استکهلم، که در 
بریتانیا نیز فعالیت می کند می گوید، 
کــه دور تأمیــن مالــی توســط صندوق 
پوشــش ریســک Luxor Capital که 
پیش تر در ولتا تراکس سرمایه گذاری 

کرده بود، هدایت می شود.

230
میلیون یورو

محموله ۳7۰۰کیلویی شامل تجهیزات 
و لــوازم علمی مــورد نیاز فضانــوردان، 
توسط شــرکت نورثروپ گرامن و ناسا 
 )ISS( به ایستگاه فضایی بین المللی
برده شــد. ایــن دو شــرکت، به صورت 
مشــترک فضاپیمای باری ســیگنوس 
را بــر موشــک آنتــارس در هفدهمیــن 
ماموریت خدماتی تجاری تامین مجدد 
شــرکت »نورثروپ گرامن«   سوار و از 
مرکز پرواز ولوپس به مقصد ایستگاه 
فضایی بین المللی پرتاب کردند. این 
تجهیزات و لوازم می تواند به پیشــبرد 
اهداف از پیش تعیین شده در ایستگاه 

فضایی کمک شایانی کند.

3700
کیلوگرم

عمادالدینقاسمیپناهاینترنت
روزنامه نگار

اختیاری کردن تعرفه برای تولیدکنندگان محتوای داخلی
محمدجوادشکوریمقدم،مدیرعاملشــرکتدانشبنیانفناورانایدهپردازصباکهچند
پلتفرمتصویریوVODرادراختیارداردهمدرگفتوگوباهمشهریدربارهتبدیلتعرفه
ترافیکنیمبهامیگویــد:»اینموضوعچندمقدمــهدارد.اول،جذابیتترافیکتمامبها
برایاپراتورهابیشترازنیمبهاست.دوم،ســرویسهایداخلیدراوجزمانترافیکدچار
تراکمشبکه)congestion(میشوند.دراینزمانهااگرازآپاراتوسرویسهایداخلی
استفادهشود،خواهیمدیدکهمثلااینســتاگرامکیفیتبهتریدارد.سوم،حاکمیت)مثلا
وزارتارتباطاتوشورایعالیفضایمجازی(نمیتوانندموافقگرانشدنتعرفهترافیک
داخلیباشند،چراکهباواکنشهایمردمی،مجلسونهادهایدیگرروبهرومیشوند.چهارم،
کاربرانبهترافیکنیمبهایداخلیاهمیتچندانینمیدهند.بهعنوانمثال،اگریککاربر
یکمحتوایتصویریرادراینســتاگرامببیندوتشخیصدهدکهجذاباست،رویهمین
اپلیکیشنآنرامیبیندودنبالآندرســایتهایداخلینمیگرددکهتعرفهنیمبهابرای

آنبپردازد.
شکوریمقدمراهحلرادراختیاریکردناینموضوعمیداندومیگوید:»پلتفرمیمانند
آپاراتایناختیاررابایدداشتهباشدکهبهعنوانمثالترافیکخودراتمامبهاارائهدهدوبا

اپراتورتعاملمالیداشتهباشدوتبعاتواکنشهایمردمیراهمبپذیرد.«
بهگفتهاو»تنهاراهبرایخروجازاینشرایطایناســتکهسرویسهابهسازمانفناوری
اطلاعاتاعلامکنندکهبعضیآیپیهانیمبهاوبرخیدیگرتمامبهاباشــد.بهاینترتیب

پلتفرمهامیتوانندبااپراتورهاواردمعاملهشوندتااقتصادمحتواشکلبگیرد«.
شکوریمقدماگرچهاینتصمیمرادرزمانخوددرستمیداندامامیگویدکهاینوضعیت

اکنونبهرشدترافیکسرویسهایخارجیمنجرمیشود.
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اینترنت؛میداننبردروسیهواوکراین
اتفاقات رخ داده در قزاقســتان تا حدودی می تواند پیش نمایشــی از آنچه ممکن است در 
اوکراین رخ دهد باشــد؛ جایی که اینترنت یکی از نخســتین اهداف ارتش روسیه در یک 
درگیری احتمالی خواهد بود. به گزارش روزنامه نیویورک تایمز، مقامات اوکراینی و غربی 
هشدار داده اند که حملات سایبری می تواند بخشی از هرگونه نفوذ روسیه باشد. دولت اوکراین اعلام کرده که 
وب سایت های۲ بانک، وزارت دفاع و نیروهای مسلح این کشور برای مدت کوتاهی  از حالت آنلاین خارج شدند. 

فناوری
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نقشه ترافیک شهر تهران در ساعات عصرگاهی دیروز که حکایت از ترافیک شدید در مناطق مرکزی و شمالی پایتخت دارد.

ترافیــک بزرگراه ها و خیابان هــای تهران برخلاف 
بهمن ماه که چندان پرحجم و غافلگیرکننده نبود، 
رو به افزایش گذاشــته اســت؛ ترافیکی که از بازار 
خرید شب عید و بده بســتان های پایان سال نشأت 
می گیرد و روزبه روز که از اسفند می گذرد، بیشتر هم 
می شود. در این بین، بررسی های همشهری از پیک 
ترافیکی بالای 15ســاعت دیروز، در 5منطقه شهر 
تهران حکایت می کنــد. به گونه ای که مناطق یک، 
5، 6، 7 و 11 از آغازین ساعات کاری روز گذشته با 
ترافیک پرحجم روبه رو شدند و در برخی از معابرشان 
تنها حدود 4ساعت و حداکثر 9ساعت ترافیک روان 
بود. به این ترتیب ترافیک بزرگراه های آیت الله صدر، 
شهید همت، شهید مدرس، شهید اشرفی اصفهانی 
و شهیدشیخ فضل الله نوری و خیابان های نیاوران، 
دزاشیب، مرزداران، انقلاب، جمهوری، ستارخان و 
بلوارهای گاندی، نلسون ماندلا )آفریقا( و فردوس 
غرب و محدوده های ســیدخندان، تجریش، ونک، 
پونک، پل چوبی و یوسف آباد با انبوهی از خودروهایی 
روبه رو شــدند که با ســرعت لاک پشــتی حرکت 
می کردند؛  خودروهایی که بسیاری از راننده  های شان 

درگیر پیداکردن جای پارک هم بودند. 
نکته دیگر اینجاست که طبق آمار سال های گذشته 
میزان میانگین اتلاف وقت هر شــهروند تهران در 

ترافیک از 37دقیقه در روز به 45دقیقه می رسد.
حال اینطور که ســردار محمدحســین حمیدی، 
رئیس پلیس تهران می گوید، براساس پیش بینی ها 
 ترافیک پایتخت در روزهای پایانی سال بین 15 تا 
20درصد افزایش می یابد. این در حالی اســت که 
ســازمان حمل ونقل و ترافیک، آماری بیشتر از این 
را اعلام می کند. به گفته مهدی گلشــنی، مدیرکل 
حمل ونقل عمومی و امور مناطق معاونت حمل ونقل 
و ترافیک شهرداری، انتظار می رود در روزهای آینده 
ترافیک به طور میانگین30درصد افزایش یابد. البته 
این میزان در راسته های تجاری و بازارهای اصلی به 
40درصد می رسد. بر همین اساس مدیریت شهری 
و معاونت حمل ونقل و ترافیک شــهرداری تهران با 
همکاری پلیس راهور، طرح ها و برنامه های ویژه ای 
برای مدیریت و کنترل ترافیک شهر اجرا می کند که 

بخشی از مهم ترین آنها را بررسی و مرور می کنیم.

پایانسالوآغازترافیکشدید
ترافیک شهر تهران در اسفند ماه حدود 30درصد افزایش پیدا می کند

یادداشت

سلامت مردان را فراموش نکنیم
سال هاست که هفته نخست اسفند ماه با هدف حساس سازی  
و آگاه سازی جامعه نسبت به سلامت مردان به نام » هفته ملی 
سلامت مردان « نامگذاری شده است. مردان به عنوان نیمی از 
جمعیت کشورمان و به  عنوان پدران، برادران و فرزندان جامعه 
که در عین حال بخش قابل توجهی از بار فعالیت های اقتصادی 
را بر عهده دارند تا حد زیادی نســبت به وضعیت سلامت خود 

بی تفاوت و ناآگاه هستند.
به طور معمول به علت عوامل ریسک متفاوتی که زنان و مردان 
در طول زندگی با آن روبه رو هستند، امید به زندگی برای مردان 
در تمامی جوامع به شکل مشهودی پایین تر از زنان است. طبق 
آخرین برآورد دفتر جمعیت اداره امــور اقتصادی و اجتماعی 
ســازمان ملل متحد، در کشــور ما امید به زندگی در بدو تولد 
در ســال 2020برای مردان حداکثر 75.7ســال برآورد شده؛ 
درحالی که امید به زندگــی در زنان در بدو تولد در کشــور ما 
78سال است. این تفاوت فاحش ناشی از  عوامل ریسک متفاوت 
در میان زنان و مردان است. بررســی وضعیت  بار بیماری ها و 
آسیب در کشور برای مردان حاکی از آن است که تعداد سال های 
از دست رفته به علت مرگ زودرس و همچنین سال های سپری 
شده توأم با ناتوانی به ترتیب مربوط به حوادث ترافیکی، بلایا و 
حوادث غیرمترقبه، بیماری های ایسکمیک قلب )آنژین صدری 

و سکته قلبی( است. 
همچنین مطالعات گوناگون نشــان می دهد که ســن ابتلا به 
بیماری های قلبی در مردان پایین تر از زنان اســت. آمار بالا و 
شیوع روزافزون ابتلای مردان به بیماری های غیرواگیر مرتبط 
با تغذیه )همچون بیماری های قلبی و عروقی، دیابت، سرطان و 
فشار خون بالا( هشدار دهنده است. اضافه وزن و چاقی که به طور 
ویژه از پیامدهای کم تحرکی و عادات غذایی ناسالم در زندگی 
شهرنشینی هستند، از عوامل مهم تعیین کننده سلامت هستند 
و به تغییرات منفی متابولیک مانند افزایش فشارخون، افزایش 
کلسترول خون و افزایش مقاومت در برابر انسولین منجر می شود. 
این عوامل، خطر بیماری های عروق قلب، سکته مغزی، دیابت 
و بسیاری از انواع ســرطان را در مردان ساکن شهرهای بزرگ 
افزایش می دهند. درصورتی که مردان بیشتر از زنان دارای عادت 
غذایی ناسالم هستند. در نهایت باید گفت مهم ترین بیماری ها 
و عوامل تهدید کننده سلامت جسمی در میان مردان کشور ما 
عبارتند از؛  سرطان پروستات، بیماری های قلبی عروقی، دیس 
لیپیدمی، چاقی و اضافــه وزن. جان کلام آنکه ارتقای وضعیت 
سلامت مردان، بهبود سلامت نیروی کار جامعه و توسعه کشور 
را در پی خواهد داشت. براساس مطالعات متعدد بررسی ها نسبت 
به زنان در معرض فاکتور های خطر محیطی و شغلی بیشتری 
هســتند و عادات غلطی مانند مصرف ســیگار، الکل، اعتیاد و 
استرس شغلی در آنها بیشتر است. از سوی دیگر مردان کمتر به 

پزشک مراجعه  می کنند.

علی سلاجقه
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 

فقــط بــا ۱۰درصــد یارانــه یــک ســال 
خودروهــای ســواری می تــوان تمــام 
طرح های در حال اجرای متروی تهران را 
تکمیل کرد و اثر این اقدام ارزشمند در 
کنترل و مهار تردد شخصی و درنهایت 

آلودگی هوا محسوس خواهد بود.

سعید غضنفری
مدیرعامل سازمان بهشت زهرا)س(

پارکینگ هــای جدیــد در گلــزار شــهدا و 
قطعــات عمومی ایــن ســازمان ازجمله 
پارکینــگ مجــاور قطعــه 5۰بــا ظرفیــت 
7۰۰خودرو ساخته شد. در قطعات 52، 
54 و 24 نیــز 3پارکینــگ درنظــر گرفتــه 
شده که به زودی به بهره برداری خواهند 
رسید. همچنین چندی پیش پارکینگ 
ورودی ساختمان عروجیان رایگان شد.

نقل قول خبر

عدد خبر

هزینــه ســاخت مســکن در تهــران 
۱5 میلیــون تومــان اســت.  متــری 
خشــایار باقرپور، مدیرعامــل اتحادیه 
تعاونی های عمرانی شهر تهران گفت: 
باید هزینه ساخت مشاعات هم متراژ 
مفید خانه سرشکن شود؛ چون 3۰ تا 
4۰ درصد هزینه کل را در اختیار دارد. 
در نتیجه قیمت ســاخت هر متر کمتر 

از ۱5میلیون تومان تمام نمی شود.

۱۵
میلیون 

پروانــه فعالیت 24هــزار راننده تاکســی 
در کشــور که واکســن کرونا نزده بودند 
در مرحله نخست تعلیق شد که ۶ هزار 
نفر از آنها به دنبال تذکر و تعلیق پروانه 
کار، واکســن کرونــا را تزریــق کردنــد. 
مرتضــی ضامنــی، مدیرعامــل اتحادیه 
تاکسیرانی های شهری کشور با بیان این 
مطلب افــزود: 4درصد راننــدگان فعال 

ناوگان تاکسیرانی واکسن نزده اند.

 ۲۴
هزار

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار

توصیه هایی به شهروندان
مدیرکل حمل و نقل عمومی و امور مناطق معاونت حمل و نقل و ترافیک 
جهت کاهش ترافیک تهران در اسفند ماه و روزهای پایانی سال توصیه ها 
و پیشنهاد هایی برای شهروندان دارد. مهدی گلشنی می گوید: »ترافیک 
در راسته های تجاری و اداری مانند بازار تهران و محدوده اطراف آن مانند 
خیابان خیام و مولوی، 15خرداد و مصطفی خمینی، راسته خیابان های 
آیت ، بــازار دوم نازی آباد،  جمهوری و لبافی نژاد، خیابان ســتارخان و 
محدوده اطراف فلکه صادقیه و ... بیشتر است. برای مثال میزان استفاده 
روزانه شهروندان از مترو 15 خرداد  در دی ماه حدود 70 هزار نفر بود، اما 
این میزان در بهمن به 100 هزار نفر افزایش یافت و پیش بینی می شود که 
در اســفند به بالغ بر 120 هزار نفر در هر روز برسد. در مثال دیگر میزان 
استفاده شهروندان از سامانه 2 اتوبوس های تند رو به مبداء و مقصد میدان 

آزادی تا خاوران روزانه متوسط یک میلیون و 600 هزار نفر- سفر است، اما 
در بهمن و اسفند این آمار به بیش از 2میلیون و 100 هزار نفر-سفر افزایش 
پیدا می کند. در نتیجه برای کاهش و کنترل ترافیک پایان سال نیازمند 
مشارکت و همکاری شهروندان هستیم.« او با بیان اینکه اولین توصیه این 
است که شهروندان تا آنجا که ممکن است نیاز های خودشان را از بازار های 
محلی و منطقه ای تهیه کرده و از سفر های شهری غیرضروری پرهیز کنند، 
می افزاید: »نکته بعدی اینکه گاهی به جای استفاده از وسایل نقلیه می 
شود با 10 تا 15دقیقه پیاده روی به مقصد مورد نظر رسید..« او  استفاده 
از وسایل حمل و نقل عمومی و رعایت قوانین و فرهنگ رانندگی از جمله 
پرهیز از پارک دوبل را بسیار موثرمی  داند و می گوید: »مدیریت سفر های 
شهری و حتی الامکان پرهیز از بیرون رفتن در ساعت های پیک ترافیک 

هم از دیگر موارد موثر در کاهش ترافیک تهران در این روزهاست.«

مکث

حمید صاحب
مدیرکل سلامت شهرداری تهران

اقداماتی که انجام می شود
  طرح استقبال از بهار در دو فاز از 10اسفند تا 14فروردین1401 اجرا می شود.

فاز اول از 10 تا 29اسفند و فاز دوم هم اول تا 14فروردین اجرا می شود.
  هماهنگی بــرای توقف عملیات هــای عمرانی و به ویــژه حفاری ها از تاریخ 

21اسفند تا 5فروردین 
  افزایش و تقویت ناوگان حمل ونقل عمومی به ویژه در مسیر های منتهی به مراکز خرید

  تسهیلات و تقویت ناوگان حمل ونقل عمومی در آخرین پنجشنبه و جمعه آخر 
سال به ویژه خط یک مترو برای تسهیل رفت وآمد شهروندان به بهشت زهرا و مرقد 

مطهر امام)ره( و زیارت اهل قبور
  نظارت برای به حداقل رسیدن فعالیت تاکسی ها به صورت دربستی
  برخورد با مسافرکش های شخصی غیرمجاز با همکاری پلیس راهور

  خدمات رسانی شبانه روزی اتوبوس های تندرو )بی آرتی(
  اصلاح زمانبندی چراغ های راهنمایی و رانندگی متناسب با جریان ترافیک

  افزایش فعالیت روزانه مراکز معاینه فنی به مدت 2ساعت
  تشدید برخورد با تخلفاتی مانند پارک دوبل و توقف در محل های ممنوع

  اجرای طرح انضباط بخشی موتورسیکلت ها
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حمیدرضابوجاریانگزارش
خبرنگار

 وقایع ۱۱ سپتامبر ســال ۲۰۰۱ میلادی باعث 
پایان دوران بروز جنگ های معمول و اســتفاده 
مطلق از این شــیوه جنگ شــد و نظریه پردازان 
نظامی را مجبور به تغییر دیدگاه هایشــان کرد. 
دوران جدید، سیاستگذاران و برنامه ریزان نظامی 
را متوجه شــیوه جنگی ویژه ای کــرد و موجب 
نگرانی کارشناسان نظامی شــد؛ شیوه هایی که 
اخیرا رهبر معظــم انقلاب اســلامی در دیدار با 
فرماندهان و کارکنــان نیروی هوایی ارتش از آن 
پرده برداشــتند و با نام جنگ ترکیبی از آن یاد 
کردند. رضا سراج، کارشــناس مسائل سیاسی و 
رســانه درباره ابعاد جنگ ترکیبی به همشهری 
می  گوید: سال هاســت کشــور درگیر این جنگ 
شده است؛ مدت هاســت در عرصه های سیاسی، 

اقتصادی، نظامــی و فرهنگی مــورد حمله قرار 
گرفته ایم و بارها این موضوع از سوی مقام معظم 
رهبری به مسئولان یادآوری شده است که باید 
در مقابل این حملات اقــدام مؤثری انجام دهند. 
او ادامه می دهد: جنگ ترکیبی برای معتبرسازی 
تهدید نظامی و متقاعد کردن افکارعمومی برای 
سازش با دشمن یا سازش پذیری انجام می شود و از 
این رو این جنگ را می توان جنگ نرم یا هیبریدی 
هم نامگذاری کرد. ســراج بر این باور اســت که 
جنگ شناختی و ادراکی به وسیله رسانه بیشتر و 
عمیق تر اثر خود را بر جامعه هدف خود می گذارد: 
کسی در این نوع جنگ پیروز می شود که بتواند 
روایت اول خود را از یک ماجرای رخ داده، در حال 
وقوع ارائــه کند. افکار عمومی همــواره پذیرنده 
روایت های دست اول هستند و از این رو، دشمن 
در این بخش سرمایه گذاری کلانی برای طراحی 
روایت هایی کرده است که بتواند با بهره گیری از آن 
به منافع خود دست پیدا کند. این استاد دانشگاه 

تأکید کرد: ستون جنگ ترکیبی، مفاهیم ادراکی 
و شناختی است که باید در آن به موضوع روایت ها 
و جنگ روایت ها توجه کــرد. او راه مقابله با این 
تهاجم را جهاد تبیین می داند که ازســوی مقام 
معظم رهبری بر انجام آن تأکید شده است: یکی از 
معانی ویژه جهاد تبیین این است که همه نیروهای 
انقلاب در حوزه جنگ روایت ها وارد عمل شوند و 
نگذارند روایت های اول در مورد مسائل مرتبط با 
موضوع انقلاب، دستاوردها و نقاط ضعف و قوت 
ما ازسوی رســانه ها و جریان های معاند و غربی 

ارائه شود.

  باور کردیم خودمان سازمان دفاع کشور را 
بسازیم 

یکی دیگر از وجوه جنگ ترکیبی در حوزه دفاعی 
و نظامی اســت. پس از پیروزی انقلاب اسلامی 
به دلیل وابستگی سازمان دفاعی کشور به غرب و 
تجهیزات خریداری شده از آن، دشمن این تصور را 

داشت که با تحریم ایران در حوزه تسلیحات نظامی 
قادر خواهد بود ایران را با مشکلات جدی برای دفاع 
از خود روبه رو کند. رئیس سازمان حفظ آثار و نشر 
ارزش های دفاع مقدس ارتش ایــن موضوع را که 
دشمن بدنه سازمان دفاعی کشور را بعد از انقلاب 
هدف گرفت و این هدف را در قالب جنگ ترکیبی 
ادامه داده است به همشهری می گوید: سازمان رزم 
ارتش از نخســتین مجموعه های نظامی و دفاعی 
کشور بود که در مسیر مقابله با جنگ ترکیبی کشور 
مسیر خودکفایی را با تکیه بر توانمندی ها، داشته ها 
و نیروهای متخصص داخلی پیمود. امیر ســرتیپ 
دوم ســتاد محمدرضا فولادی با تأکیــد بر اینکه 
دشمن تلاش کرد با انواع خرابکاری ها، نفوذ ها و نیز 
تحریم های تسلیحاتی، سازمان رزم دفاعی کشور را 
زمینگیر کند، خاطرنشان کرد: وقتی دشمن، ما را 
در حوزه نظامی تحریم کرد، استفاده از تجهیزات 
موجود نظامی برای رفع نیازهای امنیتی و دفاعی 
کشور مورد تأکید قرار گرفت. وی اضافه کرد: بعد از 
آن به شکل گام به گام سمت نگهداری، تعمیرات، 
بازسازی، نوسازی، ساخت قطعه، ساخت تجهیزات 
نظامی و اکنون صادرات تجهیزات نظامی به دیگر 
کشورها با تکیه بر دانش فنی بومی رفتیم و اکنون 
می توانیم ادعا کنیم که در بســیاری از حوزه هاي 
دفاعی و امنیتی خودکفا هستیم و جنگ ترکیبی 
دشمن برای توقف سازمان رزم دفاع کشور شکست 
خورده است. ســرتیپ فولادی با اشــاره به اینکه 
معنای واقعی جهاد خودکفایی در سازمان دفاعی 
کشور اکنون به خوبی نمایان شــده است، گفت: 
دشــمن در جنگ ترکیبی و در همه سال های بعد 
از پیروزی انقلاب کوشید مانع رســیدن ایران به 
جایگاهی که اکنون به آن دست یافته است، شود، 
اما امروز شاهد هستیم که در ساخت موشک های 
دوربرد نقطه زن، تجهیــزات پدافندی و راداری در 
جایگاهی قرار داریم که موجب حیرت دشمن شده 
است و قادریم حتی حرکت های تهاجمی و نه تنها 
دفاعی داشته باشیم. رئیس ســازمان حفظ آثار و 
نشر ارزش های دفاع مقدس ارتش، تأکید کرد: به 
این باور رسیدیم که برای تامین نیازهای خود باید 
تنها به اندوخته های علمی، سرمایه نیروی انسانی 
و اعتماد به توان خودمان باور داشــته باشیم و این 
واقعیت را درک کردیم که دشمن هرگز به نفع ما 
کار نخواهد کرد. وی با بیــان اینکه متولیان دیگر 
عرصه های کشور باید مانند سازمان دفاعی کشور 
به توانمندی های داخلی و نــه کمک های غرب و 
شــرق اتکا کنند، گفت: همانطور که در ســاخت 
تجهیزات نظامی موفق بوده ایم در حوزه های دیگر 
از دیپلماسی گرفته تا اقتصاد و فرهنگ می توانیم 
مستقل شده و سبب تحکیم ساخت درونی قدرت 

در کشور شویم.

گفت و گو خبر کوتاه

 جلسه قوا برای جلوگیری از تورم 
در جلسه سران قوا که عصر شنبه به میزبانی محمدباقر قالیباف، 
رئیس مجلس و با حضور ســیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور و 
غلامحسین محسنی اژه ای، رئیس قوه قضاییه برگزار شد، بر توجه 
به حفظ معیشت مردم به عنوان اولویت اصلی بودجه سال آینده 
تأکید شد. سران قوا همچنین تصریح کردند که بودجه سال آینده 
در همگرایی قوا به نحوی تنظیم شود که با ایجاد درآمدهای پایدار، 
حمایت از تولید و اشتغال و کنترل تورم، با تامین کالای اساسی 

مورد نیاز از آسیب بیشتر به معیشت مردم جلوگیری شود.

در گفت وگو با کارشناسان، عملکرد دیپلماسی و دفاعی کشور در مقابل جنگ ترکیبی بررسی شد

رسانه و خودباوری 
سلاح پیروزی در جنگ ترکیبی

اهمیت چندوجهی سفر 
رئیس جمهور به قطر

دراین میان قطر چه نقشی در پیشبرد 
سیاست خارجی ایران دارد؟

در این زمینه باید به ۲نکته توجه داشــته باشیم؛ نخست اینکه 
تاکنون قطر موضــع خصمانه ای علیه جمهوری اســلامی ایران 
نداشته است و دوم اینکه آنها در بحث مذاکرات هسته ای، حال با 
ابتکار خودشان یا درخواست آمریکایی ها، در راستای تنش  زدایی 
و حل مشکلات موجود در این زمینه گام های مهمی برداشتند. 
 برهمین اساس هم بود که وزیر امورخارجه قطر در ماه های اخیر 
۲بار به تهران آمد و حامل پیام مهمی ازســوی آمریکایی ها بود 
و وزیر امورخارجه کشــورمان نیز به دوحه رفت و بعد از آن، امیر 
قطر راهی واشنگتن شد و با بایدن دیدار کرد و احتمالا مذاکرات 
هسته ای یکی از محورهای گفت وگو بوده  و دیدگاه ایران نیز منتقل 
شده است. به نظر من قطری ها در این زمینه می توانند کمک کنند، 
چراکه دیدگاه معتدلی دارند. اگرچه انتقادهایی به نقش این کشور 
در بحران سوریه و کمک به برخی گروهک های تروریستی وارد 
اســت، اما درمجموع قطری ها تاکنــون نقش آفرینی منطقه ای 

معتدلی داشته اند.
قطر می تواند نقش میانجی را در توســعه روابط 

جمهوری اسلامی ایران و کشورهای عربی داشته باشد؟
در این زمینه دلایل روشنی در دست نداریم که قطر نقش آفرینی 
می کند. آنها معمولا تلاش می کنند درمیان کشورهای عربی موضع 
متعادل  تری داشته باشند. به عنوان مثال، در اجلاس   کشورهای 
حاشیه خلیج فارس که معمولا با ادعاهایی علیه ایران و به ویژه در 
مسئله جزایر سه گانه همراه است، قطری ها سعی می کنند تحفظ 
کنند و از همســویی با جریان تضییع کننده حقوق ایران پرهیز 
می کنند و به هرحال میانه روی اتخاذ کرده اســت. همچنین باید 
درنظر داشــت که روابط قطر با کشورهای عربی تازه بهبود یافته 
و چندان تمایلی ندارد که خود را درگیر موضوع توســعه روابط 
ایران با کشورهای عربی  کند. عراق در زمینه توسعه روابط ایران و 

عربستان سعودی نقش آفرینی می کند.
می توان قطر را جایگزینی برای امارات در توسعه 

روابط اقتصادی ایران در منطقه ارزیابی کرد؟
با توجه به سیاست دولت ســیزدهم، اصولا قرار نیست کشوری 
جایگزین دیگری شــود. دراینجا بحث توســعه روابط اقتصادی 
دوجانبه با قطر اهمیت بیشتری دارد. اگر تاکنون سطح مبادلات 
۲کشور چندان چشمگیر نبوده، می توان در مسیر افزایش آن رایزنی 
کرد. همچنین در زمینه میدان های گازی مشترک در خلیج فارس 
به تفاهم های همکاری بهتری دست پیدا کرد. باید توجه داشته 
باشیم که قطر کشور توانمندی است و با درنظر گرفتن ترس آنها از 
تحریم های آمریکا، می توان برنامه همکاری هوشمندانه ای در حوزه 
گسترش همکاری های اقتصادی، تجاری، مالی و بانکی تدارک دید.

ادامه از 
صفحه 2

دفاعی

ناامنی سرمایه گذاری نداریم
 سرلشکر محمد باقری، رئیس ستادکل نیروهای مسلح گفت: 
امروز می توانیم با قاطعیت بگوییم که دشمنان ظالم و مستکبر 
ملت ایران حتی تصور تهاجم نظامی به کشــور را به سختی 
می توانند در ذهن داشــته باشــند و این چیزی نیست که 
به آسانی به دست آمده باشد.  سرلشکر باقری افزود: امروز هیچ 
سرمایه گذار داخلی یا خارجی نمی تواند ادعا کند که به دلیل 
وجود ناامنی یا ترس از تهاجم خارجی امکان سرمایه گذاری 
و فعالیت اقتصادی در کشور ایران را ندارد هرچند که سایر 
موانع مانند تحریم های ظالمانه، یا جوســازی های رسانه ای 
ممکن است موانعی را همچنان بر سر راه ایجاد کرده باشد. 
اما آنچه مسئولیت نیرو های مسلح 
است، به لطف پروردگار و به برکت 
خون شهیدان و فرماندهی بی نظیر 
فرماندهــی معظم کل قــوا امروز 
امنیت پایدار در ســطح 

کشور برقرار است.



دوشنبه 2 اسفند 141400
 شماره  8444

آماری که چندی پیش سازمان حفاظت 
محیط زیست از تعداد یوزها ارائه کرد، براساس 
پایش های تیم شــما بود. برآورد حداکثری یا 
حداقلی از جمعیت یوز چه نفعی برای حفاظت از 

این گونه دارد؟
در 10سال اخیر ســازمان حفاظت محیط زیست 
خیلی علاقه مند به اعلام اعداد واقعی نبود و همیشه 
آمار اعلامی بیشتر از نتایج پایش ها بود. احتمالا دلیل 
آن هم تلاش برای کسب منابع مالی بیشتر بود. امسال 
انجمن یوزپلنگ ایرانی عدد12 را با پیش شرط هایی 
به سازمان حفاظت محیط زیست اعلام کرد و برای هر 
کدام از آنها تصویر و مستندات ارائه کرد. در سال 93 
و 95 انجمن اعلام کرد که جمعیت یوزها به ترتیب 
حداکثر 70 و 40 فرد اســت. درحالی که پیش از آن 
آمارهای ارائه شده به حداقل 100فرد اشاره داشت. 
عدد70 به معنای این نیست که ما از 70 یوز عکس 
داریم، بلکه بدین معناست که مثلا در سال93 با وجود 
مستندات می توان وجود 23 یوز را تخمین زد که این 
عدد با احتساب مساحت زیستگاه و تعداد دوربین های 
تله ای، ظرفیت زیســتگاه، طعمه و... 70 فرد باشد. 
نخستین عدد براساس مطالعه و مستندات علمی، 
همان عددی بود که انجمن داده است. تمام عدد های 
پیش از آن برآورد کارشناسی از رفتارشناسی یوز بود 
و هیچ وقت اینطور نبود که بــا داده هایی که دوربین 
ارائه می کند، عدد اولیه در فرمول گذاشته شود و عدد 

تقریبی جمعیت یوز به دست بیاید.
 آن زمــان هم توله هــا را در آمارها 

به حساب نمی آوردید؟
از لحاظ علمی توله ها تا زمانی که مســتقل نشوند 
جزو جمعیت به حساب نمی آیند. البته همیشه این 
نقطه امید را داریم. ما در کنفرانس خبری سال95 
اعلام کردیم که اگر تا آخر دهه کاری نشود، جمعیت 
یوزپلنگ آســیایی ایران منقرض خواهد شد. چرا 

که از تمام یوزهایی که 
انجمن تــا آن 

زمان در طول 
مطالعــات 
د  خـــــو
یی  سا شنا
کــرده بود 
فقط 2 فرد 

ماده بود.

 اعداد شما مربوط به کدام مناطق بود؟
مناطق مورد پایش ما میاندشــت خراسان شمالی، 
دربند راور کرمان، نایبندان خراسان جنوبی، عباس آباد 
اصفهان و کل مناطق حفاظت شده و قرق اختصاصی 
زیســتگاه یوز در یزد بود. این آمار بــدون آمارهای 
انجمن میراث پارسیان از منطقه توران بود. متأسفانه 
هیچ گزارش عمومی منتشرشده ای از آمارهای توران 
نداریم. از 12فرد یوز در گزارش امسال ما، 9فرد داده 
برای ما جدید هستند که مربوط به توران می شود. بقیه 
داده ها )3یوز نر( قدیمی و مربوط به یزد و نایبندان 
اســت. در یزد دیگر اجازه دوربین گذاری به ما داده 
نشده است. البته بعد از ارائه آمار اولیه »هومینو« یوز 
نر در یزد توسط محیط بانان دیده شد که عدد به 13 
افزایش می یابد. ولی شروط ما شامل حال او نمی شود.
 آمار 12فرد یوزی که امســال ارائه 
کردید وقتی در فرمول می رود چه تعداد می شود؟

نکته اینجاســت که آنقدر این عدد پایین است که 
فرمول نمی تواند عدد معناداری بــا میزان خطای 
کم به دست دهد. با وجود اینکه مدت هاست در یزد 
دوربین گذاری نشده است ما هنوز به عدد های قدیمی 
ارجــاع می دهیم. چون هنوز هیــچ داده متناقضی 
ثبت نشده است. یوز گونه ای نیست که دیده نشود. 
هربار دوربین ها یوزی را ثبت کرده اند محیط بان ها 
هم آن را مشــاهده کرده اند و برعکس. به طور مثال 
اردیبهشت ماه سال جاری آقای شیرخانی محیط بان 
توران، از توله های تلخاب عکس گرفت و پس از شروع 
پایش تابستانه، دوربین های ما آنها را نیز ثبت کردند.

 در سایر زیستگاه ها شرایط چگونه 
است؟

در مورد کرمــان اطلاعات دقیقی وجود نــدارد. از 
آنجایی که بخش هایی از کرمان محل تردد اشــرار 
اســت، نمی توان خیلی دوربین کار گذاشت. حتی 
محیط بانان هم در این مناطق گشتزنی نمی کنند. 
بنابراین بین ناامیدی و امید بــرای این منطقه قرار 
داریم. البته سال97 لاشــه یک یوز به نام »پویان« 
در آنجا پیدا شد که قبلا در نایبندان شناسایی شده 
بود. اگر در کرمان لاشه جدید پیدا می شد خوشحال 
می شدیم، چون در این صورت می گفتیم یوزهایی 
وجود دارد که ما نتوانســته  ایم رصد کنیم. اما وجود 
پویان، نشــان می داد که در کرمان هم احتمالا خبر 
جدیدی وجود ندارد. سال98 یکی از کارشناسان ادعا 
کرد که »سرگین« یوز ماده  در یزد پیدا کرده است. 
ولی هیچ مســتنداتی از آن ارائه نشد. این ادعا همه 

معادلات را برای تصمیم گیران برهم زد.
 این به معنای پویا بودن زیستگاه یزد 

بود؟
از ســال91 تاکنون یوزپلنگ مــاده در یزد 
مستند نشده است و در عمر حدودا 12ساله 
این گونه، 9ســال زمــان تعیین کننده ای 
اســت. در آن زمان صحبت از این بود که 
نرهای زیستگاه های جنوبی با ماده های 
شمالی در برنامه تکثیر در شرایط نیمه 
اسارت ترکیب شوند؛ ولی وقتی 2سال 
پیش خبر ســرگین یوز ماده منتشر 
شد، مسئولان استان یزد دیگر اجازه 
زنده گیری یوز های نــر را ندادند و در 
نتیجه »فیروز« از زیستگاه های زایای 
شــمال برای جفت گیری بــا »ایران« 

زنده گیری شــد. پیــش از آن، ســازمان حفاظت 
محیط زیســت به دنبال این بود که برای رسیدن به 
تنوع نسبی بیشتر در ژن  ها، ایران )یوز ماده در اسارت  
که سال ها پیش از قاچاقچیان کشف شده بود( را در 
زیســتگاه یوزهای نر یزد برای تکثیر رها کند. حتی 
با کمک انجمن مکان فنس کشــی و استقرار یوزها 
تعیین شــده بود که این فرصت از دست رفت. البته 
تصمیم زنده گیری فیروز از زیستگاه شمالی صددرصد 
اشتباه نبود ولی گزینه های بهتری هم روی میز بود 
و فقط به دلیل داده ای که مستنداتش منتشر نشد، 
زنده گیری از زیستگاه شمالی صورت گرفت. انجمن 
یوزپلنگ ایرانی برخلاف اظهارنظرهایی که شد، در 
ایجاد تصمیم انتقال »ایران«، »کوشکی« و »دلبر« به 
توران هیچ دخالتی نکرد. ما معتقدیم وقتی زیستگاه 
پویایی در شمال وجود دارد، بهتر است فنس ها و سایر 
امکانات را به زیستگاه جنوب برده و نرهای آنجا را به 
ماده های در اسارت معرفی کرد. ضمن اینکه اگر یوز 
ماده ای در یزد وجود دارد، چرا هیچ محیط بانی حداقل 
در تمام این سال ها هیچ گزارشی از وجود توله ها در این 
مناطق نداده؟ پس بهتر است نرها را زنده گیری کرده و 
ژن متنوع به دست بیاوریم. ضمن اینکه جمعیت طعمه 
هم براساس گفته های معاون محیط طبیعی سازمان 
حفاظت محیط زیست، در منطقه رو به افزایش است.

 آیا برای احیــای جمعیت یوزپلنگ 
ایرانی دیر شده است؟ 

از نظر انجمن یوزپلنگ ایرانی، فرصت های زیادی برای 
احیا از دست رفت. ولی خوشحالم که معاون محیط 
طبیعی فعلی در ســازمان حفاظت محیط زیست 
به دنبال احیای یوز اســت و برای نخســتین بار به 
داده های واقعی یوز ارجــاع داد. جمعیت یوزپلنگ 
آســیایی در ایران هم آنقدر اندک است که امکان 
درون آمیزی وجود دارد. »تلخــاب« که حداقل در 
2 نسل 5توله به دنیا آورده، در کنار »فراز« زندگی 
می کند که با زنده گیری »فیروز« به نر غالب تبدیل 
شــد و براســاس تصاویر قدیمی متوجه شدیم که 
خواهر و برادر هستند. البته خویشاوندی »فیروز«، 
»فقه« و »هرب« نیز مشخص نیست. باید دید آیا در 
میان 9یوز توران، همه نرها و ماده ها می توانند با هم 
جفت گیری کنند یا 9یوز داریم که با هم خویشاوند 
هستند. سناریوی دوم فاجعه اســت. بنابراین اولا 
باید داده های قبلی پایش  یوزهای توران منتشــر 
شــود. ما از داده هایی که در اینســتاگرام به دست 
آوردیم و عکس های با کیفیتی نیستند، فهمیدیم که 
»فراز« و »تلخاب« خواهر و برادر هستند. در انتهای 
سال1401 تلخاب جفت گیری خواهد کرد و احتمالا 
با برادرش جفت گیری نخواهد کرد. چون این اتفاق 
فاجعه است. در سال های بعد، توله های تلخاب با کدام 
گونه فرصت جفت گیری خواهند داشت؟ به همین 
دلیل داده های توران به خاطر یوز باید هرچه زودتر 

منتشر شود.
 در شرایطی که تعداد یوزها این قدر 
کم است، دانستن خویشاوندی آنها چه کمکی 

می کند؟
اگر نســبت ها را بدانیم ســازمان می تواند تصمیم 
درست تری بگیرد؛ یعنی »فیروز« را رها کند یا کماکان 
در اسارت نگه دارد. یا از یزد یک نر زنده گیری کند، یا 
»تلخاب« را برای جفت گیری با نرهای یزد بگیرد و 
سپس رهایش کند. دومین کار تهیه بانک ژن است 

که دستمان در آن هم خالی است. به نظر ما سازمان 
باید دســت کم توله  یوزها را زنده گیری کند و پس 
از ثبت داده های بیومتریک، آنهــا را قلاده گذاری و 
رها کند. اینجا نقطه کم کاری سازمان است و به نظر 
می رســد که هنوز هم اراده ای برای انجامش وجود 
ندارد. ما تخصصی در مورد ژنتیک نداریم. ولی سازمان 
حفاظت محیط زیست می تواند از دانشگاه برای تهیه 
بانک ژن کمک بگیرد. سازمان مدت هاست میلیاردها 
تومان که در شرایط اقتصادی کشور پول کمی نیست، 
برای خرید دام هزینه کرده است. ولی تا کی می توان 
پروانه چرا خرید؟ همین الان اگر به مناطقی که مثلا 
خالی از دام شــده بروید، با جمعیت زیادی از شتر 
مواجه می شوید که بر ســر منابع آبی، اصلی ترین 
تعارض را در زیســتگاه یوز ایجاد کرده است. پیش 
از این دام ها معمولا از دی تا 15فروردین در منطقه 
بودند ولی شترها الان در تمام سال در توران جولان 
می دهند. شــتر قانونا پروانه ندارد و برای چیزی که 
قانون وجود ندارد سازمان نمی تواند ورود پیدا کند 
و دست محیط بانان عملا بســته است تا شترها را از 
زیســتگاه یوز بیرون یا آنها را توقیف کنند. بنابراین 
سازمان حفاظت محیط زیســت باید به دنبال حل 
مشکل شــترها نه تنها در توران که سایر پارک های 
ملی باشد. از سوی دیگر دبی چشمه ها در کویر بسیار 
محدود است و در تصاویر می توان دید که حیوانات 
منتظرند شتر سیراب شده و بعد به سر چشمه بیایند. 
فقط دو آبشخور در توران وجود دارد که دوربین های 
ما در آن تصویر شتر را نگرفته اند. شترها آب آبشخورها 
را تمام می کنند و آب به  گونه های دیگر نمی رسد. نقد 
دیگری که به سازمان وارد است و ما هم تا 2 سال پیش 
همین رویکرد را داشتیم، این است که با حل کردن 
یک بعد همچون خروج دام یا فنس کشی جاده، الزاما 
یوز حفظ نمی شود. حفاظت از زیستگاه فقط جنبه 
اکولوژیک آن نیست. همچنین تا زمانی که ما یوزها را 
قلاده گذاری نکنیم نمی توانیم برای یوزها برنامه ریزی 

دقیق داشته باشیم.
 چرا تأکید بر قلاده گذاری دارید؟

چون تصور ما از زیستگاه با تصور یوز از زیستگاه فرق 
می کند. ما کیلومترها از توران را خالی از دام کرده  ایم. 
ولی به طور مثال یوزی در میاندشــت داریم که در 
نزدیکی مزارع زندگی می کند. درحالی که 5کیلومتر 
آن طرف تر 1500آهو و منابع آبــی و امنیت فراهم 
اســت. یا هر 2 یوز مادر، توله های خود را با ورود دام 
به خارج پارک، از پارک خارج کرده اند! پس تا زمانی 
که به یوزها قلاده نزنیم دلیل رفتار و مســیر دقیق 
حرکت آنها را نخواهیم دانســت. نقاط مبهم زیادی 
درخصوص گســتره زیســتگاه و کریدور یوز وجود 
دارد. توسعه روستاها و دامداری در این مناطق، شکل 
زیستگاه را تغییر داده است. ولی حافظه تاریخی یوز 
با سرعت تغییر زیستگاه تغییر نکرده است و یوزها 
همان مســیری را می روند که مادرانشان می رفتند. 
به نظر ما شرایط یوزهای آســیایی ایران به گونه ای 
است که سازمان حفاظت محیط زیست باید ریسک 
قلاده گذاری را بپذیرد و برای نجات یوزها ســاختار 
اجرایی مشخص با برنامه ای که با رفتن و آمدن افراد 
تغییر نکند ایجاد کند. باید توجه داشــت که در این 
شــرایط ســخت یوزپلنگ ها، هیچ راه حل ساده  و 
کم ریسکي برای نجات جمعیت این گونه از انقراض 

وجود ندارد.

تنها12قلادهیوزپلنگایرانیباقیماندهاند
مدیرعامل انجمن یوزپلنگ ایرانی: شترها زیستگاه جمعیت یوزپلنگ آسیایی ایران را ناامن کردند

خبر

1/5میلیون هکتار اراضی بیابانی 
کشور جنگل شد

ایران در زمینه بیابان زدایی پیشینه طولانی دارد و در دهه های 
اخیر 1.5میلیون هکتار از اراضی بیابانی را به جنگل تبدیل کرده 
است. به گزارش همشهری از پایگاه اطلاع رسانی سازمان منابع 
طبیعی، مســعود منصور رئیس این سازمان با مامیشوف معاون 
وزارت اکولوژی، زمین شناسی و منابع طبیعی کشور قزاقستان 
دیدار کرد و راه های توسعه همکاری  2 کشور ایران و قزاقستان در 
زمینه آب، خاک و منابع طبیعی مورد بررسی قرار گرفت. منصور در 
این دیدار با برشمردن ظرفیت ها و توانایی های کشورمان در زمینه 
جنگل کاری، مرتعداری، بیابان زدایــی و اقدامات آبخیزداری بر 
استفاده از دانش کارشناسان ایرانی و انتقال تجربیات کشورمان به 
قزاقستان تأکید کرد. معاون وزیر جهادکشاورزی همچنین گفت: 
در منابع طبیعی نقش و مشارکت مردم پیشران تلقی می شود و 
مردم در قالب طرح های منابع طبیعی با سازمان همکاری دارند و 
حدود یک میلیون خانوار روستایی و عشایری زندگی شان اکنون 

وابسته به مراتع کشور است.
ایران 14میلیون هکتار جنگل، بیش از 80میلیون هکتار مرتع 
و 30میلیون هکتار اراضی بیابانی دارد. منصور در این باره گفت: 
منابع طبیعی به ویژه جنگل ها اکنون با اقدامات حفاظتی و بدون 
بهره برداری چوب از جنگل توسط سازمان منابع طبیعی مدیریت 
می شود. رئیس ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور در 
ادامه با ابراز خوشــحالی از این دیدار خاطرنشان کرد: در زمینه 
بیابان زدایی توفیقات چشمگیری درایران انجام شده است و ایران 
در این زمینه پیشــینه طولانی دارد و تاکنون یک و نیم میلیون 
هکتار از اراضی بیابانی را به جنگل تبدیل کرده اســت. از این رو 
تجربیات خوبی در زمینه مقابله با بیابان زدایی در ایران وجود دارد 
و این تجربیات می تواند به کشور قزاقستان در قالب همکاری های 
دوجانبه منتقل شود. در ادامه معاون وزارت اکولوژی، زمین شناسی 
و منابع طبیعی کشور قزاقستان با ابرازخوشنودی از این نشست 
به همکاری ایران با قزاقستان در زمینه کشاورزی و منابع طبیعی 
اشاره کرد و افزود: ایران می تواند با انتقال تجربیات زمینه همکاری 
خوبی را با قزاقستان ایجاد کند. مامیشوف خشک شدن دریاچه 
اورال در قزاقستان را به عنوان بزرگ ترین چالش زیست محیطی 
این کشور نام برد و گفت: با خشک شــدن دریاچه اورال سالانه 
بیش از صدها هزارتن گردوغبار نمکی تولیــد ودر هوا پراکنده 
می شود. ازاین رو ایران می تواند با کار کارشناسی و تکنولوژی هایی 
که در اختیار دارد در زمینه احیــای دریاچه اورال، جنگل کاری 
در اراضی بیابانی و غیربیابانــی همچنین با ارائه خدمات فنی در 
زمینه آبخیزداری به قزاقستان کمک کند. مامیشوف به موضوع 
جنگل کاری در قزاقستان اشاره و اظهارکرد: تنها در سال2021 
حدود ۶1هزار هکتار جنگل کاری در قزاقستان انجام شده است 
و هم اکنون سطح جنگل این کشور ۶میلیون هکتار است. معاون 
وزارت منابع طبیعی کشور قزاقستان همچنین یادآور شد: راه های 
همکاری زیادی بین ایران و قزاقستان در زمینه کشاورزی و منابع 
طبیعی وجود دارد و کارشناسان ما توافق کرده اند از خدمات فنی و 
تخصصی پیمانکاران ایرانی برای آموزش و انتقال دانش و تجربیات 

کمک بگیرند.

موضوع روز

 اختلال در روند صدور ویزای 
ورود به ایران

صدور ویزای الکترونیک ورود بــه ایران از 20روز قبل با اختلال 
مواجه شــده و وزارت خارجه تاکنون هیچ پاســخ شــفافی به 
تورگردان ها و مسئولان معاونت گردشگری کشور درخصوص 
چرایی تأخیر در صدور ویزای الکترونیک ورود گردشــگران و 

تورهای گردشگری به ایران نداده اند.
بر همین اساس جمعی از تورگردان ها به ایسنا گفته اند که صدور 
ویزای ورود به ایران بیش از 2 هفته است با اختلال مواجه شده 
اســت و با تداوم این روند بازار گردشگری ایران حتما با مشکل 

جدی مواجه خواهد شد.
طبق آخرین مصوبه ســتاد ملی کرونا که با پیگیری شــخص 
عــزت الله ضرغامــی، وزیــر میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی صادر شــد، ممنوعیت صدور ویزای ورود به ایران 
پس از نزدیک به 2 سال برای گردشگران خارجی برداشته شد، 
اما حالا تورگردان ها اعلام کرده اند که بیشتر از 2 هفته است به 
درخواســت های ویزا پاسخ داده نمی شــود و در این مدت تنها 

معدود افرادی موفق به دریافت ویزای ورود به ایران شده اند. 
 در یک مورد نیز، ویزای یک نوزاد شش  ماهه پس از 20روز صادر 

شد، درحالی که ویزای مادرش پیش تر صادر شده بود.
آژانس های گردشــگری، توراپراتورها و مســئولان مربوطه در 
معاونت گردشگری به ایسنا گفته اند، اخلال در صدور ویزای ورود 
به ایران بدون آنکه پاسخ شفاف و واضحی از سوی وزارت خارجه 

- مرجع صادرکننده ویزا - وجود داشته باشد، رخ داده است.
تورگردانان می گویند: تمام درخواســت های ویزا که در 2 هفته 
اخیر ثبت شده بدون پاسخ مانده است. با اداره روادید در وزارت 
خارجه هم که تماس گرفته می شــود پاســخ دقیق و واضحی 
دریافت نمی شــود. یکی از توراپراتورها در تهران گفته اســت: 
نزدیک به 20روز شده که درخواســت های ویزای گردشگران 
متقاضی ســفر به ایران را در ســایت ویزای الکترونیک وزارت 
خارجه ثبت کرده ام، اما هنوز جواب هیچ یک از آن درخواست ها 
نیامده است و نمی دانیم به توریستی که معطل مانده چه پاسخی 
بدهیم؟ این تورگردان می گوید: در شرایط موجود و پس از 2 سال 
محدودیت سفر و توقف صدور ویزا، به سختی توریست را متقاعد 
می کنیم برنامه سفر به ایران را اجرا کند. اما درنهایت ویزا برای او 
صادر نمی شود و در هفته های اخیر اتفاقات غیرمعمولی در بخش 
صدور ویزا افتاده و درخواست ها با ایرادگیری های عجیب که قابل 
اصلاح است رد می شود. اداره روادید وزارت خارجه هم در بیشتر 

مواقع به تلفن ها پاسخ نمی دهد.
مدیر یک آژانس گردشگری نیز گفته است، یک گردشگر اروپایی 
نیز 2 هفته پیش شخصا از طریق سامانه صدور ویزای الکترونیک 

ورود به ایران اقدام کرده، اما هنوز جوابی نگرفته است.
یک تورگردان در اصفهان هم خبر داده است که 12روز از ثبت 
درخواست ویزا برای گردشگران اروپایی گذشته و با اینکه گفتند 

اوضاع درست شده، هیچ اتفاقی نیفتاده است. 

اصغر دانشیان
معاون مجلس سازمان محیط زیست 
بحــران کم آبــی نتیجــه سیاســت غلط 
بیشــتر  اســت.  گذشــته  ۳۰ســال 
کشــورها میــزان بهره بــرداری آب های 
زیرزمینی شــان تــا ۴۰درصد اســت اما 
در ایران این رقم به ۱۴۰درصد افزایش 
یافتــه و منابــع آب زیرزمینــی در حــال 

نابودی است.

صادق ضیائیان
 رئیس مرکز ملی پیش بینی هوا

بــارش در ۱۵ اســتان کشــور تشــدید 
می شود. امروز تا اوایل سه شنبه، وزش 
باد شدید، خیزش گردوخاک و کاهش 
دید افقی و کیفیت هوا در استان های 
تهــران، قــم، سیســتان و بلوچســتان، 
خراســان جنوبی، شــرق کرمان، شرق 

یزد و سمنان پیش بینی می شود.

رضا فرجی
سرپرست دفتر مدیریت حیات وحش 

سازمان محیط زیست
  بــاغ وحش هــا در آینــده نزدیــک 
می شــوند.  رتبه بنــدی  و  ممیــزی 
بایــد در ایــن مجموعه هــا، ضوابــط و 
دستورالعمل های محیط زیستی ناظر 
بر فعالیت باغ وحش ها به طور کامل و 

دقیق رعایت شود.

نقل قول خبر

عدد خبر

پرنــده مهاجــر در تالاب هــای خوزســتان 
سرشــماری شــدند. بــه گــزارش ایرنــا 
محمد جواد اشــرفی، مدیــرکل حفاظت 
محیط زیست خوزستان در این باره گفت: 
تعداد پرنــدگان مهاجر نســبت به ســال 
گذشــته کاهــش ۲۰درصــدی داشــته و 
سرشماری زمستانه پرندگان مهاجر آبزی 
و کنار آبزی از ۹۰گونه مختلف در تالاب ها 

و آبگیرهای استان انجام شده است.

 ۱۳۰
هزار 

شــمار روزهــای آلــوده بهمــن امســال 
نسبت به سال گذشته بود. به گزارش 
همشــهری، مقایســه کیفیــت هــوای 
بهمن ماه ســال جاری و تهران با ســال 
گذشــته نشــان می دهد کــه در بهمن 
مــاه ســال گذشــته ۱۹روز قابل قبــول 
ثبت شــده بود که این عدد امسال به 
۱۷روز رســید. امســال همچنیــن هیچ 

روز ناسالمی برای همه گزارش نشد.

۱7روز 

قـرار  مونتـرو  فهرسـت  در  کشـور 
گـرفتـه انـــد. بـــه  گــــزارش بـــاشــگـــاه 
خبرنـگاران جـوان، از ۴۲نـوع تـالاب 
در جهـان ۴۱نـوع آن در ایـران وجـود 
کشـوری  از  نشـان  ایـن  کـه  دارد 
۴فصـل بـا گسـتردگی اکولوژیکـی و 
محیط زیستی آن می دهد اما ۷تالاب  
کشور در فهرست تالاب های در خطر 

قـرار گرفته انـد.

 7
تالاب

دادگاه تجدیدنظر پرونده 
اتوبوس خبرنگاران را اعاده کرد

وکیل اولیای دم خبرنگاران فوت شــده در ماجرای 
واژگونی اتوبوس خبر از اعاده دادرســی پرونده داد. 
به گزارش همشــهری، پرتــو برهانپــور در صفحه 
شخصی خود نوشــت: شــعبه2 دادگاه تجدیدنظر 
استان آذربایجان غربی در پرونده اتوبوس خبرنگاران 
به درستی حدوث اختلاف در صلاحیت را نپذیرفت 
و پرونده را اعاده کرد تــا ابتدا قرار منع تعقیب صادره 
تعیین تکلیف شــود. در عین حال مرکز رسانه قوه 
قضاییه، اعلام کرد: از نظر کارشناســی وسیله نقلیه 
دارای مدارک و اســتانداردهای لازم بوده اســت، اما 
راننده به منطقه ناآشنا بوده و برای سریع تر رسیدن 
به مقصد از مسیر ناایمن برای انتقال مسافران استفاده 
کرده است و برهمین اساس راننده مقصر اصلی حادثه 
تصادف شــناخته شده اســت. بازپرس با رسیدگی 
دقیق و اخذ نظر هیأت 3 نفره کارشناسان احراز کرده 
که تصادف ناشــی از تخطی و تجاوز راننده اتوبوس 
از ســرعت مطمئنه و نهایتا خارج شــدن اتوبوس از 
کنترل وی و بروز حادثه شده است. 2تیر امسال بود 
که تعدادی از خبرنگاران محیط زیست برای بازدید از 
دریاچه ارومیه اعزام شدند که در جاده پیرانشهر به نقده 
بر اثر واژگونی اتوبوس دچار حادثه شدند. در این حادثه 
ریحانه یاسینی خبرنگار ایرنا و مهشاد کریمی خبرنگار 

ایسنا جان باختند و 21خبرنگار دیگر مصدوم شدند.

 خبر روز

یوزپلنگ های ایران تعدادشان از حد بحران گذشته و به انقراض 
نزدیک شده اند. ولی مسئولان انجمن یوزپلنگ ایرانی معتقدند 
که با داشتن برنامه می توان امیدهایی برای حفظ این گونه داشت. 
آنچه از سوی سازمان حفاظت محیط زیست به عنوان گمانه زنی در 
مورد تعداد یوزهای آسیایی ارائه شده، همیشه حداکثری و بیشتر 

از واقعیت های موجود بوده است. اما امسال معاون محیط طبیعی 
سازمان حفاظت محیط زیســت، آمارهایی ارائه کرد که به زعم 
گرد آورندگان آمار در انجمن یوزپلنگ ایرانی به واقعیت نزدیک تر 
است. این آمار به اندازه ای کم است که نمی توان در فرمول های 
رایج قرار داد و جمعیت احتمالی را در کل زیســتگاه حدس زد. 
فارغ از این موضوع، زیستگاه یوزپلنگ با پدیده ای دیگر به نام 
چرای شــتر بدون صاحب در تمام سال مواجه شده است و عملا 
دستاورد های خالی کردن زیستگاه های شمالی یوزپلنگ آسیایی 
از حضور دام از دست رفته است. کاهش جمعیت، یوزها را به سمت 

گلوگاه جمعیتی و انقراض سوق داده است. به طوری که یوزهای 
باقیمانده به دلیل قرابت های ژنتیک درصورت عدم دخالت در آن، 
به صورت طبیعی از بین خواهند رفت. نداشتن شناسنامه ژنتیک 
از یوزپلنگ های آسیایی کشــور موضوع را برای تصمیم گیران 
سخت تر کرده است. این پیچیدگی ها به همراه چالش های دیگری 
که حفاظت از یوز در کشــور دارد، موضوع گفت و گوی مفصل 
همشــهری با مرتضی پورمیرزایی، مدیرعامل انجمن یوزپلنگ 
ایرانی شــد. این انجمن سال هاســت که برای پایش و پژوهش 

جمعیت یوز همکاری کرده است.
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زهرا رفیعی
روزنامه نگار
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هر 14روز یک بار یک زبان در جهان می میرد و براساس 
آمارهای رسمی سازمان یونسکو، بیش از 50درصد از 
7100زبان شناخته شده دنیا در آستانه  نابودی هستند. 
زبان شناسان باور دارند بیش از نیمی از زبان هایی که 
در سراسر جهان رواج دارد، کمتر از 100سال آینده از 
بین می روند. در ایران هم اوضاع بهتر از جهان نیست. 
طبق آمار موجود 76زبان زنده در ایران وجود دارد که 
بنابر اعــام اطلس زبان های در معــرض خطر جهان 
بیش از 20مورد از آنها در معرض خطر و انقراض قرار 
دارند درحالی که کارشناسان ایرانی این عدد را درست 
نمی دانند و معتقدند حــدود نیمی از ایــن زبان ها با 
درجه های مختلف در معرض نابودی قرار دارند. با وجود 
این، فقط یک زبان و 4گویش در فهرســت در معرض 
خطر اداره ثبت و پاســداری میراث فرهنگی ناملموس 
ثبت شــده اســت. امروز )21فوریه(، روز جهانی زبان 
مادری است؛ روزی که یونسکو در سال1۹۹۹ به منظور 
کمک به تنوع زبانی و فرهنگی آن را نامگذاری کرد. به 
همین مناسبت نگاهی به زبان ها و گویش های ثبت ملی 
شده و همچنین زبان ها و گویش های در معرض خطر 

ایران داشته ایم.

درمعرضخطرها
طبق اعام اتنولوگ )دانشــنامه معتبر جهانی درباره 
تعداد گویشوران یک زبان( بیش از 81درصد از جمعیت 
ایران به یکی از زبان های فارسی، کردی، لری، گیلکی، 

مازندرانی، بلوچــی، لکی، تاتی و تالشــی و... و حدود 
20درصد هم به زبان ترکمنی، ترکی خراسانی، ترکی 

قشقایی، عربی، ارمنی، آشوری و... صحبت می کنند.
یونســکو زبان ها و گویش های در خطــر نابودی را به 
6گروه زبان های امن، زبان های باثبات ولی در معرض 
تهدید، زبان های آســیب پذیر، زبان هــای در معرض 
خطر، زبان های شــدیدا در معرض خطــر، زبان های 
کاما در معرض خطر و زبان های منقرض شده تقسیم 

کرده است.
در این میان طبق اعام اطلــس زبان های در معرض 
خطر جهان، 24زبان یــا گویش در ایــران جز آمار با 
خطر بالا هستند؛ 2زبان لشان ددان )آرامی( و هولالولا 
منقرض شده اند و در مجموع  ۳زبان سنایا، مانداییک، 
کورشــی در شــرایط بحرانی، 2زبان نطنزی، نایینی 
به شدت در خطر نابودی، 14زبان تاتی، آرامی، هورامی، 
جیدی، وفسی، آشتیانی، سمنانی، خوانساری، گزی، 
دری زرتشتی، سوی، بشــاگردی، اچمی، سیوندی در 
معرض خطر و ۳زبان تالشی، خلجی و ترکی خراسانی 

در وضعیت آسیب پذیر قرار دارند.
نکته جالب اما اینکه، با وجود فهرست بلندبالای زبان ها 
و گویش های در معــرض خطر تاکنــون زبان محلی 
لوترســیلییری )یکی از زبان های محلی مازندران( در 
فهرســت زبان های در معرض خطر از بین رفتن ثبت 
شده است.در این فهرســت 4گویش مراغی )منطقه 
آذربایجان(، کم زاری )هرمزگان(، تاتی )قزوین( و ابیانه 

)اصفهان( نیز به چشم می خورند.

4زبانثبتملیشده
از مجموع زبان های مورد اســتفاده در ایــران به جز 

زبان های رایج که البته ثبت هم نشده اند، فقط 4زبان 
سمنانی )سِمَنی زِفون(، سنگری، سرخه ای )سورچی 
زِفون( و لکی در فهرســت میراث ناملمــوس وزارت 
میراث فرهنگی ، گردشــگری و صنایع دستی به ثبت 

ملی رسیده است.
همچنیــن 14گویــش  تالشــی )گیــان(، هورامی 
)کردستان و کرمانشــاه(، خویینی )زنجان( زبان های 
محلی نواحی خلیج فــارس، راجی )دلیجان اســتان 
مرکزی(، کردی کرمانجی )خراسان شمالی و رضوی(، 
اســترآبادی )گلســتان(، ولاتی )اصفهان(، کرشــی 
)هرمــزگان(، نهاوندی )همدان(، گــزی )اصفهانی(، 
میمه ای )اصفهان( کنی )تهران( و سبزواری )خراسان 
رضــوی( نیز در فهرســت میراث ناملمــوس به ثبت 
رســیده اند؛ ثبتی که البته هنوز برای ایــن  زبان ها و 

گویش ها اتفاقات مثبتی رقم نزده است.

  
هرچند طبق اعــام مصطفــی پورعلــی، مدیرکل 
ثبت و حریم آثــار و حفظ و احیای میــراث معنوی و 
طبیعی هدف اصلی کنوانسیون پاســداری از میراث 
فرهنگی ناملموس یونســکو ثبت گویش هاســت که 
در انتقال میراث ناملموس نقــش دارند. با وجود این، 
نباید فراموش کرد زبان وســیله ای برای انتقال میراث 
فرهنگی ناملموس است و به همین دلیل اهمیت زیادی 
دارد. از سوی دیگر، بنابر اهدافی برای شکل گیری این 
کنوانسیون ذکر شده با ثبت ملی میراث ناملموس و با 
حفظ و حراســت از آنها می توان جلوی زوال، کم رنگ 

شدن و تخریب شان را گرفت.

صمیمی، مثل زبان مادری
76زبان زنده در ایران وجود دارد که به اعتقاد کارشناسان حدود نیمی از آنها در معرض نابودی هستند 

 امروز، روز جهانی زبان مادری است

پیگیری

کمبودخوندرماهآخرسال
11 استان کشور با مشکل کمبود خون مواجه هستند

ســازمان انتقال خون ایران اعام کرده است »به دلیل کاهش 
استقبال عمومی برای مراجعه به مراکز اهدای خون که درپی 
مشــغله های هفته های پایانی سال و اســتقرار وضعیت قرمز 
کرونایی در بیشتر مناطق کشور رخ داده، ذخایر خون در برخی 

استان های کشور کاهش یافته است.« 
براساس اعام این سازمان وزارت بهداشت از مردم استان های 
مازندران، گیان، فارس، خراســان رضوی، بوشهر، سیستان 
و بلوچستان درخواســت کرده اســت با اهدای خون به یاری 
بیماران نیازمند بیایند. با این حال مسئولان درمانی استان های 
هرمزگان، بوشــهر، مرکزی، آذربایجان غربی و خوزستان هم 
اعام کرده اند کــه فقط برای چند روز دیگر خــون در اختیار 
دارند و ممکن است با چالش جدی دراین زمینه مواجه شوند. 
این وضعیت در حالی برای استان های کشور پیش آمده که به 
دلیل تعطیات نوروز و آغاز ماه رمضان در فروردین سال 1401، 
چالش کمبود ذخایر خونی برای ۳ آینده پیش بینی شده است.

3ماهسختبرایذخایرخونیدرکشور
خبر کمبود خون در چند اســتان در حالی اعام شــده است 
که مدیرعامل ســازمان انتقال خون ۳ماه آینــده را نیز زمانی 
چالش برانگیز در زمینه تامین منابع خونی کشور دانسته است. 
به گفته مصطفی جمالی روزهای پایان سال و مشغله و ترافیک 
ناشی از آن، تعطیات عید و آغاز ماه مبارک رمضان در هفته دوم 
فروردین1401 در کنار موج جدید بیماری کرونا باعث کاهش 
اهدای خون شده است و گرچه سیستم درمان و سازمان انتقال 
خون حداکثر تاش خود را خواهد کرد اما گذر از این چالش به 

برنامه ریزی و تدبیر نیاز دارد.

کمبودشدیدخوندرفارس
فارس به عنوان یکی از قطب های درمان کشــور، همواره نیاز 
قابل توجهی به منابع خون دارد و کمبود در این زمینه می تواند 
مشکات بسیاری را برای بیماران بومی و غیربومی این استان 
پدید آورد. به گفته معین رســتگار، مدیر روابط عمومی انتقال 
خون فارس روزانه 70بیمارســتان اســتان نیاز شدید به همه 

گروه های خونی دارند.

چالشاهدایخوندرمرکزی
مرکزی یکی از جدیدترین اســتان هایی است که در چند روز 
گذشته با کاهش اهدای خون مواجه شده است، به گفته مدیرکل 
انتقال خون اســتان مرکزی کاهش اهدای خون ذخایر خونی 
در اســتان مرکزی را با چالش روبه رو کرده است. البته اکنون 
وضعیت دخایر خونی مطلوب است اما باتوجه به اینکه عمل های 
جراحی روزانه در استان انجام می شود، ذخایر خونی با چالش 

روبه رو می شود.
فاطمه سادات مهدویانی می افزاید: بعضی از فرآورده های خونی 
مانند پاکت طول عمری بین ۳ تا 5روز دارند و نمی توان به مدت 
طولانی آنها را نگهداری کرد، به همین دلیل باید به شکل مداوم 
استخراج شــوند و کاهش اهدای خون این روند را با مشکل و 

بیماران سرطانی را با خطر مواجه کرده است.

کمبودخونوفرآوردههایخونیدرمهاباد
چالش کاهش ذخایر خونی مختص یک منطقه نیست، به گفته 
رئیــس اداره انتقال خون مهاباد این شهرســتان هم با کمبود 
خون و فرآورده های خونی روبه رو شده است. داوود نصر ارکن 
می افزاید: با توجه به اینکه اداره انتقال خون این شهرســتان 
تأمین خون دیگر شهرستان های جنوب استان را برعهده دارد، 
وجود ذخیره مناســب خونی درمهاباد امری ضروری است و 

تحقق این امر مشارکت بیشتر مردم نوع دوست را می طلبد.

  
اهدای خون سهیم شدن در نجات بیمارانی است که خون مورد 
نیاز آنان فقط با کمک مــردم امکان تامین دارد. کاهش میزان 
ذخایر خون و فرآورده های خون به ویژه در تعدادی از استان ها 
که در آنها تعداد مصرف کننــدگان دائمی خون مانند بیماران 
تالاسمی بالاتر است، چالش بیشتری پدید می آورد. این موضوع 
نیاز به یاری همه مردم دارد و فقط مختص چند استان نیست، 
در همه جای کشــور اهدای خون می تواند بیماران نیازمند را 

نجات دهد.

عدد خبر

 از مساحت ۱۵شــهر معادل ۲۸درصد 
از جمعیت استان گلستان جزو بافت  
ناکارآمد شــهری قــرار دارد. به گزارش 
ایرنــا و به گفتــه اســدالله پناه یــزدان، 
معاون مســکن و ســاختمان اداره کل 
راه وشهرســازی گلســتان، ســهمیه 
ســاخت ۱۱هزار و ۶۰۷واحد مســکونی 
در بافت ناکارآمد شــهری گلستان در 
قالب نهضت ملی مسکن برای 4سال 

تعریف شده است.

1939
هکتار

قطعه  انواع آبزیــان زینتی امســال در 
 محلات تولید و روانه بازارهای داخلی و 
احمدرضــا  به گفتــه  خارجــی شــد. 
جهادکشــاورزی  مدیــر  جعفــری، 
شهرســتان محلات تولید و تکثیر این 
آبزیــان زینتــی در یــك واحد پرورشــی 
بــه مســاحت ۱۳هــزار و ۱۵۰مترمربــع 

صورت گرفته است.

3.781
میلیون

 

از زبان های ایرانی شاخه شمالی غربی 
رایج در غرب ایران است. واژه های زبان 
لکی در معرض فراموشی قرار دارند که 

این موضوع هشداری جدی برای مقابله با 
آسیب رسیدن به این زبان کهن است.

 

از شاخه زبان های ایرانی شمال غربی 
است. زبان سمنانی در بهمن۱۳۹4 از سوی 
سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و 

گردشگری در فهرست میراث معنوی کشور 
ایران به ثبت ملی رسید.

 

زبانی مخصوص و عضوی از گروه زبان های 
سمنانی است. این زبان بیشتر توسط مردم 
شهر سنگسر در استان گیلان و همچنین 

بخشی از شهرستان ساوه در استان مرکزی 
مورد استفاده  قرار می گیرد.

 

سرخه ای  »سورچی زفون« 
زبان سرخه ای از زبان های هم خانواده 

زبان های ایرانی شمال غربی است که در 
 شهر سرخه استان سمنان
به آن صحبت می شود.

امنترینراههای
کشوردرکرمان

فرماندهی انتظامی استان کرمان با بیان اینکه کرمان 
به عنوان پهناورترین استان کشــور، بیشترین راه های 
مواصاتی را دارد گفت: این استان در آخرین سنجش 
کشوری به عنوان اســتانی امن  در بخش راه ها انتخاب 
شده اســت. به گزارش ایرنا، ســردار عبدالرضا ناظری 
افزود: ۳عامل اصلی ازجمله عوامل انسانی، جاده و وسایل 
نقلیه در حوادث اثرگذارند و عامل انسانی بیشترین دلیل 
تصادفات رانندگی در استان کرمان گزارش شده است. 
مدیرکل ســابق راهداری و حمل ونقل جاده ای استان 
کرمان هم گفت: بیشترین پروژه های ملی جاده ای در 
این استان تعریف شده و کرمان برای ۳سال متوالی شاهد 
کاهش تلفات جاده ای بود. سیدعلی حاج سیدعلیخانی 
افزود: اعتبارات مصوب امســال راهداری و حمل ونقل 
جاده ای کرمان بیش از هزار میلیارد تومان اســت که 
با همکاری ســازمان مدیریت و برنامه ریزی این استان 

خدمات مناسبی در راه ها ارائه شد.

خبر کوتاه

عکس خبر

 احیای صنایع دستی به همت زنان احمدی 
سال هاست منطقه احمدی در شهرستان حاجی آباد استان 

هرمزگان به خاطر خشکسالی و محرومیت در فهرست مناطق 
کمتر برخوردار ایران قرار گرفته، اما در سال های اخیر بنیاد 

مستضعفان با سرمایه گذاری و شناخت پتانسیل های منطقه 
سعی در ایجاد خودباوری در مردم کرده و در این میان زنان 

احمدی صنایع دستی رو به فراموشی را احیا کرده اند. منبع: ایرنا

4 زبان ثبت ملی شده

زبان سرخه ای زبان سنگسری زبان لکی
 سمنانی 

)سِمَنی زفِون(

اهمیت ثبت برای حفظ زبان های مادری
رئیسمرکزمطالعاتمنطقهایپاسداریازمیراثفرهنگیناملموسدرآسیایغربیومرکزیتحت
نظارتیونسكودرگفتوگوباهمشهریاهمیتحفظزبانهایمادرییاگونههایزبانیراحفظتنوع
فرهنگیمیداندومیگوید:بخشعمدهایازفرهنگبازبانمتجلیمیشود.رضاسجودیباتاکیدبر
اینكهکنوانسیون2003)کنوانسیونپاسداریازمیراثناملموس(هیچزبانیرابهصورتجهانیثبت
نمیکند،میافزاید:باوجوداینکنوانسیونلالاییها،نواهایکار،موسیقیو...ومیراثناملموسیرا
بهثبتمیرساندوازاینطریقموجبپاسداریاززبانهاییکهاینمیراثازآنهامتجلیشدهاست
هممیشود.بهگفتهرئیسمرکزمیراثناملموستهران،کنوانسیونبهدولتهانیزاجازهدادهاست
کهزبانیادامنههایدیگریکهراهیبرایثبتمیراثناملموسهستندرانیزثبتکند.سجودی
بااشارهبهثبتملیبرخیزبانهادرایرانتوضیحمیدهد:وزارتمیراثفرهنگی،گردشگریو
صنایعدستیبهثبتملیزبانهاوگویشهااقداممیکندکهاینثبتچونبامستندسازیهمراه
استمیتواندبهمعرفیوحفظزبانهایمادریکمککند.اوالبتهبهاختلافنظردربارهتعریفزبان،
گویشولهجهنیزاشارهمیکندومیافزاید:تعدادسخنگویانهرزبانوهمچنینامكانانتقالبین
نسلی2عاملاصلیهستندکهتعیینمیکنندچهزبانیدرمعرضخطراست.مازبانهاییداریمکه
دههاهزارسخنگودارند،امانسلبعدیتمایلیبهفراگیریآنندارندوازسویدیگرزبانهاییباکمتر

ازهزارسخنگوداریمکهاتفاقاجامعهعلاقهمندبهحفظواستمرارآناست.

مکث
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همزمان با نزدیک شدن به توافق 

ارز
هسته ای در وین قیمت هر دلار 
آمریکا با نزول بیشــتری مواجه 
شــد. درمبادلات دیروز نرخ دلار بعد از ماه ها به 
کانال 25هزار تومان، یعنی محدوده ثبت شده در 
یک سال پیش بازگشت. با این نزول میزان بازده 
دلار از ابتدای امسال تاکنون به صفر رسید. این 
ارقام به معنای آن اســت که خریداران دلار آرام 
آرام در حال وارد شدن به محدوده زیان هستند.

به گزارش همشهری، قیمت هر دلار آمریکا که 
از 15آبان ماه امسال سیر صعودی به خودگرفته 
و حتی در 17آذر مــاه به مرز 31هــزار تومان 
رسیده بود در یک ماه گذشــته با نزولی مداوم 
و پی در پی مواجه شــده است، سرعت این روند 
نزولی هر روز بیشــتر می شــود. علت این نزول 
به مذاکرات هســته ای در وین بازمی گردد؛ زیرا 
انتظار این اســت که با رفع تحریم های ظالمانه 
علیه ایران حجم درآمد های ارزی از محل فروش 
نفت، فرآوده های نفتــی و کالاهای پایه، ازجمله 
محصولات پتروشــیمی، فلزی و معدنی افزایش 
یابد. افزایش درآمد هــای ارزی می تواند حجم 
عرضه ارز را در برابر تقاضا افزایش دهد و به افت 
قیمت دلار منجر شود. به همین دلیل بازیگران 
بازار ارز از مدت ها پیش به مذاکرات هسته ای در 
وین چشــم دوخته اند و هر نوع تحولات در این 
بازار را به دقت دنبال می کنند. این اما همه ماجرا 
نیست، به نظر می رسد میزان تزریق منابع ارزی 
از بانک مرکزی ظرف یک ماه گذشته با افزایش 
چشــمگیری مواجه شده اســت. اگرچه بانک 
مرکزی اطلاعاتی در این باره منتشر نمی کند اما 
برخی اطلاعات تأیید نشده و مقایسه آمار ها نشان 

می دهد احتمالا به دلیــل افزایش فروش نفت و 
دسترسی بیشتر به منابع ارزی شدت تزریق منابع 
ارزی به بازار افزایش یافته و این موضوع در نزول 
قیمت دلار نقش داشته اســت. آمار های مربوط 
به تولیــد ناخالص داخلــی و همینطور گزارش 
مؤسســات انرژی جهان تأییــد می کند حجم 

صادرات نفت ایران افزایش یافته است.

سقوط به کانال 25هزار تومان
آمارها نشــان می دهد ظرف یک هفته گذشته 
قیمت ارز با 2ســقوط پیاپی مواجه شده است. 
به طوری که اواخــر هفته قبل ابتــدا قیمت هر 
دلارآمریــکا به کانال 26هزار تومــان نزول کرد 
و درمبادلات دیروز نیز بعــد از ماه ها قیمت هر 
دلار آمریکا با 570تومان کاهــش به 25هزارو 
630تومان رسید. سال گذشته دقیقا در روزهای 
نخســت اســفند ماه قیمت هر دلار آمریکا در 
همین محدوده در نوســان بود. ایــن اطلاعات 
بیانگر آن اســت که قیمت هــر دلار آمریکا در 
یک هفته گذشــته بیــش از 5.5درصد معادل 
1500تومان کاهش یافته و بــا این میزان نزول 
بازده ســرمایه گذاری در بازار ارز به صفر رسیده 
اســت و خریداران دلار باید از ایــن پس فکری 
به حال ارزهای خــود بکنند تا درصورت کاهش 

بیشتر نرخ ها از زیان جلوگیری کنند.
 دیروز همچنین قیمت هر دلار در بازار مبادلات 
فردایی هرات به 24هزارو 970تومان رسید. این 
موضوع نشان می دهد روند نزولی قیمت دلار در 
بازار ارز تهران احتمالا امروز هــم ادامه خواهد 
یافت زیرا بازار مبــادلات فردایی هرات در طول 
چند ماه گذشته ســیگنال های آشکاری به بازار 

نقدی تهران داده و هر گاه قیمت ها در این بازار 
نزول کرده بلافاصله اثر آن در چهار راه استانبول 
درتهران نیز نمایان شده اســت. نزول نرخ ها در 
بازار مبادلات فردایی هرات به معنای آن اســت 
که بازیگــران بازار ارز اعتقــاد دارند قیمت دلار 
در روز های آینــده با کاهش بیشــتری مواجه 

خواهد شد.
به موازات این رویداد دیــروز قیمت هر یورو هم 
بعد از ماه ها به زیر 30هزار تومان سقوط کرد و به 
29هزارو 20تومان رسید. چنانچه این روند نزولی 
ادامه یابد احتمالا قیمت هر یورو امروز به کمتر از 
29هزار تومان هم خواهد رسید.دیروز همچنین 
قیمت طلاو ســکه هم با یک درصد افت مواجه 
شد و قیمت هر مثقال طلای آب شده در آستانه 

سقوط به زیر مرز 5میلیون تومان قرار گرفت.

آینده دلار
ظرف یک هفته گذشته بسیاری ازخبرگزاری ها 
و منابع اطلاعاتی غربی و شــرقی اعلام کرده اند 
ایران در آســتانه بازگشــت به بازار جهانی نفت 
است این بازگشــت با توجه به آنکه قیمت نفت 
هم اکنون در محدوده 93دلار است می تواند حجم 
درآمد های ارزی ایران را به شکل مطلوبی افزایش 
دهد. هنوز مشخص نیست با رفع تحریم ها میزان 
صادرات نفت ایران تا چه میزان افزایش خواهد 
یافت اما برآورد های اویل پرایس نشان می دهد 
ایران این توانایی را دارد که بعد از رفع تحریم ها 
بلافاصله حجم صادراتش را تا500هزار بشــکه 
در روز افزایش دهد. منابع جهانی که براســاس 
حرکت نفتکش ها صادرات نفت را رصد می کنند 
اعلام کرده اند ایران هم اکنــون تا یک میلیون و 

300هزار بشــکه نفت صادر می کنــد، بنابر این 
انتظار می رود بعد از رفع تحریم ها در کوتاه مدت 
حجم صادرات نفت ایران به دوران قبل از تحریم 
یعنی 2.2میلیون بشکه در روز باز گردد به ویژه 
اینکه این روز ها به دلیل رشد شدید قیمت، بازار 

جهانی، تشنه نفت ایران است.
این موضوع می تواند به سرعت اثرات شوک آوری 
بر بازار ارز داشته باشــد و به کاهش قیمت ارز 
دربازارداخلــی منجر شــود. بر همین اســاس 
پژوهشــگران واحد مطالعات اکونومیســت نیز 
در پژوهشــی که اخیرا انجام داده اند، استدلال 
کرده اند با امضای توافق هسته ای، اقتصاد ایران 
بهبود چشمگیری را در سال آینده تجربه خواهد 
کرد به طوری که رشــد اقتصادی ایران در سال 
2022جهش 8.9درصدی را تجربه خواهد کرد 
و نرخ دلار طی 2 ســال تا کانال 18 هزار تومان 
کاهش خواهد یافت. به زعم اکونومیست توافق 

هسته ای بین ایران و آمریکا تقریبا قطعی است.
حسن کاظم زاده،کارشناس بازار سرمایه اما نظر 
متفاوتی دارد و معتقد اســت به غیراز مذاکرات 
هسته ای نقش بانک مرکزی هم در نوسان قیمت 
ارز در روز های آینده پر رنــگ خواهد بود. او در 
این باره در کانال شخصی اش نوشت: فعلا تعیین 
نرخ ارز مجددا تحت کنترل بانک مرکزی است. 
باید ببینیم نظر بانک مرکزی برای نرخ تعادلی 
دلار چه خواهد بود. شواهد و قرائن نشان می دهد 
برای ســال بعد نرخ 23تا 25، نرخ هدف درنظر 
گرفته شــده اســت، اما اینکه در کوتاه مدت در 
اثر شوک توافق چقدر کاهش تجربه شود و بعد 
از آن با چه فرمتی تعادل ایجاد شــود فعلا قابل 

برآورد نیست.

سقوط دلار به کانال 25هزار تومان
منحنی نرخ دلار به سطح یک سال قبل بازگشت

همشهری از حال و هوای سوپرمارکت ها پس از تغییر قاعده تعیین نرخ گزارش می دهد

کشمکش  بر سر قیمت تولیدکننده 

جایگزینی قیمت تولیدکننده با قیمت مصرف کننده روی بسته بندی 
کالاها موجب کشمکش خرده فروشان و مشتریان بر سر قیمت فروش 
کالاها شده است. به گزارش همشهری، 4مرحله از طرح الزامی شدن 
درج قیمت تولید کننده روی بسته بندی کالاهای مصرفی اجرایی شده 
و تاکنون 80هزار قلم کالای ضروری دارای مصارف عمومی در چارچوب 
این طرح قرار گرفته است. مشــاهدات میدانی خبرنگاران همشهری 
حاکی اســت جایگزینی قیمت تولید کننده با نــرخ مصرف کننده و 
بازگذاشتن دست فروشندگان در محاسبه قیمت فروش کالاها، موجب 
گلایه و کشــمکش میان مغازه داران و مشتریان شــده است. اگرچه 
براساس قانون نظام صنفی، فروشندگان به درج قیمت مصرف کننده 
روی بسته بندی یا قفسه ها ملزم هستند، اما هنوز این الزام قانونی اجرا 
نمی شود و جای خالی قیمت مصرف کننده روی بسته بندی کالاها هم 

موجب سردرگمی مصرف کنندگان شده است.
با وجود آثار مشهود و مثبت جایگزینی قیمت تولید کننده بر نرخ کالاها 
در بازار، هنوز هم بسیاری از خریداران قیمت درج شده روی بسته بندی 
کالاها را به معنای قیمت نهایی فروش)مصرف کننده( تلقی می کنند و 
این امر موجب کشمکش و مشاجره خریداران با مغازه داران شده است. 
پیچیدگی تعیین قیمت مصرف کننده برای کالاها، در مراکز فروش، 
موجب شکل گیری ابهاماتی شده که هم خرده فروشان و هم مشتریان 

از آن گلایه دارند.

الزام درج قیمت تولید کننده 80هزار قلم کالا 
قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی در گفت وگو با همشهری با بیان 
اینکه تا کنون در 4مرحله 80هزار قلــم کالای دارای مصرف عمومی 
در اولویت اجرای این طرح قرار گرفته است، گفت: تلاش می کنیم تا 
پایان امسال همه اقلام کالایی دارای اولویت در سبد مصرفی خانوارها 

مشمول اجرای این طرح شود. محمدصادق مفتح در مورد انتقادهای 
مطرح نسبت به این طرح و گلایه و نارضایتی مردم و فروشندگان گفت: 
دیگر قرار نیست قیمت مصرف کننده روی بسته بندی کالاها درج شود، 
با اجرای این طرح فقط قیمت تولید کننده روی بسته بندی محصولات 
درج می شود، اما فروشندگان هنگام عرضه کالاها مکلف هستند قیمت 
مصرف کننده کالاها را در معرض دید عموم قرار دهند. به گفته او، درج 
قیمت مصرف کننده در مراکز فروش الزامی اســت. مفتح درباره نحوه 
تعیین قیمت فروش کالاها افزود: سود و هزینه خرده فروشی از 15تا 
حداکثر30درصد بنابر نوع کالا تعیین شده است. کالاهای پرگردش 
با قیمت حداکثر 20درصد و کالاهای کم گردش مانند لوازم خانگی در 
دورترین نقاط کشور30درصد بیش از قیمت تولید کننده درج شده روی 
بسته بندی محصولات عرضه می شود و فروش کالاهای مشمول درج 
قیمت تولید کننده با بیش از نرخ مصوب سود تخلف محسوب می شود.

شکل گیری رقابت برای کاهش قیمت ها 
قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی گفت: عرضه چندنرخی کالاهای 
مشــمول طرح درج قیمت تولید کننــده به افزایش رقابــت در بازار 
منجر می شود؛ به این معنا که رقابت عرضه کنندگان کالا برای جذب 
مشتری و افزایش ســود حاصل از فروش بیشتر موجب خواهد شد تا 
زمینه کاهش قیمت کالاها در بازار فراهم شــود. مفتح افزود: علاوه بر 
آن فروشندگانی که کالاها را با نرخی بیش از سود مصوب می فروشند، 
مشمول برخوردهای تعزیراتی خواهند شد؛ ضمن اینکه طبعا کسانی که 
کالاها را با حداکثر سود مصوب می فروشند از بازار رقابت با فروشندگانی 
که ســود کمتری دریافت می کنند، جامی مانند. او افــزود: چرا باید 
نرخ یک بطری آب معدنی که مثلا در دماوند تهــران یا اردبیل تولید 
می شود برای مصرف کنندگان ساکن این شهرها، همانند نرخ فروش 
این محصول، مثلا در خرمشهر و چابهار باشد. وقتی قرار باشد حداکثر 
قیمت مصرف کننده کالاها در سراســر کشور یکســان باشد، به طور 
طبیعی تولید کننده قیمت خود را بر مبنای عرضه این کالا در اقصی نقاط 
کشور و با هزینه بر ترین عوامل درج می کند و نباید کالای مذکور بیش 

از نرخ مصرف کننده واقعی عرضه شــود. مفتح با بیان اینکه ما منتظر 
اختلاف و عرضه چندنرخی کالاها در سطح بازار هستیم، افزود: عرضه 
چندنرخی کالاهایی که قیمت تثبیتی ندارند در چارچوب حداکثر قیمت 
مصرف کننده می تواند زمینه شــکل گیری رقابت و در نهایت کاهش 
قیمت ها را فراهم کند. همانطور که اکنــون در بازار میوه هیچ قیمت 
مصوبی وجود ندارد، او افزود: با این شرایط فروشندگان کالاهایی که بین 
قیمت و کیفیت عرضه شان تناسبی وجود ندارد، با نخریدن مشتریان 
جریمه می شوند. مفتح گفت: به طور طبیعی مشتریان کالاها را از جایی 

می خرند که ارزان تر است و عملا گرانفروشان جریمه می شوند.

بازارها

  قیمت های جدید برنج ایرانی و خارجی اعلام شد
وزارت جهادکشاورزی قیمت انواع برنج ایرانی و خارجی را 
اعلام کرد و بر این اســاس، قیمت فروش هر کیلوگرم برنج 
طارم ایرانی درجه یک 65هزار تومــان، برنج طارم درجه دو 
60هزار تومان، برنج ایرانی شــیرودی 42هزار تومان، برنج 
هندی وارداتی 30هــزار تومان و برنج پاکســتانی وارداتی 
31هزار تومان تعیین شده اســت. قیمت برنج های وارداتی 
که توسط شــرکت خدمات بازرگانی تهیه شده، به ازای هر 
کیلوگرم برنج هندی 24هزار تومان، پاکستانی 25هزار تومان 

و تایلندی 12.500تومان تعیین شده است.

  اعلام قیمت  جدید پایــه ارزی برای واردات 
نهاده های دامی 

معاون توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی، قیمت های 
پایه ارز وارداتی نهاده های دامی و دانه ســویا مصوب کمیته 

تامین و تخصیص ارز وزارت جهادکشاورزی را ابلاغ کرد: 
ذرت وارداتی از بنادر شــمالی )دریای خزر( 292یورو/تن، 
ذرت اوکراین از بنــادر جنوب 316یورو/تــن، ذرت برزیل 
320یورو/تن، جــو وارداتی از بنادر شــمالی )دریای خزر( 
295یورو/تــن، جو وارداتی از بنادر جنوبــی 321یورو/تن، 
کنجاله ســویا برزیل 545یورو/تن، کنجاله سویا آرژانتین 

540یورو/تن، دانه سویا از بنادر جنوبی 637یورو/تن

  اختلالات بازرگام تا سه شنبه رفع می شود
معاون وزیر جهادکشــاورزی گفت: اختلالات ایجادشــده 
در روند توزیع هوشــمند کالاهای اساسی و سامانه بازرگام 
حداکثر تا سه شنبه رفع می شود. اسماعیل قادری فر توضیح 
داد: تمام موارد، تجمیع شــده و در حال بررســی هستیم تا 
ایرادات و تأخیرات به وجودآمده را رفع کنیم. در روزهای اخیر 
تعدادی از شهروندان در تماس با خبرنگار مهر اعلام کرده اند 
که خدمات رسانی سامانه توزیع هوشمند کالاهای اساسی 
»بازرگام« دچار اختلال شــده و حدود یک هفته در تحویل 

کالا به مشتریان تأخیر دارد.

  قیمت دام و گوشت متناسب نیست
مدیرعامل اتحادیه دام ســبک گفت: تناســب بین قیمت 
گوشت و دام زنده وجود ندارد و وقتی قیمت دام 4هزار تومان 
گران می شود، قیمت گوشت در بازار 40هزار تومان افزایش 
نرخ را تجربه می کند. بازار گوشــت مناسبات خاص خود را 
دارد و از قیمت دام زنده چندان تأثیر نمی پذیرد. افشــین 
صدر دادرس، با اشــاره به دلیل متوقف شــدن صادرات دام 
گفت: بالارفتن قیمت گوشــت در بازار داخلی باعث شد که 
روند صادرات دام متوقف شود تا بتوانند قیمت آن را در بازار 

داخلی تنظیم کنند.

تالار شیشه ای

در مبــادلات روز دوشــنبه 6هــزار و 
686میلیارد تومان اوراق بهادار در بازار 
سرمایه دادوستد شــد که از این میزان 
2هزار و 487میلیارد تومان به معاملات 
خــرد ســهام و بقیــه بــه اوراق بدهــی و 

معاملات عمده اختصاص یافت.

 2487
میلیارد 
تومان

در مبادلات دیروز بازار سرمایه، قیمت سهام 
339شرکت کاهش و 254شرکت افزایش یافت. قیمت 

سهام 26شرکت هم تغییر نکرد.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

تراز خرید و فروش در بازار سهام

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته

در مبادلات روز گذشته سهامداران حقیقی هزار و 
837میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم 

فروش سهامداران حقیقی به 2هزار و 54میلیارد تومان 
رسید. سهامداران حقیقی دیروز 217میلیارد تومان 

نقدینگی از بازارسهام خارج کردند.

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 7هزار و 
789واحد، معادل 0.61درصد کاهش یافت و به 

یک میلیون و 274هزار و 401واحد رسید.

1,284

1,282

1,280

1,278

1,276

1,274

ارقام به هزار واحد

فروش حقوقی

فروش حقیقی

433

650

2054

1837

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

ارقام به درصد

میادین

سوپرمارکت

افزایش 
نامحسوس قیمت 

برخی شوینده ها
قیمت برخی برندهای مایع لباسشویی طي 2ماه 
گذشته اندکی افزایش یافته است. با وجود اعلام 
چندین باره مســئولان انجمن صنایع شوینده در 
زمینه افزایش نیافتن قیمت انواع شوینده ها تا پایان 
سال، مشاهدات میدانی نشان می دهد قیمت برخی 

شوینده ها بالا رفته است.

قیمت میوه های ضد کرونا 
 انواع میوه ها، ســبزی  و صیفی هــای رنگی در میادیــن میوه و  
تره بار بین 30تا 40درصد ارزان تر از میانگین قیمت این محصولات 
در سطح شهر عرضه می شــوند. با توجه به اینکه اغلب این نوع 
محصولات سرشار از آنتی اکســیدان است و به باور عمومی برای 
تقویت سیستم ایمنی بدن در برابر بیماری مفید تلقی می شود، 
تقاضا برای آنها در موج شیوع اومیکرون افزایش یافته، اما با وجود 

این، قیمت آنها در 3ماه گذشته تغییر چندانی نداشته است.

پرتقال 
تامسون ج

17,500
17,500

پرتقال 
تامسون ش

10,500
10,900

انواع 
لیموترش

14,900
16,900

پرتقال 
توسرخ
13,700
14,200

چغندر

6,800
8,000

شلغم

6,500
12,500

قیمت 
بهمن

قیمت 
اسفند

کیلوگرم/ تومان

19,500
19,800

به

لیمو 
شیرین

19,900
19,900

قیمت ها به تومان

های دیفنشن - آبی - 3لیتری
101,200مایع سافتلن

رنگین شوی - 2.7لیتری
101,400مایع تاژ

سبز - 2.5لیتری
82,100مایع اکتیو

لاوندر دیپ کلین - 2.7لیتری
112,100مایع پرسیل

دیپ کلین - 500گرمی
15,600پودر پرسیل

پُلی واش - 500گرمی
15,600پودر اکتیو

3آنزیم - 500گرمی
12,600پودر سپید

پودر کامل - 500گرمی
15,750پودر سافتلن

4
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علی ابراهیمی بازار
روزنامه نگار علی اکبر محرابیان

 وزیر نیرو:
در 3مــاه اخیــر مذاکــرات متعــددی با 
طرف هــای افغانســتانی انجــام شــده 
یــر انــرژی و آب  و در ســفری کــه وز
افغانستان به ایران داشت، مذاکرات 
دنبال و جلســه کمیســیون آب نیز در 
افغانســتان تشکیل شــد، با این حال 
تاکنــون هیچ اتفــاق خاصــی در زمینه 
آزادســازی آب هیرمند رخ نــداده و ما 
به طرف افغانستانی تذکر داده ایم که 

این کار زودتر انجام شود.

سیدکریم حسینی
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس:

کیفیــت  مســئله  بــه  رســیدگی 
خودروهای داخلی مورد تأکید مقام 
معظــم رهبــری اســت و همچنیــن 
در  نیــز  دســتگاه قضایــی کشــور 
این باره اقــدام کرده اســت. قیمت و 
کیفیت خودروهای داخلی به شکلی 
اســت کــه نماینــدگان مجلــس نیــز 
بجــد پیگیــر ایــن مســئله هســتند تا 
شرایط را برای مردم بهبود ببخشند. 
یکــی از مباحثی کــه می تواند به حل 
این مســئله تا حــدودی کمــک کند، 
واردات محــدود خــودرو بــه کشــور 
نیــز  مجلــس  نماینــدگان  اســت؛ 

خواستار این مسئله هستند.

چهره ها

کاهش15تا30درصدیقیمتها
قائم مقام وزیر صمت در امــور بازرگانی با بیان اینکه 
تولید کنندگان بــه درج قیمــت تولیدکننده روی 
بسته بندی محصولاتشــان ملزم هستند، گفت: درج 
این قیمت از زمان ابلاغ الزامی است. تا پایان امسال همه 
کالاهای پرمصرف موردنیاز مردم مشمول درج قیمت 
تولید کننده روی بسته بندی می شوند. مفتح با اشاره 
به اینکه بر مبنای محاســبات سازمان حمایت، قیمت 
خرده فروشی برخی اقلام کالایی مشمول اجرایی این 
طرح مانند آب معدنی تا 30درصد کاهش یافته است، 
افزود: این کاهش قیمت در انواع کنســروها نیز زیاد 
بوده و به نظر می رسد آنچه در زمینه کاهش قیمت اقلام 
کالایی از طریق شکل گیری رقابت در بازار در انتظار آن 
بودیم، محقق شده اســت. او افزود: با وجود این هنوز 
برای اظهارنظر قطعی در مورد تأثیر اجرای این طرح بر 
کاهش قیمت ها زود است. آنچه تا کنون در زمینه کاهش 
قیمت ها شاهد بوده ایم ازجمله آثار کوتاه مدت اجرای 
این طرح اســت و در درازمدت میزان کاهش قیمت ها 
بیشتر خواهد بود. باید حداقل 6ماه برای بررسی تأثیر 
اجرای این طرح بر کاهش قیمت اقلام مختلف کالایی 
در نقاط مختلف کشور منتظر بمانیم. مفتح افزود: میزان 
کاهش قیمت اقلام کالایی مشمول این طرح از 15تا 20و 

30درصد بنابر نوع کالا متفاوت بوده است.
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بدسابقه
وبیسلیقه

بهروز رسایلییادداشت
روزنامهنگار

چرا به حضور یک مهاجم خارجی خوب در 
پرسپولیس خوش بین نیستیم؟

پرســپولیسکهازابتدایفصلدرخطحمله
مشکلداشت،بعدازمصدومیتعیسیآلکثیر
دردسرهایبیشتریهمپیداکرد.اینتیمدر
پنجرهنقلوانتقالاتزمستانیسختبهدنبال
جذبیکمهاجمبود.آنهادربازارداخلیپروژه
گرفتنشیمباازفولادیاجذبپیمانباباییاز
تراکتوررادنبالکردندکههیچکدامبهنتیجه
نرسید؛نهایتاهمپنجرهبستهشدوحالافقط
یکگزینهپیشرویسرخهاست:جذبمهاجم
آزادخارجی.باشگاه،تلاشهایشدراینزمینه
راانجاممیدهدامادستکمتازمانتنظیماین
مطلب،خبریازتوافــقبایکمهاجمخارجی
وجودنداشتهاست.گویيیکفورواردپرتغالی
بسیاربهحضوردرجمعسرخپوشاننزدیکبوده
امامدیرانباشگاهدرآخرینلحظهپیبردهانداو
شرایطمندرجدرآییننامهسازمانلیگراندارد
وممکناستتراژدیمربوطبهمهاجمگابنی
گلگهربرایآنهاهمتکرارشود.درمجموعزمان
حیاتیبرایقرمزهــاازکفمیرودوهمچنان
خبریازتقویتخطحملهنیست.فارغازاینکه
رضادرویش،مدیرعاملســرخها»اینکاره«
هستیانه،بهطورکلیســابقهنشانمیدهد
زیادهمنبایدبهحضوریکمهاجمششدانگ

خارجیدرپرسپولیسخوشبینباشیم.

  4مهاجم، 3گل
آمارچهارمهاجمخارجیآخرپرســپولیس،
بهمعنایواقعیکلمه»افتضاح«اســت.ماریو
بودیمیر،جونیوربراندائو،کریســتیناوساگونا
وآنتونیاســتوکس،چهارفــورواردیبودند
کهدردوراندومدیرعاملوســهسرمربیبه
پرســپولیسپیوســتنداماهمهآنهارویهم
فقــط3گلزدند.بودیمیرکــهدردورانایرج
عرببانظــربرانکــوایوانکوویچجذبشــد
وحرفوحدیثهایبســیارزیــادیدرمورد
افزایشبیضابطهدستمزداووجودداشت،طی
یکنیمفصلفقط2گلبرایقرمزهازد؛یکی
درآسیاودیگریدرهفتهپایانیلیگهجدهم
مقابــلپارسجنوبیجم.جونیــوربراندائوی
برزیلیکهبهقولگابریلکالدروناولویتنهم
اینمربیبود،شــمارههفتعلیپروینرابه
تنکردوهیچگلینــزد.وضعیتفنیاوآنقدر
خراببودکهدورانحضورشدرپرســپولیس
عملابه»مضحکه«تبدیلشد.اوساگوناهمکه
یحییگلمحمــدی10روزپیشازحضورش
درپرسپولیس،ســفارشخریداورادادهبود،
همینوضعیتراپیداکرد.اوفقطیکگلزد
والبتهبیشترباشوتکردنتوپپنالتیداربی
تهرانبهکرهمریخ،بهیادآوردهمیشود.داستان
تراژیکآنتونیاستوکسبیانضباطوپولیکهاز
پرسپولیسغارتکردهمکهیکقصهدردناک
دیگراست.ایندونفرآخر،بخشیازشاهکارهای
ناتماممحمدحســنانصاریفردبودند.بااین
شرایطوباتوجهبهبرخیرفتارهایعجیبرضا
درویشکهبویعدماشرافمیدهد،واقعاچقدر
امیدوارهستیدخریداحتمالیپرسپولیسدر

خطحمله،بازیکنباکیفیتوموفقیباشد؟

  برعکس استقلال
دراســتقلالاماطیســالهایاخیرمعمولا
مهاجمانبهتریجذبشدهاند.همینفصل،
آنهارودیژستدوکوینیامگارادراختیاردارند
کهشایدآمارگلزنینفراولچنگیبهدلنزند،
امادومیبــدکارنکردهو8گلزدهاســت.دو
مهاجمخارجیدیگراســتقلالدراینسالها
هممامهتیاموشیخدیاباتهبودندکهبهوضوح
کیفیتبالاییداشتند.تیامطینیمفصلحضور
دراستقلال12گلبرایاینتیمبهثمررساندو
دیاباتهحتیآقایگللیگبرترهمشد؛هرچند
فصلدومحضورشدراستقلال،آماراوهمرو

بهافولگذاشت.

  اگر بد می خرید، اصلا نخرید
درمجموعبدونتعارفبایــدگفتاگرهدف
باشگاهپرسپولیسازخریدمهاجمفقطتقویت
کاغذیتیموراضیکردنموقتهواداراناست،
همانبهترکهاصلاخریدیانجامنشود.اینکه
یکخارجیبهدردنخوربیاید،دلاربگیرد،فشار
روانیدرســتکندوهمبازیانشهمنسبتبه
اوحساســیتبهخرجبدهند،چیزیجزضرر
بههمراهنخواهدداشت؛درنتیجهفقطجذب
بازیکنخارجیباکیفیتمیتواندتوجیهداشته
باشــدکهآنهمدراینمقطــعازفصل،کار
دشواریبهنظرمیرسد.طبیعتابازیکنانمؤثر،

الانآزادوبدونتیمنیستند.
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بیرانوندپرید؟
 تمدید قرارداد لک و جذب احمد گوهری که 

چندی پیش اتفاق افتاد، احتمالا به معنای منتفی 
شدن بازگشت علیرضا بیرانوند به پرسپولیس است

20

سرمربی من سیتی رفت و برگشت به تاتنهام 
باخت و اگر VAR نبود، این بازی را به جای 3-2 

با نتیجه 4-یک در خانه اش می باخت

ایران-روسیه؛بدونستارههالیگقشنگشد
تیم ملی فوتسال امروز مقابل روسیه بازی 

می کند. سلیمانی،  بیشتر بازیکنان قدیمی و 
جوان را به تیم ملی دعوت نکرده است
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برنامه بازی

پخش زنده روز

پیکان

صنعت نفت

فولاد

استقلال

تراکتور

نساجی

نفت.م.س

فجر سپاسی

15:00

15:00

16:00

19:00

چهارشنبه ۴ اسفند 1۴00
هفته 19

سپاهان

ذوب آهن
15:00

آلومینیوم

مس
15:00

پدیده

هوادار
15:00

گل گهر

پرسپولیس
17:00

ویارئال

یوونتوس
23:30

سه شنبه 3 اسفند 1۴00
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23:30

اتلتیکومادرید
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23:30
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لیگ قهرمانان اروپا
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23:30
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سالسوم،سهمیههمنمیگیری

طوری تیتر می زنند »پیروزی الاهلی 
با درخشــش خیره کننده مهدی 
قائــدی« که انگار مثــا مهاجم 
ایرانی در جام باشگاه های جهان 
به رئال مادرید گل زده اســت. آقا 
یک گل ناقابل در جریان پیروزی 3 گله 
الاهلی برابر تیم قعرنشین العروبه که دیگر این حرف ها را ندارد! 
این چهارمین گل قائدی در 14مسابقه لیگ امارات است که 
او برای الاهلی به میدان رفته؛ آیا واقعــا این آمار جایی برای 
ستایش دارد؟ اینکه از بزرگ نمایی دستاورد کوچک قائدی 
در امارات لجمان می گیرد به خاطر این اســت که باور داریم 
پتانسیل او خیلی بیشتر از این حرف هاست. قائدی به راحتی 
می توانست در یک لیگ اروپایی بازی کند و راه بزرگ شدن 
در قاره ســبز را بپیماید؛ الان اما زندگی اش در دوبی گردی و 

زدن هر 4 هفته یک گل خاصه شده. انصافا این خوب است؟

از امیــر قلعه نویــی در مــورد 
اضافه وزنش پرسیده اند، سرمربی 
گل گهر هم جواب جالبی داده؛ 
»ما 1۰ الی 1۵سال اول نداشتیم 
بخوریــم؛ 1۰ الی 1۵ ســال دوم 
هم بازی می کردیم و نمی توانستیم 
بخوریم؛ حالا بگذار این آخرهــا را بخوریم.« آقا بخور نوش 
جان، اما ان شــاءالله تا آخرها هنوز فاصله زیادی داشــته 
باشیم. اصا همین حساســیت ها در مورد اضافه وزن شما 
هم به خاطر این است که زود به آخر نرسیم! با همه انتقاداتی 
که از قلعه نویی می شود، او از عناصر کلیدی و جذابیت ساز 
فوتبال ایران است؛ فوتبالی که علی دایی و علی کریمی در 
آن خانه نشین هستند، مهدی مهدوی کیا از تیم امید رانده 
می شود، علیرضا فغانی مهاجرت می کند و... . همین که شما 
هستی، خیلی هم خوب است. باش، خوب و سامت هم باش.

بعد از نتایج ضعیفی که سپاهان در 
این فصل با محرم نویدکیا گرفته، 
شــایعات زیادی در مــورد قطع 
همکاری باشــگاه اصفهانی با این 
مربی به گوش می رسد؛ با این حال 
محمدرضا ساکت، مدیرعامل سپاهان از 
نویدکیا حمایت کرده و گفته او برنامه3 ساله دارد. برنامه 3 ساله 
خیلی هم خوب است و نخستین بار امیر قلعه نویی سال82 آن 
را مطرح کرد؛ دوره اول حضورش در اســتقال که با قهرمانی 
این تیم در سال8۵ کامل شد؛ با این حال، روند کار محرم یک 
جوری است که می ترسیم سپاهان در پایان سال سوم، سهمیه 
آسیا هم نگیرد! نویدکیا پارسال نایب قهرمان شد، اما امسال از 
همین هفته هجدهم معلوم شده آنها در لیگ، کاره ای نیستند؛ 
از جام حذفی هم که اوت شده اند؛ با این تفاسیر، سال بعد چه 

خواهد شد؟

تیم استقال با داشــتن 4بازیکن در تیم 
منتخب هفتــه هجدهم رکورددار شــد. 
امیرحسین حسین زاده که با نمره 7.98 
بهترین بازیکن هفته بود. کوین یامگا هم 
نمره 7.۵1 گرفت و در بخش هجومی تیم منتخــب هفته جایی برای 
خودش دست وپا کرد. سیاوش یزدانی و مرادمند، زوج خط دفاعی هم در 
هفته ای که به خاطر خدمت سربازی و... سوژه شده اند با نمرات 7.49 و 
7.39 بهترین مدافعان میانی لیگ برتر بودند و در قلب خط دفاعی تیم 
منتخب قرار گرفتند. اســتقال که در جریان برتری یک بر صفر مقابل 
تراکتور با نمره فنی 7.7 بهترین تیم هفته هم شده بود با این 4بازیکن 
بیشترین نماینده را در تیم منتخب هم داشت. تیم مجیدی همچنین با 

7شوت داخل چارچوب بهترین تیم هفته در این زمینه بود.

به جز اســتقال هیچ تیم دیگری در این 
هفته نتوانســت بیش از یک نماینده در 
تیم منتخب داشته باشــد. به این ترتیب 
در کنار 4بازیکن استقال، 7بازیکن دیگر 
از 7تیم مختلف به تیم منتخب هفته هجدهم آمدند. فرزین گروسیان 
)صنعت نفت( با 4مهار بهترین بازیکن دیدار فجرسپاسی با صنعت نفت 
شد و درون دروازه تیم منتخب هفته جای گرفت. مهدی ترکمان )مس 
رفسنجان( در بازی با فولاد دومین پاس گل این فصلش را داد و بهترین 
مدافع چپ هفته شد. در دفاع راست مسعود کاظمین )پدیده( بهترین 
بود که در نخســتین پیروزی فصل تیمش پاس گل داد. سعید صادقی 
)گل گهر( برای دومین هفته متوالی در خط میانی تیم منتخب قرار گرفت 
و مجتبی حقدوست )پیکان( هم با گلزنی در این هفته کنار او ایستاد. در 
خط حمله هم خلعتبری )فولاد( و پاکدل )پرسپولیس( قرار گرفتند که 
هر دو به عنوان بازیکن جانشین به زمین آمدند و برای تیم شان گل زدند.

سعید صادقی طی 18هفته گذشته ۵بار 
در تیم منتخب هفته قــرار گرفته و از این 
لحاظ رکورددار فصل جاری است. هافبک 
خوش تکنیک گل گهر طی 16مسابقه ای 
که به زمین رفته 4گل و 4پاس گل برای تیمش داشته و با میانگین نمره 
7.۰4 در سایت متریکا دوازدهمین بازیکن برتر فصل جاری تا این مقطع 
بوده است. صادقی در 2 هفته اخیر روی 3گل از 4گل تیمش تأثیر داشته 
و در هر دو بازی هم برترین بازیکن زمین شده است. بعد از او، کوین یامگا 
)استقال(، آذرباد )مس رفسنجان(، گولسیانی، نورافکن و اسماعیلی فر 

)سپاهان( هر کدام 4بار در تیم های منتخب هفته حضور داشته اند.

نكته بازی

متریكاآماربازی

هم سن لیگ، هم قد جام
گزارشی از عملکرد امیرحسین حسین زاده در لیگ برتر؛ پدیده 21ساله ای که دارد استقال را به قهرمانی در لیگ بیست ویکم نزدیک می کند

همچنان اغلب عکس های دونفــره ای که مدیرعامل 
پرســپولیس در دفترش می گیرد، برای هواداران، 
جذاب نیست. در شــرایطی که استقال مثا صالح 
حردانی و آمانوف ازبکستانی را در پنجره زمستانی 
گرفت، رضا درویــش در عکس های دونفره ای کنار 
امثال وحید قلیــچ و محمودخــان خردبین دیده 
می شــود. صدالبته هر دوی این بزرگواران »عزیز« 
هستند اما پرسپولیس نیاز به جذب بازیکن دارد. تنها 
تحرک مهم زمستانی در اردوگاه سرخپوشان جذب 
رامین رضاییان بود که می دانیم اگر عاقه قلبی و قبلی 
این بازیکن به حضور در پرســپولیس وجود 

نداشت، همین هم به راحتی میسر نمی شد.
به هر حال تازه ترین عکس دونفره درویش، به 
قاب ثبت شده از تمدید قرارداد او با حامد لک 
مربوط می شــود. دروازه بان اصلی سرخپوشان 
به شــکلی غیرمنتظره در دفتر باشگاه حاضر شد 

و قراردادش را به  مدت یــک فصل دیگر تمدید کرد. لک تا 
پایان فصل تحت قرارداد پرسپولیس بود که حالا این مدت 
تا پایان لیگ بیست ودوم افزایش یافته است. تمدید با لک 
در شرایطی رخ می دهد که این اواخر انتقادات از او بالا گرفته 
است. اوایل دوران حضور لک در پرسپولیس، او درخششی 
غافلگیرکننده داشت و همه چشم ها را خیره کرد اما در ادامه 

نتوانست آن کیفیت را حفظ کند. لک در فصل جاری 
به ندرت مهارهای چشــمگیر داشــته و در برخی 

آیتم ها مثل بازی با پا هم همچنان ضعف 
دارد؛ به عاوه بعید به نظر می رسید 
این بازیکن تمایلی بــرای جدایی 
از پرسپولیس داشته باشد و از این 

دیدگاه، تمدید قرارداد زودهنگام او 
هم جالب توجه است؛ انگار که مدیران 
پرسپولیس فقط خواســته اند کاری 

انجام بدهند.

از همه اینها که بگذریم، تمدید قرارداد لک و جذب احمد 
گوهری که چنــدی پیش اتفاق افتــاد، احتمالا به معنای 
منتفی شدن بازگشت علیرضا بیرانوند به پرسپولیس است. 
دروازه بان سرشــناس و ملی پوش فوتبال ایران این روزها 
در بواویشتا نیمکت نشین شده و حتی بین 2 نیم فصل هم 
حرف و حدیث هایی در مورد بازگشتش به جمع سرخپوشان 
به گوش می رسید. بعد از تجارب تلخ در بلژیک و پرتغال، 
خیلی ها انتظار دارند بیرو پایان فصل به ایران برگردد و در 
این میان پرسپولیس می توانست مقصد ایده آل 
او باشد. با این حال سرخپوشان طی همین 
چند هفته تکلیف دروازه تیم شان تا پایان 
فصل بعد را مشخص کردند. لک که تمدید 
کرد، قرارداد گوهــری هم یک فصل ونیمه 
اســت؛ بنابراین در شــرایط عادی پرونده 
بازگشت زودهنگام بیرانوند به پرسپولیس 

بسته شده است.

بیرانوند پرید؟
پیام آشکار جذب گوهری و تمدید قرارداد حامد لک

در 16مسابقه ای 
كه استقلال 

حسین زاده را در 
تركیب داشته 
با 4گل و یك 
پاس گل این 

بازیكن 12برد و 
4مساوی نصیب 
آبی پوشان شده 

است. بهترین 
بازی های 

امیرحسین 
در این فصل 
مقابل 2تیم 

نفت از آبادان و 
مسجدسلیمان 

انجام شده 
است

برخی بر این باورند که تیم هایی مثل پرسپولیس و استقال 
فقط جای بازیکنان بزرگ اســت و در چنین تیم هایی با 
حجم بالای توقعات مردم، نمی توان دســت به آزمون و 
خطا یا کشف اســتعدادهای جدید زد. این گزاره اما تا به 
حال بارها و بارها رد شده است. علی دایی در پرسپولیس 
به مهدی طارمی و احمد نوراللهی اعتماد کرد که جایگاه 
هر دو بازیکن، امروز در فوتبال ایران مشخص است. شاید 
اگر جسارت دایی نبود، امروز ستاره ایرانی پورتو فرصت 
درخشــش در اروپا را پیدا نمی کرد. در استقال علیرضا 
منصوریان به امثال مجید حسینی و امید نورافکن بها داد 
که اولی جام جهانی قبلی را دید و دومی جام جهانی بعدی 

را خواهد دید.
حالا هم همین داســتان در مــورد فرهــاد مجیدی و 
امیرحسین حسین زاده تکرار شده است. زننده تنها گل 
استقال در میدان ســخت تبریز برابر تراکتور، هافبک 
هجومی 21ساله ای اســت که ابتدای فصل با نظر مثبت 
مجیدی از ســایپا جذب شد و به ســرعت از سوی او در 
ترکیب اصلی قرار گرفت؛ آنقدر ســریع کــه برابر الهال 
عربستان هم فیکس بود و بخشی از استعدادش را نشان داد. 
حسین زاده قطعا بازیکن بی نقصی نیست و جا برای تاش و 
پیشرفت دارد، اما فعا مجیدی را به خاطر اعتماد به خودش 
روسفید کرده اســت. امیرحسین در تبریز چهارمین گل 
فصلش را زد، خیلی هم قشنگ زد، با یک ضربه چیپ تمیز. 
درخشش این بازیکن بار دیگر نشان داد می شود به جوان ها 

بها داد و لذتش را برد. فقط کافی است نترسید.

  یک شروع مطمئن
امیرحسین حســین زاده این فصل در حالی به استقال 
آمد که در 2 فصل گذشــته بازی های زیــادی را به دلیل 
آســیب دیدگی از دست داده بود. او ســابقه بازی در تیم 

زیر 17سال ایران را داشت و بازیکن کم نام ونشانی نبود اما 
درخشش های مقطعی اش در سایپا هر بار با آسیب دیدگی 
به پایانی زودهنگام انجامیده بود و خیلی ها را درباره آینده او 
در لیگ برتر ایران بدبین می کرد. اما فرهاد مجیدی اعتماد 
و اعتقاد فراوانی به او داشت و این را از همان نخستین بازی 
مقابل الهال نشان داد. قبل از آغاز لیگ برتر استقال در 
مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان به مصاف الهال 
رفت و این نخستین مسابقه ای بود که مجیدی می توانست 
از خریدهای جدیدش اســتفاده کند. حســین زاده در 
آن مســابقه در ترکیب اصلی آبی ها قرار گرفت و مقابل 
حرفه ای های الهال نمایش درخشانی داشت تا مشخص 
شود اگر امسال با بدشانسی و آسیب دیدگی روبه رو نشود 

خواب های زیادی برای رقبای استقال دیده است.

   عاشق بوی نفت
هافبک هجومی 21ساله اســتقال در فصل جاری لیگ 
برتر 16بار در ترکیب اصلی آبی ها قرار گرفته و 2 بار هم 
به عنوان بازیکن جانشین به زمین رفته است. 2مسابقه ای 
که حسین زاده از ابتدا در ترکیب استقال نبود، بازی با 
فجرسپاسی در شــیراز و مصاف با گل گهر در سیرجان 
بودند که از قضا اســتقال در هیچ یک از این دو مسابقه 
موفق به پیروزی نشد. حســین زاده در شیراز 3۰دقیقه 
و در ســیرجان فقط ۵ دقیقه بازی کرد و اســتقال با 2 
مســاوی یک-یک و صفر- صفر این دو بازی را به پایان 
برد. اما در 16مســابقه ای که استقال حســین زاده را 
در ترکیب داشــته با 4گل و یک پــاس گل این بازیکن 
12برد و 4مساوی نصیب آبی پوشان شده است. بهترین 
بازی های امیرحســین در این فصل مقابل 2 تیم نفت از 
آبادان و مسجدسلیمان انجام شده است. حسین زاده در 
آبادان گل مساوی استقال را به صنعت نفت زد، ۵شوت 

و ۵پاس کلیدی داشــت و از متریکا نمره عالی 8.37 را 
گرفت تا به عنوان بهترین بازیکن زمین هم انتخاب شود. 
در مسجدسلیمان هم حسین زاده 4بار شوت زد و 2گل 
از 3گل اســتقال به نام او ثبت شــد. او در آن مسابقه با 
 نمره 8.79بهترین نمره این فصلش را از متریکا دریافت 

کرد.

   ستاره 21ساله لیگِ 21
آخرین بازی اســتقال در لیگ برتر، مسابقه با تراکتور 
در شــهر تبریز بود که گره کار آبی ها در نهایت با ضربه 
چیپ امیرحسین حسین زاده باز شــد. اگر پنالتی های 
یامگا را از گل های او کم کنیم، حســین زاده 21ساله به 
همراه خارجی گرانقیمت اســتقال بهترین گلزنان این 
تیم با 4گل زده هستند. حســین زاده با میانگین نمرات 
7.۰7نهمین بازیکــن برتر لیگ تا ایــن مقطع بوده و با 
شــیب صعودی که در پیش گرفته بعید نیست به زودی 
یکــی از رتبه های اول را در جــدول بازیکنان این فصل 
به دست بیاورد. او در هر بازی به طور میانگین 2.۵شوت 
و 1.3پاس کلیدی داشــته و در این دو بخش از بهترین 
بازیکنان فصل محسوب می شود. اعتماد فرهاد مجیدی 
به این بازیکن جوان و تازه وارد به یکی از برگ برنده های 
بزرگ او در فصل جاری تبدیل شده است. در مقایسه با 
یحیی گل محمدی که هیچ کدام از خریدهایش در یکی 
دو فصل اخیر در قدوقامت ستاره ظاهر نشده اند، مجیدی 
با اعتماد به حسین زاده جوان، لااقل در رو کردن ستاره 
یک گام از رقیبش پیش افتاده است و شاید همین یک 
گام، برتری آبی ها را در جدول رده بندی رقم زده باشد. 
ســتاره ای که در زمان راه اندازی لیگ برتر یکساله بود، 
حالا دارد استقال را در راه چهارمین قهرمانی این لیگ 

به پیش می برد.
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خودت چرا شبانه فرار کردی؟
در حاشیه دلبری رامین رضاییان از هواداران پرسپولیس

رامین رضاییان در بدو بازگشــتش به پرســپولیس، اصا بدش 
نمی آید به هر بهانه ای از هواداران دلبری کند. در همین راستا او 
از فرصت حضور مرتضی پورعلی گنجی در تمرینات پرسپولیس 
استفاده کرده و خطاب به این بازیکن نوشته: »ببین چه افتخاری 
نصیبت شد که لباس تمرین پرســپولیس را پوشیدی.« گنجی 
که دوران نقاهتش را پشت سر می گذارد برای حفظ آمادگی در 
تمرینات گروهی سرخپوشان شرکت می کند. چنین کاری چندان 
بی سابقه نیست. مثا سردار آزمون هم قبا در سال94 برای مدتی 
در تمرینات سرخپوشان حاضر شده بود. بقیه جاهای دنیا هم این 
اتفاق می افتد و بعضی بازیکنان برای حفظ آمادگی، بدون قرارداد 
در تمرینات یک تیم شــرکت می کنند. حــالا مدافع ملی پوش 
کشورمان این کار را کرده و با پیام رضاییان مواجه شده است. خب 
البته در صحت اصل ادعای رامین تردیدی نیســت و به هر حال 
حضور در تیم های بزرگی مثل پرسپولیس و استقال باعث افتخار 

است. این وســط فقط یک سؤال باقی 
می ماند؛ اینکه چرا خود رضاییان دوره 

اول حضورش در پرســپولیس شبانه از این 
افتخار گریخت و در آن رفتار عجیب پیراهن ریزه اسپور 
را به تن کرد؟ کســی می داند؟ او آن زمان جواب تلفن 

برانکو را هم نمی داد که این مســئله باعث دلخوری 
شدید مربی کروات شد. اصا به همین دلیل رابطه 
برانکو با رضاییان تا آخر خوب نشد. عاوه بر این، 
رامین در راضی کردن مهدی طارمی برای سفر به 

ترکیه هم نقش مهمی داشت و آن دردسر را درست 
کرد. در نتیجه اگر این بازیکن واقعــا به حرفش اعتقاد 

دارد، آن زمان باید رفتار معقولانه تری انجام می داد. حالا درست 
است که پرسپولیس به شما نیاز داشت و برگشتی، اما دیگر دلیل 

نمی شود از این ژست های اغراق آمیز بگیری!

بخورنوشجان!

خداقوتپهلوان
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منهای فوتبال

سریال لغو انتخابات 
فدراسیون های ورزشی

درباره مجامع انتخاباتی فدراسیون های ورزشی که 
در فصل زمستان بارها به تعویق افتادند

محســن محمودصفری |  تأخیــر در یک پــرواز می تواند 
برنامه ریزی های مســافران را برهم بزند و تأخیری چندساعته 
گاهی عواقب جبران ناپذیری خواهد داشت. در ورزش این روزها 
عادی ترین خبری که می شنوید لغو مجمع های انتخاباتی یکی 
پس از دیگری است که معمولا دلیل روشنی هم برای آنها اعلام 
نمی شود. اوایل آذرماه وزارت ورزش و جوانان اعلام کرد تاریخ 
برگزاری انتخابات 10فدراسیون ورزشی مشخص شده و از اوایل 
دی ماه قرار اســت این مجمع های انتخاباتی برگزار شود. تاریخ 
برگزاری بین روزهای 11 تا 22دی ماه مشخص شده بود که باید 

تکلیف روسای 10فدراسیون ورزشی مشخص می شد.

  لغو انتخابات فدراسیون دانش آموزی
از همان ابتدا که ســوت آغاز انتخابات فدراسیون های ورزشی 
به صدا درآمــد چالش ها و خبرهای لغــو انتخابات یکی پس از 
دیگری به گوش رسید. یا انتخابات به تعویق می افتاد یا پس از 
مشخص شدن رئیس فدراســیون توسط مجمع، وزارت ورزش 
در صدور حکم رئیس تعللی 40روزه داشت. انتخابات فدراسیون 
دانش آموزی که قرار بود روز گذشته برگزار شود برای سومین 
بار به تعویق افتاد و اعلام شــد زمان برگزاری مجمع انتخاباتی 
این فدراسیون 24اسفندماه خواهد بود. شنیده می شود دلیل 
تعویق سه باره انتخابات فدراسیون دانش آموزی مشخص نبودن 
ترکیب مجمع های استانی است که باید از سوی وزارت ورزش 
و جوانان اعلام شــود. پیش تر انتخابات فدراســیون تیراندازی 
با یک بار تعویق روز شــنبه 30بهمن ماه برگزار شد که طی آن 
مرتضی قربانی به ریاست رســید. انتخابات این فدراسیون هم 
قرار بود 21دی ماه برگزار شود که درنهایت 30بهمن ماه مجمع 
انتخاباتی برگزار شد. انتخاباتی که رئیس سابق فدراسیون )علی 
دادگر( صلاحیتش احراز نشد تا در بین نامزدهای نهایی حضور 

نداشته باشد.

  هت تریک تعویق در انتخابات بسکتبال
 فدراسیون بسکتبال هم شرایطش تلفیقی از انتخابات تیراندازی 
و دانش آموزی است. انتخابات فدراســیون بسکتبال تا به حال 
3مرتبه به تعویق افتاده و شنیده می شــود همانند فدراسیون 
تیراندازی، هنوز صلاحیت رئیس قبلی احراز نشده است. طبق 
اعلام اولیه وزارت ورزش انتخابات فدراسیون بسکتبال ابتدا قرار 
بود 19دی برگزار شود که لغو شد و تاریخ دوم 6بهمن ماه اعلام 
شد که آن هم کنسل شــد تا 20بهمن به عنوان تاریخ برگزاری 
مجمع اعلام شود. اما یک روز قبل از برگزاری مجمع، انتخابات 
برای بار سوم به تعویق افتاد. بعد از سومین تعویق، دیگر تاریخ 
جدیدی برای برگزاری انتخابات بسکتبال اعلام نشد. سیدمحمد 
پولادگر معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش 
و جوانان درباره اینکه شنیده می شود صلاحیت یک کاندیدای 
خاص برای فدراسیون بسکتبال هنوز نیامده و به همین دلیل 
انتخابات این فدراسیون به تعویق می افتد، گفته بود: »من اصلا 
صلاحیت ها را ندیدم اما می خواهیم این طرف ســال انتخابات 
را برگزار کنیم.« فدراســیون ژیمناستیک هم به مراتب شرایط 
بدتری دارد. زمان برگزاری انتخابات این فدراســیون مشخص 
نیست و البته پروســه ثبت نام از نامزدها هم انجام نشده است. 
پولادگر درباره انتخابات فدراســیون ژیمناســتیک نیز گفت: 
»هنوز پروسه ثبت نام این فدراسیون انجام نشده اما همه مجامع 

انتخاباتی را برگزار خواهیم کرد.«

  تأخیر 40روزه برای صدور حکم ساعی
اتفاق قابل تامل دیگر، انتخابات فدراســیون تکواندو است که 
مجمع انتخاباتی آن 15دی ماه طبق اعلام قبلی برگزار شد ولی با 
گذشت حدود 40روز هنوز حکم هادی ساعی توسط وزیر ورزش 
امضا نشده اســت. روز گذشــته درحالی که تمام استعلام های 
لازم، نتیجه انتخابات را درست دانســته بودند هادی ساعی با 
مراجعه به وزارت ورزش خواســتار دریافت حکم ریاســت شد 
که اعلام شد مراسم معارفه او همزمان با فدراسیون تیراندازی 
ساعت18خواهد بود. به این ترتیب هادی ساعی بهترین المپین 
ایران بعد از ســاعاتی معطلی در وزارت ورزش باز هم موفق به 
دریافت حکم ریاســتش نشــد. همه این اتفاقات در حالی رخ 
می دهد که بازی های کشــورهای اســلامی قونیه و بازی های 
آسیایی هانگژو2022 حدود 5ماه دیگر برگزار می شود و تعلل در 
انتخابات فدراسیون ها می تواند نتایج جبران ناپذیری در کسب 
نتیجه کاروان ایران داشته باشد. البته که در سطح بالاتر، زمان 
برگزاری انتخابات کمیته ملی المپیک هم مشــخص نیســت. 
انتخاباتی که قرار بود 17اســفندماه برگزار شــود ولی مجمع 
انتخاباتی درنهایت تبدیل به مجمع عمومی شد تا درباره زمان 

برگزاری انتخابات کمیته المپیک تصمیم گیری شود.

لیگ قشنگ شد
وقتی از لیگ برتر حرف می زنیم، از چه می گوییم؟

تاتنهام با تیمی نصفه ونیمه و یک کرونایی به نام رگیلون و چند غایب و درحالی که روزهای خوبی را 
سپری نمی کرد و به خاطر توفان یونیس با بدبختی خودش را به منچستر رسانده بود، کاری کرد تا 
تنور لیگ برتر هم مثل سری آ داغ شود. به نظر می رسید منچسترسیتی با بردهای تمام نشدنی اش 
پنجمین قهرمانی گواردیولا را هم در 6سال اخیر ثبت کند اما انگار به همین راحتی ها هم نیست. 
سرمربی اسپانیایی من سیتی رفت و برگشت به تاتنهام باخت و این در حالی بود که اگر کمک داور 
ویدئویی ابداع نشده بود، این بازی را به جای 2-3 با نتیجه 4-یک در خانه اش می باخت. حالا لیورپول 
پس از کام بک زدن مقابل نوریچ با یک بازی کمتر در فاصله 6 امتیازی صدرنشین قرار گرفته است و 

با من سیتی یک بازی رودررو هم دارد. جذاب ترین لیگ جهان واقعا قشنگ شد.

  از نیمه نهایی لیگ قهرمانان اروپا که سیتی به تاتنهام باخت 
و از رســیدن به فینال بازماند، تاتنهام با 4ســرمربی متفاوت 
)پوچتینو، ژوزه مورینیو، نونو اسپریتو و آنتونیو کونته( موفق به 

پیروزی در برابر منچسترسیتی و پپ گواردیولا شده است.
  سیتی از زمان باخت به تاتنهام در هفته اول لیگ برتر، تنها 

یک بار در لیگ باخته بود.
  آنتونیو کونته به 15بازی بدون شکست پپ گواردیولا در لیگ 

برتر پایان داد.
  تاتنهام دو پیروزی آخر خود در لیگ برتر این فصل را دقایق 

7+90و 5+90 به دست آورده است.
  از میان 45سرمربی که گواردیولا حداقل 5بار برابر آنها قرار 
گرفته است، کونته تنها کسی است که تعداد بردهایش )3( از 

تعداد باخت هایش )2( مقابل پپ بیشتر است.
  تاتنهام به چهارمین تیمی تبدیل شد که موفق شد در لیگ 
برتر رفت و برگشت، سیتی تحت هدایت گواردیولا را در یک فصل 
شکســت دهد؛ چلســی )17-2016(، ولــوز )2019-20(، 

منچستریونایتد )20-2019(، تاتنهام )2021-22(
  باشگاه هایی که بیشترین برد را مقابل تیم های پپ گواردیولا 
به دست آورده اند: چلسی 8برد در 21رویارویی، تاتنهام 6برد در 

15تقابل، منچستریونایتد 6برد در 19بازی.
  هری کین هم اکنون 30گل در لیگ برتــر مقابل تیم های 
موسوم به بیگ سیکس به ثمر رسانده اســت؛ آرسنال )11(، 
لیورپول )7(، چلسی )4(، منچستریونایتد )4(، منچسترسیتی 

.)4(
  در 4بازی اخیر سیتیزن ها و تاتنهام، من سیتی 92شوت به 
سمت دروازه حریف زده و تنها 16شوت دریافت کرده اما فقط 

2امتیاز توانسته است از اسپرز بگیرد.
  تاتنهام تنها 28.5درصد مالکیت توپ داشت اما 4گل زد که 
یکی را VAR رد کرد و یک تک به تک هم هری کین از دست داد.

سیتیزن ها دیگر تنها قدم نمی زنند
هفته گذشته یورگن کلوپ گفته بود که به قهرمانی در لیگ برتر فکر نمی کند چون 
گواردیولا با منچسترسیتی به آن می رسند. سرمربی سیتی ادعای همتایش در لیورپول 
را رد کرده و گفته بود باور نمی کند کلوپ به کلی فکر قهرمانی را از سرش بیرون کرده 
باشد. حالا با شکست من سیتی مقابل تاتنهام شرایطی پیش آمده که کلوپ هم برای 
قهرمانی دوباره در لیگ، وسوسه شود. پیروزی در دیدار عقب افتاده و بازی رودررو با 
منچسترسیتی می تواند لیورپول را به صدر برگرداند. لیورپول اگر بازی چهارشنبه شب 
مقابل لیدز را با پیروزی پشت ســر بگذارد، به 3امتیازی سیتی خواهد رسید. شعار 
لیورپولی ها که می گوید »تو هرگز تنها قدم نخواهی زد«، حالا در صدر جدول لیگ معنا 

پیدا می کند؛ سیتی و لیورپول باید تا انتهای فصل با هم قدم بزنند.

  تأثیــر غیبت مانــه و صــلاح در دوره جام 
ملت های آفریقا هم از بین رفته اســت. در روز 
خــوب مانه و مــو صــلاح، لیورپــول در همه 
رقابت های این فصل به 100گل زده رســید؛ 
100گل در 39بازی و میانگین بیش از 2.5گل 

در هر بازی.
  این سی امین بار بود که مو صلاح و سادیو مانه 
با هم در یک بازی در لیــگ برتر برای لیورپول 
موفق به گلزنی می شــدند که رکورد بیشترین 
گلزنی همزمان دو بازیکن برای یک تیم در یک 

بازی در تاریخ این رقابت هاست.
  مثلث صــلاح- مانه و ژوتــا در این فصل لیگ 
38گل به ثمر رسانده؛ صلاح با 17و ژوتا با 12گل در 
صدر جدول گلزنان لیگ جای دارند و مانه با 9گل 

پس از رحیم استرلینگ 10گله، در رده چهارم.
  سادیو مانه تعداد گل های لیگ برتری خود را 
به 104 رساند تا با رکورد دروگبا در این رقابت ها 

برابری کند.
  گل لوییس دیاس به نوریــچ )خرید جدید 
لیورپولی ها از پورتو( پس از 34پاس بدون وقفه به 
ثمر رسید که یک رکورد است و بیشتر از هر گل 
دیگری در این فصل لیگ برتر انگلیس و بیشترین 
برای لیورپول از زمان محاســبه این آمار در این 

لیگ از فصل2006-7.
  آلیســون، دروازه بان برزیلی لیورپول با پاس 
گلی که در برد 1-3مقابل نوریچ داد، حالا به اندازه 

تیاگو، ژوتا و مانه در این فصل پاس گل داده.
  ویرجیل فان دایک باز هم در آنفیلد و در لیگ 
نباخت. لیورپول بــا حضــور او در ترکیب در 
ورزشــگاه خانگی اش در بازی هــای لیگ در 
58بازی، 50برد و 8تساوی به دست آورده است.

  محمد صلاح با پیراهن لیورپول به 150گل در 
تمامی رقابت ها رســید. او برای رسیدن به این 
رکورد به تنها 233بازی نیاز داشت. او نخستین 

گلش را به واتفورد زده بود.
  آیان راش )346(، راجر هانت )285(، گوردون 
هاجســون )241(، بیلی لیدل )228(، استیون 
جرارد )186(، رابی فاولر )183(، کنی دالگلیش 
)172(، مایکل اوون )158(، هری چیمبرز )151( 
و محمد صــلاح )150( بهتریــن گلزنان تاریخ 
لیورپول هستند. صلاح با 8گل دیگر به رده هشتم 

صعود می کند.

با حضور در بازی 
مقابل سیتی، هوگو 

لوریس به رکورد 
۴۰۰ بازی با لباس 
تاتنهام رسید. او 

1۰سال پیش از لیون 
به لندن آمد

400

هری کین و سون 
هیونگ مین مقابل 

منچسترسیتی 
برای سی وششمین 

بار برای یکدیگر 
گل ساختند که 
به رکورد لمپارد 

و دروگبا در لیگ 
جزیره رسیدند. 
سون در 8بازی 

قبلش مقابل 
منچسترسیتی در 
تمامی رقابت ها 

6گل به ثمر رسانده 
بود اما در این بازی 

 به 2 پاس گل 
قناعت کرد
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 ۴7درصد از 
گل هایی که سیتی 
در فصل جاری در 
لیگ برتر دریافت 

کرده است، 
تنها در 3بازی 
خانگی )جلوی 

کریستال پالاس، 
لستر و تاتنهام 

اسپرز( بوده
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گواردیولا فقط به نونو اسپریتو و 
ولوز خوب نمی باخت؛ او به تاتنهام 

هم خوب می بازد. بازی رفت به 
نونو اسپریتو باخت و در بازی 

برگشت به کونته

سادیو مانه درخواست ویژه ای از 
لیورپول کرد که هیچ اشاره ای به او 

و سنگال در بالابردن جام ملت های 
آفریقا نکند. مانه این درخواست را به 

احترام مو صلاح که در فینال مسابقات 
آسیب دیده، مطرح کرده است

رئال مادرید که در 5بازی اخیر 7امتیاز از دست داده و 
در 4مسابقه آخرش تنها یک گل زده بود، با برد 3 بر صفر 
خانگی برابر آلاوس ته جدولی توانست خودش را پس 
از باخت لیگ قهرمانان در پاریس بازیابی کند. در شبی 
که همزمان پاری سن ژرمن برد ارزشمند سه شنبه 
گذشته مقابل رئال مادرید را در بازی با نانت به 
کام خودش زهر کرد و 3بریــک به این تیم 
باخت و دومین شکست فصل در لیگ یک 
را تجربه کرد، رئال از فشار بازی های اخیرش 

خلاص شد.
  جالب اینکه هر 3 مهاجم رئال در بازی با 
آلاوس گل زدند. این دومیــن بار در فصل 
جاری بود که هر 3 ضلع مثلث هجومی رئال 
موفق به گلزنی شدند؛ بار اول مقابل شاختار؛ 
بنزما- رودریگو- وینی و این بار مقابل آلاوس؛ 

آسنسیو- بنزما- وینی به گل رسیدند.
  فصل گذشــته رئال با زیدان در کل فصل فقط در 8 
بازی موفق به گلزنی نشده بود اما این فصل در 7 بازی گل 

نزده و 14بازی دیگر هم تا پایان لیگ باقی مانده است.
  رئال در نیمه اول معمولا کم اثر و منفعل است، اما در 
نیمه دوم به کلی فرق دارد. از 75گلی که مادرید در این 

فصل به ثمر رسانده 25گل در نیمه اول و 50گل در نیمه 
دوم وارد دروازه حریفان شده، دقیقا 2برابر تعداد گل های 

نیمه اول.
  این نخستین بار پس از 2 سال و 3 ماه بود که رئال 
در یک بازی لالیگایی با اختلاف حداقل 3 گل می برد 
و گلی نمی خورد. آخرین باری که رئال در برنابئو 3 تا 
گل یا بیشتر زد و کلین شیت کرد برمی گردد به قبل 
کرونا در ســال2019و پیــروزی 6 برصفر مقابل 

گالاتاسرای.
  ادر میلیتائو 14بازپس گیری توپ در برابر آلاوز انجام 
داد، که با بهترین آمار یک بازیکن رئال مادرید در لالیگا 
22-2021برابری کرد )14تا کاسمیرو مقابل ختافه( و 
بهترین آمار خود را در یک بازی برای این باشگاه در تمام 

مسابقات ثبت کرد.
  گل وینیسیوس جونیور طی 14پاس متوالی انجام 
شد. این سومین سکانس طولانی ترین پاس منجر به گل 
در لالیگا در سال 2022است؛ اولی 19پاس منجر به گل 
اویهان سانس با اتلتیک بیلبائو مقابل اوساسونا، دومی 
17پاس منجر به گل لوک دی یونگ با بارســلونا مقابل 

مایورکا.
  این دهمین کلین شیت کورتوا در این فصل لالیگا بود.

  بنزما و وینیسیوس به طور مستقیم در 44گل در این 
فصل لالیگا نقش داشته اند؛ کریم بنزما: 18گل و 9پاس 

گل، وینیسیوس: 13گل و 5پاس گل.
  بین 5لیگ معتبر اروپایی هیچ بازیکنی به اندازه بنزما 
و لواندوفســکی روی گل تأثیــر مســتقیم نداشــته 
اســت؛ 27تأثیرگذاری. بنزما با 18گل و + 9پاس گل و 
لواندوفســکی با 26گل و  + یک پاس گل بهترین آمار را 

دارند.
  بیشترین گل خارج از محوطه جریمه بین بازیکنان 5 
لیگ معتبر اروپایی در این فصــل در تمامی رقابت ها را 
روسلان مالینوفسکی از آتالانتا با 6گل، مارکو آسنسیو از 
رئال، فابین روییس از ناپولی و لروی ســانه از بایرن هر 

کدام با 5گل زده اند.
  این فصل برای نخستین بار کروس استراحت  کرد. 
کروس و کارلتو توافق کردند که این بازیکن بعد از 27بازی 

پیاپی استراحتی داشته باشد.
  مارکو آسنسیو 7گل در مسابقات لالیگا به ثمر رساند 
که با مجموع گل های این فصل مســی و نیمار در لیگ 
فرانسه برابری کرد. آنچلوتی قرار بود دقیقه 61آسنسیو را 
تعویض کند و رودریگو را به زمین بیاورد اما گل آسنسیو 

نظر او را تغییر داد.

زخم پاریس خوب شد
همزمان پاری سن ژرمن در لیگ فرانسه 3 گل خورد و رئال در لالیگا 3 گل زد

سنســیو  آ
بهترین نرخ گلزنی خود 

در یک فصل لالیگا را ثبت کرد؛ 
22-2021: 5گل، 2017-18: 
6گل، 22-2021: 7گل. او ایــن 

فصل فقط در 13بازی لالیگا 
فیکــس بــود.

یم  کر
بنزما خودش را در لالیگا 

18گله کرد و یک گام دیگر به رکورد 
دی استفانوی کبیر نزدیک شد. او حالا 
تنها 4گل با اسطوره رئال فاصله دارد. بنزما 
با 304گل همچنان در تعقیب دی استفانو 

که با 308گل ســومین گلزن برتر 
تاریخ رئال است، قرار دارد.
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ایران-روسیه؛بدونستارههاگل زن 
تیم ملی فوتسال در حالی امروز مقابل روسیه بازی می کند که فرشته کریمی تنها ستاره این تیم است. سرمربی  بیشتر بازیکنان قدیمی و جوان را به تیم ملی دعوت نکرده است

تیم ملی فوتسال زنان روسیه از دیروز به ایران آمده و قرار است 2بازی دوستانه 
با تیم ایران داشته باشد. برخلاف فوتبال که برای پیدا کردن حریف تدارکاتی 
مشکل داشت و قبل از رفتن به جام ملت های آســیا هیچ تیمی حاضر نشد 
مقابل بازیکنان ایران قرار بگیرد، در فوتســال روسیه یکی از مشتریان اصلی 
بازی دوستانه با ایران است. فوتسال در بین رشته های تیمی زنان ایران اعتبار 
زیادی دارد و 2قهرمانی در آسیا؛ 2015 مالزی و 2018 تایلند دلیل ارج و قرب 

این تیم است.
بعد از شیوع کرونا در ایران، تیم ملی فوتسال تا همین یک ماه پیش تعطیل بود. 
برگزاری تورنمنت آســیای مرکزی )کافا( و در پیش بودن مسابقات قهرمانی 
آسیا فدراسیون را مجبور کرد تیم ملی را تشکیل بدهد. فدراسیون در یک سال 
گذشته بیشتر معطل انتخاب سرمربی بود. بعد از پیشنهاد گزینه های متعدد 
و حاشیه هایی که پیش آمد، بالاخره فروزان ســلیمانی سرمربی شد. او با تیم 

به قهرمانی کافا رسید و حالا هم برای مسابقات قهرمانی آسیا آماده می شود.
چه لیستی که سلیمانی برای تورنمنت کافا داده بود و چه لیستی که برای بازی 
با روســیه دعوت کرده با نقدهایی همراه است. او برای تورنمنت کافا حتی قید 
فرشته کریمی را هم زده بود و بعد از نقدهایی که شد، کریمی را به تاجیکستان برد 
و در آن تورنمنت کریمی بهترین بازیکن شد. اما همانطور که در کافا چهره های 
قدیمی تیم نســیمه غلامی، فاطمه اعتدادی و سهیلا ملمولی غایب بودند، در 

بازی با روسیه هم جایی در تیم ندارند. سلیمانی مدعی است که می  خواهد برای 
مسابقات آســیایی تیم را جوان کند. اما نقد دیگری که به او وارد است، دعوت 
نکردن از جوانان است. بازیکنانی نظیر فریده رهی که با تیم رودان بیشترین گل 
را در لیگ زده است و از جوانان لیگ محسوب می شود یا مریم حکمتی که گلزن 
جوان تیم ملارد است، جزو بازیکنان دعوتی سلیمانی نیستند. سؤال منتقدان 
این است که او چرا بهترین جوانان لیگ را ندیده است. سلیمانی دیروز به سایت 
فدراسیون فوتبال گفت که برای او نتیجه بازی های دوستانه مهم نیست: »زمان 
پوست اندازی تیم رسیده و باید به جوانگرایی روی آوریم. در بازی های تدارکاتی و 
دوستانه، به هیچ عنوان نتیجه برایمان اهمیت ندارد و فقط هدفمان کسب تجربه 

بازیکنان جوان است.«

  مشکل پلی آف 
4بازیکن تیم ملی به خاطر کرونا 2بازی دوستانه با تیم ملی را از دست دادند اما 
مسئله تیم ملی فقط این نیست. سلیمانی بعد از این اتفاق بازیکنان دیگری را 
به اردو دعوت کرد اما یکی از بازیکنان اجازه رفتن به تیم ملی را پیدا کرد چراکه 
برای این بازیکن و باشگاه ها، بازی های لیگ مهم تر است. سلیمانی از زمانی که 
برای برگزاری بازی دوستانه تعیین شده است، انتقاد کرد: »هم اکنون لیگ در 
اوج رقابت هاست و تیم ها برای صدرنشــینی و رسیدن به بهترین عنوان تلاش 

می کنند، به خاطر همین بعضی از باشگاه ها به ما بازیکن ندادند. باشگاه ها  نگران 
سلامتی بازیکنان هستند. با توجه به فشردگی بازی های لیگ، زمان مناسبی 

برای برگزاری دیدار دوستانه مقابل روسیه انتخاب نشد.«

  سلیمانی می ماند؟
بعد از تورنمنت کافا گفته شد که فدراسیون سلیمانی را به عنوان سرمربی موقت 
همراه تیم به این تورنمنت اعزام کرده بود و به زودی مربی دیگری تیم را برای 
مسابقات آسیایی آماده می کند اما اردوهای تیم ملی با سرمربیگری سلیمانی 
برگزار شد. حالا هم شایعه شده است که شهاب الدین عزیزی  خادم، رئیس سابق 
فدراسیون در این مدت به دنبال حفظ جایگاهش بوده است و اگر عزل نمی شد 
حتما مربی دیگری جای سلیمانی را می گرفت. سال آینده تیم ملی به مسابقات 
آسیایی می رود و تکرار قهرمانی آسیا در این شرایط بی ثباتی فدراسیون خیلی 
راحت به نظر نمی رسد، به خصوص که سرمربی تیم ملی از ماندن در جایگاهش 

مطمئن نیست.
تیم ملی روسیه دیروز وارد ایران شد، تســت کرونا داد و به هتل المپیک رفت 
و قرار است عصر امروز در سالن فوتســال مرکزی فوتبال نخستین بازی اش را 
 انجام بدهد. بازی امروز ساعت17 و بازی دوم ساعت15:30 چهارشنبه برگزار

 می شود.

 بازیکنانی نظیر 
فریده رهی که 

با تیم رودان 
بیشترین گل 
را در لیگ زده 

است و از جوانان 
لیگ محسوب 

می شود یا مریم 
حکمتی که گلزن 
جوان تیم ملارد 

است، جزو 
بازیکنان دعوتی 
سلیمانی نیستند

غنی اما فقیر

تیم فوتبال زنان ســارگل بوشــهر که در 2بازي از لیگ برتر 
مقابل حریفان حاضر نشــده بود، به دســتور سازمان لیگ از 
مسابقات کنار گذاشته شد. این تیم طي 4فصل اخیر در لیگ 
برتر 5۹بازی انجام داده اســت. دختران بوشهر در 5۹دیدار 
گذشته، 8پیروزی و 2تســاوی داشتند و نتایج مابقی بازي ها 
را واگذار کردنــد. در این فصل هم از ۹بــازی تنها یک امتیاز 
گرفتند. بوشهري  ها چند ملی پوش و بازیکن بنام دارند و این 
نشان مي دهد از نظر فوتبالي استعداد خوبي دارند. آنها از نظر 
سرمایه هم چیزی کم ندارند اما به فوتبال زنان و بحث حمایت 

از آنها که مي رسد، کفگیرشان به ته دیگ مي خورد.

روند سینوسی کودایی

در آخرین دیدار از دور مقدماتی جام ملت های زنان آسیا 2022، 
نام زهره  کودایي بر سر زبان ها افتاد؛ دروازه بان- نجار اهوازي 
تیم. او با مهــار 2پنالتی در دیدار بــا اردن عامل اصلی صعود 
تاریخی زنان ایرانی بــه جام ملت های هند لقب گرفت. در دور 
نهایی اما کودایی با دریافت 7گل از چین و 5گل از چین تایپه 
مورد انتقاد رسانه ها قرار گرفت. در لیگ ایران هم کودایي در 
دروازه ذوب آهن اصفهان طي 2بازی اخیر 7گل دریافت کرده 
است تا نگاه های انتقادی را بیشتر به سمت خود معطوف کند. 
باید دید مریم ایراندوست سرمربی تیم ملی درباره دروازه بان 

شماره یک تیمش چه تصمیمی اتخاذ می کند.

لیست جدید تیم ملی فوتسال زنان برای 2بازي دوستانه با روسیه 
اعلام شد اما باز هم لیست پر از ابهام و سوال است. فروزان سلیماني 
گوش اش بدهکار هیچ یک از انتقادات نیست و باز هم آنچه را در سر 
دارد، پیاده می کند. گیریم رسانه ها و خبرنگاران از فوتسال سر در 
نمی آورند، اما مربیان و بازیکنان این رشته یا اعضاي کمیته زنان هم 
بی دانش هستند که خانم سرمربي به نظر آنها  بی توجهی می کند؟ در 
اردوی جدید، تست کروناي 5بازیکن مثبت شد و با وجود درخواست 
کمیته زنان مبنی بر دعوت بعضي از بازیکنان، سرمربی گفت مرغم 
یک پا دارد. او که حاضر نبود بازیکن جدید دعوت کند، بالاخره 4نفر 
را به تیم اضافه کرد اما این بازیکنان هم خیلي مورد تایید بقیه نیستند. 

سرمربی یک دنده
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افقي:
 1( نویســنده برزیلی کتاب 

آدم ها و خرچنگ ها
2( واحدی برای وزن معادل 
75گــرم- فریاد شــادی- 

باصداقت
3( شاد و بانشاط- راستگو- 

جدول محاسبات نجومی
مهربــان-  تعقیــب-   )4

معروف ترین غذای نذری
5( راوی شهید روایت فتح- 

خرگوش عرب
6( نامور- از اسباب توزین- 

رشته کوه بلند شمال ایران
7( دندانه سوهان- قسمتی از 

ران- کارگروه
8( از القاب اشرافی اروپایی- 
از شاخه های رود کارون که از 
شهر آبادان می گذرد- خاخام

۹( زمان ها- باز- صدمه
10( پایتخت بحرین- ظرف 
آزمایشــگاهی- نقاشی که 

ادعای نبوت کرد
11( جوهــر قلیا- ســرایت 

بیماری
12( بازدارنده حرکت چرخ 
اتومبیل- باربر- از شاگردان 

میرعماد خوشنویس
13( ثروت- واحــدی برای 
اندازه گیری مساحت زمین- 

غذای ظهر

14( فیلمی ساخته ساموئل 
خاچیکیان- امپراتور دیوانه 

روم- خالص
15( نویســنده ایرانی رمان 

پل معلق
  

عمودي:
1( خاشــاک- رشــته های 
چوبــی کولرهــای آبی- در 

یکجا گرد آمده
2( شهری در فرانسه- فراق- 

نویسنده
3( طلا کاری شــده- موجب 

شفا به لطف خدا- دریانورد
4( حزب سیاسی کوچک و 
بی اهمیــت- لاف و گزاف- 

صدای کلفت
5( پیــرو دیــن حضــرت 

موسی)ع(- همانندی- تلاش
6( دســتپاچه- دوره پس از 
پایان حمله حــاد بیماری- 

آزادگان
7( مرواریــد- گواهی پایان 
تحصیلات متوسطه- معروف
8( بــه مقــام قــرب الهی 
رسیده- حداد- پسران عرب

۹( پاســبان قدیــم- نوعی 
اســلحه کمری- چاشــنی 

غذایی
10( پیش غــذا- طبیعت- 

نغمه

11( بازار عرب- فاقد خصلت های 
پسندیده- دشمن ارزانی است

12( نشــانه صفــت تفضیلــی- 
پیشین- در هر زمان

13( کاشــف الکل- مخفف بدتر- 
نامـی که جغـرافی دانان یونانی به 

ایران داده بودند
14( نیکو رو- زاهد گوشه نشین- 

واحد پول ارمنستان
15( مجهز کردن- موســیقی دان 

15عصر ساسانی- پیشوند سلب
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شورای سینما 
راه اندازی می شود

در جلســه دولت، با تشکیل شــورای سینما 
موافقت شد. اینطور که فارس خبر داده ۷نفر 
از ســینماگران عضو این شــورا خواهند بود. 
هم افزایی و تقویت ارتبــاط میان بخش های 
سیاستگذاری و تولیدی در حوزه هنر و سینما 
و ارتقای سطح کمی و کیفی آثار سینمایی از 

اهداف تشکیل این شوراست.
پیش از ایــن و در میانه های آبان مــاه، وزیر 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی در حاشــیه بازدید 
از پروژه های ســینمایی ســازمان سینمایی 
حوزه هنری از راه اندازی شورای عالی سینما با 
حضور رئیس جمهور خبر داده بود. سیدمهدی 
اسماعیلی با اعلام این خبر گفته بود: با حضور 
رئیس جمهور در حال راه اندازی شورای عالی 
سینما هســتیم. در تولیدات سینمایی هیأت 
امنای جدیدی برای بنیاد فارابی انتخاب شد 
که این هیأت با تحلیل و انتخاب دقیقی صورت 
گرفته به نوعی که بتواند بخش های محتوایی و 
ریل گذاری ها و پشتیبانی های مالی و اقتصادی 

را تامین کند.
اولین بار شورای عالی ســینما در دولت دهم 
تشکیل شد. شورایی که قرار بود با تصمیمات 
راهبــردی و بــا اســتفاده از ظرفیت هــای 
رئیس جمهور، به یاری ســینمای ایران بیاید. 
اتفاقی که البته چنان که باید رخ نداد و با تغییر 
دولت، این شــورا هم به فراموشی سپرده شد. 
حالا که دولت سیزدهم متولی تشکیل مجدد 
شورای عالی سینما شده می توان انتظار داشت 
تجربه نه چنــدان موفق این شــورا در دولت 
دهم، چه در عملکرد و چه در انتخاب اعضا )که 
همه گرایش های سینمای ایران را نمایندگی 
نمی کرد( برای تکرار نشــدن اشــتباهات و 

کاستی ها، مورد بازخوانی قرار گیرد.

»مرد بازنده« به اکران 
نوروز نزدیک شد

مدیــر پخش »شایســته فیلم« اعــلام کرد: 
فیلم »مرد بازنده« کــه از فیلم های پرفروش 
چهلمین جشــنواره فجــر بود، بــرای نوروز 
۱۴۰۱ آماده اکران می شود. »شایسته فیلم« 
در حالی مســئولیت پخش جدیدترین فیلم 
محمدحســین مهدویان را برعهده گرفته که 
حق پخش فیلــم دیگر این فیلمســاز یعنی 
»شیشلیک« را نیز در اختیار دارد. این 2 فیلم 
هر 2 متقاضی اکران در نوروز ۱۴۰۱هستند، 
ولی نتیجه نهایی بــرای تعیین فیلم های این 
نوبت از اکران توسط شــورای صنفی نمایش 
اعــلام خواهد شــد.این دفتر پخــش، فیلم 
»ملاقات خصوصی« را هم برای اکران در نوروز 
به شورای صنفی نمایش ارائه کرده است.جواد 
عزتی، رعنا آزادی ور، بابــک کریمی، آناهیتا 
درگاهی، مهدی زمین پــرداز، مجید نوروزی، 
امیرحسین هاشمی، امیر دژاکام، سجاد بابایی، 
منوچهر علی پور، شبنم قربانی، ونوس کانلی 
و ملیکا پازوکی، گروه بازیگران »مرد بازنده« 
را تشــکیل می دهند. در کنار آخرین ساخته 
مهدویان، فیلم هایی چون »ملاقات با جادوگر«، 
»شیشــلیک«، »لامینــور«، »روز صفر« هم 

درخواست اکران نوروزی داده اند.

»موقعیت مهدی« 
از دل برآمده است

جانشین فرمانده سپاه از تلاش سازندگان فیلم 
»موقعیت مهــدی« تجلیل کرد. بــه گزارش 
مهر، ســردار علی فدوی، جانشین فرمانده کل 
سپاه پاسداران پس از تماشای فیلم سینمایی 
»موقعیت مهدی« فیلم برتر چهلمین جشنواره 
فیلــم فجر گفــت: تقدیر و تشــکر می کنم از 
بنیاد فرهنگی و هنری روایت فتح و سیمافیلم 
به عنوان حامیان و بانیان ساخت این اثر هنری 
کــه هر لحظه اش یــاد و خاطــرات روزهای 
حماسه آفرین 8 ســال دفاع مقدس را برایمان 
زنده می کنــد. وی گفــت: فیلــم »موقعیت 
مهدی« ضمن تلاش هــای فوق العاده هنری و 
فنی به کار گرفته شده برای تولیدش همچنان 
با آنچه لایق مقام و عظمت شخصیت و کار شهدا 
و رزمندگان ایران در دفاع مقدس اســت فاصله 
دارد از ایــن رو بنیاد فرهنگی روایــت فتح باید 
تلاش هایش را ادامــه و تولیداتش را به کمیت و 
کیفیتی برساند که حداقل سهمی در ابراز ارادت 
خود به شهدا داشته باشد.سردار فدوی یادآور 
شــد: هنرمندان می توانند با به کارگیری هنر 
خود آثار مورد توجهی از حماســه آفرینی های 
ملت ایران در 8 ســال دفاع مقدس به ویژه برای 
نســل جوان خلق کنند اما حماسه های مذکور 
آنچنان عمیق و گســترده است که هرچه به آن 
پرداخته شود کم اســت. وی در ادامه با تقدیر 
از عوامل ســاخت این فیلم گفت: هنگامی که 
فیلمنامه اثر را مطالعه کردیم و با خانواده شهید 
باکری در میان گذاشتیم متوجه عمق زحمات 
نویسنده و گردآورنده تحقیقات و پژوهش های 
پیرامونی آن شدیم. هادی حجازی فر و یاری گران 
ایشــان ازجمله بنیاد فرهنگــی روایت فتح در 
ســاخت »موقعیت مهدی« بــا دل و جان کار 
کرده اند و گواه این سخن دلنشــینی اثر است. 
هنگامی که هنرمندان و نهادهای پشتیبان یک 
اثر هنری آن هم در حوزه فیلم سینمایی دل به کار 

می دهند اثری متفاوت خلق می کنند.

ایستگاه خبر
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عنکبوت گیشه را نگرفت
فیلم های جدیدی که روی پرده آمده اند و مورد استقبال تماشاگر قرار نگرفته اند

وزارت ارشاد و سازمان سینمایی این روزها  گزارش 
از سوی گروه ها و افراد مختلف تحت فشار اکران

هستند، آن هم در شــرایطی که سینمای 
ایران هم به لحاظ اقتصادی حال و روز خوشی ندارد. فروش 
بالای چند فیلم ســینمایی نباید باعث شود این واقعیت را 
نادیده گرفت که سینمای ایران در موقعیتی بحرانی به سر 
می برد. به جز فیلم های »دینامیت«، »گشت3«، »قهرمان«، 
»بی همه چیز«، »آتابای« و »شهر گربه ها« اغلب فیلم هایی 
که امسال اکران شدند، شکست خوردند و در جذب مخاطب 
ناموفق بودند. صنعتی هم که نتواند توجیه اقتصادی داشته 
باشد، امید زیادی به دوام و بقایش نیست. سینمای ایران در 
اثر تصمیماتی که در ســال های دور و درازِ گذشته برایش 
گرفته شده و محروم شدنش از حیاتی طبیعی که به رشد و 
بلوغش بینجامد، به چنین وضعی افتاده است. مردم به اغلب 
تولیدات این صنعتِ تقریبا ورشکســته و متکی به بودجه 
دولتی یا پول های نامشــخص بی توجهند و در کشــاکش 
زندگی روزمره و دست وپنجه نرم کردن با مصائب اقتصادی 
علاقه ای به دیدن اغلب فیلم هایــی که روی پرده می آیند 
ندارند. 3فیلمی که به تازگی اکران شده اند نشان می دهند 

در فاصله یک ماه مانده به ســال نــو، در تقریبا روی همان 
پاشنه ای می چرخد که در 2سال گذشته چرخیده است. 

بیات و کهنه
خلاصه داستان »عاشق پیشه« ســاخته داوود موثقی را 
بخوانید تا دست تان بیاید با چه نوع فیلمی روبه رو هستید: 
»سهراب و گندم به همراه سپیده کودک خردسال شان 
زندگی سعادتمندی دارند، اما افزایش قیمت ارز، شرکتی 
که سهراب در آن شاغل اســت را به آستانه ورشکستگی 
می رســاند و... .« حالا اگر این خلاصه داستان نمی تواند 
ذره ای در شــما ایجاد علاقه کند تــا بخواهید از زندگی 
سهراب و گندم و کودک خردسال شــان سر دربیاورید، 
شاید با دیدن نام بازیگران فیلم مشتاق شوید که در این 
روزهای پر از بیماری خودتان را به نزدیک ترین ســینما 
برسانید و بببینید جای آن ســه نقطه را چه حوادثی پر 
کرده است. محســن علیمحمدی، شــهره قمر، مهدی 
میامی، بهزاد رحیم خانی، یاسمین خلخالی و علی برجی 
بازیگران اصلی این فیلم هستند.  این فیلم از 26بهمن تا 
امروز 8میلیون تومان فروخته اســت. این رقم احتمالا 
هزینه غذای 2روز گروه تولید فیلم هم نیســت؛ اما چرا 
چنین فیلمی ســاخته شــده که همه  چیزش، از پوستر 
و نام فیلم گرفته تا داســتان و روایــت و...، کهنه و بیات 
است؟ جواب این سؤال به مناسبات مالی و روابط خارج از 
توازن و منطق سینمای ایران برمی گردد. چرا کسی باید 
بخواهد سرمایه اش را پای چنین فیلمی بگذارد؟ ساخت 
کم خرج ترین  فیلم هم در شرایط کنونی سینمای ایران 
چندمیلیاردی سرمایه می خواهد، پس در این وضعیت، 
فیلمی که حتی روی کاغذ هم مشــخص اســت هرگز 

نمی فروشد، چرا ساخته می شود؟

فقط نخوان!
داستان فیلم »ترانه ای عاشقانه برایم بخوان« از این قرار است 
که جوانی اهل ترکیه به طور تصادفی از طریق فضای مجازی 
وارد عالم موسیقی و با دختری ایرانی آشنا می شود و.... آنها 
که اهل دیدن سریال های ترکیه ای هستند، اگر این فیلم را 
ببینند به مشابهت خط داستانی آن با حال وهوای سریال های 
پرمخاطب ترکیه ای شهادت می دهند. اما مسئله اینجاست که 
حتی طرفداران سریال های ترکیه ای هم علاقه ای به تماشای 
این فیلم روی پرده ســینما ندارند، چراکه داســتان هایی با 
محدودیت هایی به مراتب کمتر و اصــل جنس را به رایگان 
مي توانند گیر بیاورند و ببیننــد و در این اوضاع وخیم کرونا 
سلامت شان را با بیرون آمدن از خانه و رفتن به سینما به خطر 
نیندازند. امیرشهاب رضویان که چهره اش با آن سبیل های 
فلفلی و بانمک برای بینندگان برنامه تلویزیونی »محاکات« 
شناخته شده اســت، تهیه کننده این فیلم است. رضویان در 
کارنامه اش کارگردانی فیلم »مینای شهر خاموش«)۱38۵( 
را دارد که به اعتقاد برخی ها فیلمی روشــنفکرانه اســت و 
خودش هم مؤسسه آموزش فیلم و سینما دارد و سال هاست 
که دارد در این سینما کار می کند. او آنقدر باتجربه است که 

بداند حتی اگر به جای ترانه، برای این فیلم وِرد جادویی هم 
بخواند، گیشه اش اصلا رونق نخواهد داشت، اما چطور شده 
که فردی به سرد و گرم چشیدگی او تهیه کننده چنین فیلمی 
شده است؟ مهرداد غفارزاده کارگردان این فیلم است و یوسف 
چیم، پژمان بازغی و افسانه پاکرو در آن بازی می کنند. این 
فیلم که از 26بهمن اکران شــده، حدود ۱۱3میلیون تومان 
فروخته است. راستی تا حالا فیلمی از پژمان بازغی روی پرده 

رفته که در گیشه موفق بوده باشد؟ 

بی صدا، عنکبوت
»عنکبوت« ســاخته ابراهیم ایرج زاد هم بالاخره اکران شد 
و همه از نگرانی درآمدند کــه بالاخره فیلمی که بیم توقیف 
آن می رفــت به نمایش درآمــد. اما این فیلــم افتتاحیه ای 
نه چندان دلگرم کننده داشت و از 26بهمن تا امروز در حدود 
39۰میلیون تومان فروش کرده اســت. این فیلم برگرفته از 
ماجرای واقعی قاتلی زنجیره ای به نام سعید حنایی است که 
زنان خیابانی را در مشهد به قتل می رساند و محسن تنابنده در 
نقش این قاتل ظاهر شده است. طبیعتا از فیلمی که هرازگاهی 
حرف وحدیث هایــی دربــاره احتمال توقیــف آن به گوش 
می رسید و یک ماجرای پرسر و صدای واقعی را دستمایه کار 
قرار داده و بازیگرانی مثل محسن تنابنده و ساره بیات در آن 
حضور دارند، انتظار شروع بهتری وجود داشت. با اینکه معمولا 
فیلم هایي که به ماجرای قاتلان زنجیره ای واقعی می پردازند 
فیلم هایی هستند که مورد پسند تماشاگر عام قرار می گیرند، 
اما »عنکبوت« در اولین روزهای اکران خیلی با استقبال مواجه 
شد. البته اکران فله ای فیلم ها هم در این زمینه بی تأثیر نیست 

و شاید اگر این فیلم در زمان بهتری اکران 
می شد، از شانس بیشتری برای موفقیت در 

گیشه برخوردار می بود.

بعد از شهادتش فهمیدیم 
فرمانده بود

گفت وگو با مادر حسن ترک، شهیدی که 
طراح عملیات ها بود

 فلسفه  در نظام آموزشی 
ما نیازمند بازنگری است

گفت وگو با محمد تقی موحد ابطحی

هنر انقلاب در 90قاب
 گزارش همشهری از نمایشگاه 

»آینه در آینه« در موزه هنرهای 
معاصر تهران

پخش 
»غیررسمی۴« 

فعالان فرهنگی سراســر 
کشور به تماشای جدیدترین 
قسمت از مســتند »غیر 
رسمی« با روایتی از دیدار 
جمعی از طنزپردازان با رهبر 
معظم انقلاب می نشینند. 
یکی از برنامه های مستمر 
حضرت آیت الله خامنه ای 
که از سال های گذشته برقرار 
بوده، برگزاری جلســات 
گوناگون با طیف های مختلف 
علمی، اجتماعی، فرهنگی و 
هنری است؛ جلساتی که در 
فضایی متفاوت از دیدارهای 
رسمی برگزار شده و مقام 
معظم رهبری پای صحبت ها 
و درددل هــای حاضران 
می نشینند. بخشی از این 
جلسات، از سال۹۵ در قالب 
»پنجشنبه ای«  جلسات 
برگزار شده است. مؤسسه 
پژوهشی- فرهنگی انقلاب 
اســلامی )دفتــر حفظ و 
نشر آثار حضرت آیت الله 
العظمی خامنه ای(، روایتی 
از این دیدارها را در مجموعه 
مستند »غیر رسمی« تولید 
کرده که تاکنون 3قسمت 
از این مجموعه مســتند 
از شــبکه های مختلــف 
صداوســیما پخش شده 
که هر کدام بــا واکنش ها 
و بازتاب های ویــژه ای از 
سوی مخاطبان و رسانه ها 
همراه شده است. نمایش 
این مســتند ویژه فعالان 
فرهنگی و اهالی هنر و رسانه 
در استان های مختلف از 
هفته گذشته آغاز شده و 
در روزهــای آتی نیز ادامه 

خواهد داشت.

وزیر ارشاد در تلویزیون، به دفاع از کلیت سینما پرداخت
دفاع از سینما

این روزها وزیر ارشــاد، سرش 

گزارش
خیلی شلوغ شده؛ نه به خاطر 
بررسی و پیگیری امور هنری و 
فرهنگی کشــور و سروســامان دادن به وضع 
معیشــتی و اقتصادی هنرمندان و نه به خاطر 
وضعیت حذف معافیــت مالیاتی هنرمندان و 
تولیدات هنری در رشته های مختلف؛ سرش 
شــلوغ شــده، به خاطر یک اظهارنظر غلط و 
نســنجیده یــک ســینماگر، محمدمهدی 
اسماعیلی، وزیر ارشــاد این روزها درگیر یک 
صحبت ۱۰ثانیه ای از سوی یک فیلمنامه نویس 
شده؛ نویسنده ای که بارها عذرخواهی کرده اما 
صحبتش همچنان به یکی از معضلات بزرگ 
تبدیل شده است. اسماعیلی به عنوان وزیر ارشاد 
بارها تأکید کرده که این صحبت ها نادرســت 
است و نباید یک صحبت نادرست در جایی را به 
کل هنر تســری داد اما گویي هنوز داستان تا 
جایی ادامــه دارد که این بــار محمدمهدی 

اسماعیلی در گفت وگوی ویژه تلویزیونی حاضر 
شده است. وی در صحبت هایش به جشنواره 
فیلم فجــر چهلــم نمــره ۱6از 2۰ داده و در 
صحبت هایش از سینما دفاع کرده است. وی با 
دفاع از انتخاب خزاعی به عنوان رئیس سازمان 
سینمایی گفت: »آغاز به کار دولت از شهریور 
امسال بود اما فرایند تولید فیلم ها یک فرایند 
طولانی است و حدود یک سال طول می کشد. 
یکی از نخستین کارهایمان در این بخش، این 
بود که رئیس سازمان سینمایی را تعیین کنیم. 
او یکــی از بهتریــن  تهیه کننــدگان انقلابی 
سینماست. او بلافاصله کادر اجرایی دبیرخانه 
جشنواره را انتخاب کرد و رسما کار جشنواره 
شــروع شــد. بیش از 6۰ فیلم بــه دبیرخانه 
جشنواره ارسال شد و هیأت انتخاب جشنواره 
که از فعالان شناخته شده سینما بودند، منطبق 
بر شعارهای جشنواره فیلم ها انتخاب شد. تلاش 
کردیم که امسال با وجود اینکه فرایند تولید آثار 

از پیش تر شروع شده بود، تا حد امکان فیلم ها 
به شعارهای جشــنواره نزدیک باشند. در این 
دوره جشنواره سعی شد تا با انتخاب 22 فیلم، 
ســبد متفاوتی از فیلم ها با موضوعات متنوع 
حضور داشــته باشــند. ۵ فیلم دفاع مقدس و 
فیلم هــای طنــز و اجتماعی به ایــن رویداد 

سینمایی راه یافت«.
وزیر در صحبت هایش از حواشــی ایجادشده 
در فجر هم گفــت: »در ایام جشــنواره 2۴۰ 
هنرمند بالای ســن آمدند و صحبت کردند. 
در کنار این اتفاقات، یــک اظهارنظر غلط نیز 
شد که به ســرعت از جانب دبیرخانه جشنواره 
و تهیه کننده فیلم، این گفتار محکوم شــد و 
خود گوینده نیز از اتفاقی که افتاده بود اظهار 
پشیمانی کرد. مشخص است که دولت انقلابی 

با این اظهارنظرها مخالف است«.
وی همچنین توضیح داد: »در عرصه ســینما 
ریل گذاری جدیدی قرار اســت اتفاق بیفتد و 

فضای جدیدی در این عرصه رخ می دهد و این 
موضوع با همکاری و تعامل امکان پذیر خواهد 
بود. این ریل گذاری باید همراه با صبر و آرامش 

و در عین حال با تعامل باشد«.
اسماعیلی با بیان اینکه به روزرسانی آیین نامه ها 
زیر نظر معاونت حقوقی این وزارتخانه، نهادینه 
کردن عدالت فرهنگی با هدف شفاف سازی  و از 

بین بردن تبعیض ها و در نهایت کاهش فساد در 
تمامی عرصه های فرهنگ، هنر و رسانه از دیگر 
اقدامات این وزارتخانه در دوره جدید است، تأکید 
کرد: »هرگونه اظهارنظر غلط درباره جشنواره 
فیلم فجر امسال را محکوم می کنیم. اخبار فضای 
عفیفانه حاکم در جشنواره و فیلم ها آنطور که 

باید، مخابره نشده و انتقال پیدا نکرده است«.

 معمــولا فیلم هایــی کــه بــه ماجــرای قاتــلان 
زنجیره ای واقعی می پردازند فیلم هایی هستند 
که مورد پسند تماشاگر عام قرار می گیرند، اما 
فعلا کــه مخاطب بــه »عنکبــوت« روی خوش 

نشان نداده است

»عنکبوت«افتتاحیه ای نه چندان دلگرم کننده 
داشــت و از 26بهمــن تــا امــروز در حــدود 
390میلیــون تومــان فــروش کــرده اســت. این 
فیلم برگرفته از ماجرای واقعی قاتلی زنجیره ای 

به نام سعید حنایی است

بدقولی افخمی 

سرپرســت گروه فیلم و 
سریال شبکه ۵سیما تأکید 
کرد تا زمانی که کل مجموعه 
»رعد و برق« تحویل داده 
نشود، نمی توانیم زمانی را 
برای پخش آن اعلام کنیم. 
رعد و برق  مــاه رمضان 
سال جاری درحالی که تنها 
در یک قسمت روی آنتن 
رفت و برای پخش قسمت 
دوم، 2بار دچــار چالش 
شــد از کنداکتور سیما 
حذف شد.  روابط عمومی 
شــبکه ۵ طی اطلاعیه ای 
به خلف وعده هــای این 
کارگردان سینما و تلویزیون 
اشاره کرد و در بخشی از آن 
آورده بود: »ایشــان در 
ادامه، متعهد شد تا ابتدای 
دی ماه ســال جاری کل 
قســمت ها را برای پخش 
تحویل شــبکه بدهد، اما 
متأســفانه این عهد نیز 
نقض شد؛ چراکه در آذرماه 
گروه همچنان مشــغول 

تصویربرداری بود!«

همکاری مارتین 
و مارول

جورج آر.آر.مارتین برای 
خلق یک مجموعه  جدید 
از کتاب هــای مصــور با 
مارول کامیکس  شرکت 
همــکاری می کنــد. به 
گزارش گاردین، این سری 
کمیک براساس مجموعه 
کارت هــای  نی  برقهرما ا
وحشی به ویراستاری جورج. 
آر.آر. مارتین خلق خواهد 
شد. کارت های وحشی که 
در مدت 3دهه توســط 
بیش از 4۰ نویسنده نوشته 
شده و شــامل 2۵ رمان و 
2۰ داســتان کوتاه است، 
داستان تاریخی ساختگی 
را روایــت می کند که در 
آن زمین میزبان افرادی 
با قدرت های فرابشــری 
می شود. مارتین در سال 
2۰۰۵ از طرف مجله تایم 
به عنوان »تالکین آمریکا« 
معرفی شد و در سال2۰۱۱ 
در فهرست سالانه مجله 
تایم از ۱۰۰ چهره تأثیرگذار 

سال جای گرفت.
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به یاد شهید مدافع حرم، سجاد مرادی

و هیچ کس شبیه تو، کبوتر حرم نشد

»هرکسی این پیام را می شنود و اذیت نمی شود، اگر یک روز نماز 
قضا برای ما بخواند ان شــاءالله آن طرف جبران می کنیم«؛ سجاد 
مرادی اینها را گفت و رفت. رفت تا از حرم آل الله دفاع کند، رفت 
تا ما در آرامش زندگی کنیم. سجاد مرادی اهل اصفهان بود و محل 
خدمتش گردان ۱۰۸ امام حســین. گریه کن خوبی برای اباعبدالله 
بود و شاید فلسفه شهادتش در اربعین هم همین بود. او وقتی به 
خواستگاری رفت برای بانوی زندگی آینده اش هم همین فلسفه 
را گفت؛ گفت که »زندگی من خدایی است، من به خاطر خدا ازدواج 
می کنم.« و سکینه اسماعیلی از لابه لای حرف های سجاد روزهای 
آینده را می دید؛ روزهایی که سجاد ماموریت های طولانی داشت؛ 
روزهایی که سجاد نبود و در جواب سجاد وقتی پرسید: »در زندگی 
سختی و مشــکلات زیادی وجود دارد، می توانید با این شرایط 
بسازید؟« بله محکمی گفت. او می دانست تنها عشق و ایمان است 
که راه سخت این زندگی را برایش سهل خواهد کرد. حالا سکینه بانو 
همراه این جور زندگی کردن شده بود. سال۸۵ بالاخره زندگی شان 
پا گرفت و خیلــی زود هم خدا فاطمه زهرا را بــه آنها هدیه کرد؛ 

دخترکی که سجاد او را فاطیما صدا می کرد.

ســجاد نمونه بود و اخلاقش زبانزد. پی کار خیر می گشت و تا آنجا که 
می توانست کمک حال دیگران بود. روح مقاومی داشت و تلاش می کرد 
سختی های زندگی دیگران را هم او چاره باشد. چند وقتی بود که خبر 
حملات تروریست ها به مرقد مطهر عمه سادات، قلب همه را آزار می داد. 
سجاد تصمیمش را گرفت، ســکینه بانو به زبان، مخالف رفتنش نبود 
هرچند لابــه لای حرف ها این را هم می گفت که »بــدون تو نمی توانم 

ادامه بدهم.«
نگران دخترک شان بود و تربیتش. بیقرار بود و دل آشفته، سجاد اما مثل 
همیشه آرام و مطمئن گفت: »من هم اگر باشم هیچ کاره هستم. تنها باید 

به خدا توکل کنی. شما خدا را دارید. باید صبور باشید«.
قرار شــد خودش به فاطیما بگوید؛ دخترک را به نماز، ایمان و حجاب 

سفارش کرد و از او خواست درس هایش را خوب بخواند.
و فاطیما نمی دانست برای پدری که هر شب قبل خواب، سرش را به دامان 
پرمهرش می گذارد باید خودش را آماده کند؛ آماده کند تا سر پدر را در 
آغوش بکشد. سجاد و دوستانش راهی شدند؛ راهی سفر شام. سجاد آنقدر 
خوش اخلاق و شاد بود که دوستانش می گفتند روزها با خنده و شوخی 

او بیدار می شدیم و شب ها هم با شوخی های سجاد به خواب می رفتیم.
پایش که به آن طرف مرز رسید، فکر و نگرانی هم پا به دل و روح سکینه 
گذاشــت؛ »اگر نیاید چه؟« اما همه این نگرانی ها را می گذاشــت پای 

نگرانی برای آینده فاطیمای پدر.
اما سجاد رفته بود، خواسته دلش این بود که برود. او راهش را انتخاب 
کرده بود. سجاد عاشق شهادت بود و هیچ وابستگی ای به دنیا نداشت. از 

همه  چیز ساده می گذشت و دنیا برایش فقط یک بازی بود.
البته این حرف ها و خواسته ها از ســجاد بعید نبود. او پسر مادری است 
که با بغضی در گلو و چشمه  ای در چشم، می گوید: »پسرم برای دفاع از 
حرم حضرت زینب)س( رفته است. همه ما روزی خواهیم مرد، پس چه 
بهتر است زمانی که اجل مان می رسد از راه شهادت به سوی حق برویم. 

ان شاءالله که سجاد در آخرت شفاعت ما را نزد پروردگار بکند«.
دوست سجاد آمد و گفت باید آنها را به خانه پدر سجاد ببرد؛ نماز مغرب 
و عشــا را خوانده نخوانده راهی شدند. گفتند ســجاد مجروح شده اما 
دل آشوبه ســکینه بانو خبر از اتفاق دیگری می داد. بستگان و دوستان 
سجاد آمده بودند. سکینه لحظه  ای ایستاد و نگاهی به اطراف کرد. باور 

نمی کرد بتواند دوری سجاد و داغ از دست دادنش را تحمل کند.
اما سجاد سفارش به صبر کرده بود. آرامش عجیبی سراغش آمد، سجاد 

تنها کسی بود که می توانســت دل بانوی داغدارش را آرام کند. سجاد 
حسینی بود و ســکینه بانو هم باید زینبی می بود. سجاد حسینی بود 

و شهادتش علوی.
حالا همه زندگی بانو سکینه، شــده فاطمه زهرا و مطمئن است سجاد 
خودش راه صحیح و مسیر حق را نشان شان خواهد داد، تا رهرو او باشند 
و مدافعانی دیگر برای حرم. و آخرین بند از غزل خونین سرگرد پاسدار 

سجاد مرادی، شعر نوشته ای شد از پسر عمویش:
تویی غزل سروده ای، که بال و پر گشوده ای

و هیچ کس شبیه تو، کبوتر حرم نشد
کوتاه از شهید مدافع حرم، سجاد مرادی

زمان و محل تولد: ۲۸ دی ماه ۱۳۶۱ در روستای آورگان از توابع استان 
چهارمحال و بختیاری

زمان و محل شهادت:
۱۶آذر ماه سال۱۳94 در منطقه خلصه، حومه حلب

یادداشت

نگاهی به یک کتاب پیرامون زندگی شهید حسن شاطری 

یک انسان ویژه 
شهید حسن شــاطری از 
شخصیت های برجسته در 
حوزه جهاد ســازندگی و از 
فرماندهان شاخص دوران 
جنگ تحمیلــی بود که در 
ادامه مسیر ســازندگی در 
داخل کشور و در کشورهای 
همسایه و دوست، به خصوص 
در ایامی که منطقــه ما با 

دشــمن تکفیری داعش مواجه و درگیر شده بود، خدمات 
شایسته و ارزنده ای ارائه کرد. او توانمندی ها و تجربیاتی که 
در سالیان طولانی دوران انقلاب اسلامی و جنگ تحمیلی 

اندوخته داشت را در اختیار جبهه مقاومت قرار داد.

  این شهید بزرگوار با نام مستعار حسام خوشنویس، در تیرماه 
۱۳4۱ در شهر ســمنان به دنیا آمد. او نخستین فرزند از ۶فرزند 
خانواده اش بود. دوران تحصیلات ابتدایی راهنمایی و متوسطه 
را در شهر سمنان گذراند و خیلی زود با وجود سن کم به صفوف 
انقلابیون پیوســت و به یکی از مهم ترین عناصر فعال در زمینه 
هدایت راهپیمایی ها و دیگر فعالیت های ضد رژیم پهلوی تبدیل 
شد. پس از پیروزی انقلاب اسلامی و هنگامی که امام خمینی)ره( 
فرمان تشکیل جهاد سازندگی را صادر کرد، شهید حسام ازجمله 
نخستین داوطلبان و فعالان این عرصه بود. با آغاز جنگ تحمیلی 
از سوی رژیم صدام حسین که با همکاری استکبار جهانی علیه 
جمهوری نوپای ایران به وقوع پیوست، داوطلبانه به عضویت بسیج 
مستضعفین درآمد. در سال۱۳۶۱ با معصومه مرادی، تنها دختر 
خانواده مرادی ازدواج کرد؛ همسری که بهترین یاور و پشتیبان او 
بود و در طول ۸سال جنگ و دیگر مراحل زندگی سراسر جهاد و 
مبارزه شهید در کنارش قرار داشت و صاحب 4فرزند شدند. پس 
از ۸سال دوری از دانشــگاه به واسطه جنگ تحمیلی عراق علیه 
ایران، برای ادامه تحصیل وارد دانشگاه و در رشته مهندسی عمران 
فارغ التحصیل شد. به عنوان مسئول اجرایی لشکر سیدالشهدا)ع( 
و لشکر خاتم الانبیا)ص( معروف به نیروی قدس انجام وظیفه کرد. 
به عنوان ناظر اجرایی چندین پروژه در کشور عراق حضور داشت. 
پس از جنگ ۳۳روزه لبنان به عنوان رئیس هیأت ایرانی مشارکت 
در بازسازی لبنان به این کشور اعزام شد. در مدت حضور ۶ساله اش 
در لبنان رساله دکتری خود را با  عنوان »چگونگی هدایت جنگ 
۳۳روزه توسط حزب الله« نوشت. چندین طرح اجرایی را به منظور 
حمایت و تامین رفاه مردم سوریه و با همکاری مردم آن کشور به 
انجام رســاند. در ۲4بهمن۱۳9۱ و در راه بازگشت از دمشق به 

بیروت به شهادت رسید.
  کتاب »معمار محبت« از مجموعه منشورات مؤسسه فرهنگی 
هنری مرکز اسناد انقلاب اســلامی در بخش کتب ترجمه ای، 
به شخصیت این شهید بزرگوار پرداخته اســت. اصل کتاب به 
زبان عربی و در کشــور لبنان به قلم عبدالقدوس الامین توسط 
انتشارات رسالات منتشر شده که ترجمه فارسی آن با اخذ مجوز 
و هماهنگی های لازم از این انتشــارات در ۲7۸صفحه و ۲نوبت 

چاپ شده است.
انقلاب و امام

در بخشــی از این کتاب به نقل از برادر شــهید آمده است:»او از 
نخستین حامیان انقلاب در زمان آغاز آن بود و دیگران را هم به 
حمایت از انقلاب دعوت می کرد و در دفاع از آن به استقبال مرگ 
می رفت. او به امام و انقلاب اینگونه نگاه می کرد و اینگونه ما را در 
پس شور و شوق و ایمانش هدایت می کرد. زمانی که انقلاب پیروز 
شــد گمان کردم، هرچند برای مدتی کوتاه، آرام خواهد گرفت. 
به او می گفتم که وقت آن رسیده است کمی استراحت کنی اما 
تصورم در مورد او صحیح نبود و زمانــی که امام)ره( برای تامین 
آب، ساخت وساز و کشاورزی با کمک مردم دستور تشکیل جهاد 
سازندگی را داد، او نیز دست به کار شد. مثل اینکه انقلاب جدیدی 

آغاز شده است.«
می خواست مثل مردم باشد

در بخش دیگری از این کتاب به روایتی از اســتاد عباس قطایا 
)مسئول تبلیغات هیأت ایرانی( می خوانیم؛ »در یکی از روزها، پدر 
مهندس برای نخستین بار به لبنان آمد. به آب و هوای لبنان عادت 
نداشت؛ حالش دگرگون شد، بدنش نتوانست با آب و هوا سازگاری 
پیدا کند و به شدت بیمار شد. مهندس  او را به بیمارستان برده 
بود و من هم به محض اطلاع به بیمارستان رفتم. در کنار پدرش 
در قسمت اورژانس در انتظار نشســته بود. خیلی خسته به نظر 
می رسید. از او سؤال کردم: - از کی اینجا هستید؟ - از حدود ۲ 
ساعت پیش. دوستانی که همراهم بودند از شنیدن این مطلب 
خیلی ناراحت شدند. به سمت دفتر بیمارستان رفتم تا با مدیریت 
صحبت کنم. اما هنگامی که مهندس مطلع شد به شدت مخالفت 
کرد و نپذیرفت. مرا ســرزنش کرد و گفت: - لزومی ندارد با آنها 
صحبت کنی... آنها مشغول انجام کار افرادی هستند که جلوتر از 
ما بوده اند. پدر مهندس تا ساعت ۱۱ شب در بیمارستان ماند اما 
مهندس قبول نکرد تا با کسی صحبت کنیم. طبیعتاً او می توانست 
پدرش را به هر بیمارستانی که می خواست ببرد و این حق را هم 
داشــت. اما این کار را نکرد. دلش می خواست تا مثل همه مردم 
باشد و به اندازه مردم دیگر از امکانات بهره ببرد. رابطه او با پدرش 
همراه با عشق و احترام فوق العاده و بسیار درس آموز بود؛ به خاطر 
پدرش همه کارها را رها کرده بود و امور را تلفنی پیگیری می کرد. 
حتی برای لحظه ای خواب یا استراحت، حاضر نشد که بیمارستان 

را ترک کند.«
اینجا مکان مقدسی است 

مادر شهید عماد مغنیه نیز در بخشی از این کتاب به خاطره ای 
از شهید اشاره کرده اســت؛»مهندس انسانی ویژه بود. به همه و 
به خصوص به خانواده های شهدا بسیار محبت می کرد و احترام 
می گذاشت. به خاطر می آورم یک دفعه که به دیدار ما آمده بود، 
درباره شهید عماد، کارهایش و شخصیت او صحبت می کردیم. 
مهندس بسیار متاثر شد و اشک ریخت. در این هنگام از جایش 
برخاست و به وسط اتاق رفت. روی فرش گردی که در آنجا پهن 
بود ایستاد و بعد از من خواست که در مقابل او روی فرش بایستم. 
چون بسیار متأثر بود بدون آنکه دلیل این کار را بپرسم از او اطاعت 
کردم و در کنارش روی فرش ایستادم. و از من خواست که به جایم 
برگردم. به او نگاه می کردم، خم شد و روی زمین افتاد و جای پایم 
را بو کشید و بوسید. سپس نگاهی به من کرد و گفت: اینجا مکان 

مقدسی است و شما مردمان مقدسی هستید.«

کتاب

فیلم

رزم آرا، یک دوسیه مسکوت
»رزم آرا، یک دوســیه 
مســکوت« مستندی  
ساخته شــده در ژانــر 
تاریخــی اســت کــه 
کارگردانــــــی آن را 
سیداحســان عمادی 
و تهیه کنندگــی اش را 

حسام اسلامی بر عهده داشــته اند و محصول سال 
۱۳9۶ است. این مستند، روایتی از زندگی و قتل مبهم 
سپهبد حاج علی رزم آرا، نخستین نخست وزیر نظامی 
دوران پهلوی را که تنها هشــت ماه پس از انتصاب 
ترور شد، به تصویر می کشد.این اثر، ابدا یکنواخت و 
کسل کننده نیســت و با وجود داشتن آرشیو صوتی 
مناسب، عکس ها و فیلم های آرشیوی و نیز استفاده از 
انیمیشن ها و مصاحبه های مرتبط با موضوع مستند، 
جذابیت و گیرایی فراوانی برای بینندگان دارد. از آنجا 
که کارگردان این مستند بر این عقیده است که درباره 
پیشــامدهای تاریخی نباید حکم قطعی صادر کرد، 
از صدور حکم، اجتناب کرده و قضــاوت را به  عهده 
بینندگان اثر خود می گذارد تا به نوبه  خود سرنوشت 
این پرونده را با توجه به ســرنخ های داده شده، پیدا 
کنند. این مستند همچنین یکی از قسمت های مستند 
سریالی »مردان شاه« است که بدون نیاز به هیچ گونه 
اطلاعات تاریخی، مخاطبان را درگیر خود خواهد کرد. 

مستند

محمدرضا هراتی 
معاون فرهنگی و هنری مرکز اسناد انقلاب اسلامی

سمیه  عظیمییادبود
روزنامه نگار

»دا« ؛ حقیقتی تلخ 
ولی خواندنی

کتاب »دا« خاطرات سیده زهرا حســینی است که توسط اعظم 
حسینی، گردآوری و تألیف شده است. داستان این کتاب به قدری 
خاص و نوآورانه اســت که امکان ندارد در میانه کتاب، آن را کنار 
بگذارید. هدف اصلی از روایت این کتاب، تکریم نقش مادران در 
طول جنگ است و به بیان صلابت و پایداری آنان می پردازد. این 
کتاب 7۰بار تجدید چاپ شده و هر بار مخاطبان زیادی را مجذوب 
خود کرده است. شخصیت راوی، یعنی زهرا حسینی، بارها و بارها 
خوانندگان را در مســیر اضطراب و دلهره پیش می برد و به موقع، 
گره از پریشــانی آنان باز می کند. او که تنها ۱7سال داشته است، 
در ایام جنگ، به جمع بانوان مرده شور می پیوندد و با آن سن کم، 
اجساد را شست وشو می دهد. زهرا حتی شب ها در مرده شورخانه 
می خوابید و مجبور بود در برابر حمله سگ ها توسط سنگ و چوب 
از اجساد، دفاع کند. در بخشی از این کتاب می خوانیم: »وقتی روز 
سی ویکم شهریور عراق حمله کرد، همه دستپاچه شدیم ولی امید 
داشتیم مرز ها محافظت می شود؛ هرچند طبق دیده هایمان- نه 
شنیده هایمان - از چندین ماه قبل مزدوران و خائنینی که با رژیم 
بعث همکاری کرده بودند توی خانه هایشان تجهیزات دشمن را 
پنهان کرده بودند، درحالی که جوانان ما دست خالی بودند. روز اول 
چند تا از پسر های همسایه رفته بودند مرز. وقتی برگشتند مادرم را 
صدا زدند و گفتند: مادر زینب، تو شلمچه کشتار شده. روستایی ها 
را کشتند. هیچ جان پناهی نبود ما پنهان بشیم. همان شب همین 
پسر ها به مادرم اطلاع دادند که توی جنت آباد نیاز به کمک هست. 
زن دایی ام که او هم به سیده زینب معروف بود رفت مسجد جامع، 

کمک زخمی ها و مادرم زینب روانه جنت آباد شد«.

تنگه ابوقریب
سیر داســتانی» تنگه ابوقریب« روایتگر همزمان چند جانباز و 
همرزم اســت که در روز مرخصی گردانشان، خبر می رسد که 
بعثی ها به تنگه ای در خوزستان حمله کرده اند و در نهایت مجبور 
می شوند به نقطه مرزی بروند و به خیل دیگر سربازان حاضر در 
منطقه ملحق شوند. خط اصلی این فیلم، مواجهه تعدادی رزمنده 
برای پس گرفتن ناحیه  مهمی از خوزستان است و در نهایت به 
آزادسازی خرمشهر منجر می شود. تنگه ابوقریب به لحاظ بصری 
و فنی از سایر آثار سینمایی موفق تر و موردتوجه تر است که در 
کنار »مغزهای کوچک زنگ زده« با ۱۱نامزدی سیمرغ بلورین، 
پیشتاز جشنواره سی وششم شدند. این فیلم با دریافت ۶سیمرغ 
بلورین بیشــترین سیمرغ را از سی وششــمین دوره جشنواره 
فیلم فجر دریافت کرد. بهرام توکلی که پیش تر فیلم های خوبی 
ساخته بود، با هنرمندی تمام از پس این اثر ژانر نیز برآمد و باری 
دیگر در زمره کارگردان های مطرح سینمای ایران قرار گرفت. 
امیر جدیدی و جواد عزتی، دو ستاره اصلی فیلم هستند و اسامی 
بازیگران مطرح دیگری نیز در فهرست هنرمندان این اثر به چشم 
می خورد. فیلمبرداری درجه یک، طراحی صحنه منحصربه فرد 
و جلوه های ویژه قوی، چیدمان خوب بازیگران و پلان های بلند، 
ویژگی های مورد توجه این اثر ژانر جنگی و دفاع مقدس هستند. 
یکی دیگر از المان های مورد توجه در ساخت این اثر، موسیقی 
برانگیزنده و پویای آن اســت که توســط حامد ثابت ساخته و 
تنظیم شده است و تراژدی و حماسه را خصوصا در دقایق آخر 
که سکانس آهسته یا اسلوموشن نمایش داده می شود، به سرحد 
خود می رســاند  تا باری دیگر به عنوان ضربه نهایی، مخاطبان 
و بینندگان خود را میخکوب پایان بنــدی و ریتم پرفرازوفرود 

سکانس های پایانی کند.

دل کنده بــود از دنیا، انگار که بــا آن بیگانه 
باشد. با اینکه سن و ســالی نداشت اما تقوا و 
پرهیزکاری  اش باعث شده بود دوست و آشنا 
او را به چشــم یک عارف نگاه کنند. آرامش 
درونی  اش مثال زدنی بود. انگار جز خدا کسی 
را نمی دید. کم حرف مــی زد و اگر هم کلامی 
می گفت به جا بود و درست. خوب می دانست 
چطور مهار نفس اش را به دست داشته باشد. 
حســن نه فقط برای مادر بلکــه برای همه 
دوروبری هایش یک رفیق شفیق بود. کسانی 
که طعم شیرین رفاقت او را چشیده  اند مروت 
برادرانه  اش را خوب به یاد دارند. او با شــروع 
جنگ، مثل صدها هزار رزمنــده  ای که راهی 
جبهه ها شدند عزم جهاد کرد. درصورتی که 
دانش آموزی ممتاز بود و انتظار می رفت شانس 
خود را در دانشــگاه امتحان کند. چند سالی 
هم حماســه آفرینی کرد. شهید حسن ترک 
فرمانده  ای بود که تا زمان شــهادتش کسی 
خبر نداشت مسئولیت ســنگینی برعهده 
دارد و جانشــین طرح و عملیات لشکر ۳۲ 
انصارالحسین)ع( است. خودش دوست نداشت 
کسی از این موضوع باخبر شود. از دلاوری های 
او هر چه بگوییم کم اســت. شــهید همت و 
شــهید همدانی اگر زنده بودند می توانستند 
گواهان خوبی برای این ادعا باشند. دوم اسفند 
سالروز شهادت او اســت و به همین مناسب 
پای صحبت های اقدس صفرپــور، مادرش 

نشسته ایم.

یادگاری چون لباس پاسداری
۱۲روز از مهرماه می گذشت که به دنیا آمد. مادر 
نوزاد را در پتو پیچیده بود تا مبادا ســوز پاییزی 
گزندی به دردانه  اش برساند. سال۱۳4۱ بود. مادر 
از آنجا که ارادت زیادی به امام حسن مجتبی)ع( 
داشــت، نامش را حسن گذاشــت. چهره زیبا و 
معصوم کودک دل از او بــرده بود. مرتب نگاهش 
می کرد و قربــان و تصدقش می رفــت. حق هم 
داشــت؛ بهترین نعمت الهی نصیبش شده بود. 
حسن با آمدنش گویی همه خوشی ها را به خانه  اش 
آورده بود. مادر با ذوق از آن روزها می گوید: »حسن 

هم برایم پســر بود و هم جای برادر نداشته  ام را پر 
کرده بود. او را داداش حســن صدا می کردم. بقیه 
هم به تبعیت از من اینگونه صدایش می کردند«. 
با بزرگ شــدن داداش حسن، دلبستگی مادر هم 
بیشتر می شد. انگار اشتیاقش به او تمامی نداشت. 
وقتی پسر راه می رفت مادر با دیدن قامت رعنای 
او دلش غنج می رفت. خودش می گوید:»انگار خدا 
همه خوبی ها را در وجود این پسر جمع کرده بود. از 
مهربانی، مروت، حیای او هر چه بگویم کم گفته ام. 
هیچ وقت نشد که خواسته  ای از من یا پدرش داشته 
باشد. هربار که پدرش به او می گفت برویم خیاطی 
یک دست کت و شلوار برایت بدوزد می گفت یک 
دست لباس قشنگ پاسداری دارم. اگر بهم نمی آید 
بگویید«. او به جز همان یک دست لباس پاسداری 
چیز دیگری از خود به جا نگذاشته است. آن لباس 
هنوز در کمــد مادر چون گنجینــه  ای نگهداری 
می شود. مامان اقدس هر بار آن را نگاه می کند یاد 

قامت رشید حسن می افتد.

مسئول طرح و عملیات های مهم 
با شروع جنگ، حسن که تازه دیپلم گرفته بود وارد 
نیروی سپاه شــد و گفت که عزم جهاد دارد. مادر 
دلش راضی نبود به رفتن او. نمی توانست دوری  اش 
را تحمل کند. حسن برایش همه  چیز و همه کس 
بود اما وقتی مصمم بودن پسر را دید دیگر حرفی 
نزد. سعی کرد دلتنگی و آشــوب درونش را با دعا 
کردن و توکل به خدا تسکین دهد. وابستگی مامان 
اقدس به حســن آن قدر زیاد بود که قوم و خویش 
یقین داشتند اگر خاری به پای پســر برود، مادر 
حتما از دست خواهد رفت. از رفتن داداش حسن 

به جبهه تا زمان شهادت او 4 سالی گذشت. 4 سال 
برای مادر یک عمر بود. شــب و روزش به بی تابی 
در فراق نورچشمی  اش می گذشت. نمی توانست 
ذهن خود را لحظه  ای آرام و تهی از تشویش کند. 
دلشوره راحتش نمی گذاشــت. مبادا اتفاق تلخی 
برای پسر رخ دهد! داداش حسن در عملیات های 
زیادی شــرکت کرد و بارها هم مجروح شــد. اما 
به محض بهبــودی دوباره راهی جنگ می شــد. 
هوش بالا و درایتی که داشــت باعث شده بود او 
را به عنوان فرمانده انتخاب کنند. شــهید همت 
و شــهید همدانی اگر زنده بودند می توانســتند 
گواهان خوبی برای حماسه آفرینی های شهید ترک 
باشند. مادر می گوید: »حســن هیچ وقت درباره 
فعالیتش در جبهه به مــا حرفی نمی زد. می گفت 
یک رزمنده است. بعد از شهادتش متوجه شدیم 
که فرمانده است و جانشین طرح و عملیات لشکر 

۳۲ انصارالحسین)ع(«.

ادای نماز حتی در حال مجروحیت
حسن بیشــتر از هر چیز به نماز اهمیت می داد. 
این خصلت را از دوران کودکی و نوجوانی داشت. 
یک بار مادر او را در زیرزمین خانه در حال راز و نیاز 
با خدا دیده بود که با چه خشــوع و خضوعی نماز 
می خواند. از آن روز اینگونه می گوید:»برای کاری 
به زیرزمین رفتم و دیدم حســن در حال خواندن 
نماز است. راســتش وقتی حال معنوی او را نگاه 
کردم از نماز خواندن خودم خجالت کشیدم. حسن 
در دوره  ای به دنیا آمده بــود که بی اعتقادی بیداد 
می کرد. اما او همیشه مراقب ایمان و تقوایش بود«. 
البته برای مادر خیلی عجیب نبود که پسر نوجوانش 

اینقدر خداترس باشد. او نوزادش را بدون وضو شیر 
نداده بود و می دانست دلبندش نظرکرده امام حسن 
مجتبی)ع( است. او در ادامه انگار که چیزی یادش 
آمده باشد؛ خاطره  ای را تعریف می کند که یکی از 
دوستان شــهید برایش بازگو کرده است؛»حسن 
اعجوبه  ای بود برای خــودش. همرزمش تعریف 
می کرد در عملیات مسلم بن عقیل)ع( وقتی ترکش 
به پشت گردنش اصابت می کند تا آمبولانس برسد 
خون زیادی از او مــی رود. در همان حال ضعف به 
دوستانش اشاره می  کند که می خواهد نماز بخواند. 

بعد همان جا تیمم کرده و نمازش را می خواند.«

شیون نکن؛ مبادا دشمن شاد شود!
عملیات والفجر۸، منطقه فاو. درگیری شــدیدی 
بین رزمنده ها و نیروهای بعثی صورت گرفته بود. 
از زمین و آسمان آتش می بارید. سپیده صبح بود. 
حسن ســرش را بالا آورد تا از داخل سنگر نگاهی 
به بیرون بیندازد. شــروع به تیراندازی کرد. بعد 
رو به یکی از همرزمانش گفت:»خوب تیراندازی 
می کنم؟« همرزمش به او متذکر شد که جایش 
را عوض کند چرا که ممکن است عراقی ها پاتک 
بزنند. اما هنــوز جمله  اش را تمــام نکرده بود که 
تیری ســجده گاه او را نشانه گرفته و خون صورت 
نورانی  اش را سرخ کرد. مادر می گوید:»دوستانش 
می گفتند قبل از شهادت خیلی کم حرف شده و 
انگار در عالم دیگری سیر می کرده است. شاید هم 
می دانسته که قرار است پرواز کند. به هر حال به 
آرزویش رسید و من خوشــحالم«. داداش حسن 
شهید شد. دوست و آشنا می ترسیدند خبر شهادت 
را به مامان اقدس بدهند. می دانستند گفتن این 
خبر به او ممکن اســت جانش را به خطر بیندازد 
اما در کمال ناباوری دیدند مادر با شــنیدن خبر 
شــهادت فرزندش چه صبورانه سکوت کرد. مادر 
می گوید:»بار آخری که حسن آمد با هم کلی حرف 
زدیم. گفت مادر از من دل بکن. گفتم حسن جان 
کار شب و روزم شــده دعا کردن برای تو که سالم 
برگردی. گفت پس همه  چیز زیر سر شماست که 
شهید نمی شوم. وقتی بغضم را دید گفت لااقل دعا 
کن اسیر نشوم«. این جمله آبی بود بر آتش درون 
مادر انگار که دلش رضا شده باشد، به رضای خدا 
تسلیم شد. خودش می گوید: »او هر بار که می آمد 
از حضرت زینب)س( و صبر ایشان می گفت. خیلی 
ســفارش می کرد که اگر خبر شهادتم را شنیدی 

شیون و زاری نکنی. مبادا دشمن شاد شود«.

بعد از شهادتش فهمیدیم فرمانده بود
مادر حسن ترک، شهیدی که طراح عملیات ها بود، در سالروز شهادتش از خواسته گمنامی او روایت می کند

مژگان مهرابیگزارش
روزنامه نگار

شهیدی که ۱۴ شاگرد قرآنی شهید تربیت کرد
شهید ترک از مربیان قرآنی بود که در تربیت قرآنی رده های سنی مختلف قدم های بزرگی را 
برداشت و در جلسات قرآنی او افراد زیادی حضور داشتند. او شاگردان قرآنی تربیت کرد که ۱۴ 
نفر از آنها در دوران دفاع مقدس به شهادت رسیدند. این شهید در وصیت نامه خود نیز توصیه 

موکد به تربیت خردسالان و نوجوانان برای آینده انقلاب داشته است.

مکث
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مبانی در علوم انسانی، مسئله مهمی 
است که جدای از پرداخت به اصل و 
ابعاد آن، پرداخــت به جایگاه آن در 
علوم انسانی و نقش اش در تولید علوم انسانی اسلامی نیز حائز اهمیت است. هم اکنون 
گروهی از فعالان حوزه علوم انسانی سرســختانه معتقدند که هر تولید علمی بایستی 
از مبانی آغاز شود و در ســوی دیگر گروهی خســته از پرداخت به مبانی، ساز عبور از 
مبانی را می زنند. به جهت بررسی نقش مبانی در تولید علوم انسانی گفت وگویی با دکتر 
سیدمحمدتقی موحد ابطحی رقم زده ایم. موحد ابطحی فارغ التحصیل دکتری فلسفه علم 
و فناوری از پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات فرهنگی است که رزومه علمی اش نشان 
می دهد اهل تفکر و تأمل عمیق و علمی  باب موضوع محل بحث است. موحد در این مصاحبه 
قصد دارد ما را از دوگانه فوق رهایی و به پیوستگی بین مؤلفه های تمدنی همچون علم، 

فلسفه، هنر و فرهنگ سوق دهد. در ادامه حاصل این گفت وگو از نظر می گذرد.

اندیشه
 علم دینی

گذری مختصر بر علم دینی و الزامات تولید آن از 
منظر آیت الله جوادی آملی)حفظه الله(
 هرگز فیزیک و شیمی

 غیراسلامی نداریم
صحبت از علم دینی سالیانی است که در محافل علوم انسانی 
مطرح است و هر چند به پیشرفت هایی نایل آمده اما همچنان 
راه طویلی در پیــش دارد. درخصوص علــم دینی 13مدل یا 
نظریه اصلی تاکنون قابل برشمردن هســتند که هر کدام راه 
مشــخصی را طی می کنند. این مدل ها عبارتنــد از:»نظریه 
مکتب تفکیک«، »نظریه ســیدمنیر الدین حسینی الهاشمی 
در فرهنگ علوم دینــی«، »نظریه دکتر ســعید زیباکلام«، 
»نظریه آیت الله ســیدمحمدباقر صدر«، »نظریه اســتاد علی 
عابدی شاهرودی«، »مدل پارادایمی پژوهشگاه حوزه و دانشگاه 
)مدل پاد(«، »نظریه آیــت الله جوادی آملی«، »نظریه آیت الله 
مصباح یزدی)ره(«، »نظریه دکتر سیدحسین نصر«، »نظریه 
دکتر مهدی گلشنی«، »نظریه تأسیس علم دینی دکتر خسرو 
باقری«، »نظریه مردم شناسان دین« و »نظریه حجت الاسلام 
خســروپناه«. در این 13 مدل یکــی از جدی ترین مدل ها که 
به نظر می رسد بسط آن می تواند به تولید علوم انسانی اسلامی 
نیز سرعت بخشــد، مدل آیت الله جوادی آملی است. آیت الله 
جوادی آملی حقیقت علم را کشــف حقیقت می داند و در این 
مقام، همه علوم را چه تولید کننده آن مســلمان باشــد و چه 
غیرمسلمان، اســلامی تلقی می کند. اســاس دیدگاه آیت الله 
جوادی را می توان در 3محور تقریر کرد )سوزنچی، 1389( که 

در ادامه مختصراً مرور شده است.

اسلامی بودن علم بماهو علم
آیت الله جوادی آملی معتقدند که علم، نه وهم و خیال و  فرضیه محض، هرگز غیراســلامی نمی شود. ایشان به 1
صراحت می فرمایند: »علمی که اوراق کتاب تکوین الهی را ورق 
می زند و پرده از اسرار و رموز آن برمی دارد، به ناچار اسلامی و 
دینی است و معنا ندارد که آن را به دینی و غیردینی، و اسلامی 
و غیراسلامی تقســیم کنیم. بر این اســاس، علم فیزیک در 
شرایطی که مفید یقین یا طمأنینه عقلی است و در مرز فرضیه 
و وهم و گمان به ســرنمی برد، یقیناً اســلامی است، هر چند 
شــخص فیزیک دان ملحد و یا شاک باشــد. اینکه او به سبب 
اعوجاج و الحادش ارتباط عالم طبیعــت با خدا را قطع کرده و 
خلقت را باور ندارد، موجب آن نیســت که فهم او از طبیعت، 
درصورتی که حقیقتاً علم یا کشــف اطمینان آور باشــد، فاقد 
حجیت و اعتبار شــرعی تلقی گردد و تفسیر فعل خدا قلمداد 
نشود.  همانگونه که اگر کسی ملحدانه ارتباط قرآن با خداوند را 
قطع کرد و با این حال به بررســی و تفســیر قرآن پرداخت... 
نمی توان به استناد الحادش، فهم و تفسیر او را گرچه با رعایت 
شرایط کامل فهم و ادراک معتبر و مضبوط صورت گرفته باشد 
مخدوش و ناموجه اعلام کرد؛ زیرا تفسیر قول خداوند سبحان، 
اگر وهم و حدس نباشد و تفسیر صحیح و فهم درست باشد، به 
اسلامی و غیراسلامی تقسیم نمی شــود... به همین قیاس ما 
هرگز فیزیک و شیمی غیراســلامی نداریم. علم اگر علم است 
نمی تواند غیراسلامی باشد؛ زیرا علم صائب، تفسیر خلقت و فعل 
الهی است و تبیین کار خدا حتما اسلامی است، گرچه فهمنده 

این حقیقت را درنیابد و خلقت خدا را طبیعت بپندارد.
 اینان ]کفار[ بخشــی از حقیقت را می گیرند و بخشــی از آن 
)ارتباط طبیعت با خداوند و مبدأ تعالی( را انکار می کنند. کنار 
گذاشتن بخشــی از حقیقت، مانع از آن نیست که بخش مثمر 
و مثبت آن، که علم صائب و مطابق با واقع است، مطرود شود. 
آنچه علم صحیح و ثمربخش است قطعا اسلامی و حجت شرعی 
است و آن دسته از محتوای علوم که وهم است و خیال، در واقع 
جهل مرکب اســت و علم نیست تا ســخن از اسلامی بودن یا 
غیراسلامی بودن علوم شامل حال آن شود. )کتاب منزلت عقل 

در هندسه معرفت دینی، صص 1٤٤ – 1٤3(

چرایی و چگونگی انحراف علم در فرهنگ جدید
آیــت الله جوادی آملــی انحــراف در علم مــدرن را از  دوگانه پنداری علم و دین دانســته و نقطه شروع آن را 2
انحراف در دین مسیحیت و جدا کردن قلمرو علم از دین توسط 
کشیشان می داند که موجب شد از ســوی دیگر صاحبان علوم 
حســی و فرضیه های علمی، بی رحمانه بــه داوری درباره دین 

پرداخته و به خرافی یا ذهنی بودن و عینی نبودن آن حکم کنند.

الزامات فهم صحیح و تحقق علم دینی
می توان با بررسی دیدگاه های آیت الله جوادی آملی بیان  داشــت که برای تحقق علم دینــی و درک صحیح آن، 3
نخست ضروری است که نگاه به دین و در مرحله دوم نگاه به علم 
تصحیح شود. مراد از اصلاح نگاه به دین آن است که ابتدا دین به 
دامن »هستی شناسی الهی« بازگردد و در مرحله دوم با نگرشی که 
عقل را خارج و گاه در مقابل دین می داند و دین را منحصر به متون 
دینی می کند، مقابله شود و عقل در کنار نقل به عنوان یکی از منابع 
دینی به شکلی جدی تلقی شود. اما درخصوص اصلاح نگاه به علم 
در واقع آیت الله جوادی آملی بحث را بر سرچشمه های تولید علم 
بازمی گرداند و از منظر فلسفه علم معتقد است از آنجا که هر علمی 
فلسفه علم خاص خود را دارد )فلسفه مضاف( و هر فلسفه علمی نیز 
برخاسته از نگرش خاص فلسفی است )فلسفه مطلق( پس اساساً 
فلسفه مطلق الحادی که دین را خرافه و افسانه پیشینیان می خواند 
نمی تواند با دین سرآشتی داشته باشد فلذا اگر قرار باشد علم حسی 
و تجربی کنونی به جایگاه صحیح خود برگردد و تلقی صحیحی بر 
علم حاکم شود، علم حسی »باید حد خود را بشناسد و درصدد ارائه 
جهان بینی برنیاید بلکه منابع معرفتی دیگر یعنی وحی، و به تبع 
آن نقل معتبر و عقل تجریدی )فلسفه(، عهده دار ارائه جهان بینی 

باشند.« )منزلت عقل در هندسه معرفت دینی، ص1٤۰(.

تولید علم با حس و تجربه صرف 
انجام می پذیرد؟

آنچه در ادامه می خوانید بخشی از مقاله دکتر حمید پارسانیا 
در شماره ۲ مجله پژوهش است که در سال 1388 به چاپ 
رســیده؛ در این بخش با عنوان »چگونگــی تولید نظریه« 
می خوانیم: آیــا تولید علم بــا حس و تجربه صــرف انجام 
می پذیرد یا در مســیر تولیــد معرفت، عــزم و اراده ما هم 
دخالت دارد؟ پست مدرن ها معتقدند ما با انتخاب و عزم خود 
گزاره های اول را انتخاب می کنیم. ما تصمیم می گیریم، و این 
قدرت، اراده و عزم است که بر علم و جزم علمی حکم می راند 
تا نظریه تولید شود. آیا علاوه بر حس، عقل نیز در تحصیل 
علم نقش مستقل و تعیین کننده دارد و آیا علاوه حس عقل 
»وحی و شــهود« هم می تواند کاشف و اگر بگوییم حقیقت 
وحی نیز راه کشــف علمی است، در حاشــیه وحی و شهود 
چیزی به نام »نقل« هم در صحنــه تولید علم حضور به هم 
رساند و اگر این را بپذیریم، آنگاه از منبع نقل نیز در تولید علم 
استفاده خواهد شد. درصورتی که بر مبنای معرفت شناختی 
ما عقل، نقل، حس و تجربه همه راه های کشف یا تولید علم 
باشــند، در این وضعیت، چندین ســطح و لایه از عقلانیت 
تشکیل خواهد شــد. در این حال، عقل عملی و استنباطی 
نیز که از نقل استنباط می کند، به کمک تولید علم می آید و 
هرگاه این مجموعه دست اندرکار تولید علم باشد، نظریه های 
خاص متناسب با این منابع معرفتی پدید می آید. هر کدام از 
نظریه ها را که در علوم انسانی، جامعه شناسی، روانشناسی، 
مردم شناسی و علوم سیاسی می بینید، امکان ندارد در حاشیه 

فلسفه ای نباشد. 

اندیشه ها

کتاب اندیشه

علم دینی؛ دیدگاه ها و ملاحظات
کتاب »علم دینی؛ دیدگاه ها و ملاحظات« در پی آن است که 
با نقد و بررسی آثاری از صاحب نظران حوزه علم دینی نمایی 
کلی از نظریات مطرح در این حوزه را به تصویر کشد. مقالات 
بررسی شده در این کتاب عبارتند از: »جهان بینی اسلامی 
و علم جدید« از دکتر سیدحسین نصر، » نظریه علم دینی 
بر پایه سنجش معادلات علم و دین« از حجت الاسلام علی 
عابدی شاهرودی، »بازخوانی دیدگاه دکتر مهدی گلشنی در 
زمینه علم دینی«، »مدل تأسیسی علم دینی در دیدگاه دکتر 
خسرو باقری«، »تعلیقات و تقویم دینی علوم« از دکتر سعید 
زیباکلام، گفت وگویی با حجت الاسلام سیدمهدی میرباقری 
با عنوان »علم دینی ابزار تحقق اسلام در عمل اجتماعی«، 
»پیش فرض های بازسازی اسلامی علوم انسانی« از مصطفی 
ملکیان و »اسلام و علوم اجتماعی؛ نقدی بر دینی کردن علم« 

از دکتر عبدالکریم سروش.
براساس مقدمه کتاب که نظریات مطرح را به شکلی خلاصه 
مرور کرده اســت برخی، ازجمله آقایان ملکیان و ســروش، 
علم دینی را ممکن ندانســته و مفهوم علم دینــی را منطقاً 
پارادوکســیکال می دانند. در مقابل، دیدگاه های دیگر علم 
دینی را امری ضروری، ممکن و حتی برخی تحقق یافته عنوان 
می کنند. در میان قائلان به امکان و ضرورت علم دینی، عده ای 
بر این عقیده اند که تمامی مفاهیم، روش ها و حتی قواعد منطق 
و ریاضیات می توانند دینی یا غیردینی باشــند و دانشمندان 
مســلمان باید به دینی کردن تمامی ســاحت های معرفتی 
توجه کنند. در تلقی دیگر، مانند دیدگاه آقای گلشنی، داشتن 
رویکردی خداباورانه، جهت تفسیر دستاوردهای علمی برای 

دینی نامیدن علم کافی قلمداد شده است.

 درس گفتار
 »مکاتب فلسفه علم«

درس گفتار »مکاتب فلسفه علم« از دکتر رضا صادقی 
در مؤسسه علوم انسانی اسلامی صدرا تهیه شده است. 
این درس گفتار شامل 1۰ جلسه است که در آن در 
مجموع در کنار مقدمه ای به معرفی ٤ مکتب از مکاتب 
فلسفه علم معاصر پرداخته شــده است. در ۲جلسه 
ابتدایی این درس گفتار مقدمه ای از فلسفه علم ذکر 
و به شکلی مختصر به معرفی شــاخه فلسفه علم و 
موضوعات مطرح در آن پرداخته می شود. در ادامه نیز 
به فلسفه علم در مکاتب اثبات پذیری، ابطال پذیری و 
نســبی گرایی می پردازد و به بررسی آرای هر مکتب 
و سپس نقد آن می پردازد. این درس گفتار براساس 
کتابی با عنوان »آشنایی با فلسفه علم معاصر« تألیف 
دکتر رضا صادقی ارائه شــده که از سوی انتشارات 
ســمت به چاپ رسیده اســت. این کتاب نیز دارای 
8 فصل با عناوین »مسئله روش«، »پوزیتیویسم«، 
»ابطال پذیری«، »نسبی گرایی«، »تبیین علمی«، 
»عقل گرایی«، »ماتریالیسم« و »دانش و ارزش« است. 
براساس تعریفی که انتشارات سمت از کتاب ارائه داده 
امتیاز این کتاب در این است که با بیان نقدهای هر 
یک از این مکاتب نسبت به یکدیگر، همزمان با تکیه 
بر بیانی از عقل گرایی معتدل، از عینیت دانش تجربی 
دفاع می کند و از ذات گرایی و اصل علیت به عنوان دو 
پیش فرض عقل گرایی و از ماتریالیسم و ادعای جدایی 

دانش از ارزش، بحث شده است.

اندیشه ورزی

گفت وگو
محمدصادق عبداللهی

روزنامه نگار

سال های اخیر به خصوص با بحث از 
تمدن نوین اسلامی و علوم انسانی اسلامی، 
آنچه خیلی پررنگ شده، پرداخت به مبانی 
اســت، حتی همایش هایی که در این حوزه 
برگزار می شود دائماً مربوط به مبانی است. 
به نظر شما پرداخت به مبانی تا این حد چه 
توجیهی دارد و علاقه مندان به مبانی تا این 

حد چه استدلالی برای کار خود دارند؟
بنده بــا این عمومیتــی که جنابعالی مســئله 
را مطرح کردیــد موافق نیســتم. در ارتباط با 
چگونگی دســتیابی به علوم انســانی اسلامی 
دیدگاه ها و رویکردهــای مختلفی وجود دارد؛ 
عده ای می گویند باید کنشگر معرفتی مسلمان 
تربیت کرد، محصول علم ورزی چنین کنشگری 
به مقتضای از کوزه همان تراود که در اوســت، 
علم دینی/علوم انسانی اسلامی خواهد بود. این 
دیدگاه برای مثال در دانشــگاه امام صادق)ع( 
مبنا قرار گرفته اســت فلذا رویکرد مبناگرایانه 
را ما چندان در سیســتم آموزشی این دانشگاه 
مشــاهده نمی کنیم. عده ای دیگر بر این باورند 
که باید با مراجعه به آیات و روایات و بهره گیری 
از روش های تحقیــق کیفی یــا بهره گیری از 
روش های اجتهادی و... نظریه هایی را در حوزه 
علوم انسانی اســلامی از متون دینی استخراج 
کنیــم. این گروه که در شــاخه روانشناســی، 
روان درمانی و مشــاوره دســتاوردهای خوبی 
داشــته اند که در عرصه بین المللی هم مطرح 
شده اســت، این گروه هم رویکرد مبناگرایانه 
را دنبال نمی کنند. بله یک دیــدگاه در زمینه 
چگونگی دســتیابی به علوم انســانی اسلامی 
این اســت که ما ابتدا باید مبانی علوم انســانی 
را از متون دینــی یا از فلســفه و کلام و عرفان 
اسلامی اســتخراج کنیم و بکوشــیم برمبنای 
آن علوم انسانی جدیدی را شکل دهیم. تمامی 
دیدگاه های مطرح در زمینه چگونگی دستیابی 
به علوم انسانی اسلامی با آسیب هایی در عرصه 
نظر و عمل روبه رو هستند و برای تحقق بهتر و 
سریع تر علوم انسانی اسلامی لازم است مرتب 
این رویکردها بــه لحاظ نظــری و عملکردی 
ارزیابی شــود و برای پرســش ها و چالش های 
موجود پاســخ ها و راهکارهایی ارائه شــود. در 
ارتباط با رویکــرد مبناگرا ما با پرســش های 
نظری متعددی روبه رو هستیم؛ برای نمونه آیا 
این مبانــی به صورت آگاهانــه و در یک فرایند 
قیاسی به نظریه منتهی می شوند؟ یا در فرایندی 
ناخودآگاه و در قالب گذرهای روانشــناختی و 
خلاقانه؟ آیا فلسفه و کلام و عرفان اسلامی در 
شــاخه های مختلف آن به لحاظ نظری قابلیت 
سریان در عرصه عینیت اجتماعی را دارند؟ و... 
در عرصه عمل هم ما بــا چالش های متعددی 
روبه رو هســتیم که به یکی از آنها در پرســش 
شما اشاره شده و اینکه در این سال ها در عرصه 
مبانی علوم انسانی اســلامی کارهای بسیاری 
انجام شده، اما کاربســت این مبانی در پاسخ به 
پرسش های مطرح در حوزه علوم انسانی نشان 

داده نشده است.

اصلًا شــکوفایی علوم انســانی 
اســلامی و در مرحله بعد تمدن، منوط به 
پرداخت به مبانی اســت؟ برخی به محض 
اینکه حرف از علوم انسانی اسلامی یا تمدن 
نوین اســلامی به میان می آید، اول بسم الله 
می گویند خب مبانی بگوییم اما دیدم آقای 
رسول جعفریان در توییتی نوشته بودند که 
»اگر دانشمندی را 50ســال در آزمایشگاه 
تأمین کردید، بعد از ســه چهار قرن تمدن 

درست خواهد شد.«
بی شــک اســتاد جعفریان که در زمینه تمدن 
اســلامی متخصص هســتند، تمدن را به علم 
تأویل نمی کنند و فرو نمی کاهند. برای تحلیل 
دیدگاه ایشــان باید مجموعه آثارشــان را دید 
نه توییتی کوتاه کــه علی القاعده در واکنش به 

مسئله خاصی مطرح شده اســت. علم یکی از 
ارکان تمدن هاســت، اما تنها رکن آن نیست و 
در کنار آن باید حاکمیت سیاسی، هنر، فرهنگ 
و... هم باشد. نکته اینجاست که وجه اسلامیت 
تمدنی که در اثر تأمین دانشمندان و هنرمندان 
و... به وجــود می آید چگونه تأمین می شــود؟ 
آیا به صرف تأمیــن دانشــمندان و هنرمندان 
در یک بازه زمانی )حتی بیشــتر از 5۰ســال( 
تمدن اسلامی شــکل می گیرد؟ برای نمونه به 
یکی از مراکزی که متولی علوم انسانی اسلامی 
است زمین بزرگی تحویل و بودجه ای هم برای 
ساخت وســاز می دهند و این مرکز پس از چند 
سال ساختمانی می سازد، ولی وقتی شما درون 
و بیرون این ســاختمان را مشــاهده می کنید، 
مؤلفه های اســلامیت را در طراحی و معماری 
آن به خوبی مشاهده نمی کنید. این مثال را زدم 
که نشان دهم صرف تأمین مالی دانشمندان و 
هنرمندان و... کافی نیست. یک عاملی باید در 
کار بیاید تا وجه اسلامیت تمدنی را که ممکن 
است در آینده پدید  آید تأمین کند و اینجاست 
که دیدگاه های متعددی پا به عرصه می گذارد 
که به برخی از آنها در پاســخ پرسش اول اشاره 

کردم.

هرچند که قائل به این هستیم که 
تمدن نوین اسلامی، احیای تمدن اسلامی 
گذشته نیست اما شــاید مروری بر تاریخ 
شکل گیری تمدن اسلامی بتواند ما را در این 

زمینه کمک کند.
بله؛ می توانــد. پیامبر اســلام)ص( پیامی را از 
طرف خداوند به انســان ها می رسانند. پذیرش 
واقعی آموزه های اسلامی و مبنا قرار گرفتن آن 
در عرصه زندگی موجب شد وقتی مسلمانان با 
فرهنگ و علوم غرب و شرق جهان اسلام روبه رو 
می شــوند آگاهانه با آن برخورد کنند. برخی از 
آثار تمدن یونانی به دلیــل تعارضات دینی در 
جهان اسلام ترجمه نشــد. آموزه های اسلامی 
در عرصه شرح و بسط و تحول فلسفه یونانی به 
اشکال متعدد تأثیر گذاشتند و کم و کیف مسائل 
فلسفی در جهان اســلام متفاوت از فلسفه های 
یونانی شد و... تا رسیدیم به دوران طلایی تمدن 
اســلامی. به عبارت دیگر می توان گفت پیامبر 
اســلام)ص( پایه گذار تمدنی جدید بودند، که 
در مســیر خود تفاوت هایش را با تمدن یونانی، 
رمی، چینی و... نشــان داد. تمدنــی که پیامبر 
اسلام)ص( پایه گذاشتند در گذر زمان و متأثر از 
شرایط زمینه ای بسیار متفاوت، شاخ و برگ های 
متعددی پیدا کرد و ثمراتی مختلفی به همراه 
داشــت و افت وخیزهای متعددی را شاهد بود. 
هم اکنون این ما هستیم و دستاوردهای تمدن 
اســلامی و دیگر تمدن ها و ما باید با گزینش و 
بهره گیری از این دستاوردها زندگی کنونی خود 
را سامان بدهیم و اگر این اقدام در دوره زمانی 
طولانی تداوم یابد، شاید بتوانیم در آینده شاهد 
جلوه ای نوین از تمدن اســلامی باشیم که هم 
خودمان و هــم دیگران از ثمرات آن اســتفاده 

کنند.

آیا تمدن غرب هم نخست بر اساس 
فلســفه ورزی در حوزه مبانی شکل گرفت 
یا نه روند کاملًا معکوســی داشت و پس از 
ظهور جلوه های تمدنــی، مبانی آن تولید 
شد؟ در تاریخ فلســفه هایی که عمدتاً در 

کشورمان منتشر شده، سیر تحولات غرب 
اینگونه است که اول فلسفه ای شکل گرفت 
و فیلســوفی نکته ای را بیان داشت و بعد 

تحولاتی پدید آمد.
در این زمینــه باید به امــکان تاریخ نگاری های 
متعدد باور داشــته باشــیم. تاریخ مانند هر علم 
دیگری مبتنی بر مبانی اســت و منظر مورخ در 
دیدن/ندیدن برخی حوادث و چگونگی تفســیر 
آنها و برقرار ارتباط میان آنها تأثیر بسیاری دارد. 
شما می توانید تاریخی داشــته باشید که در آن 
فلسفه ورزی مقدم بر علم و فناوری و تمدن باشد 
همانطور که می توانید تاریخی داشته باشید که 
در آن بــرای مثال نظام تولید بر فلســفه ورزی و 
علم و اخلاق تقدم داشته باشــد. می توانید قائل 
تاریخی داشته باشــید که یک پیوستگی کامل 
بین تمــدن کنونی غــرب و تمدن یونــان و رم 
باســتان درنظر می گیرد و تاریخی داشته باشید 
که قائل به گسست های متعدد تمدنی در این بازه 
زمانی اســت. پس فعلًا در این زمینه نمی خواهم 
موضع گیری قطعی کنم اما آنچه مسلم است یک 
نوع پیوستگی بین فلســفه و علم و نظام تولید و 
فناوری و... در مقاطع مختلــف وجود دارد. بین 
طبیعیات و فلســفه ارسطو نســبت هست. بین 
فیزیک نیوتنی و فلســفه کانت نســبتی هست. 
اصحاب حلقه وین هم بر این باور بودند که فلسفه 
ارســطویی و کانتی نمی تواند با تحولاتی که در 
عرصه منطق و هندســه و فیزیک رخ داده است 
هماهنگ باشد و به دنبال فلسفه ای جدید بودند. 
حال باید دید آیا میان فلسفه ای که ما به آن اعتقاد 
داریم و علمی که فرامی گیریم و فناوری ای که از 

آن استفاده می کنیم و... چه نسبتی وجود دارد.

آیا می توانیم مدعی شویم که هنر 
)به خصوص رمان و سینما( بر مبانی پیشی 
دارد؟ در تاریخ غرب مشاهده می کنیم که 
مثلًا همین دوره پست مدرن )اگر به عنوان 
دوره ای مستقل بپذیریم( با تحولات در حوزه 
هنر آغاز شد و بعد سایر حوزه ها را درگیر کرد 
اما در ایران بسیاری مدعی هستند که هنر 
هم مانند دیگر حوزه ها از مبانی آغاز می شود 

و باید برای هنرمند مبانی گفت!
دیدگاه بنده در این زمینه شــبیه بحثی است 
که در پاســخ به پرســش قبلی مطرح کردم و 
فعلًا به جای اینکــه بخواهم خــودم را درگیر 
بحث نظری تقدم یا تأخر هنر بر فلســفه و علم 
و... کنم، از پیوســتگی بین مؤلفه های تمدنی 
)علم، فلســفه، هنر، فرهنگ و...( یاد می کنم و 
معتقدم هم پذیرش این باور راحت تر است هم 
برای دغدغه ای که در پرســش های شما دنبال 
می شــود فعلًا کفایت می کند. پیوستگی بین 
هنر و دیگــر مؤلفه های تمدنــی در یونان و رم 
باستان هست. در قرون وسطی در مسیحیت این 
پیوستگی هست. پس از شکست رم شرقی )به 
مرکزیت قسطنطنیه( و مهاجرت دانشمندان و 
هنرمندان و... این منطقه که زبان یونانی داشتند 
به رم غربی )اروپای کنونی( و ترجمه آثار یونانی 
اصیل به زبان لاتین اروپایی در قرن 15میلادی 
)نهضت ترجمه دوم در اروپا( تحولات فلسفی و 
هنری در اروپا به وجود آمد. لازم است اشاره کنم 
که در نهضت اول ترجمه در اروپا )قرن 1۲-13( 
این تحولات فلســفی و هنری در اروپا شــکل 
نگرفت. زیرا در این مقطع آثار علمی دانشمندان 
مســلمان به زبان لاتین ترجمه شد؛ آثاری که 

روح اسلامیت به نحوی در آن دمیده شده بود. 
اما در نهضت دوم ترجمه، اروپائیان با آثار دست 
اول یونانی آشنا شدند و رویکرد خاص عقلانی 
و نگاه اومانیســتی حاکم بر آثار علمی و هنری 
یونان باســتان، زمینه ساز رنســانس در غرب و 

پیدایش تمدن جدید غرب شد.
در بحث اهمیت هنر خوب اســت به پیشنهاد 
هایدگر اشاره کنم که می گوید برای گذار از دوران 
حاضر که همه ما به نحوی تحت ســیطره تفکر 
تکنولوژیک قرار گرفته ایم، باید به هنر پناه ببریم. 
البته برای فهم درست توصیه هایدگر حتماً باید 
به آثار او و شرح هایی که وجود دارد مراجعه کرد.

رویکردهــای مــا در پرداخت به 
مبانی عمدتــاً بازخوانی معرفت شناســی و 
انسان شناسی، هستی شناســی و کمی هم 
ارزش شناســی با تکیه بر آرای اندیشمندان 
اسلامی اســت و کمتر با بحث تازه ای مواجه 
می شــویم. به نظر شــما چه چیز باعث شده 
است که ما در این حوزه ها دائماً دور خودمان 
بچرخیم؟ ایراد در روش اســت یــا در نوع 

فلسفه ورزی؟
در این زمینــه ۲نگاه وجــود دارد. یک نگاه که 
عمدتاً توسط استادان و پژوهشگران فرهنگستان 
علوم اسلامی مطرح می شود این است که اصولاً 
فلسفه اسلامی در شاخه های مختلف آن )مشاء 
و اشراق و حکمت متعالیه( به لحاظ نظری توان 
ســریال در عرصه عمل و عینیت ندارند. از این 
دیدگاه که بگذریم، دیدگاه دیگر بر این باور است 
که برای ورود فلسفه اســلامی به عرصه عینیت 
باید بحث فلسفه های مضاف به امور )برای مثال 
فلسفه ذهن و فلسفه زبان، فلسفه تاریخ به یک 
معنا و...( و علوم )فلســفه فیزیک و فلسفه علوم 
انسانی، فلسفه تاریخ به معنای دیگر و...( در تداوم 
حکمت متعالیه که به تعبیر آیت الله جوادی آملی 

جامع قرآن و برهان و عرفان است پدید  آید.
در اینجا می خواهم از دستاوردهای تمدن غربی 
در این زمینه استفاده کنم و بگویم نظام آموزشی 
و پژوهشی ما در حوزه و دانشگاه در حوزه فلسفه 
نیازمند بازنگری اساسی اســت. متن خوانی در 
فلسفه ضروری اســت اما در کنار آن باید سعی 
کرد دانشــجویان و طلاب را بر مبنای فلســفه 
اسلامی درگیر مســائل عینی کرد، همانطور که 
برای مثال شهید مطهری تلاش کردند بر مبنای 
فلسفه اسلامی به مســائل روز پاسخ بدهند. در 
این زمینه پیشــنهاد می کنــم کتاب هایی که با 
عنوان مشابه فلســفه در عمل )برای مثال کتاب 
ادم مورتون( در غرب نوشته شده نگاه کنید. یک 
مسئله عینی را مطرح می کند و بعد می کوشد با 
بهره گیری از نظریات فلسفی به آن پرسش پاسخ 
دهد. بعد ببینید که مباحث فلســفی را تا کجا 
دنبال کرده اند. در فلســفه ورزش به بحث های 
مفهومی مفصلی اشــاره شــده و تفاوت ورزش 
و مســابقه و بازی و... مورد بحث و بررســی قرار 
می گیرد و دیدگاه هایــی درباره هدف ورزش و... 
مطرح می شود. حتی درباره فلسفه فوتبال بحث 
می کنند. اگر می خواهیم اتفاقی از دریچه فلسفه 
در جامعه رخ دهد باید از فیلسوفان خود انتظار 
داشته باشیم درباره این موضوعات موضع گیری 
کنند؛ برای ما توضیح دهند که چرا فوتبال این 
مقدار مهم شده است؟ فوتبال چه ذهنیت های 
جدیدی برای بازیگران به همــراه می آورد؟ و... 
درباره ماهیت پول باید بحث کنند. جورج زیمل 
آلمانی حدود 1۲۰ســال پیش)19۰۰میلادی( 
کتابی مفصل )حدود 7۰۰صفحــه( درباره پول 
می نویســد. در این زمینه به خصوص گروه های 
فلسفه وابســته به مراکز پژوهشی متولی تحول 
علوم انســانی و تولید علوم انسانی اسلامی باید 
پیشقدم شــوند و از طریق ترجمه و شرح و نقد 
بر مبنای فلســفه اســلامی، زمینه را برای ارائه 
نظریه فلسفی جدید در هر کدام از این حوزه ها 

فراهم سازند.

تمامی دیدگاه های مطرح در زمینه چگونگی دستیابی به علوم انسانی اسلامی با 
آسیب هایی در عرصه نظر و عمل روبه رو هستند و برای تحقق بهتر و سریع تر علوم 
انسانی اسلامی لازم است مرتب این رویکردها به لحاظ نظری و عملکردی ارزیابی 

شود و برای پرسش ها و چالش های موجود پاسخ ها و راهکارهایی ارائه شود 

بررسی نقش پرداخت به مبانی در تولید علوم انسانی اسلامی 
در گفت وگو با دکتر محمد تقی موحد ابطحی

 فلسفه  
در نظام آموزشی ما 
نیازمند بازنگری است
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قرار بود پیش از این به نمایشــگاه »آینه در 
آینه« بپردازیم که به عنوان یکی از بخش های 
چهاردهمین جشنواره هنرهای تجسمی فجر از 
۲۸دی در موزه هنرهای معاصر تهران آغاز به کار کرده بود، اما به موعد برگزاری جشنواره فیلم فجر 
رسیدیم و درگیر ویژه نامه  جشنواره فیلم شدیم. خوشبختانه این نمایشگاه تا ۸اسفند برقرار است 
و هنوز برای گفتن و نوشتن از آن فرصت باقی است. نمایشگاه »آینه در آینه« مروری بر تحولات 
هنر معاصر ایران در حد فاصل سال های 1353تا 1363اســت. در این  نمایشگاه ۹۰اثر نقاشی، 
عکس، پوستر و کالیگرافی از هنرمندانی چون ایوب امدادیان، هانیبال الخاص، نیلوفر قادری نژاد، 

کاظم  چلیپا، حبیب الله صادقی، سیروس مقدم ، پروانه اعتمادی، اردشیر محصص، بهمن محصص، 
علی اکبر صادقی، وحید تاج فر، مسعود سعدالدین، منوچهر صفرزاده، حسین خسروجردی و ایرج 
اسکندری در معرض تماشا قرار گرفته است. درباره انتخاب بازه زمانی 1353تا 1363، به منظور 
انعکاس تحولات هنر معاصر ایران، می توان با برگزارکنندگان این نمایشگاه هم عقیده نبود، با این 
حال نمی توان بر اهمیت آثار این نمایشگاه چشم بست و از نقش محوری و جایگاه والای تعدادی 
از خالقان این آثار در پا گرفتن هنر معاصر ایران غافل شد. آنچه در این صفحه فراهم آمده تلاشی 
است برای آشنایی خوانندگان علاقه مند به هنرهای تجسمی با شماری از هنرمندان و آثار مهم 

این رشته هنری در یک دوره 1۰ساله.

هنر انقلاب در 90قاب
گزارش همشهری از نمایشگاه »آینه در آینه« در موزه هنرهای معاصر تهران

یک مرور سریع
برای آشنایی با حال وهوای جامعه هنری ایران در حد فاصل سال های 1353تا 1363 فقط نمی توان 
به رویدادهای هنری اکتفا کرد. هنر، متأثر از جامعه و رخدادهای سیاسی، اقتصادی و اجتماعی 
است و هنرمند مدام نبض زمانه اش را در دست دارد و چشمش به پدیده های مختلفی است که در 
پیرامونش می بیند. از این رو آگاهی از مهم ترین رویدادهای این دوره 1۰ســاله برای درک فضای 

هنری آن دوران ضرورت دارد.

1353
 حزب رستاخیز شروع به فعالیت کرد.

 ایران در هفتمین دوره بازی های آسیایی به میزبانی 
تهران به مقام دوم رسید.

 نخســتین قرارداد انرژی اتمی بین ایران و فرانسه 
منعقد شد.

 تکنولوژی نوار کاست جایگزین صفحه پلاستیکی شد.

 نخستین نمایشگاه هنری بین المللی تهران برگزار شد.
 گروه آزاد نقاشــان و مجسمه ســازان تشکیل شد. 
فعالیت این گروه بازتــاب جریان هنر مفهومی در هنر 

معاصر ایران است.

1354
 ارتش ایران به درخواست پادشــاه عمان به جنگ 

ظفار رفت.
 قرارداد همکاری انرژی اتمی بیــن ایران و انگلیس 

منعقد شد.
 تمام احزاب سیاســی ایران منحل و در حزب واحد 

رستاخیز ادغام شد.
 نمایشگاه هنر ایران در بال سوئیس برگزار شد.

 مرتضی ممیز جایزه طراح شــاعر را از نمایشــگاه 
پوسترهای سینمایی جشنواره کن دریافت کرد.

 موزه نگارستان افتتاح شد.

1355
 تقویم ایران از هجری شمسی به شاهنشاهی تغییر کرد.
 در دهمین جشن هنر شیراز، تعزیه بسیار مورد توجه 

قرار گرفت.
دومین نمایشگاه هنر ایران در بال سوئیس برگزار شد.

نمایشگاه پنجاه سال گرافیک ایران به همت مرتضی 
ممیز برگزار شد.

1356
 امیرعباس هویدا پس از 1۲سال از نخست وزیری کنار 

رفت و جمشیدآموزگار، نخست وزیر شد.
 آیت الله سیدمصطفی خمینی، پسر ارشد امام )ره(، در 

نجف به شهادت رسید.
 موزه هنرهای معاصر تهران و موزه فرش و موزه رضا 

عباسی افتتاح شد.
 نمایش »خوک، بچه و آتش« در یازدهمین جشن هنر 

شیراز رسوایی به بار آورد.
 نمایشگاه »دورنمای هنر فرانسه« در نگارخانه مهرشاه 

برگزار شد.
 نمایشگاه »نمونه هایی از هنر ایران« در پکن و شانگهای 

برگزار شد.

1357
 در مردادماه، سینما رکس آبادان در آتش سوخت.

 17شهریور ماه، فاجعه کشتار جمعه خونین رخ داد.
 نمایشگاه های »هنر امروز اسپانیا« و »نقاشی معاصر 

هند« در فرهنگسرای نیاوران برگزار شد.
 محمدرضا پهلوی به همراه خانواده اش از ایران رفت.

 ۲۲بهمن ماه، انقلاب پیروز شد.
 دی ماه، امام خمینی )ره( شورای انقلاب را تشکیل شد.

 امام خمینی )ره( به ایران بازگشت. 
 ۲۹ اسفند ماه، حزب جمهوری اسلامی شروع به کار کرد.

 حوزه هنری سازمان تبلیغات اسلامی تأسیس شد.
 کانون فرهنگی نهضت اسلامی تأسیس شد.

 نمایشگاه آثار دانشجویان انقلابی در حسینیه ارشاد 
برگزار شد.

 اولین نمایشگاه پوسترهای سیاسی انقلاب در سالن 
دانشکده هنرهای زیبای دانشگاه تهران، به کوشش امیر 
اثباتی و با تلاش دانشجویان و معلمان دانشکده هنرهای 

زیبا برگزارشد.

1358
 در همه پرسی، جمهوری اسلامی بیشترین میزان رأی 

را به دست آورد.
 آیت الله مطهری و مفتح به شهادت رسیدند.

 بنی صدر به ریاست جمهوری رسید.
 ایران به پیمان عدم تعهد پیوست.

 آبان ماه، سفارت آمریکا توسط انقلابیون اشغال شد.
 جهاد سازندگی شروع به کار کرد.
 قانون اساسی جدید تدوین شد.

 کتاب »اوج های درخشان هنر ایران« منتشر شد.

1359
 دفتر تحکیم وحدت تأسیس شد.

 انقلاب فرهنگی در دانشگاه ها به وقوع پیوست.

 اموال ایران در آمریکا بلوکه شد.
 مرگ محمدرضا پهلوی در قاهره.

 گروگان های آمریکایی آزاد شدند.
 جنگ تحمیلی ایران و عراق آغاز شد.

1360
 بنی صدر عزل شد و رجایی به ریاست جمهوری رسید.

 با انفجار ساختمان حزب جمهوری اسلامی، آیت الله 
بهشتی و 7۲ تن از یارانش به شهادت رسیدند.

  ترور آیت الله خامنه ای نافرجام ماند.
 با وقوع انفجار در دفتر نخست وزیری، رجایی و با هنر 

به شهادت رسیدند.
 آیت الله سیدعلی خامنه ای به ریاست جمهوری رسیدند.

 مصطفی چمران به شهادت رسید.
 نهضت سوادآموزی تشکیل شد.

1361
 خرمشهر آزاد شد.

 دانشگاه آزاد اسلامی بنیان گذاشته شد و نخستین 
دانشگاه آن یعنی دانشــگاه آزاد اسلامی واحد تهران 

مرکز شروع به کار کرد.
 امام خمینی)ره(، به منظور حفظ حریم خصوصی افراد، 

فرمان هشت ماده ای صادر کردند.
 برگزاری جشنواره فیلم و تئاتر فجر.

1362
 حمله موشکی عراق به مدرسه شهید پیروز بهبهان که 
به شهادت و زخمی شدن ده ها دانش آموز ایرانی انجامید.

 اولین مجلس خبرگان رهبری گشایش یافت.
 حزب توده منحل شد.

 بخش هایی از خاک کشــور در عملیات های والفجر 
آزاد شد.

  محمدابراهیم همت به شهادت رسید.

1363
 جنگ نفتکش ها آغاز شد.

 تکمیل نیروگاه اتمی بوشهر در دستور کار قرار گرفت.
سازمان مطالعه و تدوین کتب علوم انسانی دانشگاه ها 

)سمت( تاسیس شد.

خبر

اتفاق

تبدیل هنر اعتراضی به هنر انقلاب
ایده اصلی این نمایشگاه یک بررسی تاریخ نگارانه از مقطع مهمی 
از تاریخ هنر ایران است. شکل گیری هنر نقاشی اعتراضی که 
قبل از انقلاب نمونه هایی از آن در آثار هنرمندان مختلف دیده 
می شود و تحولاتی که در کار هنرمندان نقاش اتفاق می افتد، در 
این مجموعه قابل بررسی است. هنر اعتراضی که زیرمجموعه ای 
از هنر اجتماعی است در جریان یک رویداد مهم تاریخی، تبدیل 
به جنبش هنر انقلاب می شود و بیشتر هنرمندان در عرصه های 
مختلف با همت خود تلاش می کنند این تحول عظیم را در آثار 
خود بازتاب دهند. ایده نقاشی انقلابی تا یکی،دو سال بعد ادامه 
پیدا می کند و با عنایت به اینکه بلافاصله وارد جنگ تحمیلی 
می شویم، تبدیل به گفتمان جنگ می شود. این یک مقطع مهم 
از تاریخ هنر ایران است که تلاش کردیم گزینشی از مهم ترین 
آثار آن انجام دهیم و این نمایش شامل مهم ترین آثاری است 
که از این دوره تاریخی به جامانده است. یکی از نقاط قوت این 
نمایشگاه که به آن افتخار می کنم وجود آثاری است که شاید 
بیشتر از ۴۰ سال دیده نشــده است. سال ۵۸ بعد از بازگشایی 
موزه هنرهای معاصر تهران، نمایشگاهی از آثار هنرمندان در آن 
مقطع برگزار شد و سپس آثار به گنجینه رفت و دیگر دیده نشد. 
دیدن این آثار و کیفیت بیان هنری، نوع نگاه و اکسپرسیو روایی 
آنها می تواند برای نسل امروز بسیار جالب باشد. خوانش ما مبتنی 
بر مسیر تاریخ هنر و با عرضه اسناد تاریخی است و به این علت 
تلاش شد در کنار نقاشی ها از رسانه های دیگری مثل عکاسی، 
پوستر و حتی موسیقی انقلاب استفاده شود تا یک تصویر نسبتاً 
جامع از اتفاقات، رویدادها و ارتباط آن با هنر عرضه شود. تلاش 
شده است این خوانش بر مبنای یک روایت منصفانه عرضه شود 
اما طبیعی اســت که خوانش های دیگری هم می تواند وجود 
داشته باشد. در این مجموعه به بخشــی از آثار نادیده نیم قرن 
اخیر پرداخته شده است و امیدوارم مخاطبان بعد از دیدن این 
نمایشگاه یک تصویر جذاب از این تحولات هنری در ذهن خود 

داشته باشند.

 بازدید رئیس جمهور
 از نمایشگاه »آینه در آینه«

چهارشنبه 2۰بهمن، رئیس جمهور به موزه هنرهای معاصر 
تهران رفت و از نمایشــگاه »آینه در آینــه« بازدید کرد. 
سیدابراهیم رئیسی در حاشیه بازدید از نمایشگاه »آینه در 
آینه« با تعدادی از هنرمندان تجسمی نیز دیدار کرد و با 

آنها به گفت وگو پرداخت.
 ســیدعباس میرهاشــمی، دبیــر کل چهاردهمیــن 
جشنواره هنرهای تجســمی فجر درباره این دیدار گفت: 
»رئیس جمهوری با دیدار از نمایشــگاه آینــه در آینه، و 
گفت وگو با هنرمندان هنرهای تجسمی و همچنین با بیان 
مطالبی درباره اهمیت و جایگاه هنر در دیپلماسی هنری 
در عرصه منطقه و بین الملل، نشان داد که دولت عزم جدی 
برای به سامان کردن وضعیت هنرهای تجسمی دارد و ما 

اهالی هنرهای تجسمی این را به فال نیک می گیریم«.
همچنین وی در بخش دیگــری از صحبت هایش گفت: 
»از ســوی دیگر دیدار صمیمانه و رودرروی جناب رئیس 
جمهوری با هنرمندان برجســته هنرهای تجســمی و 
هم صحبتی با ایشــان راه تعامل و گفت وگوی سازنده را 
گشوده است و این مســئله می تواند باعث افزایش رابطه 
نهادهای دولتی و عمومی با هنر و هنرمندان و همچنین 
ایجاد بســترهایی برای جریان های هنری در منطقه ای و 

بین الملی باشد«.

حمایت از هنرمندان تجسمی
ما به عنوان وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی باید بستری را فراهم کنیم 
تا سایر دستگاه های دولتی هم پای کار آمده و برای گسترش هنرهای 
تجسمی اقدام کنند. حضور چند هزار هنرمند در جشنواره هنرهای 
تجســمی فجر وظیفه ما را درخصوص اهتمام بیشتر به این حوزه 
سنگین تر می کند. ما در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای حمایت 
از حوزه هنر های تجسمی 2اقدام ویژه درنظر گرفته ایم که بر همین 
اساس نخست خرید آثار و حمایت از هنرمندان این عرصه مدنظر 
است و سپس ما در پی فعالیت های جدید در عرصه اقتصاد فرهنگ 
و هنر هستیم. در ۳۷ برنامه اصلی دولت یکی از برنامه ها مربوط به 
حوزه اقتصاد فرهنگ و هنر است. در همین راستا کار بزرگی انجام 
شد و آن هم تصویب قوانینی برای اختصاص بودجه و اعتبارات برای 
هزینه در حوزه فرهنگ و هنر در دستگاه ها و نهاد های دولتی است. 
با این مصوبات نهاد های دولتی و اجرایی بخشی از بودجه و اعتبارات 
خود را برای هنر هزینه می کنند. تلاش می کنیم با ایجاد ساختار و 
راهکار های حقوقی از فضا های جدید اقتصاد فرهنگ و هنر بهره ببریم.

نقل قول 

نگاه

هنر انقلابی و هنرمند انقلابی
طبیعتا هر رخداد سیاســی و اجتماعی مهمــی روی نگاه 
هنرمند اثر می گذارد و هنرمند واکنش خود را به این رخدادها 
در آثارش ثبت می کند. هر انقلابی که در هر گوشه جهان به 
وقوع پیوســته با خلق آثاری همراه بوده که درصدد ثبت و 
ضبط تحولات جدید بوده اند. گاه تحولاتی که بعد از انقلاب در 
هنر یک کشور رخ داده، به ایجاد سبک های جدید منجر شده 
است. انقلاب اسلامی نیز به شکل های مختلف در هنرهای 
تجسمی ثبت و ضبط شــده و از دریچه نگاه هنرمندان این 
رشته روایت شده است. برخی از آثاری که تحت تأثیر انقلاب 
خلق شــده اند متاثر از ســبک ها و فرم های موجود بوده اند 
و برخی دیگــر را می توان نوبنیاد و مســتقل  درنظر گرفت. 
برخی از هنرمندانی که به هنر انقلابی توجه نشان دادند، در 
طول سال های فعالیتشان خود را به عنوان هنرمند انقلابی 
شناســاندند و کوشــیدند که نگاه خود را از واقعه انقلاب به 
مفهوم انقلاب هدایت کنند و ترســیم گر ارزش های انقلابی 

در ادوار مختلف باشند.

  آثار طلایی
 در گنجینه حوزه هنری

نمایشگاه »آینه در آینه« 
از دوره اعتراضی )انقلاب 
مشروطه( و هنرمندان 
مستقل آغاز می شود و 
تا انقلاب اسلامی ادامه 
می یابد و به دفاع مقدس 
می رسد. در دهه۴۰ هنر 
اعتراضی را بــا ادبیات 
داریــم و ســپس در 

دهه۵۰ به هنر تجسمی وصل می شود. نمایشگاه های 
اینچنینی در ایران معمولاً به محتوای هنر اعتراضی 
می نگرند، بنابراین تصمیم گرفتیم از وجه هنری به 
آن بپردازیم.  با این دیدگاه، ما نمایشگاه های دیگری 
هم با عنوان »آینه در آینه« در ادامه خواهیم داشت. 
بعد از موزه هنرهای معاصــر تهران، گنجینه حوزه 
هنری و انجمــن انقلاب و دفاع مقدس بیشــترین 
ســهم را دارند و تعدادی تک اثر هم مثلًا از باغ موزه 
نگارســتان و گنجینه برخی هنرمندان مانند ایوب 
امدادیان دریافت شده است. قدیمی ترین اثر متعلق 
به ایشان مربوط به سال ۱۳۵۳ است. به زعم بنده، 
آثاری که از دهه هــای ۵۰ و ۶۰ در گنجینه حوزه 
هنری وجود دارد، بســیار مهم و طلایی هســتند، 
برخلاف کارهایی که در سال های اخیر به گنجینه 

حوزه هنری اضافه شده اند.

مکث

ایوب ربیعیگزارش
روزنامه نگار

آثار پیش از انقلاب نمایشگاه »آینه در آینه« بیانی استعاری 
و نمادین دارند. در این آثار، هنرمندان می کوشــند، بدون 
فاش گویی، آنچه را از اوضاع و احوال اجتماعی و سیاسی در 
مخیله دارند با تماشــاگر در میان بگذارند. بهمن محصص، 
علیرضا اســپهبد و لیلی متین دفتری، در 3اثری که از آنها 
می بینید، از همین شــیوه اســتعاری و نمادین برای بیان 
مفهومی که در ذهن داشته اند سود برده اند. محصص فیگور از 
ریخت افتاده ای را که دهان و دست هایش بسته است و امکان 
حرکت ندارد روی بوم آورده اســت. اسپهبد کلاغ هایی را که 
انگار در حال سرک کشیدن و جاسوسی هستند بر بالای سر 
مردی که به زمین افتاده فرستاده و متین دفتری کبوتری زخمی 
را که از پنجره وارد اتاق شده و به دنبال جان پناه است، سوژه کار 
خود قرار داده است. میان آثار سال های پیش از انقلاب هم گاه 
کارهایی استثنایی  مثل تابلوی 6لته ای ایوب امدادیان وجود 

دارد که بیانی مستقیم و بدون پرده پوشی دارد.

برخی از کارهای پس از انقلاب 
دارای ابعاد بزرگ هستند؛ 
گویی هنرمند قصد داشته 
عظمت واقعه را نه فقط در 

سوژه بلکه در انتخاب کادری 
که سوژه را در بر گرفته نشان 

دهد. آثار هانیبال الخاص، ایرج 
اسکندری، منوچهر صفرزاده، 

حبیب الله صادقی، بهرام دبیری 
و اثر مشترک هانیال الخاص و 
مسعود سعدالدین دارای این 

ویژگی هستند. ویژگی مشترک 
این آثار، جدا از ابعاد بزرگ شان، 

حضور گروه های مختلف مردم 
در جای جای این نقاشی هاست. 

در این آثار هنرمندان بر آن 
بوده اند که مردمی بودن انقلاب 
را تصویر کنند و به همین دلیل 

سوژه های انسانی تقریبا تمامی 
طول و عرض این تابلوهای 

بزرگ را به تسخیر خود 
درآورده اند.

در این نمایشگاه اثری 
از سیروس مقدم، 
کارگردان سریال 
»پایتخت« هم دیده 
می شود که سال 
1356کشیده شده است.

محمدمهدی اسماعیلی
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 

احسان آقایی
 رئیس موزه هنرهای معاصر تهران
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ناصر پلنگی در تابلوی »مرثیه«، حمل پیکر یک شهید روی 
دوش مردم را سوژه کار خود قرار داده است.
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